
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές και µια συνοδός από την Ακαδηµία Ποδολόγων Ελλά-
δας, µαθητές από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Φιλαδέλ-
φειας, το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Καµατερού, το 1ο και το 2ο
Δηµοτικό Σχολείο Σπερχειάδας, το 1ο Δηµοτικό Σχολείων Βα-
γίων Βοιωτίας και το 1ο Γυµνάσιο Νεάπολης Λασιθίου, σελ.
8000, 8001, 8015, 8024, 8028

2. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη µε θέµα: "Συζήτηση προ Ηµε-
ρησίας Διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο 143 του Κανονι-
σµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία της Προέδρου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά, σε επίπεδο
Αρχηγών Κοµµάτων, σχετικά µε την ενηµέρωση της Εθνικής
Αντιπροσωπείας και µέσω αυτής και του ελληνικού λαού, για
το περιεχόµενο των κρίσιµων συζητήσεων που η Κυβέρνηση
ερήµην τους διεξάγει µε τους εταίρους και δανειστές", σελ.
7996 - 8035

3. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει την  Έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελι-
κής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτή, σελ. 8035

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  7996, 8007, 8017, 8022,
8032, 8034, 8035

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 24 Μαΐου 2018, σελ. 7995

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Ο Υπουργός Υγείας, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και

Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερι-
κών, Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης,
Εξωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών,
καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, κατέθε-
σαν, σήµερα 23 Μάιου 2018, σχέδιο νόµου: "Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Παγκόσµιας Οργάνωσης Υγείας, ενεργώντας
µέσω του Περιφερειακού Γραφείου της για την Ευρώπη, για
την τροποποίηση της Συµφωνίας Υποδοχής µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Παγκόσµιας
Οργάνωσης Υγείας, ενεργώντας µέσω του Περιφερειακού
Γραφείου της για την Ευρώπη, για την ίδρυση του Γραφείου
Υποστήριξης για την Πρόληψη και τον  Έλεγχο των µη Με-
ταδιδόµενων Ασθενειών στην Αθήνα, Ελλάδα", σελ. 8015

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 7995-8009
σελ. 8024-8028

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 8033-8035
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8009-8024
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 8028-8033

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 8000, 8001, 8028
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8014, 8022, 8031, 8034
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 8013, 8014
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Α. , σελ. 8010
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 8015, 8016, 8017, 8033, 

8034
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 8003, 8004, 8005, 8007, 

8025, 8029, 8030, 8031, 
8032

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 8018, 8020, 8021
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 8021, 8022
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 8016, 8017
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 8005, 8008
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 7996, 7998, 8024, 8025, 

8030, 8032

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:                                                                           
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 8034, 8035
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 7996, 8007, 8017, 8024
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8022
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 8032
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 8032

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 8016, 8030
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 8025
ΚΑΪΣΑΣ Γ. , σελ. 8030
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 8004, 8032
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 8017
ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ Χ. , σελ. 8016
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 8025

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’
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Αθήνα, σήµερα στις 23 Μαΐου 2018, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.25’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ειδική ηµερήσια διάταξη έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της
Πέµπτης 24 Μαΐου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1669/21-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ξάνθης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Γρηγορίου Στογιαννίδη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Ενηµέρωση
περί ελέγχων της Επιθεώρησης Ασφάλειας και Υγείας στην Ερ-
γασία (ΕΑΥΕ) µετά από την πυρκαγιά που ξέσπασε στο εργοστά-
σιο µπαταριών «SUNLIGHT» και ανάγκη δηµιουργίας Τµήµατος
Επιθεώρησης Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία στο Νοµό
Ξάνθης».

2. Η µε αριθµό 1672/21-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιά της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσα-
φάδου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Αντιπυρική
προετοιµασία της χώρας εν όψει της καλοκαιρινής περιόδου».

3. Η µε αριθµό 1668/18-5-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δράµας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Χαράς Κεφαλίδου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε θέµα: «Ύποπτες καινοτοµίες του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού».

4. Η µε αριθµό 1691/22-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Απολύσεις - συν-
δικαλιστικές διώξεις στις εταιρείες «ΑΝΑΜΕΤΤ» και «ΒΙΑΝΑΤ» του
Οµίλου Στασινόπουλου».

5. Η µε αριθµό 1652/15-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πέλλας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Σαχινίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Συνεχίζουν να παραµένουν απλήρωτοι οι τευτλοπαρα-
γωγοί».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1673/21-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Κατσανιώτη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Προβλήµατα στον κα-
ταυλισµό Ροµά της Πάτρας».

2. Η µε αριθµό 1677/22-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑ-
ΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουρ-
γό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Οφειλές ΤΟΕΒ
προς τη ΔΕΗ και κίνδυνος καταστροφής των καλλιεργειών των
αγροτών λόγω έλλειψης άρδευσης».

3. Η µε αριθµό 1648/15-5-2018 επίκαιρη ερώτηση της Ανεξάρ-
τητης Βουλευτού Β’ Αθηνών κ. Αικατερίνης Παπακώστα - Σιδη-
ροπούλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Ίδρυση Ακαδηµίας Τεχνών».

4. Η µε αριθµό 1624/8-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ.
Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Σκοπεύετε να αυξήσετε τον φόρο
στο χύµα τσίπουρο των “διήµερων” από τα 57 λεπτά στα 6 ευ-
ρώ;».

5. Η µε αριθµό 1638/15-5-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Όλγας Κεφαλογιάννη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Σε απόγνωση οι κά-
τοικοι των Εξαρχείων».

6. Η µε αριθµό 1628/11-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Εγκληµατικότητα και κάθε
λογής επιθέσεις από ανθρώπους του υποκόσµου και γιαλαντζί
επαναστάτες».

7. Η µε αριθµό 1609/7-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµου Χαρακόπουλου προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Επιστολή διαµαρτυρίας και
απόγνωσης κατοίκων των Εξαρχείων».

8. Η µε αριθµό 1586/2-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Καταβολή αποζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ για
τις ζηµιές από τη χαλαζόπτωση του Νοεµβρίου του 2017».

9. Η µε αριθµό 1608/7-5-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Πρωτόγνωρη κρίση στην ελληνική αιγοπροβατοτροφία».

10. Η µε αριθµό 1615/8-5-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Μηδενική ανοχή των κατοίκων των Εξαρχείων
στην ανεπάρκεια σχεδίου αντιµετώπισης της επικίνδυνης κατά-
στασης στην περιοχή».

11. Η µε αριθµό 1554/24-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’
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Χατζησάββα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την ανέ-
γερση κτηρίου για τη στέγαση του Τµήµατος Εθνικών Οδών Παι-
ονίας.

12. Η µε αριθµό 1555/25-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανε-
ξάρτητου Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Δηµητρίου Κουκούτση προς
τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Χαµηλότοκα δάνεια από την
τουρκική τράπεζα Ζιραάτ στους καπνοπαραγωγούς της Θρά-
κης».

13. Η µε αριθµό 1151/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Χατζησάββα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ερωτή-
µατα σχετικώς µε την υπόθεση πράκτορα βάσει αποκαλύψεων
του Π. Καµµένου».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5196/17-4-2018 ερώτηση του Βουλευτή Ηλείας
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη
Κουτσούκου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Παρήλθε και η 12η Μαρτίου, η τελευταία προθεσµία που
έθεσε ο κ. Σπίρτζης, για την εκκίνηση των διαδικασιών έναρξης
του έργου Πάτρα - Πύργος».

2. Η µε αριθµό 4391/15-3-2018 ερώτηση του Βουλευτή Ροδό-
πης της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιλχάν
Αχµέτ προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Διευκόλυνση διενέργειας λατρευτικού τύπου σφαγών
µικρών και µεγάλων µηρυκαστικών κατά τη διάρκεια της µου-
σουλµανικής θρησκευτικής εορτής Κουρµάν Μπαϊράµ στην Πε-
ριφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης».

3. Η µε αριθµό 4699/26-3-2018 ερώτηση του Βουλευτή Σερρών
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ
Τζελέπη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Η κτηνοτροφία σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο
143 του Κανονισµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά, σε επίπεδο
Αρχηγών κοµµάτων, σχετικά µε την ενηµέρωση της Εθνικής Αν-
τιπροσωπείας και µέσω αυτής και του ελληνικού λαού, για το πε-
ριεχόµενο των κρίσιµων συζητήσεων που η Κυβέρνηση ερήµην
τους διεξάγει µε τους εταίρους και δανειστές.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι χθες δόθηκε στις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες το συγκεκριµένο σχέδιο, το οποίο έχει κατατε-
θεί από την ελληνική πλευρά και πλέον είναι γνωστό και δηµο-
σίως ότι ακριβώς υπήρχε η αδήριτη ανάγκη αυτή η συζήτηση να
προηγηθεί της αυριανής συνεδρίασης του Eurogroup, στο οποίο
ο Υπουργός, ο κ. Τσακαλώτος, θα παρουσιάσει το σχετικό σχέ-
διο.

Αυτό σας το λέω διότι υπήρχαν κάποιες ενστάσεις από πλευ-
ράς ενός ή δύο κοµµάτων ότι δεν είχαν ειδοποιηθεί εγκαίρως και
συνοµολογήσει τη συγκεκριµένη µέρα που θα έπρεπε να γίνει η
συζήτηση. Δεν υπήρχε τέτοια δυνατότητα πέραν της συνεννόη-
σης µε τον Πρωθυπουργό, µε την Πρόεδρο κ. Γεννηµατά και µε
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, διότι οι µέρες ήταν
συγκεκριµένες. Έπρεπε τη µια ηµέρα να γίνει συζήτηση για τη
«NOVARTIS» και κατά τον Κανονισµό υπήρχαν συγκεκριµένες
προθεσµίες γι’ αυτή τη συζήτηση και σήµερα υποχρεωτικά, αφού
θα είχε εγκριθεί και από το Υπουργικό Συµβούλιο και θα είχε
δοθεί στα κόµµατα και στη δηµοσιότητα, να γίνει η συζήτηση επί
του αναπτυξιακού σχεδίου. Άρα, δεν υπήρχε καµµία πιθανότητα
να γίνει αυτή η συζήτηση µετά το Eurogroup. Αυτό το λέω προς
διευκρίνιση. Τα θέµατα αυτά διευκρινίστηκαν και στη χθεσινή
Διάσκεψη των Προέδρων.

Σύµφωνα µε το άρθρο 143 παράγραφος 4 του Κανονισµού της
Βουλής, η διάρκεια της αγόρευσης του Πρωθυπουργού κ. Αλέξη
Τσίπρα και της Προέδρου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά, µε πρωτοβου-
λία της οποίας πραγµατοποιείται η σηµερινή συζήτηση, είναι εί-

κοσι πέντε λεπτά της ώρας. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Θα ήταν καλό, αν µιλούσατε λιγότερο δυνατά, κύριε Γεωργιά-
δη. Σας ακούσαµε το πρωί και από το κανάλι της Βουλής, όπου
είχατε την τιµητική σας. Μη συνεχίζετε εδώ µέσα.

Η διάρκεια αγόρευσης των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων της Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγού της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή, του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, της
Ένωσης Κεντρώων και του Ποταµιού είναι είκοσι λεπτά της ώρας
για τον καθέναν. 

Επειδή δεν θα µπορέσουν να παραστούν στη σηµερινή συζή-
τηση –γι’ αυτό σας είπα αυτά προηγουµένως για τον ορισµό της
συζήτησης- οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος και των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος, θα δοθεί ο λόγος,
όπως αποφασίστηκε στη Διάσκεψη των Προέδρων, στους Ανα-
πληρωτές Εκπροσώπους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, σύµ-
φωνα µε τη δύναµη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας για δεκαπέντε
λεπτά, χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας, µετά το τέλος της πρω-
τολογίας των Αρχηγών των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Αυτό γίνεται παρά τον Κανονισµό µε απόφαση της Διάσκεψης
των Προέδρων, αφού λήξει η σειρά των Αρχηγών των Κοµµάτων.
Εξ αυτών, πρώτος θα µιλήσει ο Αναπληρωτής Εκπρόσωπος του
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Συνδέσµου
- Χρυσή Αυγή κ. Ηλίας Παναγιώταρος και δεύτερος ο Αναπλη-
ρωτής Εκπρόσωπος του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπου-
λος.

Επίσης στη συζήτηση συµµετέχουν έως δύο Υπουργοί. Στη ση-
µερινή συνεδρίαση θα παραστούν και θα λάβουν τον λόγο ο Αν-
τιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και
Ανάπτυξης κ. Ιωάννης Δραγασάκης και ο Υπουργός Οικονοµικών
κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος.

Σύµφωνα µε το άρθρο 143 παράγραφος 4, η διάρκεια αγόρευ-
σης των Υπουργών είναι µέχρι δέκα λεπτά. Ο χρόνος οµιλίας του
Υπουργού που παρεµβαίνει στο στάδιο των κυρίων αγορεύσεων
ή των δευτερολογιών, πριν ολοκληρωθούν οι αγορεύσεις ή οι
δευτερολογίες των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων,
περιορίζεται στο ήµισυ του χρόνου που δικαιούνται.

Σύµφωνα µε την απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων, ο
Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος θα µιλήσει
µετά τον τρίτο οµιλητή, µε συµψηφισµό του χρόνου πρωτολογίας
και δευτερολογίας του λόγω της αναχώρησής του για Βρυξέλ-
λες, προκειµένου να συµµετάσχει στο Eurogroup και στο ECO-
FIN.

Δικαίωµα δευτερολογίας έχουν για δεκαπέντε λεπτά της ώρας
ο Πρωθυπουργός και για δέκα λεπτά της ώρας οι Πρόεδροι των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων και οι Υπουργοί. Θα γίνει πάλι κατά
την ίδια σειρά, όχι µε αντίστροφη σειρά. Δηλαδή αφού τελει-
ώσουν οι Αρχηγοί, µετά θα µιλήσουν από µία φορά οι δύο Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των δύο κοµµάτων που λείπουν οι
Αρχηγοί τους, ύστερα ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και µετά
ξανά εξ υπαρχής στη σειρά που θα πρωτοµιλήσουν θα γίνουν και
οι δευτεροµιλίες. Τέλος, ο Πρωθυπουργός µπορεί να τριτολογή-
σει, εάν επιθυµεί, για πέντε λεπτά της ώρας. Και κάπως έτσι θα
λήξει η συνεδρίαση.

Έχετε λάβει όλοι τις θέσεις σας. Ευχαριστώ. Δυστυχώς ξεκινώ
µε καθυστέρηση µισής ώρας. Δεν είναι πάρα πολύ, αλλά δεν
είναι και λίγο. Συνήθως τηρούµε όλους τους χρόνους.

Παρακαλώ πολύ τον Πρωθυπουργό κ. Αλέξη Τσίπρα να πάρει
τον λόγο.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η Εθνική Αντιπροσωπεία καλείται σήµερα να
συζητήσει για τα κρίσιµα θέµατα της οικονοµίας. Γι’ αυτό και αν-
ταποκριθήκαµε αµέσως στο αίτηµα της επικεφαλής του Κινήµα-
τος Αλλαγής στην πρότασή της για διεξαγωγή προ ηµερησίας
διατάξεως συζήτηση στη Βουλή.

Δεν έχω βέβαια καµµιά αµφιβολία ότι υπάρχει ο κίνδυνος για
άλλη µια φορά να µη συζητούµε, έχοντας µπροστά µας τα πραγ-
µατικά δεδοµένα. Δεν έχω καµµιά αµφιβολία ότι θα ακούσουµε
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για άλλη µια φορά από τις πτέρυγες της Αντιπολίτευσης πάρα
πολλά κινδυνολογικά, καταστροφολογικά, αυτά δηλαδή που
έχουµε συνηθίσει να ακούµε, αλλά να µη βλέπουµε, ευτυχώς, για
τον τόπο τα τρία τελευταία χρόνια. Θα ήθελα να διαψευστώ σή-
µερα, αλλά φοβάµαι ότι δεν έχω πολλές ελπίδες. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ από την πλευρά µου θα προσπα-
θήσω να είναι παραγωγική αυτή η συζήτηση. Για να γίνει βεβαίως
αυτό, πρέπει να ξεκινήσω από µια βάση, τα πραγµατικά δεδο-
µένα της οικονοµίας και από την πραγµατικότητα που όσο και αν
κανείς θέλει να την διαστρεβλώσει δεν είναι εύκολο. Βαδίζουµε
µε σταθερό βηµατισµό προς την έξοδο απ’ αυτό που γνωρίσαµε
τα τελευταία οχτώ χρόνια, από αυτή την ασφυκτική επιτροπεία
και τη φοβερή αυτή κρίση. Έχουν αποµείνει τα τελευταία µέτρα
αυτής της διαδροµής. 

Ήδη ένα πολύ σηµαντικό µέρος των τελευταίων µέτρων αυτής
της διαδροµής καλύφθηκε µε την τεχνική συµφωνία που επιτεύχ-
θηκε το προηγούµενο Σάββατο για την τέταρτη και τελευταία
αξιολόγηση του προγράµµατος οικονοµικής προσαρµογής, ε-
ντός χρονοδιαγράµµατος και χωρίς καµµία απολύτως πρόσθετη
επιβάρυνση, παρά –επαναλαµβάνω- τις καταστροφικές προβλέ-
ψεις της Αντιπολίτευσης και διαφόρων άλλων προσώπων, δηµο-
σιογράφων, µέσων ενηµέρωσης που δηµοσιολογούν καταστρο-
φολογώντας, συνήθως, και διατύπωναν µε βεβαιότητα ότι αυτή
η τέταρτη αξιολόγηση θα φέρει επιπλέον δηµοσιονοµική επιβά-
ρυνση, ότι θα µας αναγκάσουν οι θεσµοί να ψηφίσουµε επιπλέον
µέτρα το 2019 από αυτά τα οποία προβλέπονται, ότι όχι µόνο δεν
θα υπάρχει χώρος για τα ήδη ψηφισµένα θετικά µέτρα το 2019,
αλλά θα φέρουµε και επιπλέον µέτρα από το 2020. 

Για άλλη µια φορά, όµως, οι καταστροφολογούντες απογοη-
τεύτηκαν. Και σας διαβεβαιώνω ότι θα απογοητευτούν ξανά τις
επόµενες εβδοµάδες, όταν και αναµένεται να καταλήξουν οι συ-
ζητήσεις και οι διαπραγµατεύσεις για τα δύο ανοιχτά θέµατα
αυτή τη στιγµή. 

Το πρώτο είναι η συγκεκριµενοποίηση των µέτρων για τη ρύθ-
µιση του ελληνικού χρέους. Το πλαίσιο, θυµίζω, έχει ήδη προσ-
διοριστεί από τις αποφάσεις του Eurogroup τον περασµένο
Ιούνιο. Και εργαζόµαστε εντατικά, ώστε να κλείσει και αυτή η εκ-
κρεµότητα, να προσδιοριστούν αυτά τα µέτρα, στο πλαίσιο, επα-
ναλαµβάνω, των δεδοµένων αποφάσεων από τον περασµένο
Ιούνιο. Και βεβαίως, αυτή η εξέλιξη θα είναι καθοριστική ώστε να
σταλεί ένα ηχηρό µήνυµα στην διεθνή επενδυτική κοινότητα. 

Και το δεύτερο ανοιχτό θέµα αφορά το καθεστώς της µετα-
προγραµµατικής εποπτείας. Πρόκειται για µια διαδικασία, που
άλλωστε ακολουθήθηκε και για τις υπόλοιπες χώρες, οι οποίες
βρέθηκαν σε προγράµµατα στήριξης. Δεν συνιστά σε καµµία πε-
ρίπτωση αυτό για το οποίο ορισµένοι προσεύχονται καθηµερινά,
δηλαδή την παράταση του µνηµονίου και των εξωτερικών κατα-
ναγκασµών. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ξέρω ότι µπορεί να µην
αρέσει σε πολλούς να το ακούνε αυτό, αλλά εγώ θα το λέω και
εµείς θα το λέµε ξανά και ξανά, µπας και το εµπεδώσουµε: Η Ελ-
λάδα, µετά από οκτώ χρόνια µεγάλης περιπέτειας και κρίσης δη-
µοσιονοµικής, κοινωνικής, οικονοµικής, κρίσης αξιών, κρίσης
θεσµών, βγαίνει επιτέλους από αυτή την περιπέτεια.  

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Τον Αύγουστο του 2018 τα µνηµόνια αποτελούν οριστικά πα-

ρελθόν για τον τόπο. Και αυτή είναι µια οριστική, αµετάκλητη και
αδιαπραγµάτευτη εξέλιξη. Δεν ήταν αυτονόητο να συµβεί. Δεν
ήταν η φυσική συνέχεια των πραγµάτων. Και πολύ περισσότερο,
δεν ήταν αυτή η εξέλιξη που προδίκαζε η εικόνα της χώρας στο
τέλος του 2014, όπως πολλές φορές ψευδώς ισχυρίζεστε από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης και όσων κυβερνούσαν εκείνη
την εποχή. 

Επιτρέψτε µου να σας θυµίσω, να θυµηθούµε ξανά, πού βρέ-
θηκε η χώρα εκείνη την περίοδο: Είχε συσσωρευθεί απώλεια 25%
του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος της χώρας, το � του ΑΕΠ,
µέσα σε τέσσερα µόλις χρόνια. Είχαν εφαρµοστεί µέτρα ύψους
65.000.000.000 ευρώ το ίδιο χρονικό διάστηµα. Η ανεργία βρι-
σκόταν στο 27% και στους νέους το ποσοστό αυτό είχε προσεγ-
γίσει το 60%. Και βεβαίως, έκλεινε τότε η πέµπτη χρονιά µνηµο-
νίων, αλλά τα δηµοσιονοµικά της χώρας παρέµεναν παντελώς

εκτροχιασµένα. Ακόµα και το πολυδιαφηµισµένο τότε πρωτογε-
νές πλεόνασµα, που δήθεν κατάφερε η κυβέρνηση Σαµαρά για
το 2014, πρόσφατα αποδείχθηκε από τα αναθεωρηµένα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ ότι δεν ήταν καν πλεόνασµα, έστω και µικρό. 

Κι όλα αυτά µάλιστα, τη στιγµή, που ενώ δεν πιάνονταν οι στό-
χοι για 1,5% που ήταν τότε το πλεόνασµα, η χώρα είχε δεσµευθεί
για την επόµενη τετραετία µε πρωτογενή πλεονάσµατα ύψους
4% έως 4,5% του ΑΕΠ. Ενώ, παρά τις φαντασιοπληξίες εκείνης
της περιόδους περί success story και προληπτικής πιστωτικής
γραµµής, προσέξτε, αυτό που σήµερα αποτελεί το δικό µας πά-
τωµα, για εσάς τότε ήταν ταβάνι αλλά και άπιαστο στόχος, όπως
απεδείχθη. Γιατί οι δικοί σας οι σύµµαχοι τότε –αναφέροµαι σε
κόµµατα και κυβερνήσεις µε αναφορά στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόµµα, αλλά και οι θεσµοί- τόνιζαν ότι το πρόγραµµα τότε είχε
βγει αναντίστρεπτα εκτός πορείας. Και όλα αυτά µέσα σε ένα πε-
ριβάλλον αστάθειας, κοινωνικής αναταραχής, έντασης κοινωνι-
κής και γενικευµένης καταστολής από µια κυβέρνηση, η οποία
είχε αναγάγει ως µεγαλύτερο εχθρό της τον ίδιο τον λαό τότε
και τις διαδηλώσεις και τις κινητοποιήσεις.     

Αυτή η Ελλάδα, όµως, είναι παρελθόν πια. Θυµίζω τι συνέβαινε
το 2014, για να συγκρίνουµε πού βρισκόµαστε σήµερα, το 2018.
Έχουµε µια οικονοµία που τρέχει πια µε ουσιαστικούς θετικούς
ρυθµούς ανάπτυξης: 1,5% το 2017, γύρω στο 2% το 2018, πάνω
από 2% προβλέπεται για τα επόµενα χρόνια. Κλείνει σιγά-σιγά η
µεγάλη πληγή της ανεργίας. Μέσα στα τρία τελευταία χρόνια
έχει µειωθεί κατά επτά ποσοστιαίες µονάδες µέσα από τη δηµι-
ουργία πάνω από τριακοσίων πενήντα χιλιάδων νέων θέσεων ερ-
γασίας, ενώ την ίδια στιγµή η αδήλωτη εργασία έχει πέσει από
το 19% στο 13%. 

Επίσης το 2017 έκλεισε µε νέα δηµοσιονοµική υπεραπόδοση,
όπως άλλωστε συνέβη ακόµα και το δύσκολο 2015 και βεβαίως,
το 2016. Και είχαµε τη δυνατότητα και το 2016 και το 2017, εξαι-
τίας αυτής της υπεραπόδοσης, να δώσουµε για δύο συνεχόµε-
νες χρονιές κοινωνικό µέρισµα που αγγίζει τα 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε αυτούς που πραγµατικά το έχουν ανάγκη. Κι έχουµε
κάθε λόγο να θεωρούµε ότι το ίδιο θα καταφέρουµε να πρά-
ξουµε και το 2018, µε βάση τις δηµοσιονοµικές µας προβλέψεις. 

Σήµερα, επίσης, έχουµε στα χέρια µας µια λύση, η οποία ανα-
µένεται να συγκεκριµενοποιηθεί περαιτέρω για το χρόνιο αγκάθι
του δηµόσιου χρέους που ευελπιστούµε ότι θα είναι η θετική αυ-
λαία –ας το πω έτσι-, ότι θα είναι το καθοριστικό εκείνο σηµείο
που θα διαµορφώσει το πλαίσιο της οριστικής εξόδου της χώρας
από το καθεστώς των µνηµονίων. 

Αυτά είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δεδοµένα σή-
µερα. Και όφειλα να τα πω, γιατί πάνω σε αυτά τα δεδοµένα πρέ-
πει να ξεκινήσει µια συζήτηση για την οικονοµία. Και αυτά είναι
τα πεπραγµένα µας, που βεβαίως –επαναλαµβάνω- δεν επιτεύχ-
θηκαν χωρίς κόπο, δεν ήρθαν ως µια φυσική εξέλιξη, αλλά είναι
αποτέλεσµα µιας σκληρής δουλειάς και βεβαίως, µιας δουλειάς
µε απόλυτο σεβασµό στις θυσίες του ελληνικού λαού. 

Και θα περίµενε κανείς ότι η θετική προοπτική που διαµορφώ-
νεται για τον τόπο µετά από πολλά χρόνια θα ήταν µια καλοδε-
χούµενη εξέλιξη από όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου.
Όµως, απ’ ό,τι φαίνεται, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δείχνει να
ενοχλείται και µάλιστα να εξεγείρεται. Διότι συνεχίζει εµµονικά
την ίδια γραµµή που κράτησε καθ’ όλη τη διάρκεια αυτής της πο-
ρείας, η οποία έφερε τη χώρα στο κατώφλι της εξόδου από τα
µνηµόνια, µια γραµµή που δεν είχε καµµία συναίσθηση ευθύνης,
αλλά και καµµία συναίσθηση της πραγµατικότητας, µια γραµµή
που βασίστηκε στη διαστρέβλωση, στην προπαγάνδα και την κα-
ταστροφολογία.

Να σας απαριθµήσω τι λέτε σήµερα: Πρώτα απ’ όλα, λέτε ότι
δεν υπάρχει τέλος του µνηµονίου, ότι δεν ανακάµπτει η οικονο-
µία, ότι η χώρα σήµερα είναι χειρότερα από ό, τι ήταν το 2014.
Λέτε ότι δεν πρόκειται να πάρουµε τίποτα για το χρέος και ότι οι
αποφάσεις του Eurogroup τον Ιούνιο πέρσι ήταν µια τρύπα στο
νερό. Και βεβαίως, ότι δεν πρέπει να βγούµε στις αγορές αυτο-
δύναµα, αλλά να αναζητήσουµε αυτό το οποίο εσείς τότε επιδιώ-
κατε και δεν το καταφέρατε βεβαίως,  την πιστοληπτική γραµµή
στήριξης.

Και τα λέτε όλα αυτά και είσαστε κολληµένοι σε αυτές τις θέ-
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σεις ανεξάρτητα του τι συµβαίνει γύρω, ανεξάρτητα από τις εξε-
λίξεις. Είσαστε κολληµένοι στα ίδια που λέγατε πριν ακόµη κλεί-
σει η δεύτερη αξιολόγηση θυµίζω –ενώ τώρα κλείνει και η
τέταρτη- σαν να µην σας ενδιαφέρει καθόλου ποια είναι η εξέλιξη
των πραγµάτων και ποια είναι η ίδια η πραγµατικότητα. Αλλά µε
αυτό τον τρόπο φοβάµαι ότι χάνετε και την όποια αξιοπιστία σας
έχει αποµείνει. Πώς να πάρουν στα σοβαρά οι πολίτες την κριτική
σας; Πώς να πάρουν στα σοβαρά οι πολίτες µια πολιτική δύναµη
που εδώ και µία τριετία διαψεύδεται παταγωδώς σε κάθε κατα-
στροφολογικό σενάριο που διατυπώνει;

Τι να πρωτοθυµηθώ; Τη βεβαιότητα, την απόλυτη σιγουριά
σας ότι δεν θα έκλεινε η πρώτη αξιολόγηση τότε που λίγο πριν
κλείσει, πρωτοζητήσατε εκλογές; Να θυµηθώ τη σιγουριά σας
ότι ο περιβόητος κόφτης θα ενεργοποιούνταν στις αρχές του
2017 και θα είχαµε µεγάλες οριζόντιες περικοπές σε µισθούς και
συντάξεις; Να θυµηθώ αργότερα την επιµονή σας ότι δεν θα
έχουµε δηµοσιονοµικό χώρο για αντίµετρα ελαφρύνσεων το
2019 και το 2020, τα οποία και καταψηφίσατε στη Βουλή; Mήπως
να θυµηθώ -επιτρέψτε µου την έκφραση, µε όρους ιδεολογικούς
το λέω- τη χυδαία επένδυσή σας στην πιθανή αδιαλλαξία των δα-
νειστών στα εργασιακά, το περιβόητο «βάστα ΔΝΤ» που έγινε
σύνθηµα της πολιτικής σας στα εργασιακά;

Όµως, αν µένατε στην καταστροφολογία, θα ήταν καλά. Το
χειρότερο πρόβληµα για τη χώρα είναι ότι πέρα από τις κατα-
στροφολογικές σας προβλέψεις, προσπαθήσατε κιόλας την πι-
θανότητα της καταστροφής να την κάνετε πραγµατικότητα. Να
σας θυµίσω τα καλέσµατα στελεχών σας, που έχουν ηγετικές θέ-
σεις σήµερα, να φύγουν οι καταθέσεις στο εξωτερικό τις κρίσι-
µες στιγµές για την ελληνική οικονοµία; Να σας θυµίσω τις
επισκέψεις σας στις Βρυξέλλες και στο Βερολίνο όπου ουσια-
στικά ζητούσατε από Ευρωπαίους αξιωµατούχους να σταθούν
σκληρά απέναντι στην ελληνική Κυβέρνηση και να αµφισβητή-
σουν τα θετικά βήµατα στην οικονοµία; Να σας θυµίσω την κιν-
δυνολογία σας για το τραπεζικό σύστηµα, ότι δεν θα καταφέρει,
τελικά, να περάσει µε επιτυχία τα stress tests; Μήπως να σας θυ-
µίσω την πρόσφατη τοποθέτησή σας σε µια εκδήλωση των βιο-
µηχάνων, όπου καλούσατε τους επενδυτές να µην φέρουν
επενδύσεις, µέχρι να αποκατασταθεί – λέει- στην Ελλάδα η πο-
λιτική σταθερότητα; Γιατί φαίνεται πως για εσάς…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Φαίνεται πως για εσάς σταθερότητα είναι να είναι στην εξου-

σία η παρέα των offshore, των σκανδάλων και της διαφθοράς που
χρεοκόπησε τη χώρα! Αυτή είναι η σταθερότητα!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Τώρα, όµως, που βγαίνουµε από την κρίση, δεν υπάρχει για

εσάς σταθερότητα.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Πόσα να

πρωτοθυµηθεί κανείς;
Η στάση σας, κύριε Μητσοτάκη, πιστεύω ότι θα µείνει στην

ιστορία, διότι θα µνηµονεύεστε ως ο πολιτικός Αρχηγός που µε-
τέτρεψε µια ιστορική παράταξη σε κόµµα στείρας διαµαρτυρίας,
σε κόµµα καταστροφολογίας, αλλά και διαρκούς υπονόµευσης
των συµφερόντων και των δυνατοτήτων της ελληνικής οικονο-
µίας. 

Εδώ, όµως, που έχετε φτάσει, θα το πιείτε το ποτήρι µέχρι τέ-
λους. Σε δύο µήνες αυτό που ελπίζει ο ελληνικός λαός εδώ και
οκτώ χρόνια, αυτό που του τάξατε και εσείς και οι συνέταιροι
σας τότε στις κυβερνήσεις από την πρώτη µέρα που βάλατε τον
τόπο στα µνηµόνια, αφού χρεοκοπήσατε τη χώρα, αλλά ποτέ δεν
το καταφέρατε, θα γίνει πραγµατικότητα. Θα γίνει πραγµατικό-
τητα και δεν θα το έχετε πετύχει εσείς, θα το έχουµε πετύχει
εµείς. Η Ελλάδα θα βγει οριστικά από τα µνηµόνια!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και η ιστορία θα καταγράψει ότι εσείς χρεοκοπήσατε τη χώρα

και µας βάλατε σε αυτό το βαθύ πηγάδι και εµείς µε κόπο, µε δυ-
σκολία, µε θυσίες, αλλά και µε σχέδιο, βγάλαµε τον τόπο από το
έρεβος και τον οδηγούµε σε µια νέα εποχή, δίκαιης ανάπτυξης,
ελπίδας και κοινωνικής δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µίλησα για σχέδιο και έχει µε-

γάλη σηµασία αυτό. Έχει µεγάλη σηµασία το γεγονός ότι για
πρώτη φορά συζητάµε ένα συνολικό αναπτυξιακό σχέδιο, συζη-
τάµε για το παραγωγικό µοντέλο, συζητάµε για το ποια είναι τα
ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα της ελληνικής οικονοµίας πάνω
στα οποία πρέπει να επενδύσουµε. Και δεν συζητάµε εν κρυπτώ.
Έχουµε ήδη διεξάγει δεκατέσσερα -τα δύο είναι στην Αττική- πε-
ριφερειακά συνέδρια. Συζητάµε µε τους παραγωγικούς φορείς
του τόπου, συζητάµε µε την τοπική αυτοδιοίκηση, συνθέτουµε,
βλέπουµε τις δυνατότητες του τόπου, αναγνωρίζουµε τις αδυνα-
µίες και τις δυσκολίες, έχουµε έγνοια για το αύριο αυτού του
τόπου. 

Ξέρω ότι πληρώσαµε ακριβά -ακόµα και στα χρόνια της επί-
πλαστης ευηµερίας- τις παθογένειες ενός άναρχου παραγωγικού
µοντέλου, που δοµήθηκε µόνο και µόνο για να εξυπηρετήσει τα
συµφέροντα µιας κρατικοδίαιτης ολιγαρχίας και των πολιτικών
της εκπροσώπων και υπαλλήλων.

Το σχέδιο που έχει ανάγκη η χώρα -ένα σχέδιο «ολιστικό»,
όπως λέµε- το οποίο περιλαµβάνει τα µέσα, τους σκοπούς, αλλά
και τους υλοποιητές του, είναι ένα σχέδιο που πρέπει να συζη-
τηθεί πλατιά και να υπάρξει και αντιπαράθεση όχι πάνω στα ψεύ-
τικα, στα fake, νούµερα, στις ψεύτικες καταστροφολογικές προ-
βλέψεις, αλλά στις υπαρκτές διαφορές µας -ιδεολογικές και πο-
λιτικές- πάνω στο πώς θέλουµε να είναι το παραγωγικό µοντέλο
του τόπου. 

Εγώ θα σταθώ σε αυτό που συγκροτεί την κεντρική ιδέα του
σχεδίου που σας παρουσιάζουµε, δηλαδή στη βασική µας αντί-
ληψη για την επόµενη µέρα. Για εµάς η ανάκαµψη της χώρας
είναι µια έννοια ταυτόσηµη µε την ανάκαµψη της εργασίας. Και
µας απασχολεί εξίσου η ανάκαµψη των οικονοµικών δεικτών µε
τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, δηλαδή µε την πτώση των
δεικτών της ανεργίας. Και, βεβαίως, µας απασχολεί εξίσου το ζή-
τηµα της ποιότητας αυτής της εργασίας, δηλαδή των εργασια-
κών δικαιωµάτων και των αξιοπρεπών αµοιβών.

Η χώρα µας -δεν υπάρχει αµφιβολία και ίσως εκεί να µην δια-
φωνήσουµε-, διαθέτει ισχυρά συγκριτικά πλεονεκτήµατα, που
πρέπει να αξιοποιηθούν σε µια σειρά από τοµείς, όπου µπορεί
να παραχθεί νέος πλούτος, όπως, για παράδειγµα, στη µεταποί-
ηση, στη βιοµηχανία, στον αγροδιατροφικό τοµέα, στον τουρι-
σµό, τη ναυτιλία, αλλά και στο φάρµακο, τα logistics, την καινο-
τοµία, τη νεοφυή επιχειρηµατικότητα, αλλά βεβαίως και στις υπο-
δοµές, την ενέργεια. Για να ενισχυθούν, όµως, αυτοί οι τοµείς,
που όλοι συµφωνούµε ότι έχουν πλεονεκτήµατα, χρειάζονται
πόροι, χρηµατοδοτικά εργαλεία, που θα τροφοδοτήσουν αυτήν
τη µεγάλη προσπάθεια για την ανασυγκρότηση της παραγωγής.

Η χώρα έχει πλέον στη διάθεσή της όχι µόνο τους πόρους από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και το ΕΣΠΑ. Ειρήσθω εν
παρόδω, τα τρία τελευταία χρόνια η Ελλάδα παραµένει η χώρα
µε τη µεγαλύτερη απορροφητικότητα πανευρωπαϊκά. Και αυτό
είναι ένα ακόµα στοιχείο, που αποδεικνύει πόσο αποτελεσµατική
είναι αυτή η προσπάθεια που κάνουµε. Δεν είναι, λοιπόν, µόνο
το ΠΔΕ, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, και το ΕΣΠΑ,
αλλά και το πακέτο Γιούνκερ, µε επενδύσεις αξίας 8 δισεκατοµ-
µυρίων, στο οποίο, επίσης, είµαστε πρώτοι στην Ευρώπη.  

Παρατήρησα προχθές που ήταν σε αυτό εδώ το Βήµα ο Πρό-
εδρος της Κοµισιόν, ο κ. Γιούνκερ, ότι ταραχτήκατε λίγο -όπως,
βέβαια, και όταν µίλησε για καθαρή έξοδο- όταν είπε αυτή την
αλήθεια, ότι η Ελλάδα είναι πρώτη σε σχέση µε την απορροφη-
τικότητα στο πακέτο Γιούνκερ. Και διαπίστωσα ότι το χειρότερο
που έχετε πάθει είναι πως έχετε πειστεί και οι ίδιοι από την προ-
παγάνδα σας, πως το χειρότερο που έχετε πάθει είναι ότι έχετε
πειστεί και οι ίδιοι από αυτά που λέτε διαρκώς στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης. Και όταν έρχονται εδώ Ευρωπαίοι αξιωµατούχοι,
ταράζεστε όταν ακούτε την αλήθεια!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εν πάση περιπτώσει, λοιπόν, εκτός από το ΕΣΠΑ και το σχέδιο

Γιούνκερ υπάρχουν και οι πόροι της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επεν-
δύσεων, µε επενδύσεις που θα αποφέρουν, σύµφωνα µε την τρά-
πεζα, έως και 20 δισεκατοµµύρια την επόµενη τριετία και 2,5
δισεκατοµµύρια σε πρώτη φάση. 

Τα παραπάνω, σε συνδυασµό µε τις επιµέρους πρωτοβουλίες
και την ίδρυση των επιµέρους ταµείων για την ενίσχυση της και-
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νοτοµίας, των νεοφυών επιχειρήσεων, αλλά και τη χρηµατοδό-
τηση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, συγκροτούν ένα συνε-
κτικό σχέδιο, ένα σχέδιο κατεύθυνσης των πόρων εκεί όπου
πραγµατικά θα πιάσουν τόπο και θα πολλαπλασιάσουν την από-
δοση των επενδύσεων σε τοµείς στρατηγικής σηµασίας. 

Μίλησα, λοιπόν, για τους τοµείς στους οποίους η χώρα πρέπει
να επενδύσει, ώστε να δηµιουργηθούν νέες, περισσότερες θέ-
σεις εργασίας. Όπως, όµως, ανέφερα και πριν, αυτές οι θέσεις
εργασίας πρέπει να διασφαλίζουν και καλύτερες συνθήκες ερ-
γασίας. Η Ελλάδα πρέπει να στηρίζει την οικονοµία της στον ερ-
γαζόµενο κόσµο. Και αυτό σηµαίνει ότι η αδήλωτη εργασία
πρέπει να πάψει να αποτελεί τον κανόνα. Έχει ήδη, βεβαίως, πε-
ριοριστεί στο 13% από το 19%. Όµως, για µας αυτό δεν είναι αρ-
κετό! 

Η δική µας δέσµευση είναι η αδήλωτη και υποδηλωµένη εργα-
σία να κυνηγηθεί, να συρρικνωθεί ριζικά -ήδη έχουµε κάνει µε-
γάλη προσπάθεια και θα συνεχίσουµε να την κάνουµε- µε στόχο,
αλλά και εθνικό σχέδιο, σε βάθος τριετίας να φτάσει στο 5%. 

Επίσης, µεγάλο ζήτηµα για µας, για την επόµενη µέρα, για τη
νέα εποχή, είναι οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις, που επανέρ-
χονται. Γιατί αυτό που οι νεοφιλελεύθεροι ονοµάζετε «ελεύθερο
ανταγωνισµό» ανάµεσα στους εργαζόµενους, εµείς το λέµε
κάπως αλλιώς. Το λέµε «εργασιακό µεσαίωνα» και όχι «ελεύθερο
ανταγωνισµό». Όλοι οι εργαζόµενοι οφείλουν να έχουν µια κοινή
αφετηρία δικαιωµάτων για να αναπτύξουν τις ικανότητές τους,
ένα εχέγγυο που θα ενισχύει τη διαπραγµατευτική τους δύναµη.
Διότι δεν µπορεί κανένας άνθρωπος να ανταποκριθεί στις ανάγ-
κες της εργασίας του, να βελτιωθεί και να είναι πραγµατικά πα-
ραγωγικός, αν ξυπνάει και κοιµάται κάθε µέρα µε τον φόβο της
απόλυσης. 

Και, φυσικά, για µας δεν υπάρχει ουσιαστική ανάπτυξη, χωρίς
αύξηση των µισθών, χωρίς, δηλαδή, µέρος αυτής της ανάπτυξης
να την καρπούται και το βασικό στοιχείο, ο βασικός παράγοντας
της παραγωγικής διαδικασίας, που είναι ο εργαζόµενος. 

Εκκινώντας, λοιπόν, από τον κατώτατο µισθό, σταδιακά θα
υπάρξει αύξηση και των υπολοίπων αµοιβών. Διότι, πέρα από
στοιχειώδες ζήτηµα κοινωνικής δικαιοσύνης, είναι και ζωτικής
σηµασίας η αύξηση του µεριδίου των µισθών στον συνολικό
κύκλο της οικονοµίας, γιατί µόνο έτσι θα ενισχυθεί η ιδιωτική κα-
τανάλωση, επηρεάζοντας θετικά βασικούς τοµείς της οικονο-
µίας, όπως είναι το εµπόριο και η µεταποίηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παραγωγικό µοντέλο που πα-
ρουσιάζουµε στην ελληνική κοινωνία, στα κόµµατα, στους φο-
ρείς, αλλά και στους θεσµούς, έχει εντελώς διαφορετικές
ιεραρχήσεις από ό,τι συνηθίσαµε στο παρελθόν. Και αυτό γιατί
από το µοντέλο της ακραίας εκµετάλλευσης και της εµµονής στη
µείωση του εργασιακού κόστους, δηλαδή -µε δυο λόγια- από το
µοντέλο της συντριβής της εργασίας στο όνοµα της ανταγωνι-
στικότητας, περνάµε σε ένα µοντέλο που επενδύει στην ποιότητα
και στην προστιθέµενη αξία του παραγόµενου προϊόντος, βε-
βαίως µέσα σε ένα περιβάλλον εργασιακής ασφάλειας και αξιο-
πρέπειας -αυτό επιδιώκουµε-, το οποίο, επίσης, θα βελτιώνει και
την παραγωγικότητα και τη δυνατότητα να δοθεί έµφαση στην
καινοτοµία. Αυτή είναι η βάση πάνω στην οποία χτίζουµε, η επέν-
δυση, δηλαδή, στις ζωντανές δυνάµεις του µόχθου, της εργα-
σίας αλλά και της νέας γενιάς. Αυτή είναι, αν θέλετε, η ουσία του
αναπτυξιακού σχεδίου που συζητάµε σήµερα. 

Διότι, ξέρετε, τελικά η προσπάθεια να στηριχθεί η ανταγωνι-
στικότητα της ελληνικής οικονοµίας στη διαρκή µείωση του µι-
σθού, το σχέδιο το οποίο είχατε όλο το προηγούµενο διάστηµα
όσο κυβερνούσατε, δεν είναι τίποτα άλλο παρά επιδότηση στον
µη καινοτόµο εργοδότη, στον εργοδότη, δηλαδή, που δεν θέλει
να πάρει ρίσκα, στον εργοδότη που δεν θέλει να επενδύσει και
βρίσκει τον εύκολο δρόµο να αυξήσει το κέρδος του, µέσα από
τη διαρκή συµπίεση του εργασιακού κόστους.

Για αυτό κι εµείς πιστεύουµε ότι το µοντέλο αυτό, το µοντέλο
σας, είναι ένα παρωχηµένο µοντέλο. Για αυτό κι εµείς πιστεύ-
ουµε ότι οι νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις σας, που τις παρουσιά-
ζετε σαν φρέσκες και δυναµικές, είναι στην αλήθεια πολύ παλιές
και αποτυχηµένες. Το ίδιο, άλλωστε, ισχύει και για τις δυνάµεις
της κρατικοδίαιτης οικονοµικής ελίτ του τόπου και της παρασιτι-

κής αστικής τάξης του τόπου, δυνάµεις τα συµφέροντα των
οποίων εκπροσωπείτε, δυνάµεις της παλιάς Ελλάδας, που δεν
ανέλαβαν καµµία ευθύνη για τη χρεοκοπία της χώρας, όταν η
χώρα βρέθηκε στο χείλος του γκρεµού. Ήξεραν µόνο να µοιρά-
ζονται τα κέρδη στους καιρούς της ανάπτυξης και που τώρα, βε-
βαίως, είναι ακόµα παρόντες και δεν θέλουν να ρισκάρουν. Τα
θέλουν όλα έτοιµα. Δεν θέλουν να επενδύσουν, δεν θέλουν να
καινοτοµήσουν, δεν θέλουν να δηµιουργήσουν. Θέλουν απλώς
και µόνον, όπως έκαναν παλιά, να συνεχίσουν να παρασιτούν σε
βάρος του κράτους και της εργασίας.

Αυτός είναι και ο λόγος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που,
όταν είδαµε και είδατε το σχέδιό µας, τρόµαξαν και τροµάξατε
κι εσείς κι αυτοί...

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ναι, βεβαίως. Είναι γεγονός. Και τι κάνατε φυσικά; Αρχίσατε

το γνωστό τροπάρι της επικοινωνίας, αρχίσατε να το λοιδορείτε.
Και αφού µας είπατε στην αρχή ότι είναι µια έκθεση ιδεών, ότι
είναι για πρωτοετείς οικονοµικών σπουδών και άλλα τέτοια, µετά
σπεύσατε χαιρέκακα να µας πείτε ότι ήδη το έχουν απορρίψει οι
Ευρωπαίοι, ότι δεν υπάρχει, δεν συζητείται. «Όσα δεν φτάνει η
αλεπού τα κάνει κρεµαστάρια», λέει µια παροιµία.

Τώρα που η Ελλάδα ως κανονική χώρα αποκτά για πρώτη
φορά ένα αναπτυξιακό, στρατηγικό σχέδιο και δεν αφήνεται στη
µοίρα της, εσείς είστε, για άλλη µια φορά, απέναντι και λιθοβο-
λείτε. Καλά κάνετε. Δεν µας πειράζει αυτό.

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, περιµένω να ακούσω από εσάς σή-
µερα το εξής: Αυτό το σχέδιο δεν σας αρέσει. Το απορρίπτετε,
το λιθοβολείτε. Τιµή µας, γιατί -επαναλαµβάνω- οι διαχωριστικές
γραµµές, οι ιδεολογικές διαφορές είναι γνωστές. Το δικό σας
σχέδιο, όµως, θα µας πείτε ποιο είναι;

Θα προσπαθήσω να το προσεγγίσω -κι αν θέλετε, διαψεύστε
µε µετά, αυτή την οµορφιά έχει ο ανοικτός διάλογος- στη βάση
των λεγοµένων σας το τελευταίο διάστηµα. 

Τι µας έχετε πει στις απανωτές παρεµβάσεις που κάνετε όλο
το τελευταίο διάστηµα; Μας έχετε πει ότι θεωρείτε το οκτάωρο
ξεπερασµένο. Μιλάτε για την ανάγκη ύπαρξης νέων σχέσεων ερ-
γασίας, προφανώς ελαστικών. Αναφέρεστε στις συλλογικές δια-
πραγµατεύσεις ως ιδεοληψία της Αριστεράς. Αρνείστε τη στή-
ριξη της υγείας, καθώς βλέπετε πλεονάζον ιατρικό προσωπικό
στα δηµόσια νοσοκοµεία. Υπόσχεστε την επαναφορά του λόγου
«µια πρόσληψη προς πέντε απολύσεις για το δηµόσιο», τη στιγµή
που είµαστε, ήδη, στο ένα προς τρία και έχουµε συµφωνήσει µε
τους θεσµούς από το 2019 να πάµε στο ένα προς ένα. Και εσείς
υπόσχεστε το ένα προς πέντε, δηλαδή το 2019 να έχουµε, περί-
που, εξίµισι χιλιάδες λιγότερες προσλήψεις, για να ενισχύσουµε
τα κενά στην παιδεία και στην υγεία. 

Για να µην ξεχάσουµε άλλωστε -δεν σας ξέχασα, κύριε Γεωρ-
γιάδη, πώς να σας ξεχάσω, σας εκτιµώ ιδιαίτερα, άλλωστε- τι λέ-
γατε όταν ήσασταν Υπουργός, ότι θα σας πάρει τη δόξα η τρόικα
και δεν θέλετε να σας κλέψει τη δόξα η τρόικα για απολύσεις.
Αυτές είναι οι απόψεις σας.

Θεωρείτε, επίσης, ενδεδειγµένη λύση την εισαγωγή του out-
sourcing στον δηµόσιο τοµέα, ακόµα και σε ζωτικής σηµασίας
θεσµούς, όπως το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Και, φυσικά,
ζητάτε πιστοληπτική γραµµή έναντι της προοπτικής καθαρής
εξόδου και της αυτοδύναµης πρόσβασης στις αγορές. Αυτές
έχουν καταγραφεί ως οι βασικές σας θέσεις.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, θα µας πείτε τα γνωστά
καταστροφολογικά και θα απαξιώσετε όσο µπορείτε το σχέδιο
το οποίο παρουσιάσαµε. Θέλω, όµως, να δώσετε συγκεκριµένες
απαντήσεις σε τρία βασικά ερωτήµατα: Συµφωνείτε µε την αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού, ναι ή όχι; Συµφωνείτε µε την απο-
φυγή του lockout, ναι ή όχι; Συµφωνείτε µε τη µη απελευθέρωση
των οµαδικών απολύσεων, ναι ή όχι; Συµφωνείτε µε την επανα-
φορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων και της εργασιακής
κανονικότητας, ναι ή όχι; Θέλω να απαντήσετε, για να δούµε το
σχέδιό σας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Μην εξάπτεστε. Είναι ρητορικά τα ερωτήµατα και γνωρίζουµε,
ήδη, την απάντηση που θα δώσει ο κ. Μητσοτάκης. 
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Νοµίζω, άλλωστε, κύριε Μητσοτάκη, ότι πρέπει να σας κάλυψε
προχθές στα εργασιακά θέµατα ένας συµπαθής, κατά τα άλλα,
τηλεσχολιαστής στην τηλεόραση του «ΣΚΑΪ», ο οποίος µας είπε
ότι έλεγε: «Βάστα, ΔΝΤ, βάστα, ΔΝΤ». Δεν βάστηξε το ΔΝΤ και η
Κυβέρνηση κέρδισε στα εργασιακά προς όφελος των εργαζόµε-
νων, προς όφελος της κοινωνίας!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Το σχέδιό σας, άλλωστε, ήταν «βάστα, ΔΝΤ» τριάµισι χρόνια

και «βάστα, Σόιµπλε», γιατί το σχέδιό σας συνοψίζεται στο τετρά-
πτυχο: µνηµόνια, απολύσεις, περικοπές, ξεπούληµα. 

Αυτή η µαύρη περίοδος για τη χώρα, όµως, τελειώνει µια και
καλή. Όσο κι αν προσπαθήσετε να γυρίσετε τη χώρα πίσω, αυτή
η µαύρη περίοδος τελειώνει για τη χώρα. 

Και θέλω να σας πω κάτι και κλείνω µε αυτό.
Πιστεύω ότι τελικά η ήττα σας δεν είναι πολιτική, είναι στρα-

τηγική. Διότι η Ελλάδα της ύφεσης, της εργασιακής ανασφά-
λειας και της εργοδοτικής αυθαιρεσίας, η Ελλάδα της διαφθο-
ράς και του ηθικού εκφυλισµού, η Ελλάδα της κατάρρευσης του
κοινωνικού κράτους και της απαξίωσης της υγείας και της παι-
δείας, η Ελλάδα του ρουσφετιού, των κρατικοδίαιτων, δήθεν,
επενδυτών έχει περάσει οριστικά στο παρελθόν. 

Σήµερα ξηµερώνει µια νέα δυνατότητα για τον τόπο, µια νέα
αυγή. Και όσο το φως αυτής της νέας αυγής θα δυναµώνει, τόσο
πιο καθαρά θα φαίνονται και οι διαχωριστικές µας γραµµές. 

Όσο θα αποµακρυνόµαστε από τον στενό κορσέ των προ-
γραµµάτων προσαρµογής, τόσο πιο σαφείς θα γίνονται οι δια-
φορές µεταξύ της δικής σας και της δική µας πολιτικής. Και αυτό
είναι σε τελική ανάλυση που φοβάστε πάνω απ’ όλα. Για αυτό και
αποσυντονίζεστε, ανατριχιάζετε, θα έλεγα, µε την προοπτική εξό-
δου από τα µνηµόνιο, γι’ αυτό και φοβάστε τον Σεπτέµβρη του
2018, γι’ αυτό διαρκώς υπονοµεύετε, γιατί καταλαβαίνετε πια ότι
η παρένθεση όχι µόνο δεν κλείνει, αλλά µένει ανοικτή και θα πα-
ραµείνει ανοικτή και την επόµενη τετραετία για χάρη του ελληνι-
κού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Για να ανασυγκροτήσουµε την ελληνική οικονοµία, κρατώντας

την κοινωνία όρθια, µε σεβασµό στα δικαιώµατα των πολιτών,
στις αρχές της ισότητας και της κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Κάθε µέρα που περνάει θα καταγράφουµε και µια νέα νίκη,
νίκη υπέρ των δυνάµεων της κοινωνίας, των εργαζόµενων, των
ανέργων, εκείνων, δηλαδή που έδωσαν την εντολή σε εµάς και
βρισκόµαστε σήµερα εδώ, για να βγάλουµε τη χώρα από την
κρίση έντιµα και καθαρά. Και κάθε µέρα που περνάει θα έρχεται
πιο κοντά σε εσάς ο πολιτικός σας εφιάλτης. Πετυχαίνουµε εκεί
που εσείς αποτύχατε και στις τρεις απόπειρες και στις τρεις κυ-
βερνήσεις. Ανοίγουµε έναν δρόµο προοπτικής για τη χώρα. Ό,τι
και να κάνετε δεν θα καταφέρετε ούτε να γυρίσετε τη χώρα πίσω
ούτε να γυρίσετε εσείς πίσω. Η Ελλάδα δεν θα γυρίσει πίσω.
Φεύγει µπροστά, προχωράει µπροστά, φεύγει από τα µνηµόνια,
µπαίνει σε µια νέα εποχή.

Σας ευχαριστώ. 
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες

του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα σπουδαστές και µία συνοδός από την Ακαδηµία Πο-
δολόγων Ελλάδος. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές
και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο
Νέας Φιλαδέλφειας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή Γεννηµατά για είκοσι πέντε λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, περιµέναµε σε αυτό το µισάωρο που µι-
λήσατε να µας παρουσιάσετε πράγµατι την πρότασή σας για την
περίφηµη έξοδο της χώρας από την κρίση. Τώρα θα µου πείτε,
βέβαια, και δικαίως «έχετε κι εσείς, κυρία Γεννηµατά, αυταπάτες,
όπως κι εγώ, για τόσο σοβαρά πράγµατα;». 

Σας άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή και δεν άκουσα ούτε
µία λέξη για το τι πρόκειται να γίνει σε αυτόν τον τόπο. Επιλέξατε
για άλλη µία φορά να κάνετε κριτική στο παρελθόν και µονοµέ-
τωπη επίθεση στη Νέα Δηµοκρατία. Και πια είναι απόλυτα ξεκά-
θαρο γιατί το κάνετε αυτό. Μα γιατί έχετε επιλέξει στρατόπεδο.
Υλοποιείτε όλα αυτά τα χρόνια συντηρητικές πολιτικές και αφή-
στε τα αυτά τώρα τα δάκρυα για τις εργασιακές σχέσεις, διότι
από το 2016 έπρεπε να έχουν επανέλθει οι συλλογικές διαπραγ-
µατεύσεις. Εσείς τα παρατείνατε και εσείς εξακολουθείτε να λέτε
ότι µε νοµοθετικές ρυθµίσεις θα αυξηθεί ο κατώτερος µισθός.
Αρκετά, λοιπόν, µε τα ψέµατα και µε τα παραµύθια. Το πολιτικό
σας αφήγηµα στέρεψε και η ελπίδα, που την υποσχεθήκατε
τόσες και τόσες φορές, δεν ήρθε ποτέ. Η έξοδος από το «µνη-
µόνιο Τσίπρα» -γιατί είναι το δικό σας µνηµόνιο- οδηγεί σε νέο
πρόγραµµα. Ο Αύγουστος και τα πανηγύρια που ετοιµάζετε οδη-
γούν σε έναν βαρύ χειµώνα. 

Για αυτό δεν έχουµε το δικαίωµα να µείνουµε απλά θεατές.
Έχουµε υποχρέωση, αντίθετα, απέναντι στον ελληνικό λαό να
βάλουµε φρένο στον κατήφορο αυτής της Κυβέρνησης, που εν-
διαφέρεται µονάχα για την πολιτική της επιβίωση. 

Η δηµαγωγία της Κυβέρνησης σε συνδυασµό µε την ανευθυ-
νότητα της Νέας Δηµοκρατίας, που έχει ξεκινήσει την παροχο-
λογία, δηµιουργούν πρόσθετους κινδύνους. Για αυτό ζητάω
εκλογές. Γιατί τις επόµενες εβδοµάδες πρόκειται να ληφθούν ση-
µαντικές αποφάσεις, που θα καθορίσουν το µέλλον του τόπου
και του λαού. Η συγκυβέρνησή σας δεν έχει καµµία απολύτως
νοµιµοποίηση να συµφωνήσει, και µάλιστα εν κρυπτώ, το µέλλον
του τόπου. 

Κύριε Τσίπρα, ήδη τα δώσατε όλα. Η δηµόσια περιουσία της
χώρας εκχωρήθηκε για ενενήντα εννέα χρόνια και µαζί και οι τρά-
πεζες στους σηµερινούς ιδιοκτήτες αντί πινακίου φακής και µά-
λιστα µε βλάβη για το δηµόσιο 25 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αρκετά
πια διασφαλίσατε το µέλλον και τα συµφέροντα των δανειστών. 

Ζητάω εκλογές, γιατί δεν διαλύσατε µόνο το σήµερα. Υποθη-
κεύετε και το αύριο. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι έχετε νοµοθε-
τήσει επώδυνα µέτρα για τα επόµενα δύο χρόνια κι έχετε
συµφωνήσει θηριώδη πρωτογενή πλεονάσµατα και ασφυκτική
εποπτεία για πολλά χρόνια. Η περίφηµη «καθαρή έξοδος» δεν
είναι τίποτα άλλο από ένα τέταρτο µνηµόνιο, χωρίς χρήµατα, µε
την υπογραφή σας, κύριε Τσίπρα. 

Ζητάω εκλογές, γιατί η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ αποδει-
κνύεται επικίνδυνη και σε κρίσιµα εθνικά θέµατα. Διγλωσσία,
προχειρότητα, επιπολαιότητα. Οι Έλληνες αξιωµατικοί µας κρα-
τούνται ακόµα στις φυλακές της Αδριανούπολης. Η Τουρκία,
ανοικτά πλέον, επικαλείται κυριαρχία σε βραχονησίδες στο Αι-
γαίο. Σε µια ευνοϊκή δε στιγµή για το σκοπιανό, έφτασε η Κυβέρ-
νηση να συζητά την επιτοµή του αλυτρωτισµού ως λύση. Αυτό
δείχνει και το µέγεθος του προβλήµατος. 

Ο δε συγκυβερνήτης σας, που επέλεξε να µην είναι σήµερα
εδώ, έχει άλλη στρατηγική, που συνδέεται µε την πολιτική του
επιβίωση και την ακροδεξιά του ιδεοληψία σε όλα τα εθνικά ζη-
τήµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Ζητάω εκλογές, γιατί οι συσχετισµοί στη Βουλή έρχονται σε
πλήρη αντίθεση µε τους συσχετισµούς στην κοινωνία. Αποτελείτε
θλιβερή µειοψηφία σήµερα ανάµεσα στον ελληνικό λαό. Το
χάσµα που χωρίζει την Κυβέρνηση από την κοινωνία κάθε µέρα
µεγαλώνει. Και, βέβαια, ξέρετε πολύ καλά ότι στις κανονικές δη-
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µοκρατίες τα ζητήµατα αυτά λύνονται µε εκλογές. 
Ζητάω, λοιπόν, εκλογές, γιατί η Κυβέρνησή σας αποδεικνύεται

ανίκανη και επικίνδυνη. Ο λογαριασµός για την κοινωνία και την
πραγµατική οικονοµία µεγαλώνει κάθε µέρα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατηγορώ τη συγκυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τον κ. Τσίπρα προσωπικά, γιατί έπληξαν και εξα-
κολουθούν να πλήττουν καίρια τα λαϊκά συµφέροντα, στο όνοµα
µάλιστα, δήθεν, της προάσπισής τους. Σήκωσαν τη σηµαία του
αντιµνηµονιακού αγώνα, αρνήθηκαν κάθε συνεννόηση και µε
αυτόν τον τρόπο ήρθαν στην εξουσία. Οι τυχοδιωκτισµοί τους
κόστισαν 200 δισεκατοµµύρια ευρώ στην οικονοµία και επιβάρυ-
ναν τους πολίτες µε επιπλέον 18 δισεκατοµµύρια. 

Κατηγορώ τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τον κ. Τσίπρα
προσωπικά για τις θλιβερές επιδόσεις τους στο κεντρικό ζητού-
µενο της χώρας, που είναι η ανάπτυξη. Κηρύξατε διωγµό σε κάθε
παραγωγική και κερδοφόρα δραστηριότητα. Οδηγήσατε όλο και
περισσότερους νέους επιστήµονες σε φυγή στο εξωτερικό.

Όταν, όµως, καταστρέφετε τη δυνατότητα της χώρας να πα-
ράγει, να δηµιουργεί θέσεις εργασίας, πώς περιµένετε, άραγε,
να βγει η χώρα από την κρίση, µε τη βοήθεια ποιων δυνάµεων;
Αφήνετε, επιπλέον, το υπάρχον ανθρώπινο δυναµικό, που είτε
απασχολείται είτε είναι άνεργο και επιθυµεί να απασχοληθεί, να
υποβαθµίζεται και να χάνει τις δεξιότητές του. 

Τι έχετε κάνει για την επανεκπαίδευση ανέργων, ώστε να µπο-
ρέσουν να επανενταχθούν στην παραγωγική διαδικασία; Μην
κουράζεστε, ρητορική είναι η ερώτηση, ξέρω. Τίποτα δεν έχετε
κάνει. Είναι ψιλά γράµµατα για σας.

Κυβερνήσατε δε σε µια περίοδο, κατά την οποία υπήρξαν εξαι-
ρετικές συγκυρίες και δεν τις αξιοποιήσατε. Ο ρυθµός ανάπτυ-
ξης στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι χαµηλές τιµές
πετρελαίου, η αστάθεια στη γύρω περιοχή, που ευνόησε τον του-
ρισµό µας. Σε αυτή την περίοδο η ανάπτυξη ήταν πρακτικά µη-
δενική. Και πρόκειται πραγµατικά για τη µαύρη τρύπα της
διακυβέρνησης Τσίπρα.

Οι εκτιµήσεις στο τέλος του 2014 την ανέβαζαν στο 11% στην
τριετία. Επί ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έφτασε µόλις στο 0,8%. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει ότι χάθηκαν από την ελληνική οικονοµία µε δική
σας ευθύνη 20 δισεκατοµµύρια εισόδηµα.

Κατηγορώ τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για τον αφελλη-
νισµό και την παράδοση του τραπεζικού συστήµατος στον ξένο
έλεγχο, µε ιδιαίτερα δυσµενή αποτελέσµατα για τη χρηµατοδό-
τηση της οικονοµίας, την αναδιάρθρωση του παραγωγικού ιστού
και τη διαχείριση των κόκκινων δανείων.

Κατηγορώ τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τον κ. Τσίπρα
προσωπικά, γιατί φτωχοποιήσατε τον ελληνικό λαό. Καταστρέ-
ψατε τη µεσαία τάξη και γονατίσατε τους πιο αδύναµους πολίτες. 

Σήµερα σχεδόν δύο εκατοµµύρια Έλληνες δεν καλύπτουν
ούτε τις βασικές τους ανάγκες. Μετατρέψατε τους Έλληνες ερ-
γαζόµενους, τους επαγγελµατίες, τους αγρότες, στο µεγαλύ-
τερο φορολογικό υποζύγιο της Ευρώπης. Οδηγήσατε σε έκρηξη
των ληξιπρόθεσµων οφειλών των πολιτών προς το κράτος, ενώ
πάνω από ένα εκατοµµύριο πολίτες απειλούνται µε κατασχέσεις.
Ένας δε στους τρεις µικροµεσαίους, σύµφωνα µε τα στοιχεία
της ίδια της ΓΣΕΒΕΕ, απειλείται µε λουκέτο στην επιχείρησή του.

Κατηγορώ την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, γιατί κατεδαφίσατε
το κοινωνικό κράτος, διαλύσατε πραγµατικά τη δηµόσια υγεία,
την παιδεία, κόψατε το ΕΚΑΣ, µειώσατε τις συντάξεις, ακόµα και
τις συντάξεις χηρείας, µειώσατε το επίδοµα θέρµανσης και εν-
τείνατε τις ελαστικές µορφές απασχόλησης, οδηγώντας σε µι-
σθούς πείνας το 1/3 των εργαζοµένων.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ!
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ): Ανοίξατε τον δρόµο
για τους µαζικούς πλειστηριασµούς της πρώτης κατοικίας και
των µικρών και µεσαίων δανειοληπτών. Και επικαλείστε ως στοι-
χείο κοινωνικής πολιτικής τι; Το δήθεν µέρισµα των «µατωµένων»
υπερπλεονασµάτων, για να χρησιµοποιήσω µια δική σας έκ-
φραση.

Εσείς, που δεν διστάσατε µε στόχο πλεόνασµα 1,7% του ΑΕΠ,
περίπου δηλαδή 4 δισεκατοµµύρια, για το 2017 να αφαιρέσετε

από την οικονοµία, τις επιχειρήσεις, τα νοικοκυριά 7,5 δισεκα-
τοµµύρια, δηλαδή, 3,5 δισεκατοµµύρια περισσότερα, µε εξοντω-
τικούς φόρους και εισφορές, που υπονόµευσαν και την ανάπτυξη
και τις θέσεις εργασίας, µε περικοπές από το κοινωνικό κράτος,
τα δηµόσια νοσοκοµεία, τις κοινωνικές υποδοµές. Και µετά ως
δήθεν φιλάνθρωπος εξαγγείλατε µέτρα µόνο 1,25 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ, µε λογική προσωρινών επιδοµάτων!

Κατηγορώ τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τον κ. Τσίπρα
προσωπικά για τη συστηµατική απαξίωση των θεσµών και τη
διαρκή υποχώρηση του κράτους δικαίου επί των ηµερών τους.
Από τον ασφυκτικό έλεγχο της δικαιοσύνης µέχρι τις αθλιότητες
για τον έλεγχο των µέσων ενηµέρωσης, ο κατάλογος είναι µα-
κρύς και µαύρος, πολύ µαύρος. Η διάκριση των εξουσιών, θεµε-
λιώδης αρχή της αστικής δικαιοσύνης, είναι άγνωστη λέξη για
τους ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που υπέρτατος σκοπός τους είναι η εγκα-
θίδρυση του κοµµατικού κράτους. 

Κατηγορώ τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τον κ. Τσίπρα
προσωπικά για την προσπάθεια ολικής επαναφοράς του πελα-
τειακού κράτους. Βολεύουν «ηµέτερους», εξοβελίζουν την αξιο-
λόγηση, εχθρεύονται την αξιοκρατία, την αριστεία, διαλύουν την
αυτοδιοίκηση.

Ό,τι δεν ελέγχει η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το συκοφαν-
τεί πρώτα και µετά το διαλύει µε καταστροφική µανία. 

Κατηγορώ τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και τον κ. Τσίπρα
προσωπικά, γιατί δίχασαν και εξακολουθούν να διχάζουν τον ελ-
ληνικό λαό, στερώντας το µεγαλύτερο όπλο για το ξεπέρασµα
της κρίσης, που είναι η ενότητά του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Τα δάκρυά σας, κύριε Τσίπρα, για τη φασιστική επίθεση στον
Γιάννη Μπουτάρη είναι κροκοδείλια. Αν ήταν πραγµατικά, θα εί-
χατε βρει τον τρόπο όλα αυτά τα χρόνια, έστω και σήµερα, να
καταδικάσετε τους προπηλακισµούς κατά του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας, στις 28 Οκτωβρίου 2011 στη Θεσσαλονίκη από οµά-
δα αγανακτισµένων µε επικεφαλής Βουλευτή σας, καθώς και
τους προπηλακισµούς τόσων και τόσων στελεχών του ΠΑΣΟΚ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Πώς, όµως, να το πράξετε αυτό, όταν εσείς ο ίδιος από αυτό
το Βήµα της Βουλής µάς είχατε πει «θα σας κάνουµε να µη βγαί-
νετε από τα σπίτια σας»; Αυτή ήταν και φαίνεται ότι παραµένει η
δική σας αντίληψη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Και κάποια στιγµή, δειλά-δειλά, το 2011, είπατε, δήθεν, ότι κα-
ταδικάζετε τη βία, αλλά σπεύσατε να τη δικαιολογήσετε αµέσως
ως αγανάκτηση όσων βιώνουν τη βία των µνηµονίων, δηλαδή κο-
ροϊδία µπροστά σε όλους µας, µπροστά στον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Και σήµερα συνεχίζετε, ως Κυβέρνηση, και δείχνετε προκλη-
τική ανοχή απέναντι στη βία και την ανοµία.

Κατηγορώ τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ για τη λανθασµένη
στρατηγική που ακολουθεί στο ζήτηµα της µείωσης του χρέους.
Απεµπόλησε ακόµα και τη διεκδίκηση των θετικών δεσµεύσεων
του Eurogroup του 2012 και χάρισε 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
στους Ευρωπαίους τραπεζίτες, προκειµένου να εξασφαλίσει
τους γνωστούς επαίνους από τους δανειστές.

Η Ελλάδα έπρεπε να κλείσει όσο το δυνατόν γρηγορότερα τα
προαπαιτούµενα του τρίτου µνηµονίου, να δείξει, δηλαδή, ότι γί-
νεται µια αξιόπιστη χώρα, χωρίς κίνδυνο πισωγυρίσµατος και
µετά να καλλιεργήσει διεθνείς συµµαχίες για το χρέος. Η Κυβέρ-
νηση, όµως, είχε και εδώ µία επιπόλαιη στρατηγική και έκανε
ακριβώς τα αντίθετα. Μεταξύ των άλλων, καθυστέρησε πολύ τα
προαπαιτούµενα και προκάλεσε µόνη της µια πολιτική αβεβαι-
ότητα. 

Τώρα δηµιουργεί µια νέα πλαστή εικόνα, πως µε την έξοδο
από αυτό το µνηµόνιο όλα τα προβλήµατα τελειώνουν ως διά µα-
γείας. Μας ανακοίνωσαν ότι έκλεισε και η αξιολόγηση. Η αλή-
θεια, όµως, είναι ότι από τα ογδόντα οκτώ προαπαιτούµενα ένα
µικρό µόνο µέρος έχει ολοκληρωθεί. Τι σας εµπόδισε να το πρά-
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ξετε µέχρι τώρα; Μήπως σχεδιάζετε να µεταφέρετε ένα µεγάλο
µέρος τους, ένα µεγάλο µέρος όσων έχετε συµφωνήσει και συ-
νοµολογήσει µε τους δανειστές, µετά τη λήξη του προγράµµα-
τος, δηλαδή πεσκέσι στην επόµενη κυβέρνηση, ώστε να προστε-
θούν -γιατί δεν τελειώνουν εδώ οι δεσµεύσεις που έχετε αναλά-
βει- στις δεσµεύσεις που τόσο καιρό αναλαµβάνετε µέχρι το
2022 και να ολοκληρώσουν αυτό το τέταρτο κατ’ ουσίαν µνηµό-
νιο, που έχετε συµφωνήσει, ένα µνηµόνιο χωρίς χρήµατα, αλλά
µόνο µε δεσµεύσεις και υποχρεώσεις;

Δεν κρύβω, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι µε προβλη-
µατίζει ιδιαίτερα σε αυτή τη συγκυρία και η στάση της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης. Ο κ. Μητσοτάκης, ενώ ζητά εδώ και δύο
χρόνια συνεχώς εκλογές, τώρα παρακολουθεί αµήχανα την Κυ-
βέρνηση να «διαπραγµατεύεται» την προοπτική της χώρας και
δίνει ραντεβού το φθινόπωρο. Όµως, η χώρα, η οικονοµία, η κοι-
νωνία δεν µπορεί να οδηγούνται σε αυτό το δύσκολο µέλλον
απροστάτευτες και ανασφαλείς. Η Νέα Δηµοκρατία δεν νοµιµο-
ποιείται να κλείνει τα µάτια και να αφήνει ουσιαστικά τη µοίρα
της χώρας στα χέρια των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Στην πραγµατικότητα αφήνετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
εν λευκώ τον κ. Τσίπρα να καθορίσει τις εξελίξεις, έναν Πρωθυ-
πουργό και µια Κυβέρνηση που έχουν αποδείξει ότι έχουν πλήρη
αδυναµία διαπραγµάτευσης. Δεν θα µείνουµε εµείς να παρακο-
λουθούµε τις εξελίξεις, απλά και µόνο περιµένοντας το ώριµο
φρούτο, όπως δηλαδή κάνει η Νέα Δηµοκρατία. 

ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και Νέα Δηµοκρατία δεν έχουν κανένα σχέδιο
και υιοθετούν τη λογική «βλέποντας και κάνοντας». Για αυτόν τον
λόγο προκαλέσαµε τη σηµερινή συζήτηση, για να βγάλουµε από
τα σκοτάδια επιτέλους στο φως τις πραγµατικές σκέψεις και τις
προθέσεις όλων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Να µας εξηγήσει, ιδιαίτερα η Κυβέρνηση, ποιο είναι το περιε-
χόµενο των συζητήσεων µε τους δανειστές και ποιο είναι το σχέ-
διό της για τη χώρα µετά τη λήξη του προγράµµατος, γιατί δεν
ακούσαµε τίποτα το προηγούµενο µισάωρο.

Άρον-άρον εχθές δώσατε στη δηµοσιότητα το περίφηµο ολι-
στικό πρόγραµµα ανάπτυξης. Τρία πράγµατα µας κέντρισαν την
προσοχή σε αυτή την έκθεση ιδεών. Πρώτον, πρόκειται για ολι-
στικό πρόγραµµα περικοπής των συντάξεων. Αυτό είναι το µόνο
σίγουρο. Οι συνταξιούχοι στην πυρά. Ποια δέκατη τρίτη σύνταξη
που περίµεναν από σας; Εδώ έχει κοπεί η δωδέκατη και προχω-
ράµε για την ενδέκατη ολοταχώς. Ακολουθούν, βέβαια, και οι µει-
ώσεις στο αφορολόγητο που χτυπούν και συνταξιούχους και
µισθωτούς, δηλαδή ακολουθούν ακόµη µεγαλύτερες µειώσεις
στο εισόδηµά τους.

Δεύτερον, ο ΕΝΦΙΑ ζει και βασιλεύει. Αλήθεια, κύριε Τσίπρα,
δεν είναι πια εκείνος ο άδικος φόρος, που θα καταργούσατε αµέ-
σως, θα τα σκίζατε µε ένα άρθρο, µε έναν νόµο; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Έχουν περάσει τρία χρόνια και ακόµη περιµένουµε και κατα-
γράφεται στο ολιστικό σχέδιο, στα προσεχώς. Αλλά δεν θα έχει
πολύ προσεχώς ακόµα.

Τρίτον, η µεγαλύτερη, λέει, µεταρρύθµιση που έκαναν και καυ-
χιούνται γι’ αυτό, είναι το υπερταµείο, δηλαδή το ξεπούληµα της
δηµόσιας περιουσίας. Συγχαρητήρια, κύριε Τσίπρα, τα καταφέ-
ρατε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Από την άλλη, το πρόβληµα µε τη συνέχιση του µνηµονίου,
που συνιστούν ορισµένοι, είναι ότι, όπως δεν διόρθωσε τις κα-
κοδαιµονίες της ελληνικής οικονοµίας τα προηγούµενα χρόνια,
έτσι δεν θα τις διορθώσει και τώρα. Απλώς θα φρενάρει τα δη-
µοσιονοµικά συµπτώµατα µε νέους φόρους, ενώ θα κυριαρχεί η
ίδια ακριβώς ανησυχία για το τι θα κάνει η Ελλάδα, όταν θα τε-
λειώσει και η νέα αναβολή. 

Εµείς πιστεύουµε ότι η προσεκτική και σταδιακή λήξη της επο-
πτείας από τα µνηµόνια είναι η µόνη σοβαρή στρατηγική, αλλά
χρειάζεται να συντρέξουν µια σειρά από ενέργειες και πολιτικές,
που η σηµερινή Κυβέρνηση δεν φαίνεται ούτε να κατανοεί ούτε

να επιδιώκει.
Η χώρα χρειάζεται γι’ αυτό άµεσα πολιτική αλλαγή. Χρειάζεται

µια αξιόπιστη κυβέρνηση, που θα έχει τη δύναµη και το κύρος
να υλοποιήσει µια εθνική γραµµή για τον τόπο. Στο πλαίσιο αυτό,
πρώτον, το βάρος της διαπραγµάτευσης και της συνεννόησης
πρέπει να πέσει στον ESM, ο οποίος κατέχει ήδη το µεγαλύτερο
µέρος του επίσηµου χρέους και έχει δηλώσει ότι σταδιακά θα
αποκτήσει και το υπόλοιπο, καθώς επίσης ότι θα κάνει και γεν-
ναίες µεταθέσεις πληρωµών.

Πρέπει άµεσα δε να διεκδικήσουµε τα κέρδη που έχουν απο-
κοµίσει οι κεντρικές τράπεζες από τα ελληνικά οµόλογα και για
κάποιον λόγο, που κανείς δεν αντιλαµβάνεται σε αυτόν τον τόπο,
δεν τα έχετε διεκδικήσει, τους τα έχετε χαρίσει τόσα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ταυτόχρονα, η συµφωνία πρέπει να επιτέλους να ξεκαθαρίσει
οριστικά τον ρόλο του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, για να
σταµατήσει να βάζει διαρκώς ζητήµατα νέων µέτρων. Επιτέλους,
αυτό το γαϊτανάκι πρέπει να τελειώσει, να ξέρουµε πού βαδί-
ζουµε.

Η Ελλάδα σε συνεργασία µε τους ευρωπαϊκούς θεσµούς µπο-
ρεί να τα βγάλει πέρα, αν ξεκαθαρίσει τι και πότε πρέπει να γίνει
µε το χρέος και τα ελλείµµατα. Η αναδιάρθρωση και η ουσια-
στική ελάφρυνση του χρέους θα οδηγήσει και στη µείωση των
στόχων για πρωτογενή πλεονάσµατα από το 3,5%, που έχετε
δεχθεί, στο 2% του ΑΕΠ, απελευθερώνοντας έτσι πόρους για την
ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή.

Να συµφωνηθεί µια γραµµή άµυνας του ESM σε περίπτωση
κερδοσκοπικών επιθέσεων στα ελληνικά οµόλογα. Να εφαρµο-
στεί ένα είδος στήριξης των ελληνικών οµολόγων, όπως έγινε πε-
ρίπου µε την πιστωτική χαλάρωση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας τα προηγούµενα χρόνια.

Εννοείται ότι οποιοσδήποτε σχεδιασµός απαιτεί εµπιστευτικό-
τητα και όχι δηµόσιες αντιπαραθέσεις ανάµεσα στην Κυβέρνηση
και την Τράπεζα της Ελλάδος, όπως έκπληκτοι παρακολουθή-
σαµε όλο το προηγούµενο διάστηµα.

Η έξοδος από τα µνηµόνια δεν θα γίνει, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, ούτε µε παληκαρισµούς ούτε µε αυτοσχεδιασµούς, µε
το βλέµµα στραµµένο σε εκλογικές σκοπιµότητες. Η σωστή επι-
λογή για τη χώρα είναι η προσεκτική και σχεδιασµένη έξοδος,
αλλά απαιτεί ένα δεσµευτικό πλαίσιο συναίνεσης για τα επόµενα
χρόνια. Το ίδιο έγινε και στις άλλες χώρες της Ευρωζώνης που
βγήκαν από την εποπτεία και ξαναµπήκαν σε τροχιά µεταρρυθ-
µίσεων και ανάπτυξης.

Ο δεύτερος πυλώνας για το τι πρέπει να γίνει από εδώ και
πέρα. Συναίνεση απαιτείται και για την προσέλκυση επενδύσεων.
Να τελειώνουµε µε την πόλωση και το τοξικό κλίµα που διώχνει
και αποθαρρύνει επενδυτές. Στόχος; Αναπτυξιακές επενδύσεις
100 δισεκατοµµυρίων στη χώρα για τα επόµενα πέντε χρόνια.

Επενδύσεις από ξένα κεφάλαια αλλά και από τις ελληνικές µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις, µε κατάργηση όλων των γραφειοκρα-
τικών εµποδίων, µε fast track διαδικασίες κατά το πρότυπο που
λειτουργήσαµε στους Ολυµπιακούς Αγώνες για τις αδειοδοτή-
σεις. Επιβάλλεται να προχωρήσουµε σε µεγάλες εµβληµατικές
επενδύσεις σε κάθε περιφέρεια της χώρας και να λύνουµε εξαρ-
χής όλα τα θέµατα που σχετίζονται µε όρους δόµησης και χρή-
σης γης.

Επέκταση του µηχανισµού ΣΔΙΤ και σε άλλους τοµείς πέραν
των υποδοµών.

Ασφαλιστικά και φορολογικά κίνητρα στους µικροµεσαίους,
τους αγρότες, τις επιχειρήσεις. Είναι ώρα να τονώσουµε το ει-
σόδηµα των νοικοκυριών, µειώνοντας τους φόρους που τα αφο-
ρούν και επίσης, µειώνοντας τις ασφαλιστικές εισφορές για
µισθωτούς και επαγγελµατίες.

Επιδότηση της εργασίας µέσω φορολογικών απαλλαγών για
ουσιαστική µείωση της ανεργίας, ιδιαίτερα των νέων, των γυναι-
κών και των ηλικιωµένων ανέργων.

Αξιοποίηση του ψηφιακού µετασχηµατισµού της τέταρτης βιο-
µηχανικής επανάστασης, στηρίζοντας νέες, εξωστρεφείς, καινο-
τόµες δραστηριότητες. Τοµές στα συστήµατα εκπαίδευσης, κα-
τάρτισης και εργασιακής εµπειρίας, δίνοντας έµφαση στην ανα-
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βάθµιση των ικανοτήτων και δεξιοτήτων του ανθρώπινου δυνα-
µικού στις νέες τεχνολογίες, γιατί έτσι θα αποκτήσουµε πιο ποι-
οτικές και καλύτερα αµειβόµενες θέσεις πλήρους εργασίας και
θα ανοίξουµε δρόµους επιστροφής για τα παιδιά µας για να µπο-
ρέσουν να µείνουν και να δουλέψουν στον τόπο τους.

Σηµαντικό ρόλο για την παραγωγική ανασυγκρότηση του τό-
που και την περιφερειακή ανάπτυξη έχει η αυτοδιοίκηση Α’ και
Β’ βαθµού, όχι βέβαια µε µεθοδεύσεις που συκοφαντούν τον
«ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ», αλλά µε ουσιαστικές αρµοδιότητες στον σχεδια-
σµό και την υλοποίηση της κοινωνικής πολιτικής, αλλά και της
ανάπτυξης, µε τη µεταβίβαση των αντίστοιχων πόρων. Κάθε πε-
ριφέρεια της χώρας µπορεί να αποκτήσει αναπτυξιακή ταυτό-
τητα.

Τρίτος πυλώνας. Η ολοκλήρωση των µεταρρυθµίσεων στην οι-
κονοµία, στους θεσµούς και στο κράτος, ώστε να µπει ένα τέλος
στις πελατειακές και κοµµατικές λογικές στη λειτουργία του.

Επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης.
Τέταρτος πυλώνας. Μετατροπή του υπερταµείου, για το οποίο

καµαρώνετε, από ταµείο εκποίησης σε ταµείο αξιοποίησης του
εθνικού πλούτου της δηµόσιας περιουσίας, διασφαλίζοντας ότι
µεγάλο µέρος των εσόδων θα κατευθυνθεί στην ανάπτυξη αλλά
και την ενίσχυση του κοινωνικού ασφαλιστικού συστήµατος για
τη διασφάλιση των επόµενων γενιών.

Πέµπτος πυλώνας. Ένα νέο κοινωνικό κράτος για δίκαιη δια-
νοµή του νέου παραγόµενου πλούτου και µείωση των ανισοτή-
των. Οι άνθρωποι που το έχουν πραγµατικά ανάγκη, πρέπει να
αισθάνονται ότι θα έχουν σταθερό και δίκαιο µέρισµα από την
επιτυχία της νέας προσπάθειας και όχι εφάπαξ φιλοδωρήµατα
προς άγραν ψήφων, όπως κάνετε όλο αυτό το διάστηµα.

Ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, αύξηση του κατώτερου µισθού
µέσα από την εθνική γενική συλλογική σύµβαση. Κατώτερη εγ-
γυηµένη σύνταξη 500 ευρώ και βέβαια κανένα παιδί δεν πρέπει
να µείνει έξω από βρεφονηπιακούς σταθµούς. Το λέµε εδώ και
δύο χρόνια.

Και τέλος, ριζική αλλαγή του νόµου Κατρούγκαλου. Ο νόµος
αυτός υπονοµεύει την κοινωνική ασφάλιση, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Μετατρέπει τις συντάξεις σε φιλοδωρήµατα. Εξον-
τώνει επαγγελµατίες, επιστήµονες, αγρότες µε τις συνεχείς αυ-
ξηµένες εισφορές. Είναι ώρα να τον αλλάξουµε στο σύνολό του.
Μια ριζική αλλαγή µε ένα δίκαιο, βιώσιµο σύστηµα, που θα σέ-
βεται την ανταποδοτικότητα, θα θέτει µηνιαίο πλαφόν στις εισφο-
ρές, θα διασφαλίζει αξιοπρεπείς συντάξεις και διαγενεακή αλ-
ληλεγγύη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Σήµερα, όλες οι πολιτικές δυνάµεις της χώρας οφείλουν να
ενηµερώσουν τον ελληνικό λαό για το περιεχόµενο που η καθε-
µία δίνει στους πυλώνες της εθνικής γραµµής, για το πώς αντι-
λαµβάνονται τις διαπραγµατεύσεις, αλλά και την τελική συµφω-
νία µε τους εταίρους. Η χώρα και ο λαός µας δεν επιτρέπεται να
βρεθούν µπροστά σε τετελεσµένα. Γι’ αυτό, το Κίνηµα Αλλαγής
πιστεύει ότι τώρα είναι η ώρα ο ελληνικός λαός να αποφασίσει
µε ποιες εγγυήσεις και µε ποιους στο τιµόνι µπορεί να προχω-
ρήσει µε ασφάλεια στην πραγµατική βιώσιµη έξοδο από την
κρίση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ζητώ εκλογές τώρα, λίγο πριν από την τυπική έξοδο από τα
µνηµόνια, για να µην καταστεί το αδιέξοδο µη αναστρέψιµο, για
να µην ολοκληρωθεί ο κύκλος των χαµένων ευκαιριών για τον
τόπο, η κατάρρευση που βήµα-βήµα ζούµε τα τελευταία χρόνια.

Ζητώ εκλογές τώρα, για να αποκτήσει η χώρα ηγεσία και κυ-
βέρνηση στο ύψος των περιστάσεων, αξιόπιστη και ικανή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ικανή να διαπραγµατευθεί από νέα θέση και σε νέα βάση την
επόµενη ηµέρα, να κάνει η χώρα µια νέα αρχή. Και δεν µιλώ µόνο
για τους δανειστές και τις διαπραγµατεύσεις. Μιλώ για την καίρια
συµβολή της πατρίδας µας στις κρίσιµες και ρευστές εξελίξεις
και συνθήκες στην περιοχή, την κατοχύρωση του νέου ρόλου της
Ελλάδας, µε απόλυτο σεβασµό στις συµµαχίες της, ως νευραλ-

γικού και ακρογωνιαίου λίθου και ως ακραίου ευρωπαϊκού συνό-
ρου στην Ανατολική Μεσόγειο και στα Βαλκάνια.

Ζητώ εκλογές τώρα για µια νέα ηγεσία και κυβέρνηση που
µπορεί αξιόπιστα να εγγυηθεί τις αλλαγές που απαιτούνται, προ-
κειµένου να ανακτήσουµε σηµαντικό µέρος της εθνικής µας κυ-
ριαρχίας, όχι στα λόγια, αλλά επιτέλους να γίνει πράξη, να
επιστρέψουµε στο κέντρο των ευρωπαϊκών εξελίξεων ως ισότιµη
χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ηγεσία και κυβέρνηση που έχει τη δύναµη, τη γνώση, την πρό-
ταση να προχωρήσει στην αναγκαία ανασύνταξη της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, στην παραγωγική ανασυγκρότηση, να πυροδοτή-
σει την ανάπτυξη που απαιτούν οι καιροί, στην αναµόρφωση του
κοινωνικού κράτους. Να σχεδιάσει, µε άλλα λόγια, την πορεία
που θα οδηγήσει σε συνθήκες ασφάλειας και αξιοπρέπειας τους
Έλληνες και την Ελλάδα.

Ζητώ εκλογές τώρα για µια νέα ηγεσία και κυβέρνηση που να
εκφράζει την ισχυρή βούληση της µεγάλης λαϊκής πλειονότητας,
της µέγιστης δυνατής και κοινοβουλευτικής στήριξης, η οποία
να προωθήσει, επιτέλους, συνθήκες εθνικής συνεννόησης και συ-
ναίνεσης απέναντι στις διχαστικές και αδιέξοδες πρακτικές που
τραυµατικά βιώνουµε σήµερα. Πάνω σε συµφωνηµένο και κοστο-
λογηµένο πρόγραµµα εξόδου από την κρίση και µε ριζική αλλαγή
του τρόπου που κυβερνάται η χώρα. Μια πραγµατικά προοδευ-
τική διακυβέρνηση, κόντρα στον συντηρητισµό και τον αριστερό
και δεξιό τυχοδιωκτικό λαϊκισµό.

Ζητώ εκλογές τώρα και να είστε βέβαιοι ότι όσο και αν τις
εξορκίζετε, τελικά δεν θα τις αποφύγετε. Είναι κάποιες ιστορικές
στιγµές, κατά τις οποίες οι ανάγκες και η πραγµατικότητα επι-
βάλλονται στις όποιες προθέσεις και ανατρέπουν δικαιολογηµέ-
νες, δροµολογηµένες εξελίξεις και προεκλογικούς σχεδιασµούς.

Οπότε, τα σενάρια κοµµατικής σωτηρίας δίνουν αναγκαστικά
τη θέση τους στις επιταγές της εθνικής σωτηρίας. Και βρισκό-
µαστε σε µια τέτοια στιγµή, που πρέπει να προτάξουµε το εθνικό
συµφέρον και η παράταξή µας ήταν πάντα µία παράταξη πατριω-
τική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Είναι στιγµές που η πολιτική ανατροπή γίνεται αναπόφευκτη
και ο ρους της ιστορίας αλλάζει κατεύθυνση. Εµείς είµαστε εδώ,
παρόντες και µάχιµοι για ό,τι υπαγορεύει το συµφέρον του λαού
και του τόπου. Να βάλουµε ξανά τη δική µας σφραγίδα της πο-
λιτικής σταθερότητας και της προοδευτικής διακυβέρνησης σε
µια καλύτερη επόµενη µέρα για τις Ελληνίδες, τους Έλληνες και
τη νέα γενιά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Καµατε-
ρού.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Τσίπρα, αν κρίνω πάν-
τως από τη συµµετοχή των Βουλευτών σας στη συζήτηση,
µεγάλο ενδιαφέρον για το ολιστικό σας σχέδιο δεν βλέπω.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τώρα που
θα µιλήσετε εσείς θα έρθουν.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Ά, θα επιστρέψουν µετά, ωραία.
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Συζητάµε σήµερα για την οικονοµία και η Κυβέρνηση και ο κ.
Τσίπρας προσωπικά αισθάνθηκαν την ανάγκη να απολογηθούν
για την κατάσταση στην οποία έχουν φέρει τη χώρα και τους Έλ-
ληνες.

Δυστυχώς, όµως, τη συγκυρία σκεπάζει ένα γκρίζο σύννεφο
βίας, της τυφλής βίας κατά του Δηµάρχου Θεσσαλονίκης, του κ.
Μπουτάρη, αλλά και των βανδαλισµών στο ιστορικό κτήριο του
Συµβουλίου της Επικρατείας.

Προσέξτε την ανησυχητική σύµπτωση. Επίθεση από τη µια σε
έναν δηµοκρατικά εκλεγµένο εκπρόσωπο, τον δήµαρχο της δεύ-
τερης µεγαλύτερης πόλης και επίθεση ταυτόχρονα σε ένα από
τα δύο ανώτατα όργανα της δικαιοσύνης, που κατ’ εξοχήν εκ-
προσωπεί τη διάκριση των εξουσιών και εποµένως την εύρυθµη
λειτουργία του πολιτεύµατος.

Με άλλα λόγια, ήταν ένα διπλό κτύπηµα στο αυτονόητο δι-
καίωµα του πολίτη να επιλέγει ποιος τον κυβερνά, να προστα-
τεύεται όταν αδικείται, να ζει σε ένα ασφαλές και πολιτισµένο
κράτος.

Για αυτό ακριβώς και επειδή το ποτήρι ήδη ξεχειλίζει, η κατα-
δίκη πρέπει να είναι ρητή, απόλυτη, χωρίς αστερίσκους και χωρίς
υπεκφυγές. Αυτό πράξαµε, ως ένα εθνικό υπεύθυνο κόµµα από
την πρώτη κιόλας στιγµή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι όµως καιρός, κύριε Τσίπρα, να αναµετρηθείτε και εσείς

µε το αµαρτωλό παρελθόν σας, αλλά και µε το προβληµατικό
παρόν σας. Μαζί µε τις υπόλοιπες αυταπάτες σας πρέπει να κα-
ταδικάσετε και τις κρεµάλες των αγανακτισµένων, τις οποίες τυ-
χοδιωκτικά ενσωµατώσατε και µε απόλυτο κυνισµό νοµιµοποιή-
σατε και να ζητήσετε επιτέλους µια συγγνώµη για τον διχαστικό
σας λόγο, για τις ανεκδιήγητες φράσεις: «Ή εµείς ή αυτοί, ή τους
τελειώνουµε ή µας τελειώνουν».

Σταµατήστε, επιτέλους, να εξωραΐζετε τον τραµπουκισµό, α-
ποκαλώντας τον ακτιβισµό. Συνειδητοποιείστε, επιτέλους, ότι
είναι αποτέλεσµα της δικιάς σας αριστερής ιδεοληψίας να δια-
χωρίζετε τη βία σε αυτή των ακροδεξιών και σε εκείνη του συγ-
κεντρωµένου πλήθους. 

Μου έκανε πολλή εντύπωση, κύριε Τσίπρα, το tweet το οποίο
κάνατε µετά την επίθεση στον κ. Μπουτάρη, στο οποίο είπατε ότι
αυτοί που επιτέθηκαν δεν είναι ούτε αγανακτισµένοι πολίτες ούτε
συγκεντρωµένο πλήθος. Τι εννοείτε δηλαδή; Εννοείτε ότι αν ήταν
αγανακτισµένοι πολίτες και συγκεντρωµένο πλήθος θα είχαν νο-
µιµοποίηση να επιτεθούν; Διότι αυτό εννοείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η βία, λοιπόν, είναι µία και είναι κίνδυνος για τη δηµοκρατία.
Σας καλώ από αυτό το Βήµα, κύριε Τσίπρα, να πράξετε επιτέ-
λους το αυτονόητο: Όχι απλώς να καταδικάσετε τη βία απ’ όπου
αυτή κι αν προέρχεται, αλλά να δεσµευθείτε ότι θα το αποδείξετε
και στην πράξη. Απελευθερώστε τα Εξάρχεια, τα σχολεία και τα
πανεπιστήµια της χώρας, τα εγκαταλελειµµένα κτήρια και δώστε
τα πίσω στους πολίτες. Τελειώνετε µε τους «Ρουβίκωνες», κύριε
Τσίπρα. 

Ο δήµαρχος Τήνου µε οκτώ άτοµα προσωπικό στο Αστυνοµικό
Τµήµα της Τήνου τους συνέλαβε. Συνέλαβε τον «Ρουβίκωνα».
Εσείς εδώ δεν µπορείτε να το κάνετε; Δεν θέλετε να το κάνετε,
γιατί οι εκλεκτικές σας συγγένειες µε τον χώρο είναι τέτοιες που
οι παλιοί σύντροφοί σας δεν σας το επιτρέπουν.

Βρήκα πολύ ενδιαφέρουσα την αποστροφή του κ. Τόσκα.
«Μωρό που µπουσουλάει», µας είπε ότι είναι ο «Ρουβίκωνας». Ά-
ρα να υποθέσω ότι η µαµά θα το βοηθήσει να σταθεί στα πόδια
του «µε στοργή και προδέρµ». 

(Γέλωτες - χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Περιµένω να ακούσω µια λέξη για την οι-
κονοµία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Δικά σας λόγια είναι. Γιατί αγανακτείτε, κύριε συνάδελφε;
Δεν τα είπαµε εµείς. Εσείς τα λέτε.

Επιτέλους, λοιπόν, προστατέψτε τους Έλληνες και τις γειτο-
νιές, τη δηµόσια περιουσία που ανήκει σε όλους. Αυτή είναι η
δουλειά σας, κύριε Τσίπρα. Αν δεν µπορείτε, να παραιτηθείτε.
Αλλά δεν σας επιτρέπω ποτέ ξανά να αφήσετε το παραµικρό
υπονοούµενο ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει οποιαδήποτε σχέση µε
οποιαδήποτε έκφραση βίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς κάψατε την Αθήνα το 2008. Εσείς χαϊδέψατε και απο-

θρασύνατε τους «αγανακτισµένους», όταν µιλούσαν για κρεµά-
λες.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς εξισώνατε τη φυσική βία των µνηµονίων µε τη βία του

σπασίµατος και των προπηλακισµών. Εσείς, κύριε Τσίπρα, προ-
σθέτατε πάντα ένα «αλλά», όταν οι πολιτικοί σας αντίπαλοι δέ-
χονταν επίθεση, όταν έδερναν τους δικούς µας Βουλευτές και
τους Βουλευτές της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Ποτέ δεν
ήταν η καταδίκη χωρίς αστερίσκους. Πάντα υπήρχε ένα «αλλά»,
ένα υπονοούµενο ότι αυτή η αντίδραση κάπως δικαιολογείται,
επειδή εµείς ήµασταν αυτοί που δήθεν ψηφίσαµε τα µνηµόνια.

Εσείς, κύριε Τσίπρα, είστε αυτός που οκτώ χρόνια µετά δεν
τολµήσατε να πείτε ούτε µια λέξη για να τιµήσετε τη µνήµη των
δολοφονηµένων της Marfin.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μη µε κοιτάτε έτσι αµήχανα, γιατί έχετε τεράστια ευθύνη για

την πρωτοφανή ανοµία που επικρατεί τα τελευταία χρόνια στη
χώρα µας. Είτε το θέλετε είτε όχι, στα ζητήµατα αυτά θα παίρ-
νετε τις απαντήσεις που σας αξίζουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία γεγονότα µε ανάγ-
κασαν να ξεκινήσω την οµιλία µου από αυτά. Βέβαια, νοµίζω ότι
όλοι καταλαβαίνουν ότι ο κ. Τσίπρας κάπου προσπάθησε να εκ-
µεταλλευτεί µε ασύλληπτο θράσος και µε βαθιά προσβλητικό
τρόπο για την ιστορία αυτής της παράταξης την επίθεση που
δέχθηκε ο κ. Μπουτάρης. Το έκανε για να αποκρύψει την καθο-
λική αποτυχία του στα σοβαρά ζητήµατα που απασχολούν τους
πολίτες.

Έρχοµαι, λοιπόν, στην οικονοµία και µιας και ο κ. Τσίπρας
έσπευσε να κάνει µια πολύ ενδιαφέρουσα ιστορική διαδροµή του
τι έγινε στη χώρα από το 2014 µέχρι σήµερα, θα ήθελα να του
επισηµάνω µια σύµπτωση που µοιάζει µε τραγική ειρωνεία. Είναι
σήµερα 23 Μαΐου και µε οδηγό αυτή την ηµεροµηνία ας κάνουµε
µία σύντοµη αναδροµή στα τρία χρόνια των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Ας
µιλήσουµε, λοιπόν, για όλα αυτά που δεν µας λέει το ολιστικό
σχέδιο ανάπτυξης του κ. Τσίπρα.

Ξεκινάµε, λοιπόν. Πριν από τρία χρόνια, στις 23 Μαΐου 2015,
εν µέσω της δηµιουργικής ασάφειας του κ. Βαρουφάκη, οι εκ-
ροές των καταθέσεων είχαν φτάσει ήδη τα 20 δισεκατοµµύρια
και τα διεθνή γραφεία ζητούσαν από τους Έλληνες ξενοδόχους
τιµές µε ρήτρα χρεοκοπίας.

Παρ’ όλα αυτά, στη Σύνοδο Κορυφής της Ρίγας, ο κ. Τσίπρας
µοίραζε, ως συνήθως, διαβεβαιώσεις, λέγοντας ότι η συµφωνία
είναι κοντά. Ήταν τότε που γελούσατε ανέµελα στον κ. Γιούνκερ
και κάνατε αστεία για τη γραβάτα του. Μόνο που η αλήθεια πίσω
από αυτά τα ενσταντανέ ήταν άλλη. Αντί για συµφωνία η Κυβέρ-
νηση απεργαζόταν ένα σχέδιο για διπλό νόµισµα και πίστευε ότι
µπορούσε να απειλήσει την Ευρώπη µε ένα δηµοψήφισµα.

Το τραγικό αποτέλεσµα ήταν τα capital controls και το τρίτο
αχρείαστο µνηµόνιο 86 δισεκατοµµυρίων ευρώ µε υπογραφή του
κ. Τσίπρα. Ήταν ένα µνηµόνιο που έφερε άµεσες περικοπές απο-
δοχών, αύξηση της φορολογίας και εκτίναξη των τιµών µέσω του
ΦΠΑ από τα καύσιµα και τα τρόφιµα, µέχρι τις συγκοινωνίες και
την εστίαση.

Πριν από δύο χρόνια, κύριε Τσίπρα, για την ακρίβεια µια µέρα
πριν, στις 22 Μαΐου 2016, ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφιζε εδώ στη Βουλή τα
διαβόητα προαπαιτούµενα, δηλαδή το ασφαλιστικό-λαιµητόµο
του κ. Κατρούγκαλου, το υπερταµείο της δηµόσιας περιουσίας
για ενενήντα εννιά χρόνια, ναι, αυτό το οποίο διαφηµίζετε τώρα
στο ολιστικό σας σχέδιο, µε λίγα λόγια το «µνηµόνιο plus» των
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Κι επειδή ο ψεύτης ντροπή δεν έχει ως γνωστόν,
ο κ. Τσίπρας βεβαίωνε για άλλη µια φορά ότι αυτά είναι τα τε-
λευταία µέτρα.

Μόνο µία συνάδελφός σας, η κ. Βασιλική Κατριβάνου, είχε
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τότε την αξιοπρέπεια να παραιτηθεί. Όλοι οι άλλοι ψηφίσατε
για να κάτσετε στις καρέκλες σας. Το τι ακολούθησε, το ξέ-
ρουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Σας ενοχλούν οι υπενθυµίσεις αυτής της ιστορικής αλήθειας.
Έτσι δεν είναι; Δεν σας αρέσουν αυτά. Θα τα ξανακούσετε πολ-
λές φορές µέχρι τις εκλογές.

Το τι ακολούθησε µετά είναι γνωστό: Εξοντωτικοί φόροι και ει-
σφορές, διάλυση της µεσαίας τάξης και φυσικά η περιθωριοποί-
ηση των πιο αδύναµων. Όλα αυτά ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ είχε πάει στις
εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015 µε το πρόγραµµα της Θεσ-
σαλονίκης, αν θυµάστε καλά.

Πριν από έναν χρόνο τώρα, στις 23 Μαΐου 2017, σαν σήµερα
ξανά, η Κυβέρνηση δεσµευόταν στο Eurogroup για πλεονάσµατα
ύψους 3,5% µέχρι το 2022 και φυσικά για πρόσθετα µέτρα ύψους
5,1 δισεκατοµµυρίου το 2019 και το 2020.

Αναρωτιέµαι, κύριε Τσίπρα. Αυτά γιατί δεν τα αναφέρατε στην
οµιλία σας; Γιατί δεν είπατε κουβέντα για τις µειώσεις των συν-
τάξεων και τη µείωση του αφορολόγητου;

Διότι αυτά τα οποία έχετε υπογράψει είναι στην ουσία ένα τέ-
ταρτο µνηµόνιο, που έχει ήδη ναρκοθετήσει την πορεία της
χώρας για αρκετά χρόνια τώρα. Και αυτή τη φορά βέβαια ο κ.
Τσίπρας έπαιξε το χαρτί των αντίµετρων, χωρίς όµως να παρα-
δεχθεί ότι και αυτό το εφεύρηµα είναι στην αποκλειστική ευθύνη
των δανειστών.

Τι ακολούθησε; Η εκτόξευση των κόκκινων δανείων, οι κατα-
σχέσεις και οι πλειστηριασµοί. Ένας στους δύο Έλληνες χρω-
στάει σήµερα στην εφορία. Οκτώ στους δέκα δηλώνουν πως
έχουν µεγάλη δυσκολία να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις
τους. Και όλα αυτά, φυσικά, περιµένοντας τις νέες µειώσεις συν-
τάξεων και την κατάργηση του αφορολόγητου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα έχουµε και πάλι 23 Μαΐ-
ου, µια ηµεροµηνία που θα κατατρέχει την Κυβέρνηση, καθώς
συµπίπτει µε ολέθριες επιλογές της, που όλες τους στηρίχθηκαν
σε χυδαία ψέµατα.

Και αυτή η παράξενη σύµπτωση αποδεικνύει, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, ότι δεν αλλάζετε και ούτε µπορείτε να
αλλάξετε. Διότι είστε τώρα αυτό που ήσασταν πάντα: αδίστακτοι
δηµαγωγοί στα λόγια και απελπιστικά ανίκανοι στην πράξη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί όλοι πια έχουν καταλάβει ότι όσο αλήθεια ήταν το «σκί-

σιµο του µνηµονίου µε ένα άρθρο» το 2015, όσο ίσχυε το «κανένα
µέτρο» του 2016, όσο εφαρµόστηκαν τα αντίµετρα το 2017, άλλο
τόσο αλήθεια είναι και το παραµύθι της καθαρής εξόδου και της
επιστροφής στην ανάπτυξη.

Και θα σας απαριθµήσω δεδοµένα, κύριε Τσίπρα, τα οποία δεν
επιδέχονται καµµία αµφισβήτηση. Ήδη το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναθεώρησαν και πάλι προς
τα κάτω τις εκτιµήσεις για το ΑΕΠ και την ανάπτυξη, σε αντίθεση
µε την υπόλοιπη Ευρώπη.

Αρνητική έκπληξη χαρακτηρίζουν όλοι την τριετία 2015 - 2017.
Ξέρετε, κύριε Τσίπρα, εµένα µου αρέσει να µιλάω µε στοιχεία,
όχι µε κορώνες και µε πλήρη διαστρέβλωση των όσων λέω.
Αυτός ο ωραίος πίνακας δείχνει τον ρυθµό µεταβολής του ΑΕΠ
για το τέταρτο τρίµηνο του 2017. Είναι ο χαµηλότερος στην Ευ-
ρωζώνη.

Δώστε τον παρακαλώ στον κύριο Πρωθυπουργό.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο πίνακας αυτός δείχνει την ανάπτυξη, την οποία είχε η ελλη-
νική οικονοµία σε σχέση µε την Πορτογαλία και την Ιρλανδία µε-
ταξύ 2015 - 2017. Η Κύπρος είχε 9,3% σωρευτική ανάπτυξη την
τριετία, 6,1% σωρευτική ανάπτυξη είχε η Πορτογαλία και 0,9%
σωρευτική ανάπτυξη η Ελλάδα την τριετία που την κυβερνού-
σατε.

Συγχαρητήρια, κύριε Τσίπρα. Αυτά είναι τα επιτεύγµατά σας.
Γι’ αυτά είστε υπερήφανος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Δώστε το και αυτό στον Πρωθυπουργό για να το εµπεδώσει
και στον κ. Τσακαλώτο που κουνάει το κεφάλι του, φαντάζοµαι
όχι αµφισβητώντας τα στοιχεία, έτσι δεν είναι;

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τρία
χρόνια είναι ένα µικρό δείγµα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Πανηγυρίζετε και φωτογραφίζεστε δίπλα στον κ. Γκουρία.
Όµως, φαίνεται να µην έχετε διαβάσει το περιεχόµενο της έκθε-
σης του ΟΟΣΑ που σας παρέδωσε. Γιατί σε αυτή σηµειώνεται
µείωση της παραγωγικότητας, η οποία συντηρεί χαµηλούς µι-
σθούς και τη φτώχεια εντός εργασίας.

Αλλά και στους ανέργους, πώς πάνε αλήθεια τα πράγµατα;
Μόνο το 4% βρίσκει απασχόληση µέσω του ΟΑΕΔ. Μόλις το 12%
των ανέργων παίρνει κάποιο βοήθηµα.

Όσο για τις δηµόσιες επενδύσεις, που έχουν έναν πρωταγω-
νιστικό ρόλο στο αναπτυξιακό σας σχέδιο, το δελτίο εκτέλεσης
του προϋπολογισµού του 2018 επιβεβαιώνει την παταγώδη απο-
τυχία σας.

Και στο πρώτο εξάµηνο του 2018, παρά τις εισροές από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, εσείς περικόβετε τις ήδη µειωµένες δαπάνες
κατά 556 εκατοµµύρια ευρώ.

Ένα απλό παράδειγµα τα λέει όλα: Το 2014 η Κοµισιόν προ-
έβλεπε ότι το εθνικό προϊόν των Ελλήνων στο τέλος του 2018 θα
ήταν 217 δισεκατοµµύρια ευρώ, κύριε Τσίπρα. Σήµερα ποια είναι
η πρόβλεψη; Είναι 183 δισεκατοµµύρια ευρώ, λίγο περισσότερο
–ελάχιστα περισσότερο- απ’ ό,τι το βρήκατε στο τέλος του 2014.

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Σηµαίνει 34 δισεκατοµµύρια ευρώ χαµένα σε ετήσια βάση
από την καταστροφική σας πολιτική, 8.220 ευρώ για κάθε οικο-
γένεια. Τόσα χρεώσατε τους Έλληνες και αυτή είναι µία µόνο
πτυχή της καταστροφικής πολιτικής σας. Αντί να βάλετε χρήµατα
στην οικονοµία για να πάρει µπροστά, τραβάτε χρήµατα από την
αγορά.

Ο ΟΟΣΑ έρχεται και µας λέει ότι έχουµε από τους υψηλότε-
ρους φορολογικούς συντελεστές και τα λιγότερα –προσέξτε!-
αναλογικά έσοδα. Το αποτέλεσµα της πολιτικής σας ποιο είναι;
Τέσσερις στους δέκα Έλληνες θεωρούν πλέον τη φοροδιαφυγή
ως θεµιτή άµυνα κατά της υπερβολικής φορολόγησης. 

Αυτό καταφέρατε, κύριε Τσίπρα, σήµερα. Το 70% των ελεύθε-
ρων επαγγελµατιών δηλώνει µηνιαίο εισόδηµα 750 ευρώ, κρυβό-
µενο µε αυτόν τον τρόπο κάτω από το αφορολόγητο.

Την ίδια στιγµή καταστρέφετε συνειδητά τη µεσαία τάξη. Και
είναι πραγµατικά ασύλληπτη η καταστροφή που επιφέρατε, ει-
δικά σε αυτούς που είναι συνεπείς φορολογούµενοι. Προσέξτε:
Το 42% του φόρου εισοδήµατος φυσικών προσώπων το πληρώ-
νουν όσοι δηλώνουν εισόδηµα πάνω από 42.000 ευρώ και απο-
τελούν το 3% των φορολογούµενων. Αυτοί πληρώνουν το 42%
του συνολικού φόρου εισοδήµατος.

Καταφέρατε το ακατόρθωτο, να εξωθήσετε ακόµα και νοµο-
ταγείς πολίτες µε κάθε τρόπο στη φοροδιαφυγή, για να µην αι-
σθάνονται τα τελευταία κορόιδα της ανερµάτιστης πολιτικής
σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε χαρά αποδέχθηκα την πρό-
ταση της κ. Γεννηµατά για τη σηµερινή συζήτηση, όχι µόνο γιατί
µου δόθηκε µία ακόµα ευκαιρία να περιγράψω την άθλια οικονο-
µική πολιτική, την οποία ακολουθήσατε τα τελευταία τριάµισι
χρόνια ούτε για να αναπτύξω ακόµα µια φορά τη δική µας απάν-
τηση που συνιστά ένα µελετηµένο σχέδιο δράσης για την ανόρ-
θωση της οικονοµίας.

Θεωρώ πολύ χρήσιµη την πρωτοβουλία που πήρατε, κυρία
Γεννηµατά, καθώς βαδίζουµε προς ένα κρίσιµο σταυροδρόµι για
το οποίο ούτε τα κόµµατα ούτε οι πολίτες έχουν επαρκή ενηµέ-
ρωση.

Εδώ και αρκετούς µήνες, κύριε Τσίπρα, η Κυβέρνησή σας συ-
ζητά µε τους εταίρους το περιβόητο ολιστικό αναπτυξιακό σχέ-
διο για την επόµενη µέρα. Το κάνατε, φυσικά, στα κρυφά, χωρίς
να το θέσετε σε διαβούλευση στους κοινωνικούς εταίρους, χωρίς
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να το φέρετε στη Βουλή, χωρίς καµµία διαδικασία δηµόσιας δια-
βούλευσης.

Και αυτό που δόθηκε χθες στη δηµοσιότητα –σας διαβεβαι-
ώνω ότι έκατσα χθες το βράδυ και το διάβασα ολόκληρο, δεν
είµαι σίγουρος αν το έχετε διαβάσει και εσείς µε τέτοια λεπτο-
µέρεια- δεν είναι τίποτα παραπάνω, κατά την άποψή µου, από
ένα αόριστο ευχολόγιο, στο οποίο συνυπάρχουν κάποιες αυτο-
νόητες και σωστές µεταρρυθµίσεις µε αρκετές ιδεοληπτικές εµ-
µονές και κυρίως µε πολλές ασυγχώρητες γενικότητες.

Και φυσικά, δεν έχουµε καµµία εικόνα αν αυτό είναι πραγµα-
τικά δικό σας σχέδιο, αν έχει ξαναγραφεί από τους θεσµούς, εν-
σωµατώνοντας ενδεχοµένως δικές τους προτεραιότητες, διότι
δεν γνωρίζουµε ποιο είναι το αρχικό κείµενο το οποίο στείλατε
εσείς στην τρόικα. 

Το βέβαιο, όµως, είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν
συνιστά, σε καµµία περίπτωση, έναν συγκεκριµένο χάρτη τολµη-
ρών αλλαγών και µεταρρυθµίσεων. Είναι ένα αναπτυξιακό σχέδιο
χωρίς ανάπτυξη. Λείπει όχι µόνο το όραµα -µερικές φορές µου
έδωσε την εντύπωση ότι ο συγγραφέας περίπου έκανε αγγαρεία,
ότι έπρεπε να γραφτεί αυτό το κείµενο µόνο και µόνο για να εκ-
πληρωθεί µία τυπική υποχρέωση- αλλά λείπουν εφαρµοσµένες
πολιτικές, που θα φέρουν δουλειές, θα βελτιώσουν το εισόδηµα,
θα παραγάγουν πλούτο.

Πάµε, όµως, να δούµε, κύριε Τσίπρα, όχι µόνον τι λέει το ανα-
πτυξιακό σας σχέδιο αλλά, κυρίως, τι δεν µας λέει. Στα τέλη Αυ-
γούστου πράγµατι τελειώνει ο ευνοϊκός ευρωπαϊκός δανεισµός,
αλλά παραµένουν τα σκληρά µέτρα. Γι’ αυτό και έχει πολύ µε-
γάλη σηµασία από σήµερα να ανιχνευθεί η επόµενη µέρα, να
αποτιµηθεί η αληθινή εικόνα και να αποκαλυφθούν οι νέοι κίνδυ-
νοι, διότι κίνδυνοι υπάρχουν, τόσο από αυτό που η Κυβέρνηση
βαφτίζει «έξοδο στις αγορές» όσο και από τις πολλές ουρές της
καλοκαιρινής αξιολόγησης, ουρές που προφανώς ανοίγουν το
παράθυρο για πρόσθετες δεσµεύσεις. 

Δυστυχώς ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ ξαναβάζουν τη χώρα στον βούρκο
της ανασφάλειας, όπως βουλιάζουν και πάλι την πολιτική µέσα
στη λάσπη. 

Εξηγούµαι. Όταν µία χώρα, κύριε Τσίπρα, σταµατάει να δανεί-
ζεται µε χαµηλά επιτόκια από τους εταίρους της και βγαίνει στις
αγορές, οφείλει να το κάνει υπό συνθήκες ευνοϊκές, όπως το
έκανε η Ιρλανδία, η Κύπρος και η Πορτογαλία. Εσείς, όµως, ως
συνήθως, πάτε ανάποδα στο ρεύµα.

Βασίζεστε σε ένα απόθεµα, το περιβόητο cash buffer ύψους
18 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο πώς προήλθε αλήθεια; Από
υπερπλεονάσµατα µεγαλύτερα από αυτά που σας ζήτησαν, από
νέες συντάξεις, τις οποίες δεν δίνετε, από οφειλές που δεν επι-
στρέφονται, από αποθέµατα φορέων που γίνονται repos, και από
δηµόσιες επενδύσεις που δεν υλοποιούνται. 

Την ίδια ώρα παραµένουν αναξιοποίητοι σηµαντικοί πόροι
ύψους 28 δισεκατοµµυρίων ευρώ από το τρίτο πρόγραµµα, µε
πολύ χαµηλά επιτόκια και η Κυβέρνηση µε αποκλειστική της ευ-
θύνη έχει καθυστερήσει συνολικά στην υλοποίηση του προγράµ-
µατος, άρα δεν µπορεί να αντλήσει αυτά τα κεφάλαια. Και όλα
αυτά βαφτίζονται «µαξιλάρι ασφάλειας». Μόνο που την επόµενη
µέρα -το ξέρετε πολύ καλά- οι αγορές θα είναι πολύ αυστηρές
αν εντοπίσουν οποιοδήποτε µεταρρυθµιστικό πισωγύρισµα. Και
το σωσίβιο, το οποίο λέτε ότι έχετε εξασφαλίσει, κινδυνεύει να
αποδειχθεί τρύπιο στις θάλασσες των διεθνών αγορών. 

Πού διαπραγµατεύεται, κύριε Τσίπρα, το ελληνικό δεκαετές
οµόλογο; Στο 4,5%. Πού είναι το αντίστοιχο της Πορτογαλίας;
Στο 1,9%. Πού είναι το επταετές της Κύπρου; Στο 2,5%. Η έξοδος
στις αγορές µοιάζει υπό τις παρούσες συνθήκες µια βόλτα σε
ναρκοπέδιο, µε δική σας ευθύνη. Εσείς κυβερνάτε τριάµισι χρό-
νια. Δεν πετύχατε την απαιτούµενη αποκλιµάκωση στα επιτόκια
και την πιστοληπτική αναβάθµιση της χώρας, που θα µας εξα-
σφαλίσουν µετά τον Αύγουστο χαµηλό κόστος δανεισµού. Ούτε
κουβέντα, φυσικά, για όλα αυτά στο ολιστικό σχέδιο ανάπτυξης.
Ούτε, βέβαια, βελτιώσατε την εικόνα του δηµόσιου χρέους. 

Θυµίζω για άλλη µία φορά, κύριε Τσίπρα, κάτι το οποίο φυσικά
δεν αναφέρεται στο ολιστικό σχέδιο ανάπτυξης, ότι το ΔΝΤ εκτι-
µούσε το 2014 ότι το χρέος κινείται σε µονοπάτι βιωσιµότητος.

Έτσι δεν είναι, κύριε Τσακαλώτε; Κάνω λάθος; Δεν κάνω λά-

θος, γιατί έχω εδώ τις αναλύσεις του ΔΝΤ που λένε ξεκάθαρα:
«It appeared that no further relief would have been needed». Αυτό
έλεγε το ΔΝΤ το 2014 για την πορεία του ελληνικού χρέους εκτι-
µώντας ότι θα φτάσει κοντά στο 60% το 2060. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την έκθεση του ΔΝΤ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Τι λέει το ΔΝΤ στην έκθεση του 2017; «Greek debt is highly un-
sustainable», δηλαδή εξαιρετικά µη βιώσιµο, µεταφράζω στα ελ-
ληνικά. Εκτοξεύεται το δηµόσιο χρέος στο 195% του ΑΕΠ και οι
ανάγκες χρηµατοδότησής του στο 45% του ΑΕΠ.

Την καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ούτε κουβέντα, φυσικά, για όλα αυτά στο ολιστικό σχέδιο ανά-
πτυξης. Και πριν από κάποιες µέρες ανακοινώσατε µια κατ’
αρχήν τεχνική συµφωνία, για την οποία ο ίδιος ο Υπουργός Οι-
κονοµικών µάς είπε «έπρεπε να βάλουµε και λίγο νερό στο κρασί
µας». Έτσι δεν το είπατε; Ωραία, ενηµερώστε µας, λοιπόν, σή-
µερα, κύριε Τσακαλώτε, πόσο νερό βάλατε και σε ποιο κρασί!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί; Διότι υποψιάζοµαι ότι και εδώ κρύβονται νέες δεσµεύ-

σεις που, καθώς φαίνεται, θα βρουν τη θέση τους στον µηχανι-
σµό αυξηµένης εποπτείας που θα µας συνοδεύει για αρκετά
χρόνια ακόµη. Γιατί η καθαρή έξοδος είναι το νέο βρώµικο ψέµα
του κ. Τσίπρα. 

Το µνηµόνιο δεν τελειώνει τον Αύγουστο, απλώς µεταλλάσσε-
ται και η χώρα θα ενταχθεί σε ένα νέο αυστηρό πλαίσιο παρακο-
λούθησης που θα περιορίζει σηµαντικά τους βαθµούς της
ελευθερίας µας, ένα πλαίσιο παρακολούθησης διαφορετικό από
αυτό στο οποίο εντάχθηκαν η Ιρλανδία, η Κύπρος και η Πορτο-
γαλία.

Και, βέβαια, η χώρα θα κληθεί να εφαρµόσει πρόσθετα δηµο-
σιονοµικά µέτρα ύψους 5,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ, τα οποία ο
κ. Τσίπρας και ο κ. Καµµένος έχουν ήδη ψηφίσει και χωρίς µάλι-
στα να έχουν εξασφαλίσει καµµία χρηµατοδότηση. Γι’ αυτό και
λέµε ότι από τη χρηµατοδότηση χωρίς µνηµόνιο, την οποία ζη-
τούσατε το 2015, πήγαµε στο µνηµόνιο χωρίς χρηµατοδότηση. 

Έχετε ήδη ψηφίσει -θα το ξαναπούµε να το ακούσουν και να
το εµπεδώσουν οι συµπολίτες µας- τη µείωση του αφορολόγη-
του, την πλήρη κατάργηση του ΕΚΑΣ και τη νέα µείωση των συν-
τάξεων. Οι δηµαγωγοί, που υπόσχονταν δέκατη τρίτη και δέκατη
τέταρτη σύνταξη, λήστεψαν τη δωδέκατη και τώρα θα πάρουν
και την εντέκατη σύνταξη από τους συνταξιούχους. 

Ακόµα δεν έχετε απαντήσει σε µια ερώτηση σαράντα έξι Βου-
λευτών µας, µε την οποία σας ζητούµε να δώσετε επιτέλους λε-
πτοµέρειες για τις περικοπές των συντάξεων που έχετε
νοµοθετήσει µε τον νόµο Κατρούγκαλου.

Την καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα ερώτηση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Δυστυχώς, όµως, τα άσχηµα νέα δεν σταµατούν εδώ. Για πρώ-
τη φορά από 1-1-2020 ο χαµηλόµισθος των 600 ευρώ θα κληθεί
να πληρώσει φόρο εισοδήµατος, την ίδια ώρα που δύο εκατοµ-
µύρια συµπολίτες µας χρωστούν έως 500 ευρώ στην εφορία και
αδυνατούν να πληρώσουν ή έστω να ρυθµίσουν αυτό το ποσό.
Ήδη έχουν καταγραφεί ένα εκατοµµύριο κατασχέσεις και οι πλει-
στηριασµοί καλά κρατούν.

Κάνατε µεγάλη κουβέντα για τον κατώτατο µισθό, αλλά δεν εί-
πατε κουβέντα για τη γενιά των 360 ευρώ, την οποία εσείς δηµι-
ουργήσατε, τους απασχολούµενους µερικής απασχόλησης τους
οποίους χρησιµοποιείτε, για να αποδείξετε ότι η ανεργία µειώνε-
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ται, αλλά βέβαια στα στοιχεία της ανεργίας δεν προσµετράτε,
στη βάση του πληθυσµού που µπορεί να απασχοληθεί, τις τετρα-
κόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας που έφυγαν από τη χώρα ανα-
ζητώντας ένα καλύτερο αύριο. 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι οµολογουµένως
µια θλιβερή επίδοση για κάποιους οι οποίοι ήρθαν στην εξουσία
ως προστάτες των πιο αδυνάµων και, τελικά, έκαναν τους φτω-
χούς φτωχότερους και περισσότερους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα περισσότερο παρά ποτέ
η χώρα µας χρειάζεται ένα τολµηρό σχέδιο εξόδου από την πα-
ρατεταµένη κρίση, µια κρίση που µας έχει καθηλώσει στη µιζέρια
και στην παρακµή. Δεν είναι ώρα ούτε για ωραιοποιήσεις ούτε
για υποσχέσεις χωρίς αντίκρισµα. Η Ελλάδα χρειάζεται ένα ανα-
πτυξιακό σοκ, το οποίο µπορεί να έρθει µόνο από ένα µεγάλο
κύµα ιδιωτικών επενδύσεων. 

Και, ναι, πρέπει να µειώσουµε τους φόρους και τις εισφορές.
Κουβέντα γι’ αυτό στο ολιστικό σχέδιο. Αντίθετα, καταλαβαίνω
ότι ο ΕΝΦΙΑ θα κρατηθεί εκεί που είναι σήµερα, στα 2,65 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, ο ίδιος ΕΝΦΙΑ τον οποίο εσείς λέγατε ότι θα
καταργήσετε µε έναν νόµο και µε ένα άρθρο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Από τη στιγµή που θα µειωθεί το αφορολόγητο, ο εισαγωγικός

φορολογικός συντελεστής πρέπει να κατέβει στο 9% για εισοδή-
µατα µέχρι 10.000 ευρώ και τα κέρδη στις επιχειρήσεις πρέπει
να φορολογούνται µε 20% και όχι µε 29%. Λέτε ότι θα το πάτε
στο 26%, δηλαδή λέτε ότι θα επιστρέψετε τη φορολογία εκεί που
τη βρήκατε. Στο 26% τη βρήκατε και την πήγατε εσείς στο 29%!
Ποιον κοροϊδεύετε, κύριε Τσίπρα, επιτέλους;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Υπάρχει στο σχέδιό σας έστω και µια αναφορά στο πώς µπορεί

να χρησιµοποιηθεί η φορολογία ως αναπτυξιακό κίνητρο για πα-
ραγωγικές επενδύσεις, ειδικά σε τοµείς έντασης γνώσης, για το
πώς θα ξαναπάρει µπρος η οικοδοµή, τι φορολογικά κίνητρα
µπορούµε να δώσουµε για επισκευές σπιτιών, για περιβαλλοντι-
κές αναβαθµίσεις; Τίποτα από όλα αυτά, φυσικά, δεν υπάρχει
στο δικό σας σχέδιο.

Η χώρα χρειάζεται ένα διπλό σοκ -εµπιστοσύνης και αποταµί-
ευσης- που θα ενεργοποιήσει την ελληνική επιχειρηµατικότητα,
µε κίνητρα επιστροφής χρηµάτων στις τράπεζες, µε ριζοσπα-
στική αξιοποίηση κεφαλαίων, όπως αυτά του ασφαλιστικού συ-
στήµατος, µε µια εφάπαξ συνολική ρύθµιση του ιδιωτικού
χρέους αλλά και µε δραστική απλοποίηση του επιχειρηµατικού
περιβάλλοντος.

Η µάχη µε τον κρατισµό, την πολυνοµία, τη γραφειοκρατία
είναι µια µάχη που δεν µπορεί να χαθεί και η Ελλάδα θα αξιοποι-
ήσει τα απαράµιλλα συγκριτικά της πλεονεκτήµατα, θα γίνει επι-
τέλους µια χώρα φιλική στην επιχειρηµατική κοινότητα.

Γιατί το δίληµµα της επόµενης µέρας, πράγµατι, κύριε Τσίπρα,
είναι πολύ καθαρό: Ποιος µπορεί να δηµιουργήσει πολλές και
καλά πληρωµένες δουλειές; Ποιος µπορεί να βελτιώσει το δια-
θέσιµο εισόδηµα της µεσαίας τάξης; Ποιος µπορεί να παραγάγει
πλούτο που θα διανέµεται δίκαια σε όλους;

Εµείς θέλουµε οι Έλληνες να ξαναπάρουν την τύχη της ζωής
τους στα χέρια τους και η Ελλάδα να δουλέψει ξανά και κανείς
να µη µείνει πίσω και γι’ αυτό και επιµένουµε σε ένα παράλληλο
δίχτυ προστασίας για τους πιο αδύναµους. Ναι, θέλουµε το εγ-
γυηµένο εισόδηµα να πάει στο 1 δισεκατοµµύριο για οκτακόσιες
χιλιάδες φτωχούς συµπολίτες µας, ένα ελάχιστο εγγυηµένο ει-
σόδηµα, το οποίο σας θυµίζω ότι εµείς νοµοθετήσαµε και εσείς
πολεµήσατε τα πρώτα χρόνια της διακυβέρνησής σας, για να µην
ξεχνιόµαστε.

Θέλουµε παιδικούς σταθµούς και ολοήµερα σχολεία για κάθε
Ελληνόπουλο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί δυσανασχετείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Το πολεµήσατε. Βέβαια, το πολεµήσατε το ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα για δεκαοκτώ µήνες µέχρι που αναγκαστή-
κατε να το υιοθετήσετε υπό την πίεση των θεσµών.

Βέβαια, δίνουµε πολύ µεγάλη έµφαση σε προγράµµατα που

δεν αρκούνται σε επιδόµατα για τους άνεργους, ειδικά τους
νέους, αλλά τους επιµορφώνουν και τους οδηγούν πάλι πίσω
στην παραγωγή.

Το κοστολογηµένο οικονοµικό µας πρόγραµµα δεν είναι,
όµως, η µόνη απάντηση στα ζητούµενα της χώρας, γιατί δεν είναι
µόνο η οικονοµία που απαιτεί να µπει ένα φρένο στη διαρκή υπο-
χώρηση. Είναι η χώρα ολόκληρη που επιζητεί ένα νέο περιβάλλον
µε νέα αρχή. Η µείωση των φόρων, οι επενδύσεις, οι νέες δου-
λειές, που σχεδιάζουµε, θέλουν µια άλλη ατµόσφαιρα από αυτή
του ψέµατος, του διχασµού και των ρουσφετιών. Θέλουν θε-
σµούς που λειτουργούν και δικαιοσύνη που εγγυάται την τήρηση
των κανόνων.

Η ανάπτυξη και η δηµιουργικότητα δεν ανθίζουν µε εγκληµα-
τίες στις γειτονιές, µε κουκουλοφόρους στα πανεπιστήµια και µε
«Ρουβίκωνες» στα πεζοδρόµια ή στα γραφεία. Θέλουν πάνω απ’
όλα ασφάλεια και το αίτηµα της ασφάλειας προέρχεται από
όλους τους πολίτες, ανεξάρτητα από την ιδεολογική ή πολιτική
τους ταυτότητα. Θέλουν γρήγορη και αποτελεσµατική διοίκηση,
παιδεία που βλέπει µπροστά και αντιµετωπίζει τις προκλήσεις
του µέλλοντος, δικαιοσύνη που απονέµεται γρήγορα. Και, βέ-
βαια, µια χώρα που σηκώνει κεφάλι, χρειάζεται κύρος, διεθνείς
συνεργασίες και σοβαρή διπλωµατία και όχι αυτή την αµηχανία
που κρατά ακόµα φυλακισµένα τα δύο παιδιά µας στην Τουρκία
ή υπόγειες διαδροµές που ακολουθούνται στο ζήτηµα του Σκο-
πιανού. 

Είστε υποχρεωµένος, κύριε Τσίπρα, σήµερα µάλιστα, να τοπο-
θετηθείτε επίσηµα ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας και του
ελληνικού λαού για το απαράδεκτο όνοµα «Μακεδονία του Ίλιν-
τεν», που όπως µας είπατε -το είπατε και δηµόσια- συζητήσατε
µε τον Σκοπιανό οµόλογό σας. Πείτε µας, λοιπόν, ξεκάθαρα αν
το έχετε ήδη απορρίψει ή αν το συζητάτε ακόµα µυστικά. 

Με άλλα λόγια, κυρίες και κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, οι Έλλη-
νες δεν ζητούν απλά να κρίνουν όσα κάνετε ή δεν κάνετε τόσο
καιρό, αλλά να επιλέξουν ποιος θα τους οδηγήσει µε σχέδιο και
µε ασφάλεια στην επόµενη ηµέρα. Δεν θέλουν απλά να τιµωρή-
σουν αυτούς που απέτυχαν. Θέλουν το δικαίωµα στην ελπίδα,
όχι όµως στην ψεύτικη ελπίδα των ανέξοδων υποσχέσεων, αλλά
στην ελπίδα της αλήθειας, στην αλήθεια της ελπίδας. 

Εκλογές, λοιπόν! Κυρία Γεννηµατά, δεν θα διαφωνήσουµε αν
οι εκλογές πρέπει να γίνουν σε έναν, δύο, τρεις µήνες. Εµείς,
εξάλλου, τις ζητάµε εδώ και δύο χρόνια τις εκλογές! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιλάµε για εκλογές στις οποίες θα αναµετρηθούν τα έργα

απέναντι στα λόγια, το τεκµηριωµένο και κοστολογηµένο πρό-
γραµµα απέναντι στις αερολογίες των ολιστικών σχεδίων ανά-
πτυξης, εκλογές στις οποίες θα αναµετρηθεί η ασφάλεια απέ-
ναντι στον φόβο, η αυτοπεποίθηση και η αισιοδοξία απέναντι
στον λαϊκισµό και την παρακµή. 

Αυτή τη φορά, βέβαια, δεν βλέπω να καλείτε για ενίσχυση τους
«Ποδέµος» του κ. Ιγκλέσιας. Μάλλον θα απολαµβάνει την πισίνα
του και δεν θα έχει πολύ χρόνο να διαθέσει, για να σας υποστη-
ρίξει στην προεκλογική σας εκστρατεία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κλείνω -και ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε- λέ-

γοντας το εξής: Για µια φορά, κύριε Τσίπρα, κάντε επιτέλους το
σωστό! Συµφωνείτε µαζί µου, συµφωνούµε όλοι, ότι η δηµοκρα-
τία δεν έχει αδιέξοδα και η κάλπη από µόνη της είναι µια κά-
θαρση. Δώστε, λοιπόν, στον ελληνικό λαό την ευκαιρία να πάρει
θέση. Μην τον δεσµεύετε για χρόνια, για να εξασφαλίσετε µερι-
κούς ακόµα µήνες -διότι τόσοι είναι- στην εξουσία και κυρίως µην
υπονοµεύετε τις δηµοκρατικές µας κατακτήσεις σε µια απέλπιδα
προσπάθεια να περιορίσετε τη συντριβή σας. 

Ο ελληνικός λαός είναι σοφός και είµαι πεπεισµένος ότι η εµ-
πειρία των τελευταίων οκτώ ετών τον έχει κάνει ακόµα σοφό-
τερο. Εµπιστευθείτε την κρίση του, σεβαστείτε την ετυµηγορία
του. Αφήστε τον να ασκήσει το δηµοκρατικό του δικαίωµα, γιατί
αυτό αξίζει στη χώρα. Αξίζουµε καλύτερα και σύντοµα ο ελληνι-
κός λαός θα το αποδείξει στις κάλπες.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καλώ στο Βήµα για να λά-
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βει τον λόγο τον Υπουργό Οικονοµικών κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο.
Θα είναι ενιαία η πρωτολογία και η δευτερολογία του κ. Τσακα-
λώτου, όπως σας είπα από την αρχή της συνεδρίασης, διότι
ύστερα θα αποχωρήσει για να αναχωρήσει για τις Βρυξέλλες. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλοδεχούµενη η συζήτηση σήµερα, γιατί είναι µια πολύ καλή

ευκαιρία και συγκυρία να συζητήσουµε σοβαρά. Η τεχνική συµ-
φωνία τελείωσε πριν από λίγες ηµέρες και έχουµε έναν µήνα για
τα προαπαιτούµενα. Η συζήτηση για το χρέος συνεχίζεται, έχει
σχεδόν καταλήξει και ξέρουµε πώς θα είναι ποιοτικά η µεταµνη-
µονιακή παρακολούθηση µε το άρθρο 472. 

Μπαίνω τον πειρασµό να απαντήσω και στην κ. Γεννηµατά και
στον κ. Μητσοτάκη, αλλά νοµίζω ότι ο ελληνικός λαός αξίζει κα-
λύτερα και αξίζει να ακούσει αυτό που ζητάει η κ. Γεννηµατά, να
κάνουµε µια συζήτηση για το µέλλον. Οπότε, θα µε συγχωρέ-
σετε, αλλά δεν θα απαντήσω σε όλα όσα είπε ο κ. Μητσοτάκης,
όπως ότι µειώθηκε η παραγωγικότητα, ενώ θα έπρεπε να ξέρει
ότι είναι ένα κυκλικό φαινόµενο που έχει σχέση µε την ύφεση.
Δεν θα του εξηγήσω ότι το Πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης ήταν
για τις εκλογές του Γενάρη του 2015 και όχι του Σεπτεµβρίου.
Δεν θα του εξηγήσω για τις ασκήσεις που κάνει η Κοµισιόν, για
το τι θα ήταν η ανάπτυξη και πού θα έφτανε το ΑΕΠ. Θα µπο-
ρούσα να το κάνω και εγώ από το 2010 µε τις προβλέψεις του
ΔΝΤ. Δεν θα του εξηγήσω ότι το επιτόκιο στην Ελλάδα έχει πε-
ριοριστεί κάπως την τελευταία εβδοµάδα και από τις συζητήσεις
του Τραµπ µε τους Ευρωπαίους, αλλά και από το φαινόµενο στην
Ιταλία. Δεν θα συζητήσω µαζί του ξανά όλα αυτά που έχουµε πει
χιλιάδες φορές, όπως ότι «είναι χειρότερο το τρίτο µνηµόνιο»,
«δεν είναι χειρότερο», «όχι εσείς κάνατε». 

Νοµίζω ότι ο κόσµος έχει ακούσει αυτά τα επιχειρήµατα. Τα
έχει ακούσει, τα ξέρει και θα πάρει τις αποφάσεις του. Αυτό που
περίµενε εδώ ήταν να πούµε αν έχουµε εµείς ή εσείς καλύτερη
στρατηγική για το µέλλον, αν υπάρχουν συνθέσεις ή αν δεν υ-
πάρχουν συνθέσεις και τι µπορούµε να κάνουµε.

Δεν θα πω ούτε για την κ. Γεννηµατά τώρα και για τα δέκα κα-
τηγορώ της που ήταν µια κακοποίηση του Ζολά γι’ αυτούς και
αυτές µε περιορισµένη λογοτεχνική αγραµµατοσύνη. Δεν θα µπω
σε αυτό το λούκι. 

Όµως, να σας πω ότι καθώς διάβαζα την αίτηση της κ. Γεννη-
µατά που, νοµίζω, ήταν τρεις σελίδες, διάβαζα συγχρόνως το βι-
βλίο του Βασίλη Βασιλικού για τον Γλαύκο Θρασάκη, που το
προτείνω σε όλους και όλες. Είχε, λοιπόν, µια εικόνα γι’ αυτούς
που είναι αποµονωµένους. Συγκεκριµένα, έδειχνε ένα φανάρι σε
µια γειτονιά που έχει γίνει λαϊκή και πάει κίτρινο, πράσινο, κόκ-
κινο, κίτρινο, πράσινο, κόκκινο, πορτοκαλί, πράσινο, κόκκινο.
Περνάνε τα αυτοκίνητα, δεν περνάνε. Οι άνθρωποι περνάνε, δεν
χρειάζεται να σταµατήσουν. Το βλέπουν, δεν το βλέπουν. Τους
θυµίζει κάτι. Δεν επηρεάζουν τίποτα. 

Έτσι µου θύµισε το ΠΑΣΟΚ και το Κίνηµα Αλλαγής ότι περ-
νάνε, γίνονται πράγµατα, γίνονται συζητήσεις, γίνονται προτά-
σεις «κόκκινο, πράσινο, πορτοκαλί», «κόκκινο, πράσινο, πορτο-
καλί» και δεν παίρνουν χαµπάρι. Ούτε αυτοί µπορούν να επηρε-
άσουν, ούτε εµείς ξέρουµε τι θέλουν να κάνουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό είναι λυπηρό. Γιατί είναι λυπηρό; Σας καλώ να διαβάσετε

το άρθρο του Μουχνάου στους «FINANCIAL TIMES», του Βόλφγ-
κανγκ Μουχνάου, καµµία σχέση µε τον άλλο Βόλφγκανγκ! Σας
καλώ, λοιπόν, να διαβάσετε το άρθρο του στους «FINANCIAL
TIMES» τη Δευτέρα, όπου λέει, µε βάση τα γεγονότα της Ιταλίας,
ότι η ιστορία αποδεικνύει πως αυτές οι φιλελεύθερες δηµοκρα-
τίες που δεν µπορούν να καλύψουν τις ανάγκες του κόσµου, της
εργασίας και των µεσαίων στρωµάτων, κάποια στιγµή, αν δεν κά-
νουµε κάτι, παύουν να είναι φιλελεύθερες δηµοκρατίες. Και, άρα,
η πρόκληση που έχουµε να συζητήσουµε σοβαρά για το µέλλον
είναι πολύ µεγάλη. Το στοίχηµα είναι πάρα πολύ µεγάλο. Όταν
το διακύβευµα είναι τόσο µεγάλο, δεν µπορούµε να κοιτάµε µόνο
πίσω λέγοντας «φταίτε, φταίτε», «όχι εσείς φταίτε περισσότερο»,
«όχι, εσείς φταίτε ακόµα περισσότερο».

Και έχουµε συνεχή ροή πληροφοριών για την οικονοµία,

έχουµε συνεχείς εξελίξεις, όσον αφορά τι λέει ο κόσµος για την
Ελλάδα και συνεχείς εξελίξεις για ποιες παρεµβάσεις κάνουµε
και τι συνεχίζουµε να κάνουµε.

Να πω λίγα µόνο για τα καλά νέα. Είχα πει στον προϋπολογι-
σµό δέκα καλά νέα. Μετά κάποτε, τον Φλεβάρη, είχα πει άλλα
δέκα καλά νέα. Τώρα να σας πω λίγα ακόµα καλά νέα και τις επι-
πτώσεις αυτών των νέων. Θα σας πω µόνο τα καινούργια από την
οµιλία µου τον Φλεβάρη. Αυτά θα πρέπει να τα συσσωρεύσετε
µε αυτά που είπα τον Φλεβάρη και µε αυτά που είπα στον προ-
ϋπολογισµό.

Αρχίζω µε το «ΕΡΓΑΝΗ» και αρχίζω από εκεί γιατί υπάρχει η
ερώτηση από το Κίνηµα Αλλαγής, που υποτίθεται ότι είχε τρεις
πυλώνες η σοσιαλδηµοκρατία: την εργασία, την αναδιανοµή του
εισοδήµατος και το κράτος ευηµερίας, το κοινωνικό κράτος, που
σε αυτά βάζουµε και τις ΔΕΚΟ. Και θα συζητήσω και για τις
ΔΕΚΟ και τι κάνουµε µε το υπερταµείο. 

Από τα στοιχεία «ΕΡΓΑΝΗ» ξέρουµε ότι έχουµε ένα θετικό ισο-
ζύγιο προσλήψεων-αποχωρήσεων τον Απρίλιο κατά εκατό χιλιά-
δες θέσεις εργασίας. Αυτή είναι η υψηλότερη επίδοση µήνα όχι
µόνο του Απριλίου, αλλά από τότε που έχουµε δεδοµένα, δηλαδή
τουλάχιστον δεκαεπτά χρόνια. Το 55% είναι θέσεις πλήρους απα-
σχόλησης. Επίδοση ρεκόρ από τότε που έχουµε δεδοµένα απο-
τελεί και το θετικό ισοζύγιο κατά εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδες
θέσεις εργασίας για το διάστηµα Ιανουάριος - Απρίλιος. 

Το ποσοστό της αδήλωτης εργασίας στους κλάδους υψηλού
ρίσκου παρουσιάζει σταθερή πτώση από 19,17% το 2014 στο
12,58% το πρώτο τρίµηνο του 2018, σύµφωνα µε τα στοιχεία του
ΣΕΠΕ. Άµεσες ξένες επενδύσεις, που θεωρώ πως θεωρείτε ότι
είναι το πιο σηµαντικό. Οι καθαρές εισροές άµεσων ξένων επεν-
δύσεων το 2017 ήταν 3,6 δισεκατοµµύρια παρουσιάζοντας αύ-
ξηση της τάξης 27,6% σε σχέση µε το 2016, το υψηλότερο
ποσοστό της τελευταίας δεκαετίας, όχι της τριετίας. 

Στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο διαβάζουµε ότι στο πρώτο τρί-
µηνο του 2018 άνοιξαν τέσσερις χιλιάδες διακόσιες ογδόντα δύο
περισσότερες εταιρείες από όσες έκλεισαν. Οι νέες επιχειρήσεις
αυξήθηκαν κατά 17%, ενώ οι επιχειρήσεις που σταµάτησαν να
λειτουργούν µειώθηκαν κατά 44% σε σχέση µε το πρώτο τρίµηνο
του 2017. Οι εξαγωγές, η συνολική αξία των εξαγωγών στο τρί-
µηνο αυξήθηκε σε 13,6%. Το έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου
στο τρίµηνο µειώθηκε 17,9%. Η βελτίωση των προσδοκιών, ο δεί-
κτης επιχειρηµατικών προσδοκιών στη βιοµηχανία από τον ΙΟΒΕ
διαµορφώθηκε στις 103,4 έναντι 98,4 µονάδων πέρυσι. Καταγρά-
φεται άνοδος των επί µέρους δεικτών σχεδόν σε όλους τους το-
µείς της οικονοµίας, αλλά και στην καταναλωτική εµπιστοσύνη.
Και θα µπορούσα να πω και πολλά άλλα στοιχεία. 

Αυτά δεν τα λέµε εµείς, για να πούµε ότι όλα είναι καλά, ότι ο
κόσµος δεν υποφέρει. Ξέρουµε πού πάµε, αλλά βλέπουµε µια
τάση και πάνω σε αυτή την τάση θα θέλαµε µια συζήτηση. Αυτή
η τάση θα µπορούσε να είναι καλύτερη, αλλά επιτέλους πάνω σε
αυτή την τάση να συζητήσουµε και να δούµε τα αποτελέσµατα
αυτών των στοιχείων. Διότι όχι µόνο δεν έγινε αυτό που προέβλε-
παν όλες οι εφηµερίδες που σας υποστηρίζουν, που είπε και ο
Πρωθυπουργός για τον κόφτη, όχι µόνο ήρθε εδώ το ΔΝΤ και οι
άλλοι θεσµοί και δεν ζήτησαν και ούτε µπαίνει θέµα να µπει µπρο-
στά το αφορολόγητο, αλλά επειδή ακριβώς τα νούµερα είναι
αυτά που είναι, έχουµε και επιπλέον δηµοσιονοµικό χώρο. Όχι
µόνο δεν έγινε η καταστροφολογία ότι θα έχουµε λιγότερο από
ό,τι είχαµε, αλλά και από αυτόν τον δηµοσιονοµικό χώρο εµείς
αποφασίσαµε ένα κοµµάτι να πάει στον λόγο προσλήψεων–συν-
ταξιοδότησης, να πάει ένα προς ένα από τώρα.

Αλήθεια, το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής, είναι µε εµάς σε αυτό
ή µε τη Νέα Δηµοκρατία; Είναι ένα εύλογο ερώτηµα. Θέλουµε
έναν δηµόσιο τοµέα που θα υπάρχουν αρκετοί γιατροί και δά-
σκαλοι και καθηγητές; Θέλουµε να ξεφύγουµε από το θέµα των
καθηγητών που δεν είναι µόνιµοι; Πάρτε µια απόφαση, να το ξέ-
ρουµε και αυτό. 

Το άλλο κοµµάτι είναι για την υγεία. Από τον χώρο που έχει
δηµιουργηθεί θα υπάρχουν 100 εκατοµµύρια για την υγεία κάθε
χρόνο επιπλέον. Και αυτό δεν εξαντλεί τον χώρο που έχουµε. Και
θα µπορούσαµε εδώ να συζητήσουµε αυτό που πρέπει. Είναι
προτεραιότητα η παιδεία, είναι προτεραιότητα η υγεία; Να το συ-
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ζητήσουµε. Αυτή τη συζήτηση έπρεπε να κάνουµε. Και όταν διά-
βασα το κείµενο της κ. Γεννηµατά, αυτό νόµιζα ότι ήθελε. 

Η αλήθεια είναι πως ξέρουµε ότι φεύγουµε από το πρόγραµ-
µα. Και γι’ αυτό εµείς λέµε να έχουµε µια ατζέντα ανάπτυξης. Ξέ-
ρουµε –δεν ξέρω τι δεν ξέρετε- ότι διαπραγµατευόµαστε µε τους
θεσµούς. Δεν ξέρετε ότι διαπραγµατευόµαστε µια ενισχυµένη
παρακολούθηση και όχι µια προληπτική γραµµή πίστωσης; Δεν
ξέρετε ότι σε αυτή την προληπτική γραµµή πίστωσης θα υπήρχε
και πρόγραµµα; Και εδώ δεν υπάρχει πρόγραµµα, δεν υπάρχουν
προαπαιτούµενα, δεν υπάρχει χρηµατοδότηση; Έτσι δεν είναι;
Γιατί πρέπει να συνεχίζουµε να κάνουµε αυτή τη συζήτηση και
να µην πηγαίνουµε µπροστά; 

Πάµε, όµως, στην ανάπτυξη, στον βασικό µας πυρήνα που θα
ήταν διαφορετικός. Και εδώ πρέπει το Κίνηµα Αλλαγής να τοπο-
θετηθεί. Είδατε, διορθώνω αυτό που είπε η κ. Γεννηµατά, ότι ο
κ. Τσίπρας κάνει µονοµερή επίθεση στη Νέα Δηµοκρατία, για να
µη νιώθετε άσχηµα. 

Είναι αλήθεια ότι πρέπει να είναι στο κέντρο της ανάπτυξης ο
κόσµος της εργασίας; Και ξέρετε πώς το σηµατοδοτούµε εµείς
σε αυτό το σχέδιο; Δεν είναι ένα αναπτυξιακό σχέδιο που λέει
ότι η ανάπτυξη θα έρθει µε αυτούς τους φορείς, µε αυτά τα χρη-
µατοοικονοµικά εργαλεία και οι λοιπές διατάξεις είναι για την κοι-
νωνία. Όχι. Όταν το διαβάσετε, θα δείτε ότι η εργασία είναι στον
πυρήνα της αναπτυξιακής µας στρατηγικής και για τις συλλογι-
κές συµβάσεις και για τον κατώτατο µισθό και για την καταπολέ-
µηση της αδήλωτης εργασίας. Αυτά µπαίνουν στο κοµµάτι που
είναι η ανάπτυξη. Δεν είναι µια «µετασκέψη»: όταν θα µεγαλώσει
η πίτα, τότε θα υπάρχει και ο κόσµος της εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Σε αυτή τη συζήτηση έχετε θέση; Γιατί παγκοσµίως γίνεται µια
συζήτηση. Υπάρχουν αυτοί που λένε ότι πρώτα µεγαλώνει η πίτα
και µετά τη µοιράζουµε και είναι άλλοι που λένε ότι αυτά πάνε
µαζί. Δεν υπάρχει το να µεγαλώσουµε την πίτα και µετά να τη
µοιράσουµε. Είναι µια ιδεολογική αντιπαράθεση. Εσείς την κά-
νετε αυτή την ερώτηση. Εσείς έχετε απάντηση σε αυτό; Έχετε
απάντηση όταν λέτε ότι µπορούµε να πάµε µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία και µπορούµε να πάµε και µε τον ΣΥΡΙΖΑ µε τις εκλογές; Δη-
λαδή, θα είστε και µε τα δύο; Και µε την άποψη η πίτα να µε-
γαλώσει και µετά να τη µοιράσουµε, αλλά και µε την άποψη η
πίτα να µεγαλώσει και να τη µοιράσουµε µαζί; Πώς είναι δυνατόν;
Για να καταλάβω δηλαδή τι ακριβώς λέτε. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Πάµε µετά στο αναπτυξιακό σχέδιο. Είναι αλήθεια ότι το ανα-

πτυξιακό σχέδιο έχει δεσµεύσεις. Γιατί εµείς δεν είµαστε κουτο-
πόνηροι. Θέλουµε να είµαστε αξιόπιστοι. Δεν θέλαµε, δηλαδή,
να παρουσιάσουµε αυτό που λέτε ότι παρουσιάζουµε: µια έκ-
θεση ιδεών, να βγούµε από το µνηµόνιο τον Αύγουστο και ξαφ-
νικά τον Οκτώβρη η Υπουργός Εργασίας να ανακοινώσει την
αύξηση του κατώτατου µισθού. Εµείς λέµε τι θέλουµε να κά-
νουµε για να το ξέρουν όλοι: και εσείς και οι Ευρωπαίοι και τα
κράτη-µέλη και οι αγορές. Σε άλλους θα αρέσει περισσότερο, σε
άλλους θα αρέσει λιγότερο. Όµως, όλοι θα ξέρετε. Αυτή την έν-
νοια έχει η αυτοδέσµευση. Η αυτοδέσµευση είναι να καταγρά-
ψουµε µια πορεία όπου όλοι ξέρουν περίπου τι θα γίνεται. 

Βεβαίως, µε αυτό το αναπτυξιακό σχέδιο θα πάρουµε και
ιδέες, θα έχουµε και προτάσεις. Έτσι κι αλλιώς είναι αποτέλεσµα
των περιφερειακών συνεδρίων. Και έχουµε ακούσει και θεσµούς
σαν την ΟΚΕ. Έχουµε ήδη πάρει υπ’ όψιν την κοινωνία, γιατί όταν
λέµε εµείς ότι η ανάπτυξη είναι για τους πολλούς, δεν είναι µόνο
ως αποτέλεσµα, ως αντικείµενα, αλλά και ως υποκείµενα που
συµβάλλουν στην αναπτυξιακή µας πολιτική.

Και, βεβαίως, υπάρχουν και πράγµατα που κάναµε, µεταρρυθ-
µίσεις που κάναµε, µεταρρυθµίσεις που είναι υπό υλοποίηση και
µεταρρυθµίσεις που θα συνεχίσουµε σε τρεις τοµείς. Δύο από
αυτούς, µάλιστα, ανέφερε και η κ. Γεννηµατά. Πρώτον, στον
τοµέα της δικαιοσύνης, που είναι ο ένας πυλώνας, να είναι πιο
γρήγορη δηλαδή η δικαιοσύνη, δεύτερον, της γραφειοκρατίας
και, τρίτον, στο επιχειρηµατικό περιβάλλον που έχει γίνει πάρα
πολλή δουλειά και θα συνεχίσει να έχει περισσότερη δουλειά.

Γιατί, όµως, είναι διαφορετικό αυτό το δικό µας σχέδιο; Τι ση-

µαίνει όταν λέµε ότι είναι ολιστικό, ότι βγαίνει από τη θεωρία του
Gestalt, ότι το σύνολο είναι περισσότερο από το άθροισµα των
επιµέρους µερών; Με δύο τρόπους: Πρώτον, γιατί δηµιουργεί
για πρώτη φορά θεσµούς που έχουν την ικανότητα συλλογικής
σκέψης. Στην οκταετία του κ. Σηµίτη, δηλαδή, όταν αρχίσαµε να
µπαίνουµε στην ΟΝΕ, αλλά και µετά στην ΟΝΕ, και αρχίζαµε να
χάνουµε ανταγωνιστικότητα, και άρχιζε να υπάρχει αποβιοµηχα-
νοποίηση, δεν υπήρχε αυτή η συλλογική σκέψη, η δυνατότητα
συλλογικής αντίδρασης στα προβλήµατα. Οι οικονοµολόγοι
έβλεπαν και παρατηρούσαν ότι κάτι δεν πάει καλά, ότι δεν µπορεί
να είναι το αναπτυξιακό µοντέλο µόνο στο φθηνό χρήµα και σε
µεγάλα έργα, ότι η αποβιοµηχανοποίηση θέλει συγκεκριµένες
πολιτικές. Αυτή η συλλογική σκέψη που βάζεις διάφορους θε-
σµούς και διάφορους φορείς και διάφορα υποκείµενα να συζη-
τάνε είναι κυρίαρχη σε αυτό το αναπτυξιακό σχέδιο. Θα το δια-
βάσετε και θα το δείτε.

Ο δεύτερος τρόπος µε τον οποίο είναι ολιστικό το σχέδιο είναι
γιατί τα πράγµατα κάπως πρέπει να δέσουν. Βεβαίως, πρέπει να
υπάρχουν τα µεγάλα έργα και τα δίκτυα και οι µεγάλες επενδύ-
σεις. Όµως, πώς συνδέονται αυτά µε µια χώρα που έχει κατά
πλειοψηφία µικροµεσαίες επιχειρήσεις; Δίνει απαντήσεις αυτό
το αναπτυξιακό σχέδιο, όπως δίνει απαντήσεις από πού θα είναι
η χρηµατοδότηση για να µπορεί, όταν γίνεται ένα έργο, να συν-
δέεται µε τοπικούς παραγωγούς που θα προσφέρουν και αυτοί
προϊόντα για να ζήσει η τοπική κοινωνία. Αυτό εννοούµε εµείς
ως ολιστικό σχέδιο.

Και θα σας εξηγήσω γιατί κατηγορώ το Κίνηµα Αλλαγής και το
ΠΑΣΟΚ ότι έχουν µείνει πίσω, πράσινο, πορτοκαλί, κόκκινο.
Έχετε διαβάσει τι λέει το στρατηγικό σχέδιο του υπερταµείου;
Έχει ένα στρατηγικό σχέδιο που το κάνει ο Υπουργός Οικονοµι-
κών, που πρέπει να το πάρει υπ’ όψιν το ταµείο και πάνω σε αυτό
να φέρει τις προτάσεις τους για τις αναδιαρθρώσεις των επιχει-
ρήσεων. Το έχετε δει; Και πώς µετά σε ένα άλλο επίπεδο υπάρ-
χουν µηχανισµοί συντονισµού µε τα Υπουργεία που επιβλέπουν.
Δηλαδή µιλάτε εσείς ακόµα για τα ενενήντα εννέα χρόνια που
έχουµε βάλει, που έχουµε υποθηκεύσει, και δεν βλέπετε τις αλ-
λαγές που έχουν γίνει. Ξεχνάτε ότι στο ΤΑΙΠΕΔ εσείς για να πά-
ρετε δάνειο, είπατε να το πουλήσουµε. Δεν βλέπετε ότι τώρα
υπάρχει ένα υπερταµείο, που έχει στόχο την αναδιάρθρωση των
επιχειρήσεων. Αυτό θα βοηθήσει πολλαπλά την ελληνική οικονο-
µία. Θα βάλει αυτές τις επιχειρήσεις να µπορούν να σταθούν στα
πόδια τους, να µπορούν να παράγουν νέες υπηρεσίες, να µπουν
στο κύκλωµα της νέας τεχνολογίας. Αυτό είναι το σχέδιο, µέσα
στο στρατηγικό σχέδιο που έχει για το υπερταµείο.

Θα συνεχίσετε να µην έχετε άποψη για τις ΔΕΚΟ; Τι θέλετε να
µας πείτε; Ότι ήταν πολύ καλή η επίβλεψη των ΔΕΚΟ και ότι πριν
το 2008 - 2009 υπήρχε στρατηγικό σχέδιο για τις ΔΕΚΟ να ανα-
βαθµιστούν και ότι είχαν και σηµαντικό ρόλο; Δεν τις είχατε ξε-
χάσει τις ΔΕΚΟ; Δεν υπήρχε πελατειακό σύστηµα στις ΔΕΚΟ; Και
εδώ βλέπω και µερικούς συγκεκριµένους ανθρώπους που βάζατε
στις ΔΕΚΟ. Ή µόνο εγώ το ξέρω αυτό; 

Μπορείτε να µας πείτε την άποψή σας για το στρατηγικό σχέ-
διο για το ταµείο;

Είναι αυτό που θέλουµε; Θα βοηθήσει τον καταναλωτή; Θα
βοηθήσει τους εργαζόµενους; Θα βοηθήσει την οικονοµία; Αυτή
τη συζήτηση περίµενα. 

Μπορεί να έχετε δικαιολογία -και σωστά έχετε τη δικαιολογία-
ότι αργήσατε να δείτε το ολιστικό σχέδιο ανάπτυξης, αλλά δεν
έχετε την ίδια δικαιολογία για το στρατηγικό σχέδιο του υπερτα-
µείου. Διότι αυτό το στρατηγικό σχέδιο, ακριβώς, µε το τι θέλει
να κάνει µε τις ΔΕΚΟ και τον τρόπο που θα αναβαθµιστούν, χω-
ρίς καµµιά υποχρέωση για να τις πουλήσουµε, είναι εκεί και µπο-
ρείτε να το δείτε και να κάνετε σχόλια. Μπορεί να είναι καλύτερο.
Άκουσα ένα σχόλιο της κ. Γεννηµατά που χρειάζεται σκέψη. Αυτή
θα ήταν µια συζήτηση. 

Αντ’ αυτού τι έχουµε; «Πρέπει οπωσδήποτε να πάµε στις εκλο-
γές» και τσακώνεστε. Νοµίζω πως σας κατηγόρησαν ότι είστε
πολύ µετριοπαθείς. Αυτό κατάλαβα εγώ. Αλλά αυτό θα το βρείτε
µεταξύ σας. Θέλετε, λοιπόν, να πάµε τώρα σε εκλογές. Δηλαδή
το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία δεν ρώτησαν κανέναν όταν δη-
µιούργησαν το χρέος, το ΠΑΣΟΚ δεν ρώτησε κανέναν όταν
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έφερε το ΔΝΤ και έκανε το πρώτο µνηµόνιο, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα
Δηµοκρατία δεν ρώτησαν κανέναν όταν υπέγραψαν το δεύτερο
µνηµόνιο, το ΠΑΣΟΚ δεν ρώτησε κανέναν όταν το 2011 υπέ-
γραψε πλεονάσµατα άνω του 6% για µετά το 2014, το ΠΑΣΟΚ
και η Νέα Δηµοκρατία δεν ρώτησαν κανέναν όταν στο δεύτερο
µνηµόνιο είχαν προβλέψεις για πλεονάσµατα άνω του 3,5% µέχρι
το 2030, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία δεν ρώτησαν κανέναν
όταν το 2014 άδειαζαν τα ταµεία και δεν έκλειναν το δεύτερο
πρόγραµµα, για να υπονοµεύσουν την επόµενη κυβέρνηση, ελ-
πίζοντας σε «αριστερή παρένθεση» και τώρα το ΠΑΣΟΚ και η
Νέα Δηµοκρατία µάς λένε ότι δεν έχουµε νοµιµοποίηση να βγά-
λουµε τη χώρα από το µνηµόνιο που εσείς τη βάλατε, να ρυθµί-
σουµε το χρέος που εσείς δηµιουργήσατε, να ανεβάσουµε τον
κατώτατο µισθό που εσείς τον µειώσατε, να επαναφέρουµε τις
συλλογικές διαπραγµατεύσεις που εσείς τις καταργήσατε; Αυτό
µας λέτε; Ότι δεν έχουµε νοµιµοποίηση;

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στην κ. Γεννηµατά και το

ΠΑΣΟΚ και δεν µιλάω για όλο το Κίνηµα Αλλαγής. Είστε αδύνα-
µοι, γιατί δεν ξέρετε τι πιστεύετε. Αυτή είναι η µεγάλη αδυναµία
σας. Δεν ξέρετε τι πιστεύετε.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εµείς ξέρουµε τι πιστεύουµε. Δεν είναι µόνο αυτό, δεν κερδί-

ζεις µόνο επειδή ξέρεις τι πιστεύεις. Πρέπει να κάνεις κι άλλα
πράγµατα, πρέπει να ακούς, πρέπει να σκέφτεσαι, πρέπει να βά-
ζεις νερό στο κρασί σου, αλλά είναι αναγκαίος όρος να ξέρει κα-
νείς τι πιστεύει. Και µια δύναµη που λέει «δεν µε νοιάζει. Θα δω
µετά τις εκλογές αν θα πάω από εδώ ή από εκεί», δεν ξέρει τι πι-
στεύει και αυτό θα συνεχίζει να είναι η αδυναµία σας!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Γε-

νικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επιτροπής και Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Το κυβερνητικό σχέδιο για τη στρατηγική ανάπτυξη για το µέλ-
λον, που δώσατε χθες στη δηµοσιότητα, κυρίες και κύριοι της
Κυβέρνησης, είναι αποκαλυπτικό για το τι πρέπει να περιµένει ο
ελληνικός λαός την επόµενη µέρα.

Οι τρεις βασικοί άξονες του συγκεκριµένου σχεδίου προβλέ-
πουν, πρώτον, σχετικά µε τη φορολογική πολιτική. Υπόσχεστε
ότι θα µειώσετε τη φορολογία των εταιρειών για να προσελκύ-
σετε επενδύσεις και να αυξήσετε την κερδοφορία τους. Τι δια-
φορετικό, αλήθεια, λέτε από το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Στην ουσία θα επιβαρύνετε ακόµα περισσότερο τα λαϊκά
στρώµατα, για να θωρακίσετε την ανταγωνιστικότητα διαφόρων
µονοπωλιακών οµίλων. Γι’ αυτό και πουθενά δεν δεσµεύεστε για
τη µείωση της έµµεσης φορολογίας και δεν µιλάτε για τη λαϊκή
φορολογική επιβάρυνση και τον ΕΝΦΙΑ. 

Η δε διακήρυξη για διεύρυνση της φορολογικής βάσης και η
καταπολέµηση της φοροδιαφυγής από τη στιγµή που παραµένει
η ελευθερία κίνησης κεφαλαίων και τα διάφορα απόρρητα, προ-
ετοιµάζει στην ουσία για µια νέα φοροεπιδροµή στους αυτοαπα-
σχολούµενους, στους ελεύθερους επαγγελµατίες.

Δεύτερον, σχετικά µε την αγορά εργασίας. Η διακήρυξη περί
περισσότερων και καλύτερων θέσεων εργασίας αποτελεί ένα ευ-
χολόγιο χωρίς ουσιαστικό αντίκρισµα, από τη στιγµή που δεν
σκοπεύετε να καταργήσετε κανέναν µνηµονιακό νόµο από αυ-
τούς που οδήγησαν στην ακόµα µεγαλύτερη απελευθέρωση της
αγοράς εργασίας, στην κατεδάφιση συγκροτηµένων εργασιακών
και ασφαλιστικών δικαιωµάτων. Άλλωστε οι όποιες αλλαγές στην
αγορά εργασίας µάς λέτε ότι θα πρέπει να παίρνουν υπ’ όψιν τις
επιπτώσεις στην ανάπτυξη, τις εξελίξεις στην παραγωγικότητα
και την ανταγωνιστικότητα, αυτό που κάνετε δηλαδή πάντα. Σε
αυτή τη συλλογιστική, λοιπόν, που προτάσσει ως κριτήριο την
καπιταλιστική κερδοφορία, βλέπει η Κυβέρνηση και τον επανα-
καθορισµό του κατώτερου µισθού, που θα συνδυαστεί, βέβαια,
µε τη συµπίεση του µέσου µισθού.

Επίσης µε σαφήνεια η Κυβέρνηση δεσµεύεται ότι η διευκό-
λυνση της επιστροφής στην αγορά εργασίας, περνάει µέσα από

την περαιτέρω στήριξη των διαφόρων προγραµµάτων που προ-
σφέρουν φθηνό εργατικό δυναµικό στους οµίλους µε προγράµ-
µατα µέσω ΟΑΕΔ.

Τρίτον, σχετικά µε τον περίφηµο κοινωνικό προσανατολισµό
της κυβερνητικής πολιτικής αυτός εξαντλείται στις πρωτοβου-
λίες κοινωνικής επιχειρηµατικότητας και συνεργατικών εγχειρη-
µάτων. Η αλήθεια είναι ότι η περιβόητη κοινωνική και αλληλέγγυα
οικονοµία, αξιοποιείται ήδη από το κράτος σας ως µηχανισµός
παραπέρα µείωσης των κρατικών κοινωνικών παροχών, µεταφέ-
ροντας την ευθύνη µιας σειράς δραστηριοτήτων σε αυτή, οδη-
γώντας σε παραπέρα εµπορευµατοποίηση, σε ιδιωτικοποίηση
αυτών των υπηρεσιών, που την πληρώνουν, βέβαια, µόνο τα
λαϊκά στρώµατα. Αξιοποιείται ως µηχανισµός εντελώς προσωρι-
νής εκτόνωσης και κοροϊδίας του λαού µας, συγκάλυψης της µε-
γάλης ανεργίας µε µισθούς πείνας. Λειτουργεί ως ένας επιπλέον
µοχλός επιδείνωσης εργασιακών σχέσεων και περαιτέρω αύξη-
σης του βαθµού εκµετάλλευσης µε την ονοµαζόµενη, άλλη πε-
ριβόητη, «εθελοντική εργασία» -εµείς το βάζουµε σε εισαγωγικά,
γιατί άλλη είναι η πραγµατική εθελοντική δουλειά και βοήθεια και
αλληλεγγύη που µπορεί να δίνουν οι εργαζόµενοι- δηλαδή µε δι-
ευρυµένα ωράρια, τους χαµηλούς µισθούς των εργαζοµένων σε
αυτή, στο όνοµα του κοινωνικού χαρακτήρα αυτών των δραστη-
ριοτήτων. 

Κυρίες και κύριοι, η σηµερινή συζήτηση είναι ιδιαίτερα αποκα-
λυπτική. Αποδεικνύει πόσο έχει προχωρήσει η σύγκλιση των αστι-
κών κοµµάτων στη στρατηγική του κεφαλαίου -τα τρία βασικά
κόµµατα µίλησαν ήδη-, που ζητά συνεχώς θυσίες από τον λαό,
για να σταθεροποιηθεί η ανάκαµψη των κερδών του. Αυτή τη
βαθιά συµφωνία τους για να συνεχιστεί αποφασιστικά η αντι-
λαϊκή επίθεση, ώστε να θωρακιστεί η ανταγωνιστικότητα των µο-
νοπωλίων, προσπαθούν να κρύψουν και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, που µετονοµάστηκε σε Κίνηµα Αλλα-
γής, µε την εκλογολογία, το κλίµα τεχνητής πόλωσης και σκαν-
δαλολογίας. 

Και τελευταία έχουµε και την επίθεση στον Μπουτάρη. Αναµ-
φίβολα πρόκειται για ένα απαράδεκτο γεγονός, για µια απρό-
κλητη, απροκάλυπτη επίθεση σε βάρος του Δηµάρχου Θεσσαλο-
νίκης, την οποία από την πρώτη στιγµή καταγγείλαµε και αυτή
τη θέση πήραµε σταθερά και στο Δηµοτικό Συµβούλιο Θεσσα-
λονίκης και της Αθήνας και παντού όπου τίθεται θέµα. Και αυτό,
κατά τη γνώµη µας, έπρεπε να κάνουν όλοι αλλά µέχρις εκεί. Δεν
επιτρέπεται να συνοδεύεται η καταδίκη αυτή µε τις «α» ή «β» από-
ψεις ή θέσεις που έχει ο συγκεκριµένος δήµαρχος, αν συµφω-
νούµε ή διαφωνούµε και αυτό να είναι κριτήριο. Ούτε µπορούµε
να αξιοποιούµε την ανακοίνωση καταδίκης, καταγγελίας αυτού
του απαράδεκτου γεγονότος, για να βάζουµε από την πόρτα τις
απόψεις µας για τη δήθεν δηµοκρατία που ο καθένας σας πι-
στεύει, «για τα άκρα», να κάνουµε µάλιστα και ανιστόρητες συγ-
κρίσεις µε τον ήρωα της ειρήνης Γρηγόρη Λαµπράκη και πάει
λέγοντας.   

Πολύ περισσότερο δεν µπορεί να αξιοποιείται αυτό το γεγο-
νός, για ένα στηµένο δικοµµατικό καβγαδάκι από αυτά που µας
έχετε συνηθίσει. Και αυτό το είδαµε και από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας και από την πλευρά του Πρωθυπουργού, του
ΣΥΡΙΖΑ, των ΑΝΕΛ. Και µιλάµε για στηµένο δικοµµατικό µατς, για
να µη µιλήσουµε για το τρίτο µνηµόνιο που ψηφίσατε αγκαλιά
όλοι µαζί.

Γι’ αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης, σοβαρευτείτε καµµιά φορά,
γιατί µπορεί να λέει ο Πρωθυπουργός ότι επωάζεται το αβγό του
φιδιού, όµως πριν από κάποιους µήνες έβγαζαν φωτογραφία οι
κυβερνητικοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Καµµένος, ο συγκυ-
βερνήτης, µε τον αρχιναζιστή Κασιδιάρη, τον υπόδικο για δολο-
φονίες. στο Καστελλόριζο. Αυτά είναι αποτελέσµατα και φίδια
που εκκολάπτετε. 

Τριάµισι χρόνια τώρα βρίσκεστε στη διακυβέρνηση και διαρκεί
βέβαια και χωρίς να τελειώνει και η δίκη των ναζιστών, την ώρα
που έπρεπε να τελειώνετε  µε τις θεωρίες των δύο άκρων, µε το
«καταδικάζουµε τη βία», γενικά και αφηρηµένα, από όπου και αν
προέρχεται και άλλα σχετικά, που δίνουν άλλοθι στα τέρατα του
ναζισµού. Γιατί δεν έχει καµµιά σχέση η διεκδίκηση του δίκιου
του εργαζόµενου λαού, η απεργία για παράδειγµα, η ταξική
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πάλη, που ενίοτε παίρνει και πιο οξυµένες, πιο ανεβασµένες µορ-
φές, µε την τροµοκρατική, φασιστική, ρατσιστική βία, µε τις προ-
βοκάτσιες δήθεν αντιεξουσιαστών, διάφορων αναρχοφασιστών,
να τους πούµε έτσι, ή µε τη βία των κρατικών µηχανισµών κατα-
στολής.

Βέβαια δεν σας φτάνουν αυτά, αυτά τα ξεπερνάτε κιόλας.
Τώρα έχουµε και τη συζήτηση για την περιβόητη «εθνική γραµµή
διαπραγµάτευσης» µε τους δανειστές. Όλοι µαζί εδώ κρύβουν
ότι από τη µια οι λεγόµενοι δανειστές, η Ευρωπαϊκή Ένωση, το
ΔΝΤ και από την άλλη η ελληνική αστική τάξη των καπιταλιστών
βαδίζουν χέρι-χέρι, έχουν κοινό συµφέρον να συνεχίσουν να ξε-
ζουµίζουν τον εργαζόµενο λαό, τα λαϊκά στρώµατα, όπως και
όλων των υπολοίπων κρατών-µελών, όχι µόνο της Ελλάδας αλλά
όλων των κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όλοι µαζί εσείς, λέµε εµείς, χρεοκοπήσατε τον λαό µας, και
εσείς µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, κύριε Τσίπρα,
κύριοι της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Δεν µπορείτε, λοιπόν, να
βγάζετε την ουρά σας απ’ έξω.

Όλοι µαζί κρύβετε ότι η περιβόητη διαπραγµάτευση δεν γίνε-
ται για να διασφαλιστεί η λαϊκή ευηµερία αλλά για να διαµορφω-
θεί ο κατάλληλος συµβιβασµός για τα συµφέροντα µεταξύ αντα-
γωνιστικών αστικών τάξεων. Δεν µπορεί να υπάρξει εθνική γραµ-
µή διαπραγµάτευσης, γιατί υπάρχουν στην πραγµατικότητα δυο
Ελλάδες µε αντίθετα συµφέροντα. Υπάρχει η Ελλάδα του µεγά-
λου κεφαλαίου και η Ελλάδα, από την άλλη µεριά, της εργατικής
τάξης, του λαού µας. Αυτή την αλήθεια προσπαθεί να συσκοτίσει
η κυβερνητική προπαγάνδα, το παραµύθι του κ. Τσίπρα, που µιλά
για καθαρή έξοδο της χώρας από την επιτροπεία των δανειστών
και τη δυνατότητα που τάχα θα προκύψει για την άσκηση φιλο-
λαϊκής κοινωνικής πολιτικής από τη διαρκή ανάκαµψη της καπι-
ταλιστικής κερδοφορίας και την ευνοϊκή ρύθµιση του κρατικού
χρέους.

Χρειάζεται, πραγµατικά, µεγάλο πολιτικό θράσος για να µιλά
κανείς για το τέλος της επιτροπείας, τη στιγµή που όλοι γνωρί-
ζουν ότι η Ελλάδα αφ’ ενός υπάγεται στους ισχύοντες αυστη-
ρούς κανόνες που αφορούν όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, σχετικά µε τους περιορισµούς της δηµοσιονοµικής πο-
λιτικής και αφ’ ετέρου είναι γνωστό ότι υπάρχει διαδικασία ενι-
σχυµένης εποπτείας µε συγκεκριµένους όρους για τα κράτη-
µέλη που έχουν δανειστεί από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Στήρι-
ξης.

Δεν έχει νόηµα να αναφερθούµε αναλυτικά στις γνωστές δια-
δικασίες, όπως του ευρωπαϊκού εξαµήνου, δηλαδή την παρακο-
λούθηση της σύνταξης και εκτέλεσης του ενιαίου προϋπολο-
γισµού κάθε κράτους, ούτε στις δηλώσεις όλων των αρµοδίων
παραγόντων για το αναµενόµενο αυστηρό πλαίσιο της λεγόµε-
νης µεταµνηµονιακής επιτήρησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αυτό που έχει, όµως, σηµασία να κατανοηθεί, είναι ότι ακόµα
και αν δεν υπήρχαν όλες αυτές οι αυστηρές διαδικασίες, είναι οι
ίδιοι οι στόχοι της εγχώριας άρχουσας τάξης, που απαιτούν να
συνεχιστεί το ξεζούµισµα των εργαζοµένων, να επεκταθεί η
φτηνή εργατική δύναµη, να περικοπούν οι κρατικές δαπάνες κοι-
νωνικής πολιτικής, για να ανακάµψει και να αυξηθεί η δική τους
κερδοφορία.

Ας αφήσουµε για λίγο τους δανειστές και ας δούµε τι ζητά ο
ΣΕΒ εδώ στην Ελλάδα για το επόµενο διάστηµα. Από τα πλέον
επίσηµα χείλη ο ΣΕΒ ζητά νέα µείωση του λεγόµενου µη µισθο-
λογικού κόστους, ενώ ξεκαθαρίζει πως δεν πρέπει να γίνει κανε-
νός είδους υποχώρηση στο αντεργατικό, νοµοθετικό πλαίσιο που
έχει δροµολογηθεί την προηγούµενη περίοδο. Ζητά νέα, ποικι-
λόµορφη κρατική στήριξη της καπιταλιστικής κερδοφορίας, µε
µείωση της φορολογίας για τις µεγάλες επιχειρήσεις, µείωση του
κόστους ενέργειας, παροχή επενδυτικών κινήτρων και φθηνό-
τερο δανεισµό για τους επιχειρηµατίες. Ζητά και νέες ρυθµίσεις
που να διευκολύνουν την αδειοδότηση και τη χωροθέτηση των
µεγαλοεπιχειρηµατιών δραστηριοτήτων.

Σε αυτή την κατεύθυνση έχει ήδη δεσµευθεί η σηµερινή Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τους εκατοντάδες νόµους και µέτρα που
ψήφισε και που θα εφαρµοστούν τα επόµενα χρόνια, καθώς και
µε τη συµφωνία που ετοιµάζεται να ολοκληρώσει, για την αντι-
λαϊκή πολιτική που θα συνεχιστεί. 

Αυτό που πρέπει να κατανοηθεί, είναι ότι η πολιτική των µνη-
µονίων δεν είναι µια ελληνική πρωτοτυπία που ξεφεύγει και από
αυτή την άλλη περιβόητη ευρωπαϊκή κανονικότητα. Εξειδίκευσε
στην ελληνική πραγµατικότητα την πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που βαθαίνει την εκµετάλλευση των εργαζοµένων για
να θωρακίσει µόνο την ανταγωνιστικότητα των οµίλων των κρα-
τών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γι’ αυτό και προσαρµοσµένα
εφαρµόζεται σε όλα τα κράτη - µέλη της Ένωσης. Γι’ αυτό και
στην Πορτογαλία, που τόσο την έχετε και τη διαφηµίζετε που
βγήκε από το µνηµόνιο τελοσπάντων, το 70% των συνταξιούχων
και βάλε παίρνει σύνταξη κάτω από 450 ευρώ. Γι’ αυτό και στη
Γαλλία που δεν έχει τρόικα και κουαρτέτο, δεν έχει µνηµόνιο,
υπονοµεύονται οι κλαδικές συλλογικές συµβάσεις και απελευθε-
ρώνονται οι απολύσεις.

Αυτή την αλήθεια επιχειρεί να κρύψει το παραµύθι της δίκαιης
ανάπτυξης, που τάχα θα ωφελεί ταυτόχρονα και τους θύτες και
τα θύµατα της καπιταλιστικής εκµετάλλευσης. Γι’ αυτό και µιλάµε
για πολιτικό θράσος του κ. Τσίπρα, που όσο πλησιάζουµε προς
τις εκλογές τολµά να µιλά για την ανάγκη ενίσχυσης της δια-
πραγµατευτικής δύναµης των εργαζοµένων, την ώρα που έχει
ψηφίσει ακόµα και µέτρα για την υπονόµευση του δικαιώµατος
στην απεργία.

Η µεγαλύτερη πρακτική απόδειξη της στρατηγικής σύγκλισης
των διαφόρων κοµµάτων είναι οι συνεχείς µεταµορφώσεις και
του ΠΑΣΟΚ σε τίτλους και προγράµµατα, που διασφαλίζουν ότι
µπορεί να συγκυβερνήσει τόσο µε τον ΣΥΡΙΖΑ όσο και µε τη Νέα
Δηµοκρατία. Φυσικά δεν πρόκειται, επίσης, για ένα πολύ ιδιαί-
τερο ελληνικό φαινόµενο, αρκεί να ρίξουµε µια µατιά στη Γερ-
µανία και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Η αντιλαϊκή ιστορία της
ευρωπαϊκής σοσιαλδηµοκρατίας είναι ιδιαίτερα διδακτική για
όλους.

Για να κατανοηθεί, όµως, καλύτερα και βαθύτερα η σηµερινή
πολιτική διαπάλη, πρέπει να ξεκινήσουµε και από την εξέλιξη της
οικονοµίας διεθνώς και στην Ελλάδα. Η διεθνής οικονοµία, η κα-
πιταλιστική οικονοµία, φαίνεται να µπαίνει σε νέα φάση ανάκαµ-
ψης. Το παγκόσµιο ακαθάριστο προϊόν αυξήθηκε το 2017 κατά
3,8% µε µια σηµαντική αύξηση του παγκόσµιου εµπορίου. Στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, στην Ευρωζώνη, το ΑΕΠ αυξήθηκε κατά
2,4% και είναι η µεγαλύτερη αύξηση της τελευταίας δεκαετίας. 

Το εγγενές πρόβληµα, όµως, του καπιταλισµού παγκοσµίως
παραµένει. Το µέγεθος του υπερσυσσωρευµένου κεφαλαίου διε-
θνώς έχει αποκτήσει διαστάσεις ρεκόρ. Τεράστιος όγκος κεφα-
λαίων δεν µπορεί να βρει κερδοφόρα επενδυτική διέξοδο. Το
ποσοστό κέρδους παραµένει εξαιρετικά χαµηλό. Το µέγεθος των
επιτοκίων σε ολόκληρο τον κόσµο µαρτυρά του λόγου το αλη-
θές. 

Ταυτόχρονα το συνολικό κρατικό χρέος σε επίπεδο παγκό-
σµιας οικονοµίας εξακολουθεί να έχει διαστάσεις χιονοστιβάδας.

Η πιθανότητα εκδήλωσης νέας καπιταλιστικής κρίσης βαθύτε-
ρης µάλιστα και πιο συγχρονισµένης, απειλεί την καπιταλιστική
ανάπτυξη, αυξάνοντας έτσι την πιθανότητα να υιοθετηθούν και
ως εναλλακτική λύση για το σύστηµα τα επικίνδυνα σχέδια για
έναν πιο γενικευµένο ιµπεριαλιστικό πόλεµο. 

Η ελληνική καπιταλιστική οικονοµία πέρασε σε φάση ανάκαµ-
ψης. Το ΑΕΠ το 2017 έκλεισε µε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης
στο 1,4%, αν και κάτω από την πρόβλεψη του 1,6%. Προβλέπεται
θετικό και για το 2018 και για το 2019. Φυσικά η Κυβέρνηση κρύ-
βει ότι αυτή η ασθενική, ίσως και ασταθής ανάκαµψη ή ανάπτυξη
όπως τη λέτε τέλος πάντων εσείς, είναι και θα είναι βαµµένη και
µε νέες θυσίες εργαζοµένων και συνταξιούχων. Σήµερα εσείς ως
Κυβέρνηση και µε άλλον τρόπο η αστική σας Αντιπολίτευση θα
προσπαθήσετε όσο µπορείτε να συγκαλύψετε τους πραγµατι-
κούς αντιλαϊκούς στόχους της άρχουσας τάξης σε αυτή την νέα
φάση στην οποία µπαίνει η οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι, η αβεβαιότητα της παγκόσµιας ανάπτυξης,
το BREXIT και η όξυνση των αντιθέσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
ο κλιµακούµενος εµπορικός πόλεµος των Ηνωµένων Πολιτειών
και οι επιπτώσεις τους στους κλάδους της εγχώριας οικονοµίας
καθιστούν επισφαλή µια µεσοπρόθεσµη ανάπτυξη. Και η εγχώρια
αστική τάξη είναι µέρος των ανταγωνισµών. Αυτό εκφράζεται και
µε την επιδίωξή της να διαµορφωθεί ένα ευνοϊκό πλαίσιο για την
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προσέλκυση επενδύσεων και µε τον στόχο για µια ουσιαστική γε-
ωπολιτική αναβάθµιση της χώρας. 

Κι επειδή θέλουµε να µιλάµε µε παραδείγµατα, αξίζει να δούµε
τι αναδιαρθρώσεις ζητούν οι φίλοι σας οι βιοµήχανοι διά µέσου
του Προέδρου του ΣΕΒ. Ο ΣΕΒ, λοιπόν, µας εξήγησε την ανάγκη
να γίνει ένα επενδυτικό µπουµ στην ελληνική οικονοµία, να προ-
σελκυθούν νέες επενδύσεις πολλών δισεκατοµµυρίων ευρώ τα
επόµενα χρόνια. Μας εξήγησε ποιους τοµείς θεωρεί ως κατάλ-
ληλους για να γίνει αυτό το επενδυτικό άλµα, αλλά πάνω απ’ όλα
εστίασε στις µεταρρυθµίσεις που πρέπει να γίνουν, ώστε όλα
αυτά να γίνουν πράξη. 

Οι διστακτικοί Έλληνες επενδυτές πρέπει να νιώσουν ασφα-
λέστεροι στην Ελλάδα και για να γίνει αυτό, ο ΣΕΒ σάς έχει ήδη
υποδείξει τι πρέπει να κάνετε. Φυσικά οι υποδείξεις του ΣΕΒ για
τις αναγκαίες αντιλαϊκές µεταρρυθµίσεις συγκαλύπτονται µε µια
πολύ πονηρή γλώσσα, όπως πάντα άλλωστε. Όµως το περιεχό-
µενό τους είναι τόσο ξεκάθαρο, που δεν µπορεί κανένας να το
συγκαλύψει στην πραγµατικότητα. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι ζητάει και τι εννοεί ο ΣΕΒ αναπτύσσοντας
τους στόχους του µεταρρυθµιστικού προγράµµατος που έχουν
ανάγκη οι µεγάλες επιχειρήσεις. 

Ο ΣΕΒ αναφέρεται στην ανάγκη να µη γίνει οπισθοδρόµηση
στις εργασιακές ρυθµίσεις. Τι εννοεί; Ουσιαστικά την ανάγκη δια-
τήρησης όλου του αντεργατικού νοµοθετικού πλαισίου που έχει
δροµολογηθεί την περίοδο της κρίσης.

Ο ΣΕΒ αναφέρεται στην ανάγκη µείωσης του λεγόµενου µη µι-
σθολογικού κόστους. Τι εννοεί; Αναφέρεται στη µείωση των ερ-
γοδοτικών εισφορών, στη µείωση των αποζηµιώσεων, στην ελάτ-
τωση των συντάξεων. 

Ο ΣΕΒ µιλάει για µείωση του κόστους ενέργειας για τις επιχει-
ρήσεις. Και πώς άραγε µπορεί να γίνει αυτό, την ίδια ώρα που η
πολιτική σας µε την αύξηση του µεριδίου των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας οδηγεί σε εκτίναξη του κόστους παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας παρά µε τη µετατόπιση αυτού του βάρους
στα λαϊκά στρώµατα; Βλέπετε άλλον τρόπο; 

Οι φίλοι σας στον ΣΕΒ κάνουν λόγο για επενδυτικά κίνητρα
στις επιχειρήσεις. Και τι άλλο εννοούν παρά νέους αναπτυξια-
κούς νόµους που τροφοδοτούν µε δεκάδες δισεκατοµµύρια
ευρώ την κερδοφορία οµίλων, ευρώ που προκύπτουν, κυρίως,
µέσα από την φοροεπιδροµή σε µισθωτούς και συνταξιούχους; 

Κύριε Τσίπρα, κύριοι της Κυβέρνησης, οι απαιτήσεις του ΣΕΒ
δεν είναι ένα απλό ευχολόγιο της αστικής τάξης. Κάνετε πολύ
καλά τη δουλειά της, που έχει γίνει βέβαια δουλειά σας. Έχετε
ήδη δεσµευθεί, πως θα µειώσετε κι άλλο τις συντάξεις το επό-
µενο διάστηµα, όπως ζητά ο ΣΕΒ. Έχετε ήδη δεσµευθεί, πως θα
αυξήσετε τη φορολογία µισθωτών και αυτοαπασχολουµένων
επαγγελµατιών, για να δηµιουργήσετε µεγαλύτερα πλεονά-
σµατα, ώστε να χρηµατοδοτήσετε τις επιχειρήσεις, όπως ζητά ο
ΣΕΒ. 

Προχωράτε επιθετικά τις ιδιωτικοποιήσεις για να έρθουν οι µε-
γάλες επενδύσεις, όπως ζητά ο ΣΕΒ. Ετοιµάζετε αλλαγές στις
κρατικές παρεµβάσεις, ώστε να υπηρετούν πιο αποτελεσµατικά
και µε λιγότερα προσκόµµατα την περιβόητη επιχειρηµατικό-
τητα, όπως ζητάει ο ΣΕΒ. Έχετε δεσµευθεί για τερατώδη πρω-
τογενή πλεονάσµατα για δεκαετίες, τα οποία θα προέλθουν από
τις τσέπες των εργαζοµένων. Προσπαθείτε να πείσετε τους ερ-
γαζόµενους, πως η µεταµνηµονιακή κανονικότητα θα είναι δια-
φορετική από το µίζερο παρόν τους. 

Τους λέτε ψέµατα. Τα µέτρα των πρώτων δεκαοκτώ µεταµνη-
µονιακών µηνών είναι ήδη ψηφισµένα. Νέοι φόροι που φτάνουν
µέχρι και 500 ευρώ το κεφάλι. Νέα δραστική περικοπή συντά-
ξεων και έπεται συνέχεια. Διαλύσατε τη ΔΕΗ, για να διευκολυν-
θούν οι ιδιωτικές επενδύσεις και να επιταχύνετε την απελευθέ-
ρωση ενέργειας. Έχετε βάλει σαν αποστολή σας να πείσετε τους
εργαζόµενους πως µε τη λήξη των µνηµονίων θα επανέλθει η κα-
νονικότητα, πως τα πράγµατα θα γίνουν καλύτερα.

Ποιον κοροϊδεύετε; Σίγουρα δεν µπορείτε πλέον να κοροϊδέ-
ψετε άλλο τον ελληνικό λαό. Δεν µπορείτε να κρύψετε πως, για
παράδειγµα, ο επιστήθιος φίλος σας ο Μακρόν στη Γαλλία, στον
πυρήνα της ευρωπαϊκής τέλος πάντων κανονικότητας, διαλύει
εργασιακές σχέσεις, καταργεί τη συνδικαλιστική εκπροσώπηση,

ελαττώνει τη φορολογία µεγάλων επιχειρήσεων. Η πολιτική φθη-
νότερης εργατικής δύναµης για τη στήριξη της κερδοφορίας του
κεφαλαίου στον γερασµένο καπιταλιστικό κόσµο είναι κοινή σε
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή
Ένωση τα όρια συνταξιοδότησης αυξάνονται και προχωρά µια
επιθετική σφαγή δικαιωµάτων. Κάποιες κατακτήσεις για τις ερ-
γαζόµενες γυναίκες ισοπεδώθηκαν κι αυτές στο όνοµα της ισό-
τητας.

Δεν µπορείτε, επίσης, να κρύψετε, πως η ευρωπαϊκή σας κα-
νονικότητα µαστίζεται από κλιµακούµενες αντιθέσεις που απει-
λούν ευθέως όχι µόνο τη συνοχή αλλά ακόµα και την ίδια την
ύπαρξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η ανισόµετρη ανάπτυξη στο
εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης το άνοιγµα της ψαλίδας
ανάµεσα σε γερµανικούς, γαλλικούς, ιταλικούς οµίλους -για να
εστιάσουµε σε κάποιες µεγαλύτερες οικονοµίες- οδηγεί σε από-
κλιση συµφερόντων µεταξύ τους. Γαλλία και Γερµανία συγ-
κρούονται για το µέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τον χαρα-
κτήρα που θα έχει. Στην Ιταλία η συζήτηση για το µέλλον της
µέσα στο ευρώ επανήλθε στην επικαιρότητα, ενώ γενικότερα η
Ευρωπαϊκή Ένωση διασπάται σε επιµέρους οµάδες, µε ειδικά
συµφέροντα, οι «Βόρειοι», η «οµάδα του Βίσεγκραντ», η Γαλλία,
που συχνά δεν µπορούν να συµφωνήσουν µεταξύ τους παρά
µόνο στα στοιχειώδη. 

Σε αυτές τις αντιθέσεις επιδρούν καταλυτικά οι γεωπολιτικές
αντιθέσεις, ο εµπορικός πόλεµος που έχουν εξαπολύσει οι Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής εναντίον της Κίνας και της Ρωσίας
και η προσπάθεια των ΗΠΑ να επιδράσουν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Ασφαλώς γνωρίζετε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι τα µέτρα µε
τα οποία «φιλεύετε» τους εργαζόµενους χωρίς σταµατηµό έχουν
δραµατικές επιπτώσεις. Έχετε τσακίσει τους εργαζόµενους, τα
λαϊκά στρώµατα. Παρά τις φιλότιµες προσπάθειές σας να τη
συγκαλύψετε, η ανεργία µαστίζει τα λαϊκά στρώµατα. Το πραγ-
µατικό ποσοστό της παραµένει πολύ πάνω από το διαφηµιζόµενό
σας 20%, αν υπολογίσει κανείς τις ελαστικές εργασιακές σχέ-
σεις, τη µερική απασχόληση, τη δουλειά λίγων ωρών την εβδο-
µάδα.

Όσο κι αν προσπαθείτε να το κρύψετε, επί των ηµερών σας
καταφέρατε πάνω από το 50% των νέων προσλήψεων να αφορά
µερική απασχόληση και εκ περιτροπής εργασία. Την ίδια στιγµή
µόλις το 10% των ανέργων δικαιούται επίδοµα ανεργίας. 

Πρέπει να αισθάνεστε περήφανοι, κύριε Τσίπρα, κύριοι της Κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Η «πρώτη φορά Αριστερά» τσακίζει
τον λαό µας. Ακόµα και µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ οι φτωχοί ξε-
περνούν τα δύο εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες, ενώ σε κατά-
σταση ακραίας φτώχειας ζουν σχεδόν ενάµισι εκατοµµύριο
άνθρωποι.

Η φοροληστεία την οποία έχετε ενορχηστρώσει, έχει οδηγήσει
τους µισούς να χρωστάνε στην εφορία και ο αριθµός των αναγ-
καστικών µέτρων είσπραξης να ξεπερνά το ένα εκατοµµύριο. Οι
µεγάλες επιχειρήσεις κατέβαλαν ένα ισχνό, ένα συµβολικό ποσό,
κάτω από δύο δισεκατοµµύρια ευρώ, λιγότερο δηλαδή από το
5% των κρατικών εσόδων. Πρέπει να αισθάνεστε περήφανοι όταν
διαφηµίζετε τα τερατώδη πλεονάσµατα που έχουν έρθει, επειδή
στερείτε το επίδοµα ανεργίας από τους ανέργους. Ληστεύετε
τους εργαζόµενους, µειώνετε κάθε κοινωνική δαπάνη.

Δεν χάνουν, όµως, όλοι από την πολιτική σας. Οι µεγάλες επι-
χειρήσεις εξακολουθούν να ενισχύονται συστηµατικά. Η περίο-
δος διακυβέρνησής σας είναι χαρακτηριστική. Ο αναπτυξιακός
νόµος που θεσπίσατε, προκαλεί. Στηρίζετε το κεφάλαιο µε νέες
φοροαπαλλαγές και ενισχύσεις, ειδικές διατάξεις ταχείας αδει-
οδότησης, µε ιδιαίτερη έµφαση σε εξαγωγικές επιχειρήσεις,
στους τοµείς προτεραιότητας για το µεγάλο κεφάλαιο. Το ύψος
των φόρων που καταβάλλουν τα νοµικά πρόσωπα µειώνεται,
παρά το γεγονός ότι ήδη τέλος πάντων δίνουν κυριολεκτικά ψί-
χουλα. 

Οι πλειστηριασµοί παίρνουν τη µορφή χιονοστιβάδας. Και µπο-
ρεί στις περισσότερες περιπτώσεις να αφορούν χρέη και δάνεια
προς τις τράπεζες, ωστόσο και οι δήµοι πλέον εδώ και µερικές
εβδοµάδες µπορούν να βγάζουν στο σφυρί ακίνητα και κινητά
περιουσιακά στοιχεία που αφορούν εργατικές, λαϊκές οικογέ-
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νειες, για χρέη που προκύπτουν ακόµα και από µια κλήση της
Δηµοτικής Αστυνοµίας. 

Είναι χαρακτηριστικά τα στοιχεία του Δήµου Πάτρας. Συνολικά
εκατόν σαράντα τέσσερις χιλιάδες Πατρινοί χρωστάνε στον
δήµο 120.000.000. ευρώ. Τα 55,5 εκατοµµύρια τα χρωστούν
µόνο διακόσιοι τέσσερις µεγαλοεπιχειρηµατίες µε οφειλές άνω
των 50.000 ευρώ και τα υπόλοιπα όλοι οι άλλοι µαζί, δηλαδή
πάνω από εκατόν σαράντα τρεις χιλιάδες. Από αυτούς τους δια-
κόσιους τέσσερις επιχειρηµατίες που χρωστούν στον δήµο –
χρωστάνε πάνω από 50.000 ευρώ ο καθένας τους- ελάχιστα
µπορούν να εισπραχθούν. Για ποιον λόγο; Διότι είναι ανώνυµες
εταιρείες, οι οποίες θωρακίζονται από τους ισχύοντες νόµους,
έκλεισαν τις επιχειρήσεις τους και ως εκ τούτου δεν µπορείς να
πάρεις τίποτα. Οι ανώνυµες εταιρείες πεθαίνουν, αλλά οι ιδιο-
κτήτες εκεί ζουν και βασιλεύουν, όπως καταγγέλλει ο Δήµαρχος
Πάτρας. Αυτός που µένει απροστάτευτος είναι αυτός που δεν
έχει. Αυτοί ακριβώς είναι που λέµε εµείς ότι πρέπει να προστα-
τευθούν, διαγράφοντας οφειλές ή διευκολύνοντας την αποπλη-
ρωµή τους σε βάθος χρόνου ειδικά για µακροχρόνια άνεργους
ενταγµένους στο ΚΕΑ.

Το ΚΚΕ καταθέτει νοµοθετική τροπολογία για το ζήτηµα αυτό
και αφορά τους κατοίκους όχι µόνο της Πάτρας αλλά όλης της
χώρας και όλων των δήµων. Ιδού, λοιπόν, η Ρόδος, κύριοι της
Κυβέρνησης και της Αντιπολίτευσης, και αφήστε τα λόγια τα µε-
γάλα.

Η πολιτική σας αυτή, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είναι τυχαία.
Κινείστε πάνω στις ράγες που απαιτούν οι όµιλοι, για να διασφα-
λίσουν την κερδοφορία. Γι’ αυτό και δεν δικαιούνται η Νέα Δη-
µοκρατία και το Κίνηµα Αλλαγής να σας επικρίνουν. Δεν είναι
τυχαίο πως διαγκωνίζεστε µε δυσκολία σήµερα µε τη Νέα Δηµο-
κρατία, προκειµένου να βρείτε πραγµατικές διαφοροποιήσεις
στο τι προτείνετε. Η πολιτική φθηνής εργατικής δύναµης, η στή-
ριξη του κεφαλαίου µε φοροαπαλλαγές, οι µειώσεις συντελε-
στών, η προώθηση ιδιωτικοποιήσεων, ο λεγόµενος εκσυγχρονι-
σµός του κράτους και η συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση είναι
κοινός σας τόπος µε τη Νέα Δηµοκρατία.

Δεν είναι τυχαίο που τα πολιτικά αφεντικά µέσα από το δελτίο
του ΣΕΒ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία σάς οµαδοποιούν. Μιλάνε
για Τσίπρα και Μητσοτάκη και κάνουν λόγο για συνετούς πολιτι-
κούς.

Κυβέρνηση και αστική Αντιπολίτευση είστε οι δύο όψεις του
ίδιου αντιλαϊκού νοµίσµατος και το δήθεν αναµορφωµένο ΠΑ-
ΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής, µε έναν τρόπο αυτό επιβεβαιώνει και
µε τη σηµερινή προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση που ζήτησε.
Παραδέχεται ότι συζητά ταυτόχρονα τον ρόλο του ως κυβερνη-
τικό δεκανίκι, µε τις θέσεις του αντικειµενικά, είτε µε τον ΣΥΡΙΖΑ
είτε µε τη Νέα Δηµοκρατία. Μαρτυρά τη στρατηγική σύµπλευση
αυτών των κοµµάτων για τα συµφέροντα του κεφαλαίου, για τη
γεωπολιτική αναβάθµιση της χώρας. Αναλαµβάνει, βέβαια, η Κυ-
βέρνηση αυτή τη στιγµή τον ρόλο σηµαιοφόρου στο ΝΑΤΟ.

Μετατρέπει τη χώρα σε µια τεράστια βάση των Ηνωµένων Πο-
λιτειών, της ατλαντικής ιµπεριαλιστικής συµµαχίας, από την Αλε-
ξανδρούπολη και την Λάρισα ως τον Άραξο και τη Σούδα. 

Θέλω εδώ να πω ότι µεγάλη ανησυχία προκαλεί η πληροφορία
που δηµοσιεύει σήµερα ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» ότι στις 17 Μαΐου επι-
σκέφθηκε την αεροπορική βάση του Άραξου ο Φρεντ Φρέντρικ-
σον επικεφαλής της πυρηνικής πολιτικής του ΝΑΤΟ και σταθε-
ρός υπέρµαχος του διαβόητου νατοϊκού δόγµατος του πρώτου
πυρηνικού πλήγµατος. 

Σας θυµίζω τις καταγγελίες που έχουµε κάνει και από αυτό
εδώ το Βήµα παλιότερα ότι οι εργασίες αναβάθµισης στη βάση
του Άραξου, παραπέµπουν σε φιλοξενία ειδικών όπλων ακόµα
και πυρηνικών. 

Αλλά και αν ακόµα η επίσκεψη αυτή ήταν απλά µια επίσκεψη
ρουτίνας, όπως διαδίδεται, µια προγραµµατισµένη επιθεώρηση,
επιβεβαιώνεται και έτσι ότι η Ελλάδα επί ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ παρα-
µένει αναπόσπαστο κόµµατι των πιο επικίνδυνων για τον λαό σχε-
δίων των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και του ΝΑΤΟ, όπως
είναι η πυρηνική του στρατηγική. 

Στον Άραξο άλλωστε όχι µόνο υπάρχουν εγκαταστάσεις στις
οποίες θα µπορούσαν να αποθηκευτούν πυρηνικά όπλα αλλά και

συχνά-πυκνά, όπως έχει αποκαλύψει ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ», πραγ-
µατοποιούνται ασκήσεις στη βάση µε αντίστοιχα αντικείµενα,
ενώ παρά τα όσα επισήµως λέγονται, φαίνεται ότι σε µια σειρά
υποδοµών των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων ανά τη χώρα,
έχουν αποθηκευτεί κατά καιρούς πυρηνικά όπλα των ΗΠΑ, µε τις
ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις να αναλαµβάνουν αποστολές φύ-
λαξης ή συνοδείας στις διαδικασίες µεταφοράς τους αλλού. Γι’
αυτό λέµε ότι η πολιτική της Κυβέρνησής σας βάζει τον λαό στο
στόχαστρο των µεγάλων ανταγωνισµών σε περίπτωση µιας µε-
γάλης αναµέτρησης στην περιοχή. 

Κυρίες και κύριοι, ακριβώς επειδή η σύµπλευσή σας στα βα-
σικά ζητήµατα, στους στόχους του µεγάλου κεφαλαίου είναι δε-
δοµένη, είναι εκφρασµένη, αναζητάτε όλοι σας επιµέρους κινή-
σεις αποπροσανατολισµού για να σας διαφοροποιούν, να τονί-
ζουν την κάλπικη γραµµή «πρόοδος-συντήρηση», «νέο-παλιό»,
«φθαρµένος-άφθαρτος» και δεν συµµαζεύεται.

Οι προτάσεις σας δεν έχουν να προσφέρουν τίποτα καλό
πλέον, τίποτα καινούργιο στον ελληνικό λαό και όσο πλησιάζετε
στις εκλογές, τόσο θα δυναµώνουν οι τόνοι, τα διαφηµιστικά
σποτ, οι γελοίες κοκοροµαχίες, οι προεκλογικές υποσχέσεις χω-
ρίς αντίκρισµα. Γι’ αυτό και έχετε µπερδευτεί για το ποια είναι η
αλεπού και ποια τα κρεµαστάρια, κύριε Τσίπρα.

Εσείς, κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έχετε στρογγυλοκαθίσει
στην καρέκλα της εξουσίας τα τελευταία χρόνια και δεν θέλετε
να σας µετακινήσουν από αυτή, είστε γαντζωµένοι σε αυτή. Οι
άλλοι, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, έχουν πάθει στε-
ρητικό σύνδροµο από τα χρόνια της απουσίας τους απ’ αυτή την
καρέκλα. «Ούνα φάτσα, ούνα ράτσα» είστε.

Δεν έχετε εναλλακτική λύση. Οι προτάσεις σας είναι εντός των
τειχών αυτής της βαρβαρότητας του συστήµατος, στην υπηρε-
σία µιας τάξης η οποία τα έχει όλα και εκµεταλλεύεται τον ελλη-
νικό λαό, στην υπηρεσία των διεθνών συµµάχων σας, που ξε-
ζουµίζουν τον λαό µας για τα δικά τους συµφέροντα και θα τον
οδηγήσουν µέχρι και στο σφαγείο δυστυχώς του πολέµου, όπως
έκαναν πολλές φορές στο παρελθόν.

Η εναλλακτική λύση βρίσκεται µόνο στη δηµιουργία των προ-
ϋποθέσεων για να έρθει η εργατική τάξη, για να έλθουν τα λαϊκά
στρώµατα στην εξουσία, αλλά στην πραγµατικότητα. Η Ελλάδα
έχει πλουτοπαραγωγικές πηγές, έχει τεράστια ανάπτυξη της επι-
στήµης, της τεχνολογίας, συγκεντρωµένα µέσα παραγωγής, πο-
λυάριθµο, έµπειρο τεχνικό, επιστηµονικό εργατικό δυναµικό,
δυνατότητα αγροτικής παραγωγής, δυνατότητα κάλυψης, δη-
λαδή, όλων των σύγχρονων λαϊκών αναγκών µε κοινωνικοποι-
ηµένη, φυσικά, την παραγωγή, µε κεντρικό επιστηµονικό σχέδιο
της οικονοµίας, των υπηρεσιών. 

Έτσι µόνο µπορεί να βαδίσει πραγµατικά στον δρόµο της φι-
λίας, της αλληλεγγύης, της συνεργασίας µε όλους τους λαούς
της περιοχής, της Ευρώπης, του κόσµου, µε ειρήνη και ευηµερία
για τον λαό µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας από το Ποτάµι κ. Θε-
οδωράκης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Θα ξεκινήσω µε τα όσα συνέβησαν το Σάββατο στη σκιά
του Λευκού Πύργου. Το βίντεο και όσα µου είπε ο Γιάννης Μπου-
τάρης στη Θεσσαλονίκη µαρτυρούν ότι υπήρχε αρχηγός, «µαύ-
ρος αρχηγός» και κεντρικός συντονισµός. Ο στόχος θα ήταν ο
Μπουτάρης ή κάποιος άλλος «εθνοπροδότης» που θα τολµούσε
να εµφανιστεί στην γιορτή των Ποντίων. 

Διαβάζω: «Ο Νίµιτς παίρνει λεφτά από τον Σόρος και έναν
άλλον εδώ συντοπίτη µας, που τον ξέρετε καλύτερα από όλους
και δεν ήθελε να είστε εδώ παρόντες, τον Δήµαρχο». Αυτά επί
λέξει είχε πει πριν από µερικούς µήνες ο απόστρατος Φραγκού-
λης, µε το πλήθος να φωνάζει από κάτω «Μπουτάρη µεθυσµένε,
στα Σκόπια πουληµένε» και κανένας πολιτικός από τα τέσσερα
κόµµατα –και δεν υπολογίζω τη Χρυσή Αυγή- που µετείχαν µε κά-
ποια στελέχη τους στη συγκέντρωση δεν ένιωσε την ανάγκη να
σηκωθεί να φύγει. Παρά τη δηµόσια έκκλησή µας την επόµενη
µέρα να διαχωρίσουν τη θέση τους από όλα αυτά τα υβριστικά
για τη δηµοκρατία συνθήµατα, ουδείς τόλµησε να πάρει θέση,
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εκτός εάν, φίλες και φίλοι δηµοκράτες προοδευτικοί, θεωρούµε
κανονική τη φράση, µε την οποία έκλεισε τότε το συλλαλητήριο.
Τη θυµάστε; «Ζήτω ο Στρατός! Ζήτω οι Ειδικές Δυνάµεις! Θα µας
βρουν µπροστά τους οι πουληµένοι πολιτικοί!», µε ό,τι αυτό ση-
µαίνει. 

Δεν είµαστε, λοιπόν, λωτοφάγοι. Η Αστυνοµία και η δικαιοσύνη
ελπίζουµε να βρουν τους δράστες. Όµως, τους ηθικούς αυτουρ-
γούς τούς ξέρουµε και εµείς τολµάµε και τους αποκαλύπτουµε.
Αυτό το κλίµα του διχασµού θέλουν να συντηρούν κάποιοι στη
Μακεδονία και να κερδίζουν πότε χρήµατα, πότε ψήφους. 

Εδώ υπάρχει το ερώτηµα: Θα τους κάνουµε τη χάρη; Θα υπο-
χωρήσουµε για άλλη µια φορά σε αυτό το κλίµα που προσπα-
θούν να δηµιουργήσουν; 

Θέλω να γίνω ξεκάθαρος. Καλούµε την Κυβέρνηση να ξεκα-
θαρίσει και αυτή τι θέλει. Πιστεύει στη λύση ή απλώς κάνει επι-
κοινωνιακά παιχνίδια, θεωρώντας ότι µπορεί να στριµώξει την
Αντιπολίτευση; Με ερασιτεχνισµούς και παλινωδίες δεν χαράζεις
εθνική πολιτική. 

Εµείς λέµε ότι πρέπει να βρεθεί λύση µε τη σφραγίδα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και µε σεβασµό στη γραµµή που υποστήριξε
από το 1992 και ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης. Με τον Γκλιγκό-
ροφ χάσαµε τότε µια µεγάλη ευκαιρία, γιατί κάποιοι στην Ελλάδα
έχτιζαν τότε καριέρες και σαµπόταραν την οποιαδήποτε λύση.
Αν, λοιπόν, ο Ζάεφ τολµήσει –το λέω γιατί υπάρχουν κάποια τη-
λεφωνήµατα που γίνονται προς την ελληνική πλευρά- εµείς δεν
πρέπει να χάσουµε την ευκαιρία.

Λέει κάποιος: «Έχει νόηµα η Αντιπολίτευση να διευκολύνει το
έργο µιας κακής Κυβέρνησης, υπερψηφίζοντας νοµοθετήµατα
µε τα οποία συµφωνεί;». Το ερώτηµα πρόσφατα το έθεσε και
γραπτώς ο καθηγητής Θανάσης Διαµαντόπουλος, ένας φιλελεύ-
θερος διανοητής. Και απαντά: «Ναι, όταν είναι εξαιρετικά αµφί-
βολο εάν θα ξαναπροκύψουν στο ορατό µέλλον συνθήκες
επίλυσης του συγκεκριµένου προβλήµατος».

Θα έχουµε, λοιπόν, και στο µέλλον έναν Πρωθυπουργό Ζάεφ;
Αυτό θα πρέπει να διερωτηθούµε όλοι και να πράξουµε ανάλογα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που ήµουν στο Δηµαρ-
χείο της Θεσσαλονίκης ήταν και η οµιλία του Πρωθυπουργού στο
Υπουργικό Συµβούλιο. Νοµίζω ότι ο κ. Τσίπρας έχασε µια µεγάλη
ευκαιρία να ξεκαθαρίσει τους λογαριασµούς του µε τη βία.

Να καταδικάσει, δηλαδή, τη φασιστική βία –εύκολο- αλλά να
καταδικάσει και τη βία που φορά αριστερά δήθεν φορέµατα. Τη
βία µε τις βαριοπούλες, τη βία στα πανεπιστήµια, τη βία στις γει-
τονιές των Εξαρχείων. Τη βία των δήθεν αγανακτισµένων που
άφησαν να καούν άνθρωποι στη Σταδίου. Τη βία αυτών που προ-
πηλακίζουν, απειλούν και κυνηγούν πολιτικούς αντιπάλους. 

Δεν το έκανε ο κ. Τσίπρας, δεν το τόλµησε. Αν θέλει, λοιπόν,
να συµβάλει στον πολιτικό διάλογο µε όρους κανονικότητας,
πρέπει να τελειώσει οριστικά µε τη ρητορική του µίσους εκείνης
της περιόδου που άφησε ανοικτά τραύµατα στην ελληνική κοι-
νωνία.

Πάµε, όµως, και στο σηµαντικό θέµα που θέτει η κ. Φώφη Γεν-
νηµατά, η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής. Πάµε στο θέµα της
ανάπτυξης. 

Λίγο πριν από την έναρξη της συνεδρίασης πήρα ένα e-mail
από έναν φίλο που διατηρεί µια εµπορική επιχείρηση στην Ακα-
δηµίας. Είχα περάσει πρόσφατα από το µαγαζί του, τον βρήκα
σε απόγνωση και µου είπε: «Αντί να στα πω, θα στα γράψω». Μου
έστειλε, λοιπόν, ένα e-mail.

«Αγαπητέ Σταύρο, κάνοντας µια τακτοποίηση στα τιµολόγια
του 2017, παρατήρησα ότι το 1/3 των προµηθευτών µου είτε
έκλεισαν την εταιρεία τους στην Ελλάδα και πλέον επιχειρούν
από το εξωτερικό, είτε τους κατάπιε η «µαµά» εταιρεία του εξω-
τερικού, η οποία πλέον πουλάει απευθείας στην Ελλάδα, χωρίς
την εµπλοκή της στο ελληνικό φρενοκοµείο».

«Για να στο πω και διαφορετικά» –γράφει ο φίλος από την Ακα-
δηµίας- «οι περισσότερες εταιρείες είτε µεταναστεύουν στη
Βουλγαρία και την Κύπρο, είτε παραχωρούν τη δραστηριότητά
τους στις µητρικές τους εταιρείες στη Γερµανία και την Ολλαν-
δία. Σου αναφέρω αναλυτικά τις εταιρείες που άλλαξαν ρότα για
να σωθούν». 

Ακολουθεί ένας αναλυτικός κατάλογος από δεκάδες εταιρείες

και τη νέα τους έδρα. Βουλγαρία, Βουλγαρία, Βουλγαρία, Γερ-
µανία, Γερµανία, Γερµανία, Κύπρος, Κύπρος, Κύπρος και πού και
πού Ιταλία, Ολλανδία, Ρουµανία, Τουρκία. Και γιατί φεύγουν; Είτε
µικρότεροι φόροι, είτε µικρότερες εργοδοτικές εισφορές, είτε
απλό και σταθερό φορολογικό και ασφαλιστικό πλαίσιο και βέ-
βαια πάντα ελευθερία κίνησης κεφαλαίων, εύκολος τραπεζικός
δανεισµός και διευκόλυνση στη συµµετοχή σε κοινοτικά προ-
γράµµατα στις περισσότερες χώρες.

Εάν, λοιπόν, υπήρχε ένας οδηγός επιχειρηµατικής απόδρα-
σης, θα είχε τίτλο «Διαλέξτε πού θέλετε να αποδράσετε». Αλβα-
νία 15% φόρος, 20% ΦΠΑ, Βουλγαρία 10% φόρος, 20% ΦΠΑ,
Κύπρος 12,5% φόρος, 19% ΦΠΑ, Ουγγαρία 10% φόρος, 27%
ΦΠΑ, Ιρλανδία 12,5% φόρος, 23% ΦΠΑ, Ρουµανία 16% φόρος,
20% ΦΠΑ, Σερβία 15% φόρος, 20% ΦΠΑ, Σκόπια 10% φόρος,
18% ΦΠΑ. Δηλαδή –για να µην τα διαβάσω όλα- στις µικροµε-
σαίες χώρες της Ευρώπης έχουµε κατά µέσο όρο 14% φόρο και
19% ΦΠΑ και στις µεγάλες χώρες, στις ισχυρές …

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Δεν έχουν ανάπτυξη, όµως. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. Θα δείτε και σε αυτές που
έχουν ανάπτυξη. 

Στις πιο ισχυρές χώρες έχουµε κατά µέσο όρο τι; Φόρο 26%
και 20% ΦΠΑ. Πάλι ανώτερα από εµάς και τα δύο στοιχεία. 

Αγγλία 20% φόρος. 20% ΦΠΑ, Τουρκία 20% φόρος, 18% ΦΠΑ,
Ολλανδία 20% φόρος, 21% ΦΠΑ, Ιταλία 31% φόρος, 22% ΦΠΑ,
Γερµανία 30% φόρος, αλλά 19% ΦΠΑ και Γαλλία 33% φόρος,
20% ΦΠΑ. 

Και ρωτά ο φίλος τον κ. Δραγασάκη, τον κ. Τσίπρα, όποιον
µπορεί να απαντήσει: Ποιος παλαβός επιχειρηµατίας θα παρα-
µείνει στη χώρα µε τον υψηλότερο φορολογικό συντελεστή στην
Ευρώπη, που είναι 29%, τον υψηλότερο ΦΠΑ, 24%, τη χειρότερη
και πιο αργή διαδικασία απονοµής δικαιοσύνης και µια διεφθαρ-
µένη διοίκηση, µόνο και µόνο για να πληρώνει ένα σπάταλο, ανα-
ποτελεσµατικό δηµόσιο και τα χρέη που δηµιούργησαν και συνε-
χίζουν να δηµιουργούν κοµµατικές νοµενκλατούρες; 

Ποιος παλαβός επιχειρηµατίας, λοιπόν, θα επιµείνει; Ίσως
µόνο αυτοί που έβλεπαν «Μπεν Χουρ» και ζηλεύουν µια θέση στις
γαλέρες. 

Οι παροµοιώσεις είναι δικές του και τις σέβοµαι. 
Και καταλήγει: Ελπίζω, φίλε µου Σταύρο, να καταλάβεις τι γί-

νεται αυτή τη στιγµή στην αγορά και να καταλάβεις, γιατί και εγώ
σύντοµα θα σου στέλνω προϊόντα από το εξωτικό Πετρίτσι της
Βουλγαρίας, τριάντα λεπτά από τις Σέρρες.

Βεβαίως, για να είµαι ειλικρινής, ο καταστηµατάρχης τα έγ-
ραψε όλα αυτά πριν διαβάσει τους εκατόν δεκαεπτά τίτλους ανά-
πτυξης που χθες ασθµαίνοντας δώσατε στη δηµοσιότητα. Ωραία
λόγια, κενά λόγια!

Θέλω να κάνω κάποιες συγκεκριµένες ερωτήσεις, σεβόµενος
και τον χρόνο. Στη σελίδα 11 παραδέχεστε ότι οι φόροι είναι υψη-
λοί. Θα περίµενε κάποιος να δεσµευθείτε, έστω και για µια µεί-
ωση ενός φόρου. Αντί γι’ αυτό, βάζετε για άλλη µια φορά το υψη-
λότερο ψηφιακό χαράτσι στην Ευρώπη στα κινητά και στους
υπολογιστές. 

Και εδώ πρωτοπόροι για άλλη µια φορά! Στο ολιστικό σχέδιο
ανάπτυξης δεν υπάρχει. 

Θέλω να κάνω µερικές επιµέρους επισηµάνσεις. Δεν υπάρχει
ούτε µια παράγραφος για την αξιοποίηση της δηµόσιας περιου-
σίας. Ούτε µια παράγραφος! Είµαστε το κράτος µε τη µεγαλύ-
τερη δηµόσια περιουσία. Πώς θα την αξιοποιήσουµε; Μια πρό-
ταση, µόνο µια σε µια περιοχή. Καµµία πρόταση, µόνο ο πίνακας
µε τις ΔΕΚΟ που θα πουλήσετε υπάρχει στη σελίδα 105, εάν δεν
κάνω λάθος. 

Συνεχίζω. Λέτε στη σελίδα 30 πως η Ελλάδα επιθυµεί να προ-
σφέρει ένα υγιές οικονοµικό περιβάλλον για την προσέλκυση και-
νοτόµων επιχειρήσεων. Ο Σπίρτζης το έχει γράψει αυτό; Έχετε
στο µυαλό σας την «TAXIBEAT», κάνοντας αυτή την αναφορά
στις καινοτόµες επιχειρήσεις, στις νέες ιδέες που έρχονται; 

Ένα άλλο σηµείο στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι το εξής:
Είναι γνωστό ότι το σύνθηµα που ατυχώς -και µάλιστα το έχετε
µετανιώσει και εσείς- φωνάζατε «κανένα σπίτι στα χέρια τραπε-
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ζίτη» και οι υποσχέσεις σας για σεισάχθεια εκτόξευσαν τα κόκ-
κινα δάνεια και τώρα έχετε δώσει το πράσινο φως για πλειστη-
ριασµούς παντού. Και στην πρώτη κατοικία, όταν είναι το µονα-
δικό περιουσιακό στοιχείο κάποιου; Το ρωτώ, γιατί στη σελίδα
88 διαβάζω: Βελτίωση της επιβολής των δικαιωµάτων των ενέγ-
γυων πιστωτών, µεταξύ άλλων, µέσω ηλεκτρονικών πλειστηρια-
σµών. Τελεία, καµµία εξαίρεση για την πρώτη κατοικία, εάν και
εφόσον είναι το µόνο περιουσιακό στοιχείο κάποιου.

Σελίδα 90: κεφαλαιακοί έλεγχοι. Δεν υπάρχει καµµία πειστική
απάντηση. Θα τους είχατε άρει, εάν θυµάµαι καλά, κύριε Στα-
θάκη, δυο µήνες µετά την εφαρµογή των capital controls. Έτσι
είχατε πει, σε δυο µήνες θα φύγουν αυτά τα κακά capital con-
trols. Η κ. Κατσέλη είχε άλλη άποψη: στο τέλος του 2015. Ο κ.
Τσίπρας είχε διαβεβαιώσει εδώ τη Βουλή ότι όλα τελειώνουν τον
Μάρτιο του 2016. Είµαστε στον Μάιο του 2018 και δεν είµαστε
ικανοί, µάλλον δεν είσαστε ακόµη ικανοί, η Κυβέρνηση, να πείτε
τι συγκεκριµένο θα γίνει µε κάτι που καταδυναστεύει την επιχει-
ρηµατικότητα και την οικονοµία. 

Στη σελίδα 32 λέτε ότι εφαρµόσατε ένα νέο σύστηµα αξιολό-
γησης των δηµοσίων υπαλλήλων. Μπράβο! Πού ’ν’ το; Ποια είναι
τα αποτελέσµατα; Πόσοι υπάλληλοι από το σύνολο των εκατον-
τάδων χιλιάδων υπαλλήλων έχουν αξιολογηθεί; Δώστε µας µια
απάντηση, ένα νούµερο. Γιατί η Υπουργός λέει «ο αριθµός δεν
είναι ικανοποιητικός». Είναι αυτή απάντηση; Ποιος είναι ο αριθ-
µός, για να εκτιµήσουµε, λοιπόν, εάν προχωρά η αξιολόγηση;

Tέλος, θα αναφερθώ στην εκπαίδευση -εκεί που ο ΣΥΡΙΖΑ, επι-
τρέψτε µου, και γενικότερα η Αριστερά, συγκυβερνούσε πολύ
πριν κυβερνήσει. 

Πείτε το καθαρά. Αποδέχεστε, επιτέλους, τη διασύνδεση των
πανεπιστηµίων και της παραγωγής; Κάτι λειψά λόγια λέτε. Απο-
δέχεστε, επιτέλους, τη διασύνδεση των πανεπιστηµίων και της
επιχειρηµατικότητας; Γιατί σας λέω ότι στη σελίδα 68 δεν τολ-
µάτε να το πείτε ξεκάθαρα και επαναλαµβάνετε κάποιες γενικό-
τητες. 

Θα συνεχίσω να µιλώ για την εκπαίδευση. Στη σελίδα 67 µιλάτε
για παιδαγωγική αυτονοµία των σχολείων, όταν όλοι και όλοι οι
φορείς εκπαίδευσης σας έχουν καταγγείλει ότι σφιχταγκαλιάζετε
γραφειοκρατικά όλες τις δοµές εκπαίδευσης. Σφιχταγκαλιάζει
τις δοµές το Υπουργείο και δεν αφήνει κανένα περιθώριο αυτό-
νοµης δράσης και κανένα περιθώριο αναπνοής. 

Στη σελίδα 66 µιλάτε για τον κοινωνικό διάλογο που έγινε για
την τριτοβάθµια εκπαίδευση, όταν ακόµα και το σχέδιο του κ.
Λιάκου πετάχτηκε στα σκουπίδια. 

Και βέβαια, η ανασυγκρότηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης,
που λέτε ότι κάνετε, δεν έχει κανέναν µα κανέναν συγκεκριµένο
στόχο µέσα στο πρόγραµµά σας. Εκτός αν εννοούµε ως ανασυγ-
κρότηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης τη σύνδεση των ΤΕΙ µε
τα πανεπιστήµια, τη δηµιουργία άρον-άρον ενός Πανεπιστηµίου
Δυτικής Αθήνας, αλλάζοντας κυρίως τις ταµπέλες στην εθνική
οδό και καµµία δοµή και κανένα θεµέλιο. 

Θα µπορούσαν να ειπωθούν πολλά για ένα σχέδιο, το οποίο
σας είπα ότι είναι λειψό και άτολµο. Είναι, βέβαια -και θα πρέπει
να το παραδεχτούµε- για κάποιους από εσάς µια µεγάλη στρο-
φή. Όµως, για την κοινωνία είναι άλλο ένα καθυστερηµένο απο-
σπασµατικό βήµα. 

Ξέρετε, µιλάµε όλοι -και εµείς και εσείς- πολύ συχνά για το
ελατήριο της ελληνικής οικονοµίας που θα εκτιναχθεί κάποια
στιγµή. Προσέξτε, αν κλείσουµε ένα εργοστάσιο και το κρατή-
σουµε κλειστό για κάποιους µήνες, τότε όντως η ζηµιά µπορεί
να είναι αναστρέψιµη. Όµως, αν κλείσουµε κάποιο εργοστάσιο
για δέκα χρόνια, τότε όλα θα σκουριάσουν. Αυτό φοβάµαι ότι
έχει συµβεί σήµερα σε ένα µεγάλο µέρος της οικονοµίας. Οι
άτολµες προσπάθειές σας, οι πειραµατισµοί σας δεν είναι ικανά
να ξυπνήσουν την οικονοµία. 

Το πρόβληµα, βέβαια, δεν είναι τωρινό. Δεν θα κουραστώ να
επαναλαµβάνω ότι η ευκαιρία για την χώρα χάθηκε στην έναρξη
της κρίσης. Χρεοκοπήσαµε και αντί να ανοίξουµε ένα νέο µαγαζί,
µε νέους κανόνες, κατηγορήσαµε τους άλλους λαούς γι’ αυτό
που ήταν η δική µας αποτυχία. 

Ο καθένας βέβαια από τους πολιτικούς ηγέτες από τότε, από
την έναρξη της κρίσης, οραµατιζόταν τον εαυτό του ως τον µο-

ναδικό σωτήρα και κανείς από τους πολιτικούς δεν θέλησε να
βοηθήσει κανέναν. Κορυφαίο παράδειγµα είναι ο κ. Σαµαράς,
που αρνήθηκε σε όλους τους τόνους τη συναίνεση. Βεβαίως, τε-
λευταίο και κορυφαίο παράδειγµα είναι ο κ. Τσίπρας, που ανυ-
ποµονούσε να σκίσει όλα τα µνηµόνια µαζί, για να υπογράψει
τελικά το µεγαλύτερο µνηµόνιο που έχει υπογράψει ποτέ η χώρα. 

Έχουµε άραγε το δικαίωµα να ονειρευτούµε µια άλλη πολιτική,
µετά από όσα είπα, να ενώσουµε τις δηµιουργικές δυνάµεις της
χώρας, τα µυαλά που έφυγαν, τα χέρια που έµειναν, που συνεχί-
ζουν, που προσπαθούν και να βάλουµε όλοι πλάτη για το χτίσιµο
µιας νέας πατρίδας; Υπάρχουν δυνάµεις να µετατρέψουν τα
λόγια σε πράξεις; Υπάρχουν. Θα µπορέσουν; Ίσως. Ο νέος δρό-
µος απαιτεί µια µεγάλη πολιτική αλλαγή. 

Το µοντέλο ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ απέτυχε και αποτυγχάνει καθηµε-
ρινά. Ο τόπος θέλει προτεραιότητες, νέα µυαλά, ταχύτητα, µε-
ταφορά στη χώρα µας όλων των πετυχηµένων προτύπων, µέτω-
πο στον συντηρητισµό και στον λαϊκισµό, απελευθέρωση από το
κοµµατικό κράτος δυνάστη. Αυτήν την πολιτική αλλαγή έχει
ανάγκη ο τόπος µε µια συµµαχία δηµιουργικών προοδευτικών
δυνάµεων, όπως αυτή που επιχειρεί το Κίνηµα Αλλαγής. Μπρο-
στά µας έχουµε µια τελευταία ευκαιρία. Αν πάλι αποτύχουµε,
αυτή τη φορά µετά τον Αύγουστο, θα είµαστε µόνοι. Ας το κατα-
λάβουµε. Ας βγάλουµε το κεφάλι έξω από το κουτί. Ας ακού-
σουµε τις ανάγκες της κοινωνίας και τη βοή αυτών που έρχονται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να κάνω δύο ανακοινώσεις. 
Ο Υπουργός Υγείας, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και

Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερικών,
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Εξωτε-
ρικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών, καθώς και ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κατέθεσαν σήµερα 23 Μαΐου
2018, σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Παγκόσµιας Οργάνω-
σης Υγείας, ενεργώντας µέσω του Περιφερειακού Γραφείου της
για την Ευρώπη, για την τροποποίηση της Συµφωνίας Υποδοχής
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Παγκόσµιας Οργάνωσης Υγείας, ενεργώντας µέσω του Περιφε-
ρειακού Γραφείου της για την Ευρώπη, για την ίδρυση του Γρα-
φείου Υποστήριξης για την Πρόληψη και τον Έλεγχο των µη
Μεταδιδόµενων Ασθενειών στην Αθήνα, Ελλάδα. 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα πέντε µαθήτριες και µα-
θητές και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο και 2ο Δηµοτικό
Σχολείο Σπερχειάδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των
Ένωσης Κεντρώων ο κ. Λεβέντης. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Χαιρετούµε όσους είναι στην Αίθουσα, τον κύριο Πρόεδρο,
τους κυρίους Υπουργούς –δυο, τρεις είναι βέβαια- και τους κυ-
ρίους και τις κυρίες Βουλευτές. 

Τη σηµερινή συζήτηση προκάλεσε η κ. Φώφη Γεννηµατά, η
οποία θέλει να παίξει το κόµµα της έναν σηµαντικό ρόλο εις το
µέλλον. Έχουν ζητήσει από το κόµµα του Κινήµατος Αλλαγής –
όπως θέλουν να τους ονοµάζουµε- συγγνώµη για αυτά που
έχουν κάνει, για τους διορισµούς, για τα λάθη, για τον τρόπο
αναθέσεων, για τους «Τσοχατζόπουλους» κ.λπ..; Να µην πούµε
τώρα κι άλλα, για να περιγράψουµε ένα αδίκηµα. Εδώ είναι ένα
σύνθετο αδίκηµα. Είναι µια Μεταπολίτευση διαβρωµένη πέρα για
πέρα. Είχαµε τα δωράκια του Ανδρέα Παπανδρέου που έλεγε
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«είναι µικρά δωράκια» τα πεντακόσια εκατοµµύρια. Για αυτά
έχουν απολογηθεί στο κόµµα αυτό; Έχει φύγει ένας; Εγώ στο
συνέδριό τους τους είδα όλους να είναι εκεί. Δεν εγκαταλείπει
κανείς τη διάθεση να παραµένει. 

Υπάρχει, όµως, κι ένα ηθικό πρόβληµα και για τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο
ΣΥΡΙΖΑ πήρε τους ψηφοφόρους από το ΠΑΣΟΚ, αφού κατήγ-
γειλε το ΠΑΣΟΚ ως κόµµα, και τώρα καλεί και τα στελέχη. Άρα,
γιατί τους κατηγορούσατε; Τον κόσµο, τους ψηφοφόρους του
ΠΑΣΟΚ πήρατε. 

Τώρα ζητάτε συνεργασία και µε τα στελέχη. Τότε γιατί δεν πη-
γαίνατε από την αρχή µαζί; Έπρεπε να µεσολαβήσει η δική σας
κυβέρνηση, να κάνει όποιες καταστροφές έκανε; Γιατί δεν έκανε
και λίγες καταστροφές και ο ΣΥΡΙΖΑ. Περίεργα πράγµατα. 

Αν είναι κάποιος αντικειµενικός παρατηρητής των ελληνικών
δηµοσίων πραγµάτων, θα πάθει παράνοια µε αυτά που συµβαί-
νουν. Εσείς εις τη Νέα Δηµοκρατία που τους θέλετε για συνεταί-
ρους τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ. Είναι οι ίδιοι που έκαναν τους
διορισµούς. Τους θέλετε; Αυτή είναι η αλλαγή που επαγγέλλεστε
κι εσείς; Το νέο ήθος που επαγγέλλεστε αυτό είναι; Έφυγε κα-
νένας τους; Τους χρειάζεστε για να φτιάξετε Κυβέρνηση; Αυτό
είναι; Η συµπλήρωση των αριθµών; Εδώ είναι η ηθική πλευρά: Η
Ελλάδα που θα σας δει αύριο να κάνετε κυβέρνηση µε την κ. Γεν-
νηµατά τι θα πει; Πρώτα τους κατηγορήσατε και στη συνέχεια
συµπράττετε. 

Θα αναφερθώ λίγο στην οικονοµία, µιας και είναι για την οικο-
νοµία η συζήτηση. Το είπα και την άλλη φορά, στην προηγούµενη
αξιολόγηση µάς έλεγε η Κυβέρνηση και οι Βουλευτές που πε-
ριήρχοντο στα κανάλια ότι θα γίνει το QE και θα γίνει και ανα-
διάρθρωση του χρέους και δι’ αυτού του τρόπου θα αποζηµιω-
θούµε. Παντού σε όλα τα πάνελ επικρατούσε η άποψη των συρι-
ζαίων ότι το QE και η αναδιάρθρωση, η ρύθµιση για το χρέος θα
αποζηµιώσουν τη χώρα µας για τις όποιες θυσίες. 

Έληξε η τρίτη αξιολόγηση, τίποτα εξ αυτών δεν έγινε και συγ-
γνώµη δεν εζητήθη από κανέναν. Ένα ολόκληρο κόµµα έβγαινε
στα κανάλια και έλεγε, να µην πω τι έλεγε. Υπήρχε µια ολόκληρη
αφήγηση επί της οποίας επενδύθηκε ελπίδα στον ελληνικό λαό.
Ο χρόνος, φαίνεται, στην Ελλάδα τα θεραπεύει όλα.

Τώρα ήρθε και η τέταρτη αξιολόγηση και επιχειρήθηκε το ίδιο.
«Έλα µωρέ, βγαίνουµε τον Αύγουστο από τα µνηµόνια, οπότε θα
διαπραγµατευτούµε για αυτά που έχουµε ψηφίσει για τις 31 Δε-
κεµβρίου, για το κόψιµο των συντάξεων και θα δείτε τι ωραία που
οι ξένοι θα µας επιτρέψουν να τα αλλάξουµε». Κι έρχεται ο ίδιος
ο Υπουργός σας πριν από πέντε µέρες και δηλώνει: «Θα τηρή-
σουµε επακριβώς τα όσα έχουµε ψηφίσει στη Βουλή και όσα
έχουµε συµφωνήσει µε τους ξένους». 

Καλά, τόσο καιρό που ακούγατε τους Βουλευτές σας να βγαί-
νουν στα πάνελ και να λένε αυτά που λέγανε, γιατί τους αφήνατε
να τα λένε; 

Στην ανάπτυξη και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ πήρατε
µηδέν. Η Νέα Δηµοκρατία έφερε κανένα εργοστάσιο, έφερε κα-
νέναν επενδυτή; Κάτι επενδυτές, κάτι σωλήνες TAP. Ένας επεν-
δυτής, βρε παιδί µου, να ξεκινήσει ένας Ολλανδός και να πει:
«Δεν πάω στη Ρουµανία, πάω στην Ελλάδα. Υπάρχει εµπιστοσύνη
σε αυτή την οικονοµία και πάω», ήρθε ένας είτε επί Νέας Δηµο-
κρατίας είτε επί ΣΥΡΙΖΑ; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ήρθε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ήρθε, κύριε Πρόεδρε. Δεν το γνωρίζω εγώ. Αφού το λέτε εσείς,
για µένα τελείωσε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ο Παπαστρά-
τος. Πηγαίνετε στον Παπαστράτο. Είναι και άλλοι πολλοί. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εντάξει, Πρόεδρέ µου. Είστε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ και καταλα-
βαίνω.

Στην ανάπτυξη λάβατε µηδέν αµφότεροι και έχει γίνει η χώρα
νεκροταφείο. 

Στους ανέργους δεν υπολογίζετε τις πεντακόσιες ή εξακόσιες
χιλιάδες που έφυγαν στη Γερµανία. Δεν τους υπολογίζετε αυ-
τούς τους ανέργους. Λέτε ότι έπεσε η ανεργία από το 21% στο
20%. Χαιρέτα µας τον πλάτανο! Οι εξακόσιες χιλιάδες που είναι
στη Γερµανία, είναι µέσα; Οι νέοι που βγαίνουν από τα πανεπι-

στήµια είναι µέσα; Έχουν καταγραφεί ως άνεργοι; 
Γιατί, για να είσαι άνεργος, πρέπει να ήσουν εργαζόµενος και

να χάσεις τη δουλειά σου, για να σε πουν άνεργο, κύριε Τασού-
λα.

Το ξέρετε αυτό το τρικ πώς καταγράφουµε τους ανέργους
στην Ελλάδα; Και αυτό το τρικ εσείς το διδάξατε, η Νέα Δηµο-
κρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Εγώ προσωπικά;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όχι εσείς προσωπικά. Δεν τολµάω να πω τέτοιο πράγµα. Η πα-
ράταξή σας, όµως, στον βαθµό που γι’ αυτήν είστε υπερήφανος.

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, κάνετε συνέδρια αναπτυξιακά εδώ κι εκεί.
Έγινε τίποτα; Μαζεύονται εκεί διάφοροι κρατικοδίαιτοι και συνή-
θως αστυνοµικοί µαζεύονται. Μου είπαν ότι στα συνέδριά σας
έχετε πάρα πολλούς συνέδρους αστυνοµικούς. Είναι αλήθεια;

Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, είναι αλήθεια;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Σας καλέσαµε κι εσάς.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Μα, κάνετε συνέδρια αναπτυξιακά και µαζεύετε ανθρώπους που
δεν έχουν καµµιά σχέση µε την ανάπτυξη. Απλώς για να γεµίσει
η αίθουσα.

Και ο κ. Μητσοτάκης άρχισε συνεχείς επισκέψεις, όπως στην
Κέρκυρα, και κάνει οµιλίες και λέει ότι θα εγγυηθεί το ελάχιστο
εγγυηµένο εισόδηµα. Έχει το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα ο κ.
Μητσοτάκης. Έχει κολλήσει στη µείωση των φόρων, τις κλίµακες
και το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Με τι λεφτά θα το κάνει;
Με τι λεφτά θα πετύχει το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα; Απαι-
τούνται χρήµατα.

Αφού δεν µπορέσατε προχθές να φέρετε χρήµατα, γιατί θα
µπορέσετε αύριο; Ποια εµπιστοσύνη µπορεί να έχει ο πολίτης σε
ένα κόµµα που κυβέρνησε και δεν έφερε µια επένδυση ότι θα
φέρει τώρα. Λογικευθήκατε; Είστε πιο ικανοί τώρα; Δεν νοµίζω.
Το ίδιο κόµµα είστε.

Εποµένως, όλα αυτά που κάνετε -συνέδρια από εδώ, επισκέ-
ψεις από εκεί- είναι για να γράφουν οι κάµερες. Κι έχετε κάνει
και κάτι όµορφο µε τις κάµερες. Σε όλα τα πάνελ, σε όλα τα κα-
νάλια βγαίνει ένας του ΣΥΡΙΖΑ και ένας της Νέας Δηµοκρατίας
και που και που και ένας του ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι η ιδιωτική και η
δηµόσια τηλεόραση. Το 95% του τηλεοπτικού χρόνου είναι ένας
του ΣΥΡΙΖΑ, ένας της Νέας Δηµοκρατίας και πού και πού και
ένας του ΠΑΣΟΚ.

Αυτή είναι η δηµοκρατία, κύριε Βούτση, που επαγγελθήκατε;
Αυτή είναι η δηµοκρατία που πιστεύατε τότε που ήσασταν κόµµα
του 3%, του 4%; Αυτή τη δηµοκρατία εννοούσατε; Οι πιο µεγάλοι
να έχουν από έναν αντιπρόσωπο στα κανάλια και να είναι αυτό
δηµοκρατία; Αυτό ονειρευόσασταν ως Αριστερά; Γιατί εγώ την
Αριστερά την ήξερα κόµµα που παλεύει τον δικοµµατισµό. Τώρα
ταυτιστήκατε µ’ έναν πόλο του δικοµµατισµού και γίνατε κι εσείς
Δεξιά κατ’ ανάγκην. Γιατί δεξιός δεν σηµαίνει δεξιός µόνο, ση-
µαίνει και συµπεριφορές δεξιές. Και το να έχεις τα κανάλια µο-
νοπώλιο σαν δικτάτορας νοµίζω ότι είναι ένα δεξιό σύµπτωµα,
το οποίο υποτίθεται ότι στη ζωή σας την παλαιότερη το πολεµή-
σατε αυτό.

Μίλησε ο κύριος Πρωθυπουργός για εργασιακή κανονικότητα.
Γιατί; Γιατί δεν θα επιτρέψει λοκ άουτ, δεν θα επιτρέψει οµαδικές
απολύσεις, θα επαναφέρει διαπραγµατεύσεις στις συλλογικές
συµβάσεις κ.λπ..

Όλα αυτά, όµως, απαιτούν οικονοµία που κινείται. Εις το νε-
κροταφείο ό,τι και να επαναφέρετε, τη νύχτα κλείνει και µόνο βρι-
κόλακες κυκλοφορούν. Ξεχνάτε ένα πράγµα: µια χώρα που δεν
έχει κερδίσει την εµπιστοσύνη της δεν µπορεί να κάνει όνειρα.
Εσείς εξοντώσατε τα όνειρα στη χώρα και τώρα µιλάτε και λέτε
ότι θα τη σώσετε. 

Μάλιστα, είπατε ότι η Δεξιά µε το ΠΑΣΟΚ κατέστρεψαν τη
χώρα κι εσείς τη σώζετε, επειδή τη βγάζετε από τα µνηµόνια.
Πώς τη βγάζετε από τα µνηµόνια; Από τι τη βγάζετε; Καθίστε να
δούµε πώς θα είναι. Καθίστε να δούµε αν θα βρέχει, αν θα έχει
θύελλες, χαλάζι. Τι θα είναι µετά τον Αύγουστο; Μη βιάζεστε,
γιατί µπορεί να πάθετε και αυτήν την φορά θα είναι ο µεγαλύτε-
ρος εξευτελισµός. Μπορεί να εξευτελιστείτε υποσχόµενοι τόσα,
να µείνετε στα κρύα του λουτρού µε τις υποσχέσεις σας.
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Εργασιακή κανονικότητα µπορεί να συµβαίνει σε οικονοµία
που κινείται. Εδώ όλοι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες µου λένε ότι
εάν κόψουν ένα τιµολόγιο 100 ευρώ, τα έξοδα είναι γύρω στα 70
ευρώ. Όλοι λένε ψέµατα; Όλοι είναι συνεννοηµένοι; Όλοι είναι
εναντίον του Τσίπρα; Όλοι αυτοί έβριζαν προχθές τη Νέα Δηµο-
κρατία. Δεν είναι της Νέας Δηµοκρατίας αυτοί. Λένε, λοιπόν, ότι
δεν τολµούν να κόβουν τιµολόγια. Είναι σαν να τους ζητάτε να
κάνουν φοροδιαφυγή. 

Γιατί ανεβάσατε τόσο πολύ τις εισφορές των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών; Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες ούτε ρουσφέτι σας ζη-
τούν, να µπουν στο δηµόσιο, ούτε περιµένουν από εσάς τίποτε
άλλο. Αφήστε τους να υπάρχουν! Γιατί τους εξοντώνετε; Τι σας
φταίνε, δηλαδή; Είναι οι µόνοι που παλεύουν νύχτα-µέρα για να
πάνε µεροκάµατο στο σπίτι. Με αυτούς τα βάζετε; Ο εύκολος
στόχος είναι για εσάς; 

Μιλούσατε για µεγάλους στόχους. Πού είναι αυτοί οι µεγάλοι
στόχοι για τους οποίους µιλούσατε; 

Λέτε ότι οι επόµενες εκλογές θα γίνουν µε ένα µεγάλο δί-
ληµµα: Πρόοδος και συντήρηση. Εγώ φοβάµαι ότι και η πρόοδος
είναι συντήρηση. Πού είναι το δίληµµα; Ποιος από εσάς εκπρο-
σωπεί την πρόοδο στη σηµερινή Ελλάδα; Πείτε µου ποιος εκπρο-
σωπεί την πρόοδο. 

Πρόοδος θα πει ισοτιµία στα µέσα ενηµέρωσης. Υπάρχει ισο-
τιµία; Λέγατε ότι θα διώξετε τους νταβατζήδες. Απλά τους εν-
θρονίσατε και τους νοµιµοποιήσατε κιόλας!

Πρόοδος σηµαίνει ο πολίτης να βρίσκει το δίκιο του γρήγορα.
Βρίσκει κανένα δίκιο ο πολίτης; Εδώ οι συντάξεις ούτε καν βγαί-
νουν. Κάνουν χρόνια να βγουν. Ρωτήσατε πώς ζει κάποιος; 

Κόψατε τις συντάξεις για τις χήρες. Εάν πεθάνουµε εις την Αί-
θουσα αυτή οι άνδρες, οι χήρες πώς θα ζήσουν, κύριε Βούτση;
Η Αίθουσα αυτή λαµβάνει πρόνοια για τις χήρες; Πόσο εύκολα
µπορούν να κόβονται οι συντάξεις από τις χήρες;

Φοβάµαι ότι η χώρα βρίσκεται µπροστά σε ένα δίληµµα: Μία
Νέα Δηµοκρατία που είναι παντελώς αναξιόπιστη και απλά σαν
ύαινα επιδιώκει να καταφάγει τον λαό, εξυπηρετώντας την ολι-
γαρχία -γιατί είναι µόνιµη αποστολή της Δεξιάς αυτή- και έναν
ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ήταν καλός όταν ήταν στο 4%, αλλά τώρα έγινε
χειρότερος και από την ίδια τη Δεξιά. 

Εάν θέλετε, βγείτε και ρωτήστε τον κόσµο. Με τον κόσµο έχετε
καµµία επαφή ή πρέπει να παίρνετε διακόσιους αστυφύλακες
µαζί σας όταν βγαίνετε έξω; Ο κόσµος σας είπε να προχωρή-
σετε; Εάν σας είπε ο κόσµος να προχωρήσετε, εγώ ψεύδοµαι!

Είστε περήφανοι που πριν από δυόµισι χρόνια λέγατε ότι θα
σκίσετε τα µνηµόνια και τώρα λέτε, «Θα βγούµε τον Αύγουστο»;
Αυτή η µετατροπή µπορεί να πει κάποιος ότι είναι προς τον ρεα-
λισµό. Μπορώ να το αντιληφθώ αυτό. Ένα κόµµα που πουλούσε
τρέλες, κάποτε είδε την πραγµατικότητα και έγινε ρεαλιστικό
κόµµα. Μπορεί, όµως, να µένει το ίδιο κόµµα και να το εµπιστεύε-
ται η κοινωνία; Μπορεί να κοιτάει τους πολίτες στα µάτια αυτό
το κόµµα που είπε τόσο µεγάλα ψέµατα, που ήταν σε τόσο µε-
γάλη πλάνη και ζητούσε τη διακυβέρνηση της χώρας;

Λέτε ότι θα κάνετε προσλήψεις. Η κ. Γεροβασίλη είπε χθες ότι
θα κάνετε επτάµισι χιλιάδες προσλήψεις. Είπε, επίσης: «Γιατί να
κάνουµε 5 προς 1; Να κάνουµε 1 προς 1. Δεν έχει η υγεία, δεν
έχει η παιδεία». 

Αφήστε τη χώρα να ηρεµήσει, να χαλαρώσει! Όλος ο νους σας
είναι να διορίσετε δηµοσίους υπαλλήλους; Αφήστε τη χώρα να
κρατηθεί όρθια! Με ποιο δικαίωµα θα φορτώσετε πάλι πάνω στη
χώρα βάρη, πριν η χώρα σηκωθεί, πριν ο ελληνικός λαός ανα-
πνεύσει; Αυτό είναι το κύριο µέληµά σας; Να διορίσετε; Ρου-
σφέτι; Μα, αυτό έχετε στο DNA σας; Με αυτό έχετε ανατραφεί,
µε το ρουσφέτι; 

Ένα τελευταίο τώρα, πριν αποχωρήσω από αυτή την Αίθουσα. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μέσω ΑΣΕΠ θα γίνουν

οι προσλήψεις! 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Σας παρακαλώ, δεν σας ακούω. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεν το αµφι-

σβητεί αυτό, κύριε συνάδελφε. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όπως δεν σας διακόπτω εγώ, κύριε Μπαλαούρα, µη µε διακό-

πτετε και εσείς. Εσείς δεν είστε, που πήρατε το επίδοµα, τον µπο-
ναµά, πέρυσι; Λέω, αν είστε εσείς. Δεν ξέρω, κάπως έτσι λεγό-
ταν, γιατί δεν παρακολουθώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Μέσω ΑΣΕΠ το πήρε! 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Στο θέµα των Σκοπίων, έχω την πληροφορία ότι όσοι φοιτούσαν
εις το Πανεπιστήµιο των Σκοπίων -υπήρχε πανεπιστήµιο επί χρό-
νια, από την εποχή Αβέρωφ- υπέγραφαν δήλωση ότι η Μακεδο-
νία δεν είναι ελληνική. 

Το έχετε ακούσει αυτό, κύριε Τασούλα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Δεν ισχύει. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όχι; Πρέπει να το ψάξουµε αυτό. 
Όσοι φοίτησαν στο Πανεπιστήµιο των Σκοπίων, µου φαίνεται

ότι υπέγραφαν δήλωση -και λέω «µου φαίνεται», γιατί θέλω να
είµαι απόλυτα σίγουρος, αλλά δεν έχω αµφιβολία για την πηγή
που µου το είπε- ότι η Μακεδονία δεν είναι ελληνική, κύριε Βού-
τση. Μάλιστα, κάποιοι τέτοιοι έχουν λάβει διπλώµατα. Εύχοµαι
η Αίθουσα να µην έχει τέτοιους αποφοίτους. Τους υποχρέωναν
οι Σκοπιανοί, πριν αποχωριστούν από τη Γιουγκοσλαβία, εγγρα-
φόµενοι στο Πανεπιστήµιο να κάνουν δήλωση ότι η Μακεδονία
δεν είναι ελληνική. Και ήταν από την εποχή Αβέρωφ αυτό. Αυτό
µε εξέπληξε. Θα το ψάξετε. Η ΕΥΠ έχει τα στοιχεία. Μην βιάζεστε
να πείτε «όχι», µην εκτεθείτε. 

Εγώ που έχω την απόλυτη πληροφορία, χρησιµοποίησα τη
φράση «µου φαίνεται». Εσείς, όµως, είστε λίγο προπέτες και βιά-
ζεστε να διαβεβαιώσετε περί του «όχι». Ίσως εκτεθείτε, γιατί η
πληροφορία είναι συγκεκριµένη. 

Όµως, θέλω να ρωτήσω κάτι άλλο αυτή την Αίθουσα: Βγήκατε
όλοι και είπατε: «Όχι το Ίλιντεν! Το Ίλιντεν µάς εκθέτει. Παρα-
πέµπει σε αλυτρωτισµό». Το «Μακεδονία» όταν δοθεί, έχετε την
άποψη ότι δεν µας εκθέτει; Αν ζητούσαµε από την Τουρκία µια
ανάλογη υποχώρηση, θα την έκανε; Αν οι Αµερικανοί πίεζαν την
Τουρκία και έλεγαν, «Για να λυθεί το θέµα στη γειτονιά σας,
κάντε µια υποχώρηση», θα την έκανε ο Ερντογάν; Δηλαδή, προς
τι η προθυµία αυτής της Αίθουσας να παραδώσει το όνοµα «Μα-
κεδονία»; 

Εγώ τι απάντησα και στους Σκοπιανούς και στον Αµερικανό
Πρέσβη; Να προσφέρουµε οικονοµικά ανταλλάγµατα, να µπουν
στο ΝΑΤΟ, να στείλουµε επιχειρηµατίες, αλλά να ονοµαστούν
«Σκόπια». Μόνο εγώ το ζητάω αυτό; Όλη η άλλη Αίθουσα θέλει
να δώσει το όνοµα «Μακεδονία»; 

Τι συµβαίνει, κύριε Βούτση; Δεν λέω ότι είναι απάτριδες όσοι
το δώσουν. Δεν είπα τέτοιο πράγµα. Όµως, προς τι; Ρώτησα και
τον κ. Τσίπρα το εξής: Γιατί βιαστήκατε και πήγατε στο Νταβός
και συζητήσατε επί της σύνθετης ονοµασίας; Μου είπε, βέβαια,
ο κ. Τσίπρας ότι από το 2008 ο Κώστας Καραµανλής µε την Μπα-
κογιάννη είχαν δώσει το «Μακεδονία -εντός παρενθέσεως- Σκό-
πια». Του είπα: «Μα, δεν είχε πέσει υπογραφή. Γιατί αισθάνεστε
δεσµευµένος;». Και µου είπε: «Διότι η άλλη πλευρά το θεωρεί κα-
τοχύρωση». Απάντηση από τους «Καραµανλήδες», από κανέναν,
δεν έχω λάβει. Άγεται η χώρα να παραδώσει τα «ασηµικά» της
και τα χρυσαφικά της» µε τέτοιαν ελαφρότητα; 

Ζητώ από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας να κάνουµε µία συ-
νάντηση για να καταγραφούν οι επιθυµίες και οι απόψεις των πο-
λιτικών Αρχηγών, να δεσµευθούµε για το τι θέλει ο ένας, τι θέλει
ο άλλος. 

Μου είπε ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας -περαστικά του κιό-
λας, γιατί είχε κάποιο πρόβληµα εχθές- ότι είναι υπόθεση του
Πρωθυπουργού να την συγκαλέσει. Τι θα γίνει, δηλαδή, στη χώ-
ρα αυτή; Αν συµβεί κάτι στον Πρωθυπουργό, θα παρασύρει και
τη χώρα; Θα δώσουµε το όνοµα «Μακεδονία» και δεν θα έχει
γίνει σύσκεψη των πολιτικών Αρχηγών; Θα µας φέρετε µια µέρα
εδώ και µε τους τρόπους που ξέρει η Κυβέρνηση, παίρνοντας
από εδώ και από εκεί Βουλευτές, θα παραδώσετε το όνοµα «Μα-
κεδονία» και θα έχετε τη συνείδησή σας ήσυχη;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παναγιώταρος, ως αναπληρωτής εκπρόσωπος του Προέδρου
του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή.
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ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έφερε η Κυβέρνηση «ολιστικό σχέδιο ανάπτυξης». Βέβαια, α-

κούγοντας «ολιστικό», στο νου των περισσοτέρων Ελλήνων έρ-
χεται η λέξη «ληστρικό», διότι αυτά που βιώνουν επί οκτώ και
πλέον χρόνια, περί αυτής της πλευράς κοιτάζουν. 

Η αξιότιµη Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Γεννηµατά, στο έγγραφο, βάσει του οποίου γίνεται η συζήτηση,
αναφέρει επί λέξει: «Μέσα στο επόµενο διάστηµα κρίνεται αν η
χώρα, η κοινωνία, η οικονοµία µας πορεύονται για την οριστική
και ασφαλή έξοδό της από την κρίση». Και συµπληρώνουµε ε-
µείς: «…που εσείς, µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία, ρίξατε στα βρά-
χια, συγκυβερνώντας για σαράντα και πλέον έτη».

Πιο κάτω η κ. Γεννηµατά γράφει ότι, «Η χρονική λήξη του τρί-
του -και πλέον επώδυνου- µνηµονίου που υπέγραψε η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ…», ξεχνώντας επιµελώς ότι το ψήφισε και το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία και το Ποτάµι, προσπαθώντας έτσι
να βγάλει την ουρά της απέξω. 

Λίγο πιο κάτω στο εν λόγω κείµενο, στην εξόχως γοητευτική
επιστολή της η κ. Γεννηµατά, στηλιτεύει την «καθαρή» -εντός
πολλών εισαγωγικών- έξοδο, λέγοντας επί λέξει: «Η κατάσταση
είναι διαφορετική, λόγω των προνοµοθετηµένων µέτρων, της
ταυτόχρονης επιτήρησης και της σκληρής εποπτείας…» -από
τους «διασώστες» µας -και αυτό εντός πολλών εισαγωγικών-
όπως συµπληρώνουµε εµείς- «για ενενήντα εννέα και πλέον χρό-
νια». Όλα αυτά τα έλεγε το τρίτο µνηµόνιο, κυρία Πρόεδρε του
ΠΑΣΟΚ, το οποίο και ψηφίσατε, όπως και οι υπόλοιποι. 

Στη συνέχεια του κειµένου της κ. Γεννηµατά αναφέρεται: «Το
ολιστικό σχέδιο ανάπτυξης του Υπουργείου Οικονοµικών, που
δεν είχε ούτε το θάρρος ούτε την ευαισθησία να συζητήσει µε
τις πολιτικές δυνάµεις και την κοινωνία, είναι, όπως φαίνεται, ένα
ακόµα «Πρόγραµµα Θεσσαλονίκης». Σχολιάζουµε εδώ, πως όταν
λέει «µε τις πολιτικές δυνάµεις», εννοεί πλην της Χρυσής Αυγής,
γιατί µόνοι σας τα συζητάτε, µόνοι σας τα κανονίζετε εντός και
εκτός αυτής της Αιθούσης. 

Επίσης, αναφέρεστε στα δυσβάσταχτα πρωτογενή πλεονά-
σµατα, τα οποία και εσείς διαφηµίζατε, όταν συγκυβερνούσατε
και τα επιτυγχάνατε και στις προνοµοθετηµένες νέες µειώσεις
σε συντάξεις, σε αφορολόγητο, στις κοινωνικές δαπάνες, στους
πλειστηριασµούς, στην εκχώρηση της εθνικής περιουσίας και σε
όλα τα επώδυνα µέτρα, τα οποία έχουν ψηφιστεί µε το τρίτο µνη-
µόνιο, που τα περιελάµβανε όλα ένα προς ένα. Τα ψηφίσατε και
εσείς! 

Ισχυρίζεστε ότι δεν υπάρχει ένα ολοκληρωµένο εθνικό σχέδιο
για τη µεταµνηµονιακή πορεία της χώρας. 

Κατ’ αρχάς, το να χρησιµοποιείτε τη λέξη «εθνικό», µάλλον
ακούγεται παράξενα, όταν εσείς ήσασταν, οι πρώτοι που καταρ-
γήσατε τη λέξη «εθνικό» από το Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, από την Εθνική Τράπεζα και από οτιδήποτε
άλλο, έτσι ώστε σιγά-σιγά να γίνουµε µία «αχταρµαδοποιηµένη»
κοινωνία, όπου δεν εξυπηρετείται κανένας Έλληνας πολίτης,
παρά µόνο οι τοκογλύφοι δανειστές και όλοι όσοι επιβουλεύον-
ται και θέλουν να πάρουν όλα τα ασηµικά και ό,τι καλό έχει αυτός
ο τόπος. 

Η καλύτερη απάντηση σε όλους όσους ψήφισαν τα µνηµόνια,
οι οποίοι διαξιφίζεστε, σχετικά µε το αν τα έκανε καλύτερα η συγ-
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ από τους προηγούµενους, είναι τα όσα
είπε προ ολίγων ηµερών ο Αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας. Είπε εν συντοµία ότι όλα τα σχέδια, όλο το
πρόγραµµα, στο οποίο επιβλέπαµε εµείς και το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο και η τρόικα ήταν ένα λάθος, που είχε καταστροφικές
συνέπειες στην ελληνική κοινωνία. «Σας καταστρέψαµε άδικα.
Συγγνώµη, λάθος µας». 

Δεν τρέχει τίποτα. Και οι εκατοντάδες χιλιάδες των Ελλήνων,
που µετανάστευσαν στο εξωτερικό, τα εκατοµµύρια των ανέρ-
γων, οι εκατοντάδες χιλιάδες επιχειρήσεις, που είτε έκλεισαν είτε
έφυγαν στο εξωτερικό; Όλα καλά; 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη συνέντευξη του Αντιπροέδρου της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Σας διαβάζω εν τάχει δύο
πολύ σηµαντικά τµήµατα: «Να θυµηθούµε το συγκλονιστικό
άρθρο της “WASHINGTON POST” του περασµένου Απριλίου για
την κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας και για την προοπτική

επιστροφής της στα επίπεδα του 2007, το 2028-2030, µε απώ-
λειες άνω των 2 τρισεκατοµµυρίων ευρώ στο ΑΕΠ µέχρι τότε». 

Πιο κάτω: «Στην πραγµατικότητα, αν οι τελευταίες εκτιµήσεις
του ΔΝΤ είναι σωστές, ίσως χρειαστούν τουλάχιστον άλλα δέκα
χρόνια πριν η Ελλάδα επιστρέψει εκεί που βρισκόταν το 2007 και
αυτό µόνο αν δεν υπάρξει άλλη ύφεση µέχρι τότε. Δύο χαµένες
δεκαετίες, λοιπόν, είναι το καλύτερο σενάριο για την Ελλάδα».

Και πιο κάτω λέει: «Η ελληνική οικονοµία έχει αναπτυχθεί µόλις
2,8% σε όρους προσαρµοσµένους στον πληθυσµό, στα τέσσερα
χρόνια αυτού που υποτίθεται ότι είναι ανάκαµψη. Για να σας δώ-
σουµε µία ιδέα του πόσο απογοητευτικό είναι αυτό, η Αµερική
της δεκαετίας του 1930 αναπτύχθηκε 30,2% και η Αργεντινή του
2000 αναπτύχθηκε 26,9% στα πρώτα τέσσερα χρόνια µετά την
κρίση. Το αποτέλεσµα ήταν, στο ανάλογο σηµείο της ανάκαµψής
τους οι Ηνωµένες Πολιτείες να έχουν σχεδόν επιστρέψει εκεί που
βρίσκονταν µετά το κραχ και η Αργεντινή να είναι στην πραγµα-
τικότητα 17,1% πλουσιότερη από ότι ήταν προ κρίσης. Η Ελλάδα
εξακολουθεί να είναι 23,5% φτωχότερη απ’ ό,τι το 2007.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα συνέντευξη, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να θυµηθούµε τις δηλώσεις –όχι µια φορά- της κ. Λαγκάρντ
και άλλων στελεχών του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου για
τους λάθους υπολογισµούς, για λάθη επί λαθών, των οποίων τα
αποτελέσµατα τα βίωνε και τα βιώνει ο ελληνικός λαός, µε όλες
αυτές τις τραγικές συνέπειες, που προείπαµε. Φυσικά, ποτέ κα-
νένας δεν είχε καµµία επίπτωση. 

Για να καταλάβετε µετά από οκτώ χρόνια µνηµονίων, ξεπου-
λήµατος, τραγωδιών, καταστροφών, το δηµόσιο χρέος το πρώτο
τρίµηνο του 2018 έφτασε στα 444 δισεκατοµµύρια ευρώ, 15 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον από το 2017, ήτοι 194% του ακα-
θάριστου εθνικού προϊόντος, όταν το 2010 που µπήκαµε στην
κρίση και πήραµε όλα τα µέτρα για να βελτιωθούµε, το χρέος
ήταν περίπου 320 δισεκατοµµύρια, ήτοι 126,7% του ακαθάριστου
εθνικού προϊόντος.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά για όσους ενδιαφέρονται να
δουν αυτά τα στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει ένας ακόµα πίνακας, που είναι πολύ ενδιαφέρον να
τον διαβάσουµε. Λέει ότι το ακαθάριστο εθνικό προϊόν της Ελ-
λάδας το 2010 ήταν 226 δισεκατοµµύρια και έχει φτάσει στα 176
δισεκατοµµύρια το 2015 και συνεχώς βαίνει µειούµενο, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Δεκάδες εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ χα-
µένα στο βωµό των µνηµονίων.

Το καταθέτω κι αυτό για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλες οι δήθεν προσπάθειες διάσωσης της χώρας, οι αξιολο-
γήσεις, τα µνηµόνια, οι θεσµοί, όλα έγιναν όχι φυσικά για να
σωθεί η Ελλάδα, αλλά για να διασωθούν οι καταρρέουσες ευρω-
παϊκές τράπεζες, οι οποίες κατείχαν τεράστιο τµήµα του ελληνι-
κού χρέους, µέχρι και το 2010. 

Το πρώτο µνηµόνιο έγινε ουσιαστικά για τη διάσωσή τους,
χρεώνοντας και υποθηκεύοντας το σύνολο του ελληνικού λαού
και του εθνικού πλούτου, ενώ ταυτόχρονα ξεπουλάτε τα πάντα
έναντι ευτελών τιµηµάτων. 

Για να καταλάβετε πόσα χρήµατα έχει δώσει ο ελληνικός λαός
µέσω των κυβερνήσεών του στις τράπεζες, σας διαβάζω εν τάχει
τα εξής:

Πρώτη κρατική εγγύηση αξίας 28 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
ν.3723, ΦΕΚ 250-9 τον Δεκέµβριο του 2008. Δεύτερο πακέτο κρα-
τικών εγγυήσεων: 15 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2010. Τρίτο πα-
κέτο κρατικών εγγυήσεων προς τις τράπεζες ύψους 10 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, ν.3864, τον Ιούλιο του 2010. Τέταρτο πακέτο
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το 2010, 25 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πέµπτο πακέτο, 30 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ τον Μάιο του 2011. Έκτο πακέτο κρατικών εγγυή-
σεων προς τις συνεχώς χρεοκοπηµένες τράπεζες, 30 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το 2011. Το έβδοµο πακέτο ήταν πάλι τον Δεκέµβριο
του 2011, άλλα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Το σύνολο, λοιπόν, των κρατικών εγγυήσεων για τις πολλάκις
χρεοκοπηµένες τράπεζες ανήλθε στα 168 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Αυτό το σύνολο εγγυήσεων ανέρχεται στα 218 δισεκατοµµύρια
ευρώ, που αντιστοιχεί σχεδόν στο 100% του ΑΕΠ. 

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά, για όποιον ενδιαφέρε-
ται να δει τι υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό κ. Τσίπρα, να οµιλεί για πραγµα-
τικά δεδοµένα. Βέβαια, ο κύριος Πρωθυπουργός αυτοδιαψεύδε-
ται, µόνο και µόνο αν ανατρέξει κανείς στα λεγόµενά του µέχρι
και τον Ιανουάριο του 2015. Μέχρι τότε, µιλούσατε για τις αυτο-
κτονίες, που, δυστυχώς, συνεχίζονται µε αµείωτο ρυθµό και έν-
ταση σε ολόκληρη την ελληνική επικράτεια. Ήταν το αγαπηµένο
σας τότε να το χρησιµοποιείτε. Βέβαια, τώρα πλέον, σιγή ιχθύος.

Στην ανεργία παραµένουµε πρώτοι στην Ευρώπη. Υποτίθεται
ότι µειώθηκε το ποσοστό ανεργίας από το 2015 κατά 2 µε 2,5 µο-
νάδες. Όµως, αυτή είναι µια πλασµατική µείωση, διότι, όπως δεί-
χνουν όλα τα στοιχεία, περίπου το 50% όλων όσων πιάνουν
δουλειά, εργάζονται σε καθεστώς ηµιαπασχόλησης, µε µισθούς
οι οποίοι ίσα-ίσα φθάνουν για καφέ, τσιγάρα και τίποτα άλλο. 

Βλέπουµε ένα «brain drain» το οποίο ξεκίνησε το 2010-2011
επί ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας -και είναι ειρωνικό να το χρη-
σιµοποιείτε, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και του
ΠΑΣΟΚ και να κατηγορείτε άλλους- το οποίο, όµως, συνεχίζεται
µε τους ίδιους γοργούς ρυθµούς. Και πλέον σχεδόν µισό εκα-
τοµµύριο Ελλήνων πολιτών, που θα έπρεπε να είναι η ατµοµη-
χανή της επανεκκίνησης της οικονοµίας, έχουν φύγει και έχουν
πάει στο εξωτερικό και προσφέρουν τις υπηρεσίες τους σε
χώρες σε όλα τα µήκη και πλάτη της γης. Και είναι οι καλύτεροι!

Το δηµογραφικό, είναι ίσως η µεγαλύτερη µάστιγα του ελλη-
νισµού, που έχει άµεση συνέπεια µε τα µνηµόνια και την οικονο-
µική καταστροφή. Τα τελευταία δύο χρόνια είναι η πρώτη φορά,
όπου οι γεννήσεις είναι λιγότερες από τους θανάτους -και τα
προηγούµενα χρόνια υπήρχε πρόβληµα- συµπεριλαµβανοµένων
και όλων των αλλοδαπών, οι οποίοι γεννούν στην Ελλάδα. Οι
ρυθµοί είναι τραγικοί. Αν το δούµε από οικονοµικής απόψεως, το
δηµογραφικό πρόβληµα σχετίζεται άµεσα µε το ασφαλιστικό.
Όλες οι µελέτες, όλες οι έρευνες το λένε αυτό, αλλά εσείς περί
άλλων τυρβάζετε.

Βγάλατε κάποια καινούργια µέτρα. Είναι η δεύτερη χρονιά
φέτος, που οι ελεύτεροι επαγγελµατίες πληρώνουν κάτι διαστη-
µικές εισφορές, οι οποίες αγγίζουν το 23% των κερδών τους και
που σε συνδυασµό µε µια δυσβάσταχτη φορολογία, µε προκα-
ταβολές φόρου 100% και όλα τα υπόλοιπα, ουσιαστικά εξανεµί-
ζεται, το όποιο κέρδος µπορεί να έχει ένας ιδιώτης. 

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η παραοικονοµία έχει αυξηθεί κατακόρυφα στην πατρίδα µας
µε στοιχεία. Η φυγή των επιχειρήσεων στο εξωτερικό συνεχίζε-
ται. Όποιος µπορεί να φύγει, φεύγει, όποιος µπορεί να αλλάξει
έδρα, αλλάζει έδρα και όποιος δεν µπορεί, πολύ απλά κλείνει.
Και όσοι δεν κλείνουν, είναι γιατί οι περισσότεροι, πολύ απλά,
δεν µπορούν να κλείσουν. Διότι, για να πας στην εφορία να κλεί-
σεις, θα πρέπει να τακτοποιήσεις πρώτα τις εκκρεµότητές σου
προς το ΙΚΑ, προς το ΤΕΒΕ, προς την εφορία και αλλού. Και φυ-
σικά, αυτό δεν µπορεί να γίνει από την πλειονότητα των ελευθέ-
ρων επαγγελµατιών.

Έχετε καταντήσει τα “xanax” να τα παίρνει ο κόσµος σαν τσι-
χλόφουσκες µε όλα αυτά, τα οποία φέρνετε και ψηφίζετε και βιώ-
νουν οι Έλληνες πολίτες.

Σας δίνω δύο ακόµα στοιχεία, για να καταλάβετε ότι δεν υπάρ-
χει κάποια έξοδος, δεν βγαίνουµε από τα µνηµόνια, ότι η ελλη-
νική οικονοµία δεν ανακάµπτει. 

Ο διεθνούς φήµης οικονοµολόγος Στίβεν Χάνκε λέει, «Ζόµπι η
ελληνική οικονοµία». Σας δίνω το έγγραφο για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, σας δίνω και τα στατιστικά, όπου αυτή η έξοδος, που
ετοιµάζετε να κάνετε τον Αύγουστο, θα είναι πανάκριβη για µι-
σθωτούς και συνταξιούχους σε όλα τα επίπεδα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μίλησε ο κύριος Πρωθυπουργός για την υπεραπόδοση. Όπως
λέει: «Με αυτή την υπεραπόδοση καταφέραµε και δώσαµε για
δεύτερη συνεχή χρονιά κάποιο κοινωνικό µέρισµα». Βέβαια, το
κοινωνικό µέρισµα τι είναι; Από όλα όσα έχετε υφαρπάξει από
τον ελληνικό λαό, του επιστρέφετε κάποια ψίχουλα, µε τη µορφή
κοινωνικών επιδοµάτων και ξεροκόµµατα. Είναι η τακτική της Βε-
νεζουέλας, δηλαδή να είναι όλοι φτωχοί και να είναι ευχαριστη-
µένοι µε ένα πιάτο φαΐ, µε ένα συσσίτιο ή κάτι άλλο.

Ακούσαµε -και ακούµε συνεχώς- την ορολογία «ελάφρυνση
του χρέους». Κατ’ αρχάς, θα πρέπει να ξέρουµε αν το χρέος είναι
βιώσιµο ή διαχειρίσιµο. Κάποτε λέγατε ότι είναι βιώσιµο. Πλέον
λέτε ότι είναι διαχειρίσιµο. Μάλλον, πλέον δεν λέτε ούτε αυτό,
διότι ξεπερνά το 200% του ΑΕΠ. Και το ΔΝΤ, που κάθε τόσο α-
κούµε να µιλάει για κούρεµα χρέους, αναφέρεται στα δανεικά
που έχουν δώσει οι υπόλοιποι και όχι αυτό. 

Πώς γίνεται η έξοδος στις αγορές; Η έξοδος είναι πανάκριβη
και γίνεται µε αυστηρότατη εποπτεία, µέχρι και την αποπληρωµή
του 75% του χρέους, δηλαδή για πάντα. 

Η πραγµατική οικονοµία χωλαίνει. Θα πρέπει να τηρήσετε τους
νόµους και το Σύνταγµα. 

Το δίνω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιτέλους, οι Έλληνες πολίτες, απέναντι στις τράπεζες έχουν
ένα δίκιο, το οποίο δεν µπορούν να το βρουν πουθενά και επ’ ου-
δενί. 

Μιλάτε για την πραγµατική οικονοµία, αλλά –δυστυχώς- οι πε-
ρισσότεροι από εσάς δεν έχετε κολλήσει ούτε ένα ένσηµο στο
ΤΕΒΕ, άρα δεν ξέρετε τι είναι και περί τίνος πρόκειται για τους
µικροµεσαίους, για τους οµολογιούχους, για την αυξηµένη φο-
ρολογία, για το ασφαλιστικό, για τη βιοµηχανία που φεύγει στο
εξωτερικό.

Κύριε Τσίπρα, δεν πείθετε, γιατί πολύ απλά, «σερβίρετε ξανα-
ζεσταµένο φαγητό». Τα λέγατε και το 2015 και δεν κάνατε τίποτα
για όλα αυτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε δυο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Θα ήθελα να κάνω κάποιες προτάσεις για την έξοδο από τα

προβλήµατα, που έχει αυτός ο τόπος. Απαιτούνται συγχρονισµέ-
νες και συντονισµένες ενέργειες, προκειµένου να µπορέσουµε
να βγούµε από την τραγική κατάσταση, στην οποία βρισκόµαστε
τώρα. 

Πρώτον, αναφορικά µε την υπόθεση χρέους, να γίνει λογιστι-
κός έλεγχος του χρέους πάνω στη βάση του διεθνούς δικαίου,
όπως έκανε και το 1936 ο Ιωάννης Μεταξάς. 

Καταθέτω τα στοιχεία.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό είναι κάτι, το οποίο χρησιµοποίησαν αργότερα, το 2000
και η Αργεντινή και ο Ισηµερινός και πέτυχαν νόµιµη µείωση του
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χρέους τους.
Επίσης, να γίνει άµεση απαίτηση του κατοχικού δανείου από

τη Γερµανία. Είναι ένα τεράστιο ποσό, το οποίο µας οφείλει. Δεν
σηκώνει διαπραγµάτευση και αντίρρηση. Ενδεχοµένως, η µόνη
διαπραγµάτευση είναι για το ποσό, το οποίο θα πρέπει να επι-
στραφεί, γιατί υπάρχουν διαφορετικοί τρόποι, µε τους οποίους
υπολογίζεται το κατοχικό δάνειο. 

Μάλιστα, θα ήθελα να προλάβω τον κ. Βούτση, τον Πρόεδρο
της Βουλής, ο οποίος την άλλη φορά έκανε ένα σχόλιο πάνω σε
αυτό το οποίο είπα. Στην επιτροπή είµαστε αυτοί οι οποίοι ζητάµε
και τη διεκδίκηση όλων των αποζηµιώσεων, αλλά µέχρι να γίνει
αυτό, διότι µάλλον η επιτροπή κωλυσιεργεί και δεν ξέρουµε τι
θέλουµε σαν χώρα, το κατοχικό δάνειο θα έπρεπε να το έχουµε
ζητήσει χθες, όπως λέγατε και εσείς µέχρι το 2015. 

Ζητάµε την ασφάλεια των συνόρων, την προστασία των Ελλή-
νων εργαζοµένων και των ελληνικών προϊόντων στο νέο και
σωστό πνεύµα της εποχής του προστατευτισµού. Όλες οι χώρες
βάζουν σύνορα στα πάντα, ακόµα και στις εισαγωγές προϊόντων,
προκειµένου να προστατέψουν τα δικά τους. Επιτέλους, ας το
πράξουµε και εµείς.

Πρέπει να υπάρξει ένα ανταγωνιστικό φορολογικό περιβάλλον.
Δεν είναι δυνατόν η Ελλάδα να έχει φορολογία, που να αγγίζει
το 75%, µαζί µε την προκαταβολή φόρου και στις όµορες χώρες
η φορολογία να είναι από 10% έως 20%. Οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές πρέπει να είναι απολύτως λογικές και ρεαλιστικές, για να
µπορεί να τις πληρώνει ο ελεύθερος επαγγελµατίας. 

Επιτέλους, επίσης, πρέπει να υπάρχει µια απλοποίηση αυτού
του δαιδαλώδους χάους της γραφειοκρατίας. Φανταστείτε ότι
ήρθε ο Εµίρης του Κατάρ και ενώ οι κυβερνήσεις τού έδιναν τα
πάντα, δηλαδή «γη και ύδωρ», τελικά «έφυγε νύχτα», γιατί δεν
µπόρεσε να κάνει τίποτα απολύτως, διότι έβρισκε τοίχο µπροστά
στη γραφειοκρατία αυτής της χώρας. 

Προτείνουµε τη δηµιουργία ενός νέου τραπεζικού συστήµα-
τος. Επιτέλους, οι πολλάκις χρεωκοπηµένες τράπεζες πρέπει να
εθνικοποιηθούν και να τελειώνει το παραµύθι της συνεχούς ανα-
χρηµατοδότησης, γιατί εκτός από τις κρατικές εγγυήσεις που
προείπαµε, εδόθησαν και µέσω του ΤΧΣ δεκάδες δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ µέσω των τριών ανακεφαλαιοποιήσεων και ενδεχοµέ-
νως και µιας τέταρτης που θα έρθει, παρά το γεγονός ότι ήταν
επιτυχηµένα τα «stress tests», όπως λέτε και γελάνε όλοι, διότι
υπάρχουν τα «capital controls». Αν δεν υπήρχαν τα «capital con-
trols», θα σας έλεγα τι θα ήταν επιτυχηµένο και τι αποτυχηµένο. 

Θα πρέπει ως χώρα, να έχουµε ένα σχέδιο αυτάρκειας σε τρό-
φιµα, καύσιµα, φάρµακα, όπλα και, φυσικά, σε νόµισµα. Πρέπει
να γίνει µια προγραµµατισµένη, οργανωµένη και συντονισµένη,
βάσει σχεδίου επιστροφή στο εθνικό νόµισµα, γιατί όπως λένε
και όλα τα οικονοµικά εγχειρίδια και ό,τι έχουν σπουδάσει όλοι
οι µεγάλοι οικονοµολόγοι, ασχέτως αν λένε άλλα, µια χώρα, που
δεν έχει το δικό της νόµισµα, δεν είναι τίποτα απολύτως.

Βλέπουµε τώρα στην Ιταλία τη νέα Κυβέρνηση –το δίνω για τα
Πρακτικά- να λέει ότι είναι κακό νόµισµα το ευρώ, σύµφωνα µε
τον ηγέτη της Λίγκας του Βορρά, του συγκυβερνήτη της νέας
ιταλικής Κυβέρνησης.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από µόνο του, βέβαια, το να πάµε στη δραχµή δεν αρκεί, αν
όλα τα άλλα δεν διορθωθούν και δεν βελτιωθούν.

Να γίνει επαναδιαπραγµάτευση όλων των ευρωπαϊκών συνθη-
κών, της Συνθήκης του Μάαστριχτ, της Συνθήκης της Λισαβώ-
νας, της Συνθήκης του Δουβλίνου, που περιορίζουν την ελληνική
κυριαρχία και δεν µας επιτρέπουν να κάνουµε διορθωτικές κινή-
σεις σε κανένα επίπεδο και στα εθνικά ζητήµατα και στα οικονο-
µικά ζητήµατα.

Επιτέλους, να θεσπιστεί αυτή η περίφηµη ΑΟΖ. Όλοι λένε ότι
κολυµπάµε πάνω στο πετρέλαιο, στους υδρογονάνθρακες, στο
φυσικό αέριο κ.λπ.. Όµως, επί της ουσίας, ακόµα συζητήσεις γί-
νονται και τίποτα άλλο. Η µικρή Κύπρος προχωράει µε γοργούς
ρυθµούς και τα επόµενα χρόνια θα έχει τεράστια έσοδα επ’ ωφε-

λεία της οικονοµίας, της κοινωνίας και του έθνους.
Να γίνει επαναπροσέγγιση των υγιών επενδυτών, όπως ήταν

οι µικροοµολογιούχοι, που δεκαετίες τώρα σταθερά επένδυαν
τα χρήµατά τους στο κράτος µέσω των οµολόγων του ελληνικού
δηµοσίου και είχαν όφελος όλοι. Το κούρεµα το οποίο έγινε -
αυτοί διαλύθηκαν στην κυριολεξία- φυσικά είχε σαν αποτέλεσµα
να µην επενδύσουν ξανά τα χρήµατά τους, σε σχέση µε διάφο-
ρους αεριτζήδες, χαρτοπαίκτες, τζογαδόρους, οι οποίοι τζογά-
ρουν τα χρήµατά τους στην Ελλάδα, αλλά µε µιληµένη τη µπάν-
κα.

Κατάργηση-επαναδιαπραγµάτευση των συµφωνιών, που είναι
σε Αγγλικό Δίκαιο. Απαράδεκτο.

Να δοθούν πραγµατικά κίνητρα επιστροφής των εκατοντάδων
χιλιάδων συµπατριωτών µας. Θα πρέπει αυτή η δεξαµενή γνώ-
σης, που την παίρνουν δωρεάν στο εξωτερικό, να επιστρέψει
στην πατρίδα µας και να προσφέρει εδώ και να γίνει η πατρίδα
µας µια όαση έρευνας και καινοτοµίας, όπου όλοι θα έρχονται
να δηµιουργούν εδώ και µακάρι να κατασκευάζουν εδώ.

Αναγέννηση της ελληνικής βιοµηχανίας. Υπάρχει και µια µαγιά.
Είναι ο τουρισµός, που δουλεύει από µόνος του. 

Ναυπηγική βιοµηχανία. Εδώ βλέπουµε διάφορα «κουφά» να
συµβαίνουν, να ναυπηγούνται εκατοντάδες πλοία σε όλη τη γη,
εκτός από την Ελλάδα. Αυτό δεν έχει να κάνει µόνο µε το φθηνό
µεροκάµατο της Κίνας, γιατί και στην Ιαπωνία το µεροκάµατο
είναι τέσσερις και πέντε φορές πιο ακριβό από την Ελλάδα. Έχει
να κάνει µε άλλα ζητήµατα, τα οποία θα µπορούσαν να λυθούν
άµεσα.

Η µεταποίηση, στην οποία κάποτε η πατρίδα µας µεσουρα-
νούσε, ειδικότερα στην κλωστοϋφαντουργία και στα αγροτικά
προϊόντα, µπορεί να επανέλθει ξανά στην πατρίδα µας. Όπως εί-
παµε, το brain drain µπορεί να σταµατήσει, µέσω της έρευνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να ολο-
κληρώνετε, κύριε Παναγιώταρε.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε.

Επίσης, ένας άλλος κλάδος είναι η αµυντική βιοµηχανία. Κάπο-
τε φτιάξαµε το «Άρτεµις». Όµως, για διάφορους πονηρούς λό-
γους, ενώ ήταν καινοτόµο, όταν βγήκε στην παραγωγή, ήταν
παρωχηµένο. Είχαµε το «Πήγασος», από τα πρώτα «UAV», αλλά,
αφού πήραµε πρώτα «UAV» από άλλες χώρες, µετά το θέσαµε
σε παραγωγή. Είχαµε το τεθωρακισµένο όχηµα µάχης «Κένταυ-
ρος». Και το αποκορύφωµα είναι οι φρεγάτες. Υπάρχουν ελληνι-
κής σχεδίασης φρεγάτες, είναι κάπου θαµµένες και δεν τις
χρησιµοποίησαν ποτέ.

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, για να γίνουν όλα αυτά, καθώς και πλήθος άλλων, τα
οποία θα τα βρείτε στο επικαιροποιηµένο, ολοκληρωµένο οικο-
νοµικό πρόγραµµα της Χρυσής Αυγής, το οποίο και θα αναρτηθεί
τις επόµενες ηµέρες στο διαδίκτυο, θα τα βρείτε όλα εκεί, επειδή
κάποιοι θα ισχυριστείτε ότι η Χρυσή Αυγή δεν έχει τα στελέχη,
τους οικονοµολόγους, την εµπειρία κ.λπ., απαντούµε ως εξής: 

Σαράντα χρόνια διακυβέρνησης από τους «φωστήρες», είδαµε
πού οδήγησαν τη χώρα. Είδαµε τη χρεοκοπία των κοµµάτων σας,
όπου χρωστάτε σε όποιον µιλάει ελληνικά και όχι µόνο. Εσείς οι
οποίοι προτείνετε, δεν έχετε κόψει ποτέ ούτε ένα ένσηµο στο
ΤΕΒΕ, σε αντίθεση µε τον Αρχηγό της Χρυσής Αυγής, που έχει
ΤΕΒΕ από το 1993 µέχρι και τώρα, για να ξέρουµε τι γίνεται. Να
αναφέρω τα χρεοκοπηµένα κόµµατα και κάποιους προέδρους
κοµµάτων, οι οποίοι έπαιρναν θαλασσοδάνεια για κάτι εφηµερί-
δες εκατοµµύρια ευρώ. 

Επίσης, µακάρι αυτή τη ρύθµιση που έκανε ο κ. Μητσοτάκης
για τον «ΚΗΡΥΚΑ ΧΑΝΙΩΝ» µε την Εθνική να την έκαναν όλοι οι
Έλληνες. Μακάρι να δίνατε αυτή τη δυνατότητα σε όλους τους
Έλληνες, γιατί τότε δεν θα είχε κανείς πρόβληµα να αποπληρώ-
σει τις τράπεζες. Όµως, βλέπετε, µόνο για τους δικούς τους αν-
θρώπους είναι αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε
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Παναγιώταρε, να ολοκληρώνετε.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Τελειώνω.
Εµείς δεν έχουµε ούτε χρηµατοδότηση ούτε δάνεια ούτε χρέη

ούτε τίποτα απολύτως. Είµαστε τρίτη δύναµη. Έχουµε το know
how και όποιος θέλει, ας έρθει να το συζητήσουµε. Γι’ αυτό «για
να ξηµερώσει µια νέα αυγή» -όπως είπε ο κ. Τσίπρας στην οµιλία
του πριν- τότε µόνο Χρυσή Αυγή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παπαχριστόπουλος, αναπληρωτής εκπρόσωπος του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Στις θετικές επιστήµες, όπως είναι η ιατρική, τα µαθηµατικά,
η γεωµετρία, υπάρχει πάντα αιτία και αποτέλεσµα. Είµαι από την
αρχή της διαδικασίας εδώ και ακούω µε προσοχή όλους τους
οµιλητές. Μπαίνει κανείς στον προβληµατισµό -και δεν είναι πα-
ρελθοντολογία- ποιος χρεοκόπησε τη χώρα; Είναι περιττό; Είναι
πολυτέλεια; Είναι παρελθοντολογία να το ξεκαθαρίσουµε αυτό
το πράγµα; 

Κάτι έγινε και χρεοκόπησε η χώρα. Μάλιστα, έχουν προσπα-
θήσει πάρα πολλοί το χρονικό διάστηµα των τριών ετών που κυ-
βερνάει αυτή η Κυβέρνηση, ο ΣΥΡΙΖΑ µε τους Ανεξάρτητους Έλ-
ληνες, να φορτώσουν τη χρεοκοπία της χώρας στην Κυβέρνηση.
Ο καθένας µπορεί να λέει ό,τι θέλει. Το θέµα είναι τι αξιοπιστία
έχει και πόσο πείθει.

Εγώ, λοιπόν, λέω να κάνω µια µικρή αναδροµή, γρήγορη, πολύ
γρήγορη, για το πώς χρεοκόπησε η χώρα και µετά να φτάσουµε
στα σηµερινά. Θέλω, λοιπόν, απλά να θυµίσω τρία νούµερα. Ήδη
όταν ανέλαβε αυτή η Κυβέρνηση τον Ιανουάριο του 2015, όλος
ο ελληνικός πληθυσµός είχε χάσει το 27% της περιουσίας του.
Έτσι, µε απλά ελληνικά, το 120% του ΑΕΠ είχε ανέβει στο 180%.
Δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς αυτό. Οι άνθρωποι που
λένε ότι ξέρουν την αγορά και την παίζουν στα πέντε δάχτυλα,
έφτασαν την ανεργία στο 27%. Απίστευτο νούµερο! 27% ανεργία
σηµαίνει ότι καταρρέουν τα πάντα. Δεν δουλεύουν ασφαλιστικά
ταµεία, επιχειρήσεις κλείνουν. Λογικό. Και το χρέος ήταν γύρω
στα 325 - 328 δισεκατοµµύρια. Ο ορισµός της χρεοκοπίας, όταν
ανέλαβε την πρώτη µέρα.

Θέλω να κάνω µια µικρή αναδροµή, γρήγορη, να µην πάω
πολύ πίσω. Να µην πάω στο Χρηµατιστήριο, που άλλαξαν χέρια
χρήµατα για πολύ λίγους, πάρα πολύ λίγους, να έρθουµε στα πιο
πρόσφατα, που η λέξη «εξοπλιστικά» συνειρµικά σε παραπέµπει
αµέσως σε διαφθορά και σε µίζα. Δεν είναι τυχαίο που ο κ. Λια-
κουνάκος -έχει πέσει στα µαλακά, βέβαια- κυκλοφορεί µε χειρο-
πέδες. Βέβαια, είναι έξω. Μιλάµε για όργιο µίζας. Οι Ολυµπιακοί
Αγώνες όργιο µίζας. Η «SIEMENS»; Κάποιοι εδώ κόπτονται για
τους συνταξιούχους. Όλες οι χώρες πήραν λεφτά υπ’ όψιν από
τη «SIEMENS». Η µοναδική που δεν έχει πάρει ακόµα είναι η Ελ-
λάδα. Δύο δισεκατοµµύρια, ήταν η οµόφωνη απόφαση από την
εξεταστική επιτροπή. Ποιος πρωτοστάτησε τότε για να µην πά-
ρουµε τα λεφτά; Ο κ. Μπερνίτσας. Ποιος ήταν; Ο δικηγόρος του
κ. Σαµαρά.

Θέλετε πιο πρόσφατα, νωπά; Χτες, είχε έρθει στην εξεταστική
επιτροπή ο Ευαγγελάτος, ο Επιθεωρητής του ΣΕΥΥΠ, διορισµέ-
νος επί κυβερνήσεως Σαµαρά - Βενιζέλου. Όποιος ακούσει τι
ακριβώς δήλωσε ο κ. Ευαγγελάτος, θα καταλάβει ότι γινόταν
πάρτι στην υγεία. Με αυτό που είχε πει ο Πολάκης, ότι ήταν γύρω
στα 83 δισεκατοµµύρια, µάλλον ήταν επιεικής, όταν επί δέκα
χρόνια, για παράδειγµα, ένα ραδιοφάρµακο τιµολογείται δέκα
φορές επάνω και δεν µιλάει κανένας. Ο ίδιος ο Γιώργος ο Σούρ-
λας είχε πει ότι πήραµε το µηχάνηµα από την Ισπανία 4 εκατοµ-
µύρια, το πήγαµε στα νησιά Man και τιµολογήθηκε 186 και πάνω
σε αυτά -προσέξτε- διαµορφώνεται η τιµή. Τι να πω; Μιλάµε για
απίστευτο πάρτι διαφθοράς και διαπλοκής. Και δεν είναι τυχαίο
ότι ακόµα και τώρα, µετά από τόσα χρόνια, έρχονται στην επι-
φάνεια όλα αυτά τα σκάνδαλα, αυτό που γινόταν στην υγεία, µε
τα φάρµακα κατά του καρκίνου, τα αναβολικά, καινούργια και
άλλα και πάει λέγοντας. Μήπως είναι λάθος ότι έτσι κυβερνιόταν
η χώρα; Λέω, µήπως είναι παράκρουση; Μήπως είναι φανατι-

σµός; Κι έφτασε εκεί που έφτασε.
Ξεκίνησε µια λυσσαλέα επίθεση, από την πρώτη ηµέρα, αυτής

της Κυβέρνησης να είναι παρένθεση. Κάποιοι νοµίζουν ότι έχουν
ισόβια ιδιοκτησία στο κράτος, στην Κυβέρνηση, στη Βουλή. Τους
είναι αδιανόητο ότι µπορεί αυτοί να λείπουν από εδώ µέσα και
ότι κάποιοι είµαστε παρείσακτοι, σε στυλ «τι θέλουν αυτοί εδώ,
ανάµεσά µας;». Χειροπιαστή απόδειξη είναι η εξής. Υπάρχει ένας
δικηγόρος που λέγεται Μάικλ Κοέν. Είναι ο δικηγόρος του εν
ενεργεία Προέδρου των Ηνωµένων Πολιτειών, του Ντόναλντ
Τραµπ. Κατηγορήθηκε, λοιπόν, κι αυτός για µίζα, ότι πήρε
1.200.000 δολάρια για να περάσει φάρµακα. Έτσι δουλεύει η
«NOVARTIS» σε όλον τον πλανήτη, µην κοροϊδευόµαστε. Εκεί,
λοιπόν, στην Αµερική του Τραµπ, πέρα από αυτά που κάνει το
FBI, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς,
κινήθηκε η Γερουσία και ελέγχει αυτή τη στιγµή τον Μάικλ Κοέν
και τον καθίζει και τον ρωτάει. Δεν διανοήθηκε κανείς στις Ηνω-
µένες Πολιτείες να εκβιάζει, να κάνει πραξικοπήµατα µικρά, να
απειλεί, να µιλάει για σκευωρίες κ.λπ.. Είναι τακτική της εται-
ρείας. Οι συνειρµοί είναι δικοί σας. Εγώ δεν θέλω να πάω τώρα
σε αυτό το θέµα. 

Τι θέλω να πω; Ακούω πολύ συχνά εδώ «συµψηφισµό λαθών».
Ναι, υπερβολές ελέχθησαν, το παραδέχοµαι κι εγώ. Είχαµε
άγνοια κινδύνου. Είπαµε πράγµατα που δεν µπορούσαµε να τα
κάνουµε. Καταδικάστε µας γι’ αυτό. Κάποια στιγµή, λοιπόν, παί-
χτηκε κορώνα-γράµµατα, µας έδινε ο Σόιµπλε γύρω στα 50 δι-
σεκατοµµύρια και µας πέταγε έξω από την Ευρωζώνη και µας
έστελνε στους κάδους απορριµµάτων, µεταξύ µας. Κάποιοι είχαν
άλλη άποψη, κάποιοι όχι. Ανάµεσα σε αυτούς είµαστε κι εµείς
εδώ, φαντάζοµαι, που οι εκατόν είκοσι δύο ψηφίσαµε τότε να πα-
ραµείνει η χώρα στην Ευρωζώνη, µε έναν συµβιβασµό. Έγινε
συµβιβασµός. Δεν το αρνήθηκε κανένας. Είχε όµως την εντιµό-
τητα αυτή η Κυβέρνηση να πάει σε εκλογές. Της έφυγαν µάλιστα
και σαράντα Βουλευτές. Τους σέβοµαι, τους αγαπάω, δοκίµασαν
και αυτοί την τύχη τους. Και της έδωσε ξανά ο ελληνικός λαός,
µε µεγάλη πλειοψηφία, την κυβέρνηση. Ξέρετε, αυτές οι εκλογές
του Σεπτεµβρίου έχουν γίνει αόρατες. Δεν µιλάει ποτέ κανείς γι’
αυτές. Δεν υπάρχει, δεν θα ακούσεις ποτέ να µιλά κάποιος γι’
αυτές. Από εκεί και πέρα, δεν ελέχθη κανένα ψέµα, καµµία υπερ-
βολή. Ήταν συγκεκριµένα τα πράγµατα που έγιναν. Χρειαζόµα-
στε αυτήν τη µικρή αναφορά για να θυµίσω µε τι λυσσασµένο
τρόπο αντιµετωπίστηκε σαν παρένθεση αυτή η Κυβέρνηση και τι
ακριβώς έγινε. Στεναχωριέµαι να θυµάµαι τι ακριβώς έχουν πει
και τι έκαναν αυτοί οι άνθρωποι, µέχρι τελευταία στιγµή. Δεν
θέλω να κολλήσω εκεί.

Έρχοµαι στα σηµερινά. Ακούω κινδυνολογίες από το πρωί έως
το βράδυ.  Για να δούµε, λοιπόν, το πράγµα πώς ακριβώς έχει.
Κατ’ αρχάς δεν µου διαφεύγει ότι άλλο πράγµα είναι η µακροοι-
κονοµία, άλλο δείκτες και άλλο καθηµερινότητα. Είναι διαφορε-
τικά πράγµατα. Το ένα προηγείται και το άλλο έπεται. Περνά
άσχηµα σήµερα ένα µεγάλο κοµµάτι των Ελλήνων πολιτών; Βε-
βαίως. Όποιος δεν το παραδεχθεί πιστεύω ότι ζει εκτός πραγµα-
τικότητας. Ήταν αναγκαία, όµως, προϋπόθεση να βελτιωθούν
όλοι σχεδόν οι δείκτες; Και δεν είναι υπερβολικό, όλοι οι δείκτες,
για να πάµε σιγά-σιγά στην καθηµερινότητα. Πιστεύω πως ναι.

Θέλω εδώ να θυµίσω τα εξής: Είναι η έκτη φορά, ο έκτος
οίκος, πιθανόν να σας διαφεύγει, που πραγµατικά λέει το εξής.
Ότι από το clean b, είναι των οίκων αυτά, πάµε στο +b. Και δίνει
και προοπτική στην ελληνική οικονοµία. Είναι η έκτη κατά σειρά
αξιολόγηση για την πιστοληπτική ικανότητα της χώρας. Η «Credit
Swiss» ανέφερε χτες ότι βλέπει καθαρή έξοδο της χώρας. 

Για να συνεννοούµαστε, βλέπουµε όλοι ότι οι εξαγωγές έχουν
αυξηθεί. Από 19 έχουν πάει στο 33, µε προοπτική να πάνε στο
50. Και ακόµα οι επενδύσεις -και δεν το λέω εγώ, το λένε όλοι-
έχουν αυξηθεί. Η ανεργία δειλά αλλά σταθερά έχει πέσει επτά
µονάδες, µε προοπτική να πάει στις δεκατέσσερις µονάδες σε
δύο-τρία χρόνια. Ακόµα, οι τράπεζες, που όλοι κινδυνολογούσαν,
πέρασαν τα stress test και είναι σχεδόν έτοιµες. Άκουσα ότι δεν
κάνουµε κοινωνική πολιτική. Άκουσα µε τα αφτιά µου τη Θεανώ
Φωτίου ότι σε ένα εκατοµµύριο διακόσιους πολίτες δίνει επίδοµα
στέγης. Είναι η ίδια που πήρε από τους κάδους απορριµµάτων
γύρω στους εξακόσιους πενήντα χιλιάδες Έλληνες και τους
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έδωσε κοινωνικό επίδοµα αλληλεγγύης. Αυτή είναι η προοπτική
µας; Όχι. 

Θέλουµε να λήξει η ανεργία, να γίνουν επενδύσεις για να προ-
χωρήσουµε. Άκουσα επίσης τον Νίκο Παππά. Οι άνθρωποι της
αγοράς τι έκαναν πραγµατικά µε την ψηφιοποίηση, µε την ψη-
φιακή οικονοµία, µε την ηλεκτρονική διακυβέρνηση; Τίποτα δεν
είχαν κάνει. Τίποτα. Τώρα µπαίνει η ηλεκτρονική υπογραφή,
τώρα µπαίνει η ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων να φύγουµε
από τη χαρτούρα, τώρα µπήκε η ηλεκτρονική µιας στάσης, τώρα
ξεκινάει -να σας το πει ο Κοντονής-, το e-justice και άλλα πολλά.

Δεν λέω τώρα για τα POS και άλλα πολλά που ήδη έχουν γίνει.
Γιατί δεν γινόντουσαν αυτά παλιά; Για ποιον λόγο; Μεγαλύτερος
τρόπος να χτυπήσεις τη διαφθορά και τη διαπλοκή είναι η ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση. Και χειροπιαστή απόδειξη, πέρα από το
αν πραγµατικά έχει µεγάλους δείκτες –δεν έχει, όντως, το παρα-
δέχοµαι κι εγώ- η Εσθονία, αλλά κάνει έναν αγώνα κι έχει επιβιώ-
σει σαν χώρα ανάµεσα σε χώρες που δεν ήταν καν χώρες πριν
µερικά χρόνια. Και ακόµα, τα δεκαετή οµόλογα µπορεί να ανέ-
βηκαν λίγο τις τελευταίες µέρες, γιατί υπήρχε ανατάραξη, αλλά
έχουν έρθει γύρω στο 3 κάτι, κοντά στο 4. Επιπλέον, το 5 προς
1 το ξεχάσατε; Είχαµε δέσµευση. Πέντε συνταξιοδοτήσεις, µία
πρόσληψη. Αυτό έγινε 3 προς 1 και πρόσφατα η αρµόδια Υπουρ-
γός µίλησε ότι από το 2019 θα είναι 1 προς 1. Είναι λίγο; Και
ακόµα, όταν δυόµισι εκατοµµύρια ήταν οι ανασφάλιστοι, είναι
υπερβολές αυτές; Για να ξέρω δηλαδή. Χαρίσαµε 180 εκατοµ-
µύρια σε ανθρώπους που τους ερχόταν το χαρτί της εφορίας.
Δηλαδή, 30 εκατοµµύρια διαπιστωµένα στην εφορία και 150 στα
λογιστήρια των νοσοκοµείων. Αυτά τι είναι; Τα περνάµε έτσι;
Αβρόχοις ποσίν; 

Θέλω να πω το εξής: Στην κυριολεξία δέχεται αυτή η Κυβέρ-
νηση έναν άνισο πόλεµο. Θα το ξαναπώ. Κάποιοι θεωρούν τον
εαυτό τους ισόβιους ιδιοκτήτες σε αυτήν τη χώρα. Δεν έχουν ξε-
κόψει από αυτό. Και γι’ αυτό αντέδρασαν έτσι. 

Θέλω να πω κάτι, γιατί το έζησα από κοντά το θέµα της «NO-
VARTIS». Είχε κανέναν λόγο η Κυβέρνηση να κάνει σκευωρία για
τον Αβραµόπουλο, που δεν την έχει πειράξει ποτέ; Να κάνει
σκευωρία -ξέρω ’γω- για τον Κουτρουµάνη ή για τον Λυκουρέν-
τζο ή για τον Πικραµµένο; Συνωµότησε η Κυβέρνηση, κατάφερε
να πείσει το FBI, την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης των Ηνωµένων Πολιτειών; Θέλετε να σας θυµίσω
ακόµα κάτι; Τι αγωνία, τι αγωνιώδη προσπάθεια έκαναν να φύγει
η δικογραφία από την Τουλουπάκη, τον Μανώλη και τον τρίτο δι-
καστή που δεν θυµάµαι τώρα το όνοµά του, και µαζέψανε καµιά
δεκαεπταριά υπογραφές και τις στείλανε. Και προς τιµήν του, ο
προϊστάµενος της εισαγγελίας Εφετών, λέει «παιδιά αυτό που
πάτε να κάνετε είναι παράνοµο». Το πρώτο πραξικόπηµα. 

Θέλετε να σας θυµίσω τι έγινε πριν από τρεις µέρες; Έδινε µια
συνέντευξη η κ. Παπασπύρου, επιθεωρήτρια δηµόσιας διοίκη-
σης, σε µια δηµοσιογράφο σε έναν σταθµό. «Οι εργαζόµενοι»
του ΚΕΕΛΠΝΟ –για να µην πω τι γινόταν- κάνανε εξώδικο να στα-
µατήσουν, να µην ακουστεί τίποτα. Γιατί άραγε; Μηνύσεις έγιναν
σε δικαστές και γέλαγε κάθε πικραµένος και τις πήρε βέβαια ο
εισαγγελέας και τις έβαλε στο αρχείο. Δεν γίνεται αυτό το
πράγµα! Νόµιµα επιλεγµένοι ήταν οι δικαστές. Ποια σκευωρία; 

Το άρθρο 86, για να µην ξεχνιόµαστε, δεν υπάρχει πουθενά
στον πλανήτη. Στη Γαλλία µόνο για θέµα ασφάλειας επιλαµβά-
νεται και για κανένα άλλο, όχι για διαφθορά. Σε καµµία χώρα δεν
υπάρχει αυτό το κατάπτυστο άρθρο, όπου µέσα σε έξι µήνες πα-
ραγράφονται αδικήµατα. Οι άνθρωποι που διαµαρτύρονται,
αυτοί το έφτιαξαν. Τους προστατευόµενους µάρτυρες, που τους
λένε κουκουλοφόρους, αυτοί τους έφτιαξαν. Το 1 ήταν µόνο για
τροµοκρατικές οργανώσεις -βλέπε 17 Νοέµβρη ή Χρυσή Αυγή
αργότερα- και το 14 µε υπογραφές, να µην σας πω, κάποιων που
εγκαλούνται. Και ξαναλέω, δεν µιλάω µε εµπάθεια, το τεκµήριο
της αθωότητας ισχύει, ας αποδείξουν την αθωότητά τους. Δεν
το λέω µε κακία. 

Ποιος θα έρθει να επενδύσει σε µια χώρα όπου κορυφαίοι πο-
λιτικοί είναι διεφθαρµένοι; Ειλικρινά, το εύχοµαι. Δηλαδή αυτά
που µάθαµε ότι µπήκαν τρεις λεξούλες για να προωθηθεί ένα νο-
µοσχέδιο και µετά βγήκανε, υπογραφές… 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Πόση ανοχή έχω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα, δεν θα ορίσω

εγώ τον χρόνο, αλλά καλό είναι σιγά - σιγά να ολοκληρώνετε.
Υπάρχει ανοχή, αλίµονο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή σέβοµαι, όχι εν-
τάξει, δεν θέλω να παραβιάζω τον χρόνο. Ξέρετε, είµαι από τους
πειθαρχηµένους εγώ Βουλευτές. 

Τρεις λεξούλες µπήκανε και ξαναβγήκανε για να µπουν τα
φάρµακα. Επιτρέπεται να είναι µονοπώλιο, να κυκλοφοράει ένα
φάρµακο; Έτσι κυβερνιόταν η χώρα. Το Lucentis είναι σαράντα
φορές πιο ακριβό. Γιατί κολλήσανε; Και δεν διαµαρτύροµαι εγώ,
διαµαρτύρονται ανταγωνίστριες εταιρείες. Έχει καταντήσει µο-
νοπώλιο, όπως το Gilenya και άλλα πολλά. 

Τώρα, τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής: Ας διαβάσουµε όλοι
αυτές τις εκατόν έξι σελίδες. Κάποιοι περίµεναν και χλεύαζαν
κιόλας ότι θα µας το απορρίψει η Ευρωπαϊκή Ένωση, οι δανει-
στές. Όχι µόνον δεν το απέρριψαν, αλλά το βρήκαν πάρα πολύ
σωστό.

Η τεχνική συµφωνία τελείωσε. Κάποιο έλεγαν «όχι», έλεγαν ότι
το χρέος θα συζητηθεί -ξεχάστε το- µετά τον Αύγουστο. Όχι θα
συζητηθεί 21 Ιουνίου το αργότερο, ίσως και νωρίτερα. Όλα δεί-
χνουν ότι πάµε για µία πραγµατική έξοδο. Ήδη αυτήν τη στιγµή
το µαξιλάρι είναι 20 δισεκατοµµύρια και προβλέπεται, να µην το
αναλύσω εγώ, τα ξέρουν καλύτερα οι οικονοµολόγοι, να γίνουν
50 δισεκατοµµύρια στο τέλος του 2020. Οι ανάγκες της χώρας
είναι 45 δισεκατοµµύρια. Δεν υπάρχει κάτι, εκτός απροόπτου,
που να µην το ελέγχουµε, η δε συγκυρία µας ευνοεί σήµερα και
µας ευνοεί πολύ. 

Θέλω να πιστεύω ότι ποτέ δεν είπε ο Τσακαλώτος ότι δεν θα
έχουµε επιτροπεία. Και; Έχει καµµία σχέση το τρίτο µνηµόνιο, η
αξιολόγηση µε την επιτροπεία; Ναι, θα έρθουν δυο-τρεις φορές,
αφού χρωστάµε το 75%. Και; Θα έχουµε τη δυνατότητα να έχου-
µε έναν βαθµό ελευθερίας.

Και επειδή ακούω πολλή κινδυνολογία για δύο θέµατα, ναι,
όντως έχουµε υπογράψει χαµηλές συντάξεις, τη διαφορά δη-
λαδή και το αφορολόγητο. Όσοι διαβάζουν και είναι καλά διαβα-
σµένοι και τους το συνιστώ να διαβάσουν, όσοι είναι συντα-
ξιούχοι πριν το 2016 δεν έχουν να φοβηθούν τίποτα. Κάποιοι
άλλοι και όχι όλοι, ίσως και πολύ λίγο.

Θέλω, όµως, εδώ να πω κάτι. Όταν όλοι οι δείκτες είναι σω-
στοί, όταν το ΔΝΤ –εγώ δεν λέω να φύγει, γιατί για τη βιωσιµό-
τητα του χρέους παίζει ρόλο η ύπαρξη του ΔΝΤ- βλέπουµε ότι
είναι χαλαρό και έχει ήδη µετατοπίσει ηµεροµηνίες -και ο µεν
Υπουργός καλά κάνει, γιατί έτσι πρέπει να µιλήσει ένας Υπουρ-
γός, γιατί αυτός διαπραγµατεύεται, του λένε «κύριε, υπέγραψες»
και τέλος- εγώ λέω: Αφήστε να έρθει ο Αύγουστος του 2018,
γιατί κάποιοι εκτίθενται, πιστεύω, προκαταβολικά και παίζουν.
Λυπάµαι που το λέω, αλλά το λιµάνι των απελπισµένων έχει
όνοµα. Λέγεται υπερβολή, λέγεται παραποίηση στοιχείων, λέγε-
ται παρελθοντολογία.

Εγώ θέλω να πω και τελειώνω ότι κάποιοι σε αυτήν τη Βουλή
δεν ήρθαµε να κάνουµε ούτε δηµόσιες σχέσεις ούτε να πλουτί-
σουµε. Πιστεύω ότι έχουµε βάλει ένα στοίχηµα, όχι υπερβολές,
να γίνει κανονική αυτή η χώρα, γιατί δεν ήταν κανονική, µην κο-
ροϊδευόµαστε. Δούλευαν όλοι για εκατό-εκατόν πενήντα οικογέ-
νειες.

Αυτό το στοίχηµα θα το κερδίσει αυτή η Κυβέρνηση.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Δραγασάκης, Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-

σης και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε τον οποίο ολο-
κληρώνεται ο κύκλος των πρωτολογιών. Μετά την οµιλία του κ.
Δραγασάκη θα ακολουθήσουν οι δευτερολογίες, µε την ίδια
σειρά όπως ανακοινώθηκε και το πρωί, όπως ξεκίνησαν και οι
πρωτολογίες.

Ορίστε, κύριε Δραγασάκη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας ακούσει τους εκπροσώπους
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όλων των κοµµάτων, θα ήθελα να προσπαθήσω σε σύντοµο χρό-
νο να απαντήσω σε ορισµένα από τα ερωτήµατα που αναδείχθη-
καν.

Το πρώτο ερώτηµα είναι πώς προέκυψε αυτό το σχέδιο και µε
ποιες διαδικασίες. Το δεύτερον είναι ποιοι είναι οι στόχοι του, τι
επιδιώκουµε και ποιοι είναι οι βασικοί πυλώνες αυτού του σχε-
δίου. Το τρίτο είναι µε ποιον τρόπο θα τους υλοποιήσουµε, µε
ποιες διαδικασίες, µε ποιες δυνάµεις πολιτικές και κοινωνικές,
µε ποιες συµµαχίες.

Βεβαίως υπάρχουν και άλλα ερωτήµατα, αλλά νοµίζω ότι αυτά
είναι τα πιο κεντρικά, τα οποία, άλλωστε, είναι και γόνιµο να τα
συζητάει κανείς, ακόµα και αν έχει διαφορετικές απόψεις. 

Σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτηµα, πρέπει να θυµίσω ότι το έλ-
λειµµα σχεδιασµού στη χώρα µας είναι διαχρονικό. Σχέδιο ανά-
πτυξης δηλαδή χρειαζόµασταν και πριν τα µνηµόνια και πριν την
κρίση και ένας από τους λόγους που χρεοκοπήσαµε, εκτός των
άλλων, ήταν και ακριβώς αυτό, το ότι είχαµε ένα άναρχο, απο-
σπασµατικό, άνισο τρόπο ανάπτυξης, παρά την αφθονία των
πόρων που είχαµε, ιδίως τα τελευταία χρόνια πριν από την κρίση.

Μια πρώτη, λοιπόν, απόπειρα διαµόρφωσης ενός αναπτυξια-
κού σχεδίου επιχειρήθηκε πριν από τη δική µας Κυβέρνηση, στη
θητεία της προηγούµενης κυβέρνησης, η οποία στηριζόµενη στις
προηγούµενες µελέτες «McKinsey», «ΙΟΒΕ», «ΚΕΠΕ», παρου-
σίασε στο Eurogroup της 5ης Μαΐου 2014 -αναφέροµαι στην κυ-
βέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου- µία ολιγοσέλιδη περίληψη κειµέ-
νου µε τίτλο «Ελλάδα 2021». Δεν το βρήκαµε στο Υπουργείο.
Βρήκα, όµως, δηµοσιευµένο το κείµενο αυτό στην «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ» της αντίστοιχης περιόδου. Αυτό ήταν το σχέδιο ανάπτυξης
της προηγούµενης κυβέρνησης. Θα περίµενα από τον κ. Μητσο-
τάκη και από την κ. Γεννηµατά κάποια αυτοσυγκράτηση στον
τόνο και στον τρόπο µε τον οποίον µίλησαν.

Αυτό είναι το σχέδιο, το οποίο η παρούσα Κυβέρνηση κατέ-
θεσε. Δεν είναι θέµα διαφοράς όγκου ή ποσότητας. Είναι ποι-
οτική η διαφορά. Το κείµενο, λοιπόν, αυτό, το οποίο σας µοιρά-
στηκε χθες, έχει λάβει υπ’ όψιν του όλες τις προηγούµενες προ-
σπάθειες και αυτήν την προσπάθεια, βασίστηκε όµως κυρίως
στην προεργασία που προηγήθηκε τα τρία τελευταία χρόνια. Βα-
σίστηκε στην προεργασία του ΚΕΠΕ µε Υπουργό τον κ. Σταθάκη,
του Αναπτυξιακού Συµβουλίου -το οποίο είχε στο µεταξύ δηµι-
ουργηθεί από τον κ. Σταθάκη, αλλά στη συνέχεια από τον κ. Πα-
παδηµητρίου- για να καταλήξουµε σε µια τελική προσπάθεια,
αφού λάβουµε υπ’ όψιν µας όλα τα δεδοµένα, µε µια επιτροπή
υπό τον κ. Χαρίτση, η οποία συνέταξε το τελικό κείµενο, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν πρώτον τις πολλές διαβουλεύσεις που έγιναν µε
φορείς κοινωνικούς και παραγωγικούς, τη συσσώρευση πολύτι-
µης εµπειρίας από τον ανοικτό διάλογο που έγινε στα περιφερει-
ακά συνέδρια, καθώς και τη διαβούλευση, τις παρατηρήσεις που
δεχτήκαµε και τις προτάσεις από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς. 

Εποµένως, µιλάµε για µια διαδικασία διαφανή, ανοικτή, της
οποίας το αποτέλεσµα αποτελεί µια φάση, ένα πρώτο βήµα στην
προσπάθεια σχεδιασµού του µέλλοντος. Δεν είναι το τελικό.
Είναι, όµως, µια γέφυρα από τη µνηµονιακή διαχείριση της κρί-
σης στον νέο ορίζοντα που θέλουµε να δηµιουργήσουµε, σε ένα
σχέδιο για την Ελλάδα του 2030 µέσω του οποίου θα αντιµετω-
πίσουµε όχι µόνο πληγές του παρελθόντος, αλλά θα προσεγγί-
σουµε και τις νέες προκλήσεις του µέλλοντος είτε αυτές λέγο-
νται τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση είτε λέγονται νέος ρόλος
της χώρας µας στον ευρύτερο χώρο, έναν ρόλο που πρέπει να
πω ότι και οι γειτονικές χώρες προσδοκούν να είναι πιο ενεργη-
τικός και πιο ισχυρός στο µέλλον.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτηµα, αναφέρθηκαν αρκετά από
τον Πρωθυπουργό, από τον Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Τσα-
καλώτο. Θα ήθελα, λοιπόν, να επαναλάβω ότι στη φάση που
µπαίνουµε µε το τέλος του µνηµονίου, ανακτούµε την κυριαρχία
σε ό,τι αφορά τη διαµόρφωση της πολιτικής. Οι όποιες επισκέ-
ψεις θα έρχονται και όποιες επιτηρήσεις θα γίνονται, θα έχουν
τον χαρακτήρα που έχουν και σε άλλες χώρες. Δεν θα υπάρχει
εξάρτηση από τις δόσεις, ούτως ώστε να επιβάλλονται πολιτικές
µε τις οποίες δεν θα συµφωνούµε. Έχουµε, λοιπόν, µεγαλύτε-
ρους βαθµούς ελευθερίας, αλλά για αυτό και µεγαλύτερες ευ-
θύνες σε ό,τι αφορά τον σχεδιασµό του µέλλοντος µας. 

Το κρίσιµο νοµίζω δεν είναι η ανάπτυξη γενικώς. Ανάπτυξη εί-
χαµε και στο παρελθόν. Το κρίσιµο είναι πώς θα διασφαλίσουµε
ότι η ανάπτυξη θα είναι οικονοµικά σταθερή και διατηρήσιµη,
πώς θα είναι οικολογικά βιώσιµη και πώς θα είναι κοινωνικά δί-
καιη. Και αυτόν τον φιλόδοξο στόχο θέτει το σχέδιο, η στρατη-
γική για την ανάπτυξη που σας έχουµε µοιράσει.

Θα µπορούσα να ξεχωρίσω δύο πυλώνες που συµπυκνώνουν
το σχέδιο αυτό. Ο πρώτος είναι να δηµιουργήσουµε ένα νέο πα-
ραγωγικό µοντέλο, ανθεκτικό στις κρίσεις, βιώσιµο οικολογικά,
δίκαιο κοινωνικά, όπως είπα, και για να το πετύχουµε αυτό πρέπει
να κάνουµε επιλογές.

Πρέπει να αποφασίσουµε ότι ήταν λάθος που αφήσαµε να πα-
ρακµάσει ο πρωτογενής τοµέας, ήταν τραγικό λάθος που απο-
δεχθήκαµε την αποβιοµηχάνιση της χώρας ως µία νοµοτέλεια.
Πρέπει να αποφασίσουµε ρητά ότι η βιωσιµότητα της χώρας
εξαρτάται από τη διεύρυνση και την ποιοτική αναβάθµιση της πα-
ραγωγικής βάσης, ότι η βιοµηχανία σε παραδοσιακούς αλλά και
σε σύγχρονους τοµείς, µαζί µε την πρωτογενή παραγωγή και τον
τουρισµό, την έρευνα, θα γίνουν ο βασικός πυλώνας του νέου
παραγωγικού υποδείγµατος. 

Στην κατεύθυνση αυτή, όταν θα διαβάσετε το κείµενο, πιστεύω
θα δείτε ένα νέο θεσµικό οπλοστάσιο της ανάπτυξης. Μην µεί-
νετε µόνο στα µέτρα της συγκυρίας. Αλλάζουµε τον τρόπο µε
τον οποίο θα γίνεται η ανάπτυξη της χώρας. 

Πρώτον, συγκροτούµε τοµεακές και κλαδικές πολιτικές, οι
οποίες δεν υπάρχουν στους περισσότερους τοµείς. 

Δεύτερον, θεσπίζουµε πολιτικές και διαδικασίες για τη δηµι-
ουργία και ενίσχυση διακλαδικών σχέσεων. Δεν αρκεί να ανα-
πτύσσεται ο τουρισµός όταν οι τουρίστες καταναλώνουν εισαγό-
µενα προϊόντα, διότι τότε ο τουρισµός είναι ανάπτυξη των εισα-
γωγών. Δεν είναι ανάπτυξη της εγχώριας οικονοµίας. Γι’ αυτό
επενδύουµε µεγάλη προσπάθεια και έχουµε και ανταπόκριση να
συνδέσουµε τον τουρισµό µε εγχώρια παραγωγή, να συνδέ-
σουµε αγροτική παραγωγή µε µεταποίηση, να συνδέσουµε ενέρ-
γεια µε εγχώρια προστιθέµενη αξία κι ούτω καθ’ εξής. 

Τρίτον, δηµιουργούµε νέα εργαλεία χρηµατοδότησης µαζί και
µια αναπτυξιακή τράπεζα και δεν είναι σωστό ότι δεν έχουµε πό-
ρους γενικώς. Μόνο οι δηµόσιοι πόροι που διατίθενται, όπως λέει
το πρόγραµµα, την επόµενη πενταετία υπερβαίνουν τα 45 δισε-
κατοµµύρια ευρώ µε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ, χωρίς να έχουµε
βάλει τους πόρους από το τραπεζικό σύστηµα ή από άλλους
ιδιωτικούς φορείς. 

Τέταρτον, δηµιουργούµε νέου τύπου σχέσεις ανάµεσα στο
κράτος και τις επιχειρήσεις που βασίζονται στη διαφάνεια, στους
κοινούς κανόνες και όχι στις πελατειακές σχέσεις και ό,τι απέρ-
ρεε απ’ αυτές. Και στο Υπουργείο Ανάπτυξης βρήκαµε αρκετούς
σκελετούς, περισσότερους απ’ όσους θα περίµενε κανείς, από
αυτήν την άποψη. 

Πέµπτο σηµείο. Ενθαρρύνουµε τη δηµιουργία νέων θεσµών
συµµετοχής της κοινωνίας στην αναπτυξιακή διαδικασία. Δηµι-
ουργούµε ένα οικοσύστηµα νέων συλλογικών υποκειµένων της
ανάπτυξης, διότι η ανάπτυξη δεν γίνεται µόνο από το κράτος και
την ιδιωτική επιχείρηση. 

Ενεργειακές κοινότητες, κοινωνική οικονοµία, µικροπιστώσεις
αποτελούν ένα πλέγµα θεσµών που θα επιτρέψουν στους κατοί-
κους, στους πολίτες των πόλεων, των νησιών, των αγροτικών πε-
ριοχών να έχουν οι ίδιοι έναν ενεργητικό ρόλο στην ανάπτυξη. 

Επιλύουµε προβλήµατα δεκαετιών, διότι η ανάπτυξη και µάλι-
στα µε βιωσιµότητα δεν γίνεται χωρίς να επιλύουµε προβλήµατα
δασικών χαρτών, κτηµατολογίου και άλλων προϋποθέσεων σχε-
διασµού των χρήσεων γης και της ανάπτυξης. 

Σε ό,τι αφορά τον δεύτερο πυλώνα, περιορίζοµαι να πω λόγω
χρόνου ότι για εµάς το κοινωνικό κράτος δεν αποτελεί τροχο-
πέδη, αλλά πολλαπλασιαστή της ανάπτυξης. Ακριβώς γι’ αυτό,
ακολουθώντας και τους στόχους της βιώσιµης ανάπτυξης του
ΟΗΕ που ενσωµατώνονται σε αυτό το σχέδιο, δίνουµε µεγάλο
βάρος ακριβώς στην ταυτόχρονη συνδυασµένη επιδίωξη τόσο
της οικονοµικής µεγέθυνσης όσο και της οικολογικής προστα-
σίας, όσο και της κοινωνικής προστασίας και ανάπτυξης. 

Το τρίτο ερώτηµα είναι µε ποιες δυνάµεις. Πολλά από τα προ-
αναφερόµενα µέτρα και άλλα που υπάρχουν στο κείµενο, µπορεί
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να τα βρει κανείς σε προγράµµατα και άλλων κοµµάτων. Πολλά
αποτελούν διεθνείς καλές πρακτικές και εµπειρίες. Συνολικά
όµως το σχέδιο, ειδικά για τα µέτρα τα δικά µας τα ελληνικά,
αποτελεί µία σαφή ρήξη µε το παρελθόν, έχει σαφές ιδεολογικό
και πολιτικό πρόσηµο, βρίσκεται στην αντιπαράθεση µε κάθε
σχέδιο το οποίο απορρέει από την λογική τη νεοφιλελεύθερη ότι
δήθεν οι αγορές έχουν ενδογενή αποτελεσµατικότητα ή µέσω
αυτοµατισµού των αγορών µπορούµε να πετύχουµε τους οικο-
νοµικούς και τους κοινωνικούς στόχους. Είναι, δηλαδή, το σχέδιο
αυτό η βάση για µία ευρεία, προοδευτική πολιτική και κοινωνική
συµµαχία, η οποία ακριβώς και µπορεί να το φέρει σε πέρας. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό, τελειώνοντας, να κάνω δύο σύν-
τοµα σχόλια.

Σε ό,τι αφορά τη Νέα Δηµοκρατία, νοµίζω ότι το πρόβληµα,
κύριε Πρόεδρε, είναι µεθοδολογικό. Μένετε σε παραδοχές οι
οποίες έχουν διαψευσθεί. Προσπαθήσατε να απαντήσετε σε
προβλήµατα κοινωνικά µε εργαλεία τα οποία έχουν τα αντίθετα
αποτελέσµατα. Δεν έχετε ακόµα αποδεχθεί ότι οι ανισότητες δεν
αποτελούν µία φυσική τάξη πραγµάτων, αλλά αποτελούν πρό-
βληµα και κοινωνικό, αλλά και εµπόδιο της ανάπτυξης.

Αδυνατείτε να κατανοήσετε ότι ορισµένα από τα προβλήµατα
που συζητούµε, όπως η φοροδιαφυγή, η παραοικονοµία, η στρε-
βλή επιχειρηµατικότητα, δεν αποτελούν συγκυριακά συµπτώ-
µατα, αλλά αποτελούν ταυτοτικά χαρακτηριστικά του ιδιόµορ-
φου, κρατικοδίαιτου, ελληνικού καπιταλισµού. 

Άρα χρειάζονται βαθιές αλλαγές, ρήξεις σε προοδευτική κα-
τεύθυνση, για να µπορέσουµε ακριβώς να δηµιουργήσουµε αυτό
που ονοµάζουµε το νέο υπόδειγµα ανάπτυξης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ) 

Σε ό,τι αφορά την κ. Γεννηµατά και το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, η µόνη παρατήρηση που θέλω να κάνω είναι ότι ο ισο-
πεδωτισµός δεν αποτελεί σωστή µέθοδο πολιτικού διαλόγου και
πολιτικής ανάλυσης. Μπορεί να θεωρεί κάποιος υποτιµητικό ότι
επανέρχονται οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Μπορεί κάποιος
να θεωρεί δευτερεύον το θέµα του αν θα έχουµε ανάπτυξη µέσω
υπηρεσιών ή αν θα έχουµε ανάπτυξη µέσω παραγωγικής βάσης,
µέσω νέων τεχνολογιών, µέσω καινοτόµων δραστηριοτήτων
κ.λπ.. Αυτά, όµως, τα δευτερεύοντα θέµατα καθορίζουν τη ζωή
των ανθρώπων, καθορίζουν τη βιωσιµότητα της κοινωνίας, καθο-
ρίζουν πολλούς παράγοντες. 

Εποµένως, στην παρούσα φάση ακριβώς είναι τα κριτήρια για
να επιλέξει κανείς την κατεύθυνση στην οποία θα κινηθεί, αν
θέλει κοινωνικό κράτος ή αν θέλει outsourcing, αν θέλει κοινω-
νική δικαιοσύνη ή αν θεωρεί ότι οι ανισότητες είναι αποδεκτές ή
και επιταχύνουν την ανάπτυξη.

Με αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, θα ήθελα να προτείνω το κεί-
µενο αυτό να αντιµετωπιστεί όπως είναι, δηλαδή ως µία σηµαν-
τική προσπάθεια. Για πρώτη φορά η χώρα µας έχει ένα σχέδιο
ανάπτυξης, ένα σχέδιο το οποίο είναι προϊόν διαλόγου και έχει
και την ανοχή, θα πω εγώ, και των ευρωπαϊκών θεσµών. 

Δεν είναι το τέλος της προσπάθειας. Πάρα πολλά από αυτά
που άκουσα, παραδείγµατος χάριν από τον κ. Θεοδωράκη, είναι
σκέψεις και παρατηρήσεις που θα µπορούσαν να συζητηθούν σε
έναν διάλογο οργανωµένο. Είναι ακριβώς ένα πλαίσιο για εξειδί-
κευση και εµπλουτισµό, για διάλογο και επιδίωξη, αναζήτηση ευ-
ρύτερων συναινέσεων.   

Δείτε το, λοιπόν, ως τέτοιο και είµαι βέβαιος πως για όσους το
κάνετε, κάποιο όφελος θα υπάρξει από την κατανόηση και την
αξιοποίηση του. 

Σας ευχαριστώ.   
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ τον κ.

Γιάννη Δραγασάκη, Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης και Υπουργό
Οικονοµίας και Ανάπτυξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις

εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Βαγίων
Βοιωτίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σας πω ότι έληξε ο πρώτος και µεγαλύτερος κύκλος των
οµιλιών και τοποθετήσεων. Υπήρξαν δέκα τοποθετήσεις, δέκα
οµιλίες. Γνωρίζετε ότι ο µεν κ. Τσακαλώτος δεν θα κάνει δευτε-
ρολογία, έχει ήδη αναχωρήσει, είχε ενσωµατωθεί ο χρόνος του.
Οι δε κύριοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι που αναπλήρωσαν
τον κ. Μιχαλολιάκο και τον κ. Καµµένο, επίσης είχαν µία οµιλία
την οποία ήδη διεκπεραίωσαν.    

Άρα στη δεύτερη φάση θα υπάρχουν επτά οµιλητές. Ο Πρω-
θυπουργός θα έχει δεκαπέντε λεπτά. Ύστερα είναι η κυρία Γεν-
νηµατά και ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Κουτσούµπας, ο κ. Θεοδωρά-
κης και ο κ. Λεβέντης από δέκα λεπτά. Θα κλείσει αυτόν τον
κύκλο και τη συνεδρίαση ο κ. Δραγασάκης µε τη δευτερολογία
του, εκτός εάν ο Πρωθυπουργός κάνει χρήση –όπως έχει δι-
καίωµα από τον Κανονισµό- πεντάλεπτη τριτολογίας. Επ’ αυτού,
όµως, ο ίδιος θα ενηµερώσει το Σώµα.

Πιστεύω ότι η οικονοµία της συνεδρίασης γενικά έχει κρατηθεί
και µπορούµε να προχωρήσουµε.

Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αλέξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Άκουσα, κατ’ αρχάς, µε µεγάλη προσοχή την κ. Γεννηµατά που
ζήτησε τη σηµερινή συζήτηση. Είχε έναν άκρως επιθετικό τρόπο,
ώρες-ώρες αλαζονικό, καµµία φορά και υπερφίαλο, λες και ε-
πειδή το ΠΑΣΟΚ δεν υπάρχει στον τίτλο του κόµµατος που εκ-
προσωπεί εδώ στην Βουλή, σηµαίνει ότι ο κόσµος που µας α-
κούει ξέχασε ότι κυβερνούσε τα τελευταία χρόνια, µαζί µε τον κ.
Σαµαρά µάλιστα, το 2010-2015.

Και την άκουσα να ζητά µε στόµφο πολλές φορές να γίνουν
εκλογές τώρα, να γίνουν εκλογές σήµερα. Και µάλιστα να ασκεί
κριτική και στον κ. Μητσοτάκη από τα δεξιά ότι δεν ζητάει και
αυτός να γίνουν σήµερα εκλογές και ζητάει να γίνουν αφ’ ότου
η χώρα βγει από το µνηµόνιο. 

Δεν έχω καταλάβει, κυρίες και κύριοι της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης, διότι δεν µου κάνει την τιµή να µε ακούσει η κ. Γεν-
νηµατά, δεν βρίσκεται στην Αίθουσα, εάν είναι η ίδια ή κάποιος
άλλος που έστειλε µια επιστολή πριν από λίγες ηµέρες -όχι µόνο
σε εµένα, αλλά εάν δεν κάνω λάθος και σε όλους τους πολιτικούς
Αρχηγούς- στην οποία επεσήµαινε πόσο κρίσιµης εθνικής σηµα-
σίας ζήτηµα είναι η αναθεώρηση του Συντάγµατος και µάλιστα
πριν κλείσει η παρούσα κοινοβουλευτική θητεία, που σηµαίνει
δηλαδή, πριν ολοκληρωθεί η θητεία της Κυβέρνησης αυτής.
Γιατί; Γιατί εάν δεν ανοίξει η διαδικασία της συνταγµατικής Ανα-
θεώρησης –και το επεσήµαινε και στην επιστολή της- τότε η συν-
ταγµατική Αναθεώρηση θα πάει στις καλένδες του 2023 και βάλε.

Και αναρωτιέµαι, λοιπόν, πρώτον εάν είναι ο ίδιος άνθρωπος
που µου έστειλε πριν από λίγες εβδοµάδες αυτή την επιστολή ή
είναι κάποιος άλλος ή τι ακριβώς έχει αλλάξει. Τι έχει αλλάξει και
ζητάει σήµερα µε τόσο επιτακτικό τρόπο εκλογές, λίγες ηµέρες,
λίγες εβδοµάδες πριν ολοκληρωθεί η τελευταία αξιολόγηση και
πριν βγει η χώρα από το µνηµόνιο;

Με δύο λόγια, δηλαδή, για να το πω µε κατανοητό τρόπο,
εκλογές τώρα σηµαίνει να µην βγούµε από το µνηµόνιο. Αυτήν
την ακραία θέση ούτε ο κ. Μητσοτάκης δεν ετόλµησε να τη δια-
τυπώσει. Γιατί; Γιατί προφανώς έχει µια στοιχειώδη αίσθηση της
πραγµατικότητας και ξέρει ότι εάν το πει αυτό, πρώτοι οι δικοί
του άνθρωποι στην αγορά, σε κοινωνικούς φορείς, στους κοινω-
νικούς εταίρους, θα βγουν και θα τον πάρουν στο κυνήγι, όπως
για παράδειγµα ο κ. Μίχαλος του ΕΒΕΑ, ο οποίος δήλωσε σε
όλους τους τόνους ότι είναι καταστροφική επιλογή οι εκλογές
αυτήν την περίοδο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα παρακαλώ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Βλέπω ότι

είστε λίγο αναστατωµένος, κύριε Κεγκέρογλου. Το ξέρω. Δεν πει-
ράζει, ας είστε λίγο αναστατωµένος. Θα τα ακούσετε τώρα.
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Ή θα έβγαιναν από τον Σύνδεσµο Τουριστικών Επιχειρήσεων
και θα έλεγαν ότι βρισκόµαστε φέτος στο καλύτερο καλοκαίρι
που έχει δει η χώρα ποτέ στον τουρισµό µε ένα ρεκόρ που περι-
µένουµε να σπάσει και φέτος µε σχεδόν τριάντα εκατοµµύρια
τουρίστες και θα έλεγε «Μα, τι λες; Είναι δυνατόν; Έχεις το
µυαλό σου στο κεφάλι σου;». Και κυρίως όχι οι εκπρόσωποι της
αγοράς µόνο, αλλά εγώ θα έλεγα όποιοι σοβαροί άνθρωποι, εν
πάση περιπτώσει, τοποθετούνται στα πολιτικά πράγµατα του
τόπου στη βάση της λογικής. 

Εσείς, όµως, κυρία Γεννηµατά, ζητάτε εκλογές τώρα. Μάλιστα.
Και ποιο είναι το επιχείρηµά σας; Το επιχείρηµά σας είναι πριν
ολοκληρώσουµε την τελευταία αξιολόγηση να ρωτήσουµε τον
ελληνικό λαό. Έπιασε µια µεγάλη ευαισθησία να ρωτήσουµε τον
ελληνικό λαό εσάς, το κόµµα σας δηλαδή, που δεν ρωτήσατε κα-
νέναν ούτε για να φέρετε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο ούτε
για να µπούµε στο πρώτο µνηµόνιο ούτε µαζί µε τον κ. Σαµαρά,
για να µπούµε στο δεύτερο µνηµόνιο, ούτε όταν αποφάσιζε ο
προκάτοχός σας την καταστροφή των ασφαλιστικών ταµείων µε
το PSI ρωτήσατε κανέναν. 

Τώρα σας έπιασε η ευαισθησία και ζητάτε από εµάς, λίγο πριν
εκπληρώσουµε την εντολή που µας έδωσε ο ελληνικός λαός τον
Σεπτέµβρη του 2015 µε γνωστή τη συµφωνία στο τραπέζι -εντολή
που έδωσε σε εµάς- να ολοκληρώσουµε τη συµφωνία αυτή και
να βγάλουµε τη χώρα από το µνηµόνιο, να την αναζητήσουµε εκ
νέου. 

Ευτυχώς, βέβαια, την άποψή σας αυτή, κυρία Γεννηµατά, δεν
τη συµµερίζονται και όλοι οι σύµµαχοί σας στο Κίνηµα Αλλαγής
εξ όσων γνωρίζω. Και πιστεύω ότι και προσωπικά σας κάνει κακό.
Σας κάνει κακό να σύρεστε πίσω απ’ όσους στην παράταξή σας
βλέπουν την αναβίωση της συγκυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου,
αυτής της ολέθριας και για τον χώρο της σοσιαλδηµοκρατίας
συνεργασίας ΠΑΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας, ως σανίδα προσωπι-
κής τους σωτηρίας, τουλάχιστον πολιτικής.

Όµως -δεν καταλαβαίνω- εµάς δεν µας ακούτε, τους συντρό-
φους σας στην Ευρώπη, τους συντρόφους σας από το Ευρω-
παϊκό Σοσιαλιστικό Κόµµα δεν τους ακούτε; Στην ίδια Ευρωοµά-
δα ανήκετε. Δεν ακούσατε τον κ. Μπούλµαν, τον επικεφαλής της
Ευρωοµάδας, που κάλεσε όλα τα προοδευτικά πολιτικά κόµµατα
στην Ελλάδα να ενώσουν τις δυνάµεις τους στον κοινό δρόµο
για το µέλλον της χώρας, που δεν µπορεί να είναι πισωγύρισµα
αυτός ο δρόµος προς το µέλλον; Και τόνισε -διαβάζω τα λόγια
του-: «Δεν βλέπω καµµιά βελτίωση εάν η διακυβέρνηση της
χώρας αναληφθεί εκ νέου από τη Νέα Δηµοκρατία, η οποία έχει
τη µεγαλύτερη ευθύνη για τη βύθιση της χώρας στο χάος». Χρη-
σιµοποιώ δικά του λόγια όχι δικά µου, δεν είναι δικά µου αυτά
που σας λέω. Εν πάση περιπτώσει, θα έρθει ο καιρός να τα κου-
βεντιάσουµε αυτά.

Έρχοµαι τώρα στον κ. Μητσοτάκη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ανησυχήσαµε!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Φοβάµαι ότι

ανησυχήσατε και γι’ αυτό έρχοµαι στον κ. Μητσοτάκη. Ανησυχή-
σατε µην τυχόν και δεν ασχοληθώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Μου κόπηκαν τα ύπατα. Ανησύχησα προς το παρόν!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε Μη-
τσοτάκη, η ανησυχία, η αµηχανία, αλλά και η αδυναµία σας να
τοποθετηθείτε επί της ουσίας στα ζητήµατα της οικονοµίας φά-
νηκε από την επιλογή σας να ξεκινήσετε την οµιλία σας µε ένα
άλλο θέµα. Δεν το υποτιµώ ως θέµα, αλλά ξεκινήσατε µε αυτό,
δηλαδή µε το θέµα της βίας.

Θέλω, λοιπόν, ευθύς εξαρχής να καταδικάσω µε τον πλέον κα-
τηγορηµατικό τρόπο τις απαράδεκτες απειλές που δεχθήκατε
στο διαδίκτυο και τα υπονοούµενα που γράφτηκαν εναντίον σας
από κάποιον ο οποίος αυτοαποκαλείται «αναρχικός» και «µέλος
του Ρουβίκωνα». 

Θέλω να σας πω ότι είναι εξίσου καταδικαστέες και κατακρι-
τέες και µε τις αµέτρητες απειλές και τα υπονοούµενα και τις ευ-
θείες κατηγορίες και τις ευθείες απειλές που έχουµε δεχθεί τόσο
εγώ όσο και ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Κοτζιάς, µε γράµµατα
και µηνύµατα και επιστολές, µε δέµατα που είχαν και σφαίρες
και βλήµατα το τελευταίο διάστηµα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Τα βλήµατα ήταν του Καµµένου.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν είναι
αστείο, κύριε Μητσοτάκη. Όπως δεν ήταν αστείο και αυτό που
έγινε χθες σε εσάς, έτσι κι αυτές οι επιστολές µε σφαίρες... 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Με βλήµατα; 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ναι, ήταν

ένα µικρό βλήµα. Να σας πω και τη διάµετρο τώρα; Ρωτήστε τον
κ. Τόσκα. Αυτό είναι το πρόβληµά σας;

Το πρόβληµα που υπάρχει είναι υπαρκτό και είναι ότι η πολι-
τική ζωή του τόπου πράγµατι υπονοµεύεται από τη συµπεριφορά
ακραίων στοιχείων. Όµως, κύριε Μητσοτάκη, έχω -και θα το πω
ευθαρσώς και ευθέως- την αίσθηση ότι το ανησυχητικό τούτη
την ώρα στη χώρα -σε αντίθεση µε όσα δηλώνατε σε συνεντεύ-
ξεις σας σε πολιτικά περιοδικά του εξωτερικού- είναι µια έξαρση
εθνικισµού, εθνικολαϊκισµού, µια άνοδος επικίνδυνη της ακροδε-
ξιάς. Και βλέπω αυτό να µην σας ανησυχεί, όπως δεν σας ανη-
σύχησε όταν -όχι σε µένα και στον Κοτζιά, αλλά στους τριακό-
σιους Βουλευτές του Κοινοβουλίου και σε εσάς ακόµα- ήρθε κα-
τάπτυστη επιστολή σε όλους τους Έλληνες αιρετούς, εκλεγµέ-
νους Βουλευτές από ορισµένες πολιτιστικές ενώσεις που
αυτοαποκαλούνται παµµακεδονικές ενώσεις, η οποία επιστολή
απειλούσε ευθέως τους Βουλευτές ότι αν αποδεχθούν, αν ψηφί-
σουν συµφωνία µε τη βόρεια γειτονική χώρα σύνθετης ονοµα-
σίας που θα εµπεριέχει τον όρο «Μακεδονία», αυτό σηµαίνει ότι
υποπίπτουν σε αδικήµατα, όπως έλεγαν, που επισείουν ισόβια ή
θάνατο. Δεν υπήρξε από πλευράς σας καµµία ιδιαίτερη ανησυχία
γι’ αυτό. 

Και φτάσαµε στο αποτρόπαιο αυτό περιστατικό, που βεβαίως
όλοι καταδικάσαµε, στο περιστατικό του προπηλακισµού, του ξυ-
λοδαρµού σε µια δηµόσια εκδήλωση του Δηµάρχου της Θεσσα-
λονίκης, του Γιάννη Μπουτάρη. Και µου ασκήσατε κριτική και
σήµερα εδώ για τη δήλωση που έβγαλα εγώ αµέσως µετά, λίγες
ώρες µετά τον ξυλοδαρµό, στο διαδίκτυο, όπου χαρακτήριζα
τους δράστες «ακροδεξιούς τραµπούκους» και όχι αγανακτι-
σµένο πλήθος.

Τι ακριβώς σας πείραξε; Προφανώς και δεν σας πήγε στο
µυαλό ότι αυτή η δήλωση δεν είχε καµµία πρόθεση να υπερασπι-
στεί τους δράστες στον βαθµό που θα αποδεικνύονταν ότι θα
ήταν αγανακτισµένο πλήθος. Αλλά αυτό που σας πείραξε είναι
ότι τους χαρακτήρισα «ακροδεξιούς». 

Και γιατί σας πείραξε που τους χαρακτήρισα «ακροδεξιούς»;
Γιατί σας χαλάει το αφήγηµα, το κυρίαρχο αφήγηµα. Σας θυµίζω,
λοιπόν, τι είπατε σε διεθνές έγκυρο περιοδικό: Ότι στην Ελλάδα
δεν υπάρχει βία από την άκρα δεξιά, παρά µονάχα βία από την
άκρα αριστερά και ότι η Χρυσή Αυγή είναι σαν να µην υπάρχει.

Και εφόσον θέλετε να υποστηρίξετε αυτό το αφήγηµα –δεν
ξέρω αν το πιστεύετε ή αν το κάνετε επειδή στο κόµµα σας πε-
ριστοιχίζεστε από στελέχη που είτε έχουν θητεύσει είτε βρίσκον-
ται σε παράλληλη όµορη ιδεολογική πορεία µε την ακροδεξιά-,
ο λόγος για τον οποίο σας χαλάει το αφήγηµα ο χαρακτηρισµός
«ακροδεξιοί τραµπούκοι» είναι ότι βάζει τα πράγµατα στη θέση
τους. 

Σας ενόχλησε, λοιπόν, και γι’ αυτό όταν ο δήµαρχος ξυλοκο-
πήθηκε, επειδή έχετε αυτό το αφήγηµα, εσείς βγάλατε µια ανα-
κοίνωση σχεδόν ίσων αποστάσεων µε τα γνωστά «καταδικάζουµε
τη βία απ’ όπου και αν προέρχεται». Όταν εγώ ακούω σε ένα πε-
ριστατικό τόσο συγκεκριµένο και µε τόσο εµφανή την αιτία που
το προκαλεί να βγαίνει µια ανακοίνωση που λέει «καταδικάζω απ’
όπου και αν προέρχεται», βγάζω συµπέρασµα. Τι «απ’ όπου και
αν προέρχεται», κύριε Μητσοτάκη; Δεν καταλάβατε από πού
προήλθε αυτή η επίθεση; Δεν καταλάβατε; Δεν θέλετε να κατα-
λάβετε από πού προήλθε αυτή η επίθεση!

Αν εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα ένα στέλεχος της
Κεντρικής Επιτροπής του ΣΥΡΙΖΑ και δήµαρχο µιας µεγάλης
πόλης που λίγα λεπτά µετά από αυτό το περιστατικό έβγαζε ανα-
κοίνωση και έλεγε «καλά του κάνατε του προδότη», θα µπορούσα
να σταθώ;

Αν εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα πρώην στέλεχος
και πρώην περιφερειάρχη και διεκδικητή της ηγεσίας του κόµ-
µατός µου να κάνει δηλώσεις την ώρα ακριβώς του προπηλακι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 23 MΑΪΟΥ 2018 8025



σµού και του τραµπουκισµού και να λέει ότι ο δήµαρχος της Θεσ-
σαλονίκης είναι ένα «πολιτικό τραβέλι» και δεν καταδίκαζα αυτήν
την τοποθέτηση, θα µπορούσα να σταθώ; 

Εσείς, όµως, κύριε Μητσοτάκη, έχετε το θράσος όχι µόνο να
στέκεστε, αλλά και να µου επιτίθεσθε. Ενώ την ίδια στιγµή δεν
τολµάτε ούτε να αποπέµψετε τον δήµαρχό σας από τα όργανα
της Νέας Δηµοκρατίας που είπε «καλά του κάνανε του προδότη».
Αυτή, λοιπόν, είναι η διαφορά ήθους και πολιτικής τοποθέτησης,
ανάµεσα σε σας και σε µένα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Έρχοµαι τώρα σε όσα είπα προχθές στο Υπουργικό Συµβούλιο

και ξεσήκωσαν την οργή σας. Κοιτάξτε, η Νέα Δηµοκρατία είναι
ένα κόµµα που από τη Μεταπολίτευση και µετά είχε µια σαφή
διαχωριστική γραµµή, αλλά και µέτωπο ιδεολογικό -από τη Με-
ταπολίτευση και µετά λέω!- µε κόµµατα και πρόσωπα του ακρο-
δεξιού χώρου, όχι µόνο µε όσους είχαν δραστηριότητα σε
συλλογικότητες µιας ακραίας µορφής, αλλά και µε αυτό που θα
µπορούσε να πει κανείς «πολιτικά ορθή έκφραση», «politically
correct», όπως λένε στο χωριό µου.

Στην αρχή µετά τη Μεταπολίτευση υπήρχε ένα κόµµα που λε-
γόταν ΕΠΕΝ, το οποίο κόµµα είχε µαζέψει όλους τους νοσταλ-
γούς της δικτατορίας, του δικτάτορα Παπαδόπουλου, επικεφα-
λής της νεολαίας του οποίου ήταν ο κ. Βορίδης τότε. Αργότερα,
όταν έγινε κυβέρνηση ξανά η Νέα Δηµοκρατία µε τον Κώστα Κα-
ραµανλή, υπήρξε ο σαφής διαχωρισµός µε τη δηµιουργία του
κόµµατος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, ο οποίος έκανε
αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση Καραµανλή, η οποία Κυβέρνηση
Καραµανλή, καλή ώρα, και στο µακεδονικό είχε µια σαφή θέση
που είναι αυτή η θέση που υπερασπίζεται η χώρα µας τώρα στη
διαπραγµάτευση. Αυτή η Κυβέρνηση έκανε αντιπολίτευση και ζή-
τησε προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση και σας άσκησε έντονη
κριτική. 

Σήµερα, όµως, ο κορµός σχεδόν του κόµµατος αυτού που αυ-
τοτοποθετείται στον χώρο της ακροδεξιάς, της άκρας δεξιάς,
είναι ηγετική πτέρυγα στο κόµµα σας, κύριε Μητσοτάκη, στη Νέα
Δηµοκρατία.

Εν πάση περιπτώσει, αυτά θα τα βρείτε εσείς µεταξύ σας. Εγώ
θέλω σήµερα µε απόλυτη σαφήνεια να τοποθετηθώ και απέναντι
στην ιστορία και απέναντι στην ευθύνη που έχουµε απέναντι στην
ιστορία αυτού του τόπου, γιατί εκπροσωπώ µια παράταξη, η
οποία έχει τραβήξει πολλά. Και ξέρετε, ο λαός µας έχει και µνήµη
και συνείδηση. 

Η Αριστερά, λοιπόν, σ’ αυτόν τον τόπο, κύριε Μητσοτάκη ήταν
πάντοτε στη θέση του διωκόµενου, όχι του διώκτη. Τη βία και του
κράτους και του παρακράτους την έχει υποστεί για χρόνια στα
ξερονήσια, στις φυλακές, αλλά και στους δρόµους. Από τον Λαµ-
πράκη και τον Τσαρουχά µέχρι τον Κουµή και την Κανελλοπού-
λου και από τον Νίκο Τεµπονέρα µέχρι τον Παύλο Φύσσα. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Μην ανοίγετε, λοιπόν, αυτή τη συζήτηση, µε αυτόν τον επιθε-

τικό τρόπο, απέναντι σε εµάς που εκπροσωπούµε σ’ αυτά εδώ
τα έδρανα µια παράταξη µε πολύ µεγάλη ιστορία. Και πρέπει να
µάθετε να ξεχωρίζετε τις λέξεις της πολιτικής ρητορικής, που
πολλές φορές µπορεί να παίρνει και τον χαρακτήρα πολεµικής
ρητορικής ακόµη, από το µαρκάρισµα του τρικύκλου, κύριε Μη-
τσοτάκη. Διότι αυτά που συνέβησαν προχθές στη Θεσσαλονίκη
θυµίζουν άλλες εποχές, εποχές Γκοτζαµάνηδων, που η δηµοκρα-
τία δεν θα επιτρέψει να επιστρέψουν ποτέ.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Έρχοµαι τώρα στο θέµα που επίσης θίξατε και αφορά το ονο-

µατολογικό, το θέµα της κρίσιµης διαπραγµάτευσης µε τη βό-
ρεια γειτονική µας χώρα. 

Είπατε, κύριε Μητσοτάκη, ότι είναι απαράδεκτο η ελληνική Κυ-
βέρνηση να συζητά την πρόταση που έβαλε στο τραπέζι η άλλη
πλευρά. 

Πρώτα απ’ όλα, η ελληνική Κυβέρνηση τοποθετήθηκε σαφώς
ως προς αυτό το θέµα και εγκαίρως και εγώ προσωπικά, επιδιώ-
κοντας την τάχιστη δυνατή ενηµέρωση και συνεννόηση. 

Είπαµε από τη Σόφια, πριν ακόµα γυρίσω πίσω, στις δηλώσεις
µου στη συνέντευξη Τύπου ότι έχουµε ακόµα πολύ σηµαντικό
δρόµο να διανύσουµε, παρά το ότι έχουµε κάνει πρόοδο, για να

έχουµε συµφωνία και ότι προτεραιότητα για εµάς, για την ελλη-
νική πλευρά, είναι η εξασφάλιση του erga omnes και της συνταγ-
µατικής αναθεώρησης. 

Όπως είδατε, σ’ αυτό το θέµα είχαµε µια πρόοδο σηµαντική.
Ο κ. Ζάεφ είναι ο πρώτος πρωθυπουργός της γείτονος, που δη-
µόσια αποδέχθηκε αυτήν την προοπτική σύνθετης ονοµασίας
erga omnes, µε συνταγµατική αναθεώρηση. Αυτό δεν το έχετε
ξαναδεί στις περιόδους που το κόµµα σας βρισκόταν σε κυβερ-
νήσεις που διαπραγµατεύονταν, όπως επίσης δεν έχουµε ξανα-
δεί και τόσο µεγάλη πίεση να ασκείται στην εθνικιστική αντιπο-
λίτευση σήµερα της γειτονικής µας χώρας. 

Εµείς δηλώσαµε σαφώς ότι διαπραγµατευόµαστε στη βάση
τεσσάρων ονοµάτων που προτάθηκαν από τον Οργανισµό Ηνω-
µένων Εθνών και συγκεκριµένα το πακέτο προτάσεων του απε-
σταλµένου, του κ. Νίµιτς. Δεν θα µιλήσω άλλο για την ουσία της
διαπραγµάτευσης, από τη στιγµή που ο Υπουργός Εξωτερικών
είναι αυτή την ώρα στη Νέα Υόρκη και αύριο θα συνεχίσει τη δια-
πραγµάτευση. 

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, πράγµατι σε ένα έχετε δίκιο. Η δική
µας Κυβέρνηση και κάθε προοδευτική κυβέρνηση συζητά, όταν
διαπραγµατεύεται, δεν κρύβεται. Ειδικά καθόσον αφορά τα
εθνικά µας θέµατα δεν κρυφτήκαµε ποτέ, όπως εσείς κρυφτή-
κατε και αλλάξατε θέσεις. Κρυφτήκατε πίσω από τις πιο συντη-
ρητικές δυνάµεις της παράταξής σας. 

Πάνω απ’ όλα, εµείς δεν έχουµε καµµία διάθεση να καπηλευ-
θούµε τα εθνικά θέµατα, όπως τα καπηλεύθηκε ο προκάτοχός
σας, για να ρίξει τότε την κυβέρνηση του πατέρα σας, να κάνει
πολιτική καριέρα και να έρχεται σήµερα εδώ και να κρύβει και
άλλα ζητήµατα πίσω από τη θέση του για τα εθνικά θέµατα. 

Εµείς συζητάµε, διαφωνούµε, διαπραγµατευόµαστε όµως και
προσπαθούµε να βρούµε λύσεις. Πάντως, δεν κρυβόµαστε σε
κανένα θέµα, όπως αποδείξαµε και µε το Κυπριακό, τη σχέση
µας µε την Τουρκία και την Αλβανία και τώρα µε το ονοµατολο-
γικό.

Γιατί µόνο έτσι πιστεύουµε ότι µπορούµε να ανοίξουµε δρόµο
στο µέλλον, για να µπορέσει η Ελλάδα να ανακτήσει τον ρόλο
της, τον ρόλο που της αρµόζει στην περιοχή των Βαλκανίων,
στην Ευρώπη, αλλά και στον κόσµο, αντί να µένει εγκλωβισµένη
σε αντιδραστικά αντανακλαστικά και φοβικά σύνδροµα, όπως εί-
δαµε πριν λίγες ηµέρες να εκφράζονται και στη Θεσσαλονίκη. 

Έρχοµαι στα θέµατα της οικονοµίας. Κύριε Μητσοτάκη, στην
τοποθέτησή σας κάνατε ένα εσκεµµένο λάθος. Είπατε ότι κάναµε
εκλογές τον Σεπτέµβρη του 2015, έχοντας το πρόγραµµα της
Θεσσαλονίκης. Προφανώς και θυµάστε ότι υπήρχε η Θεσσαλο-
νίκη, ότι υπήρχε η συµφωνία στην οποία είχαµε καταλήξει µε
πολύ µεγάλες δυσκολίες -ένας δύσκολος συµβιβασµός- και ήταν
πάνω στο τραπέζι. 

Είπατε αυτό το συνειδητό ψέµα, διότι αυτό το οποίο σας πονά,
στην προσπάθειά σας να πείσετε τον ελληνικό λαό σώνει και
καλά ότι εµείς τον εξαπατήσαµε, είναι ακριβώς αυτό το γεγονός,
ότι δώσαµε όλες µας τις δυνάµεις σε µια δύσκολη και σκληρή
διαπραγµάτευση, για να υλοποιήσουµε την εντολή του. Όταν
βρεθήκαµε σε αδιέξοδο, γυρίσαµε πίσω, του είπαµε την αλήθεια
και ζητήσαµε εκ νέου την εντολή του. 

Ήρθατε, λοιπόν, σήµερα εδώ να συγκρίνετε τι, κύριε Μητσο-
τάκη; Να συγκρίνετε -όπως είδαµε σε πίνακες µάλιστα- τους ρυθ-
µούς ανάπτυξης της Ελλάδας µε τους αντίστοιχους ρυθµούς
άλλων χωρών της Ευρωζώνης; Μας παρουσιάσατε ένα διά-
γραµµα, που αφορά το τέταρτο τρίµηνο του 2017. 

Συγκρίνατε την Ελλάδα µε τη Γερµανία, την Ολλανδία, αλλά
και µε άλλες χώρες, οι οποίες, σας θυµίζω ότι έχουν βγει από τα
προγράµµατα δηµοσιονοµικής προσαρµογής εδώ και αρκετό
καιρό, εδώ και τρία, τέσσερα ή πέντε χρόνια, αν πάρουµε για πα-
ράδειγµα την Ιρλανδία. 

Να σας θυµίσω, όµως, κύριε Μητσοτάκη, ποια είναι η διαφορά
µας µε αυτές τις χώρες. Αυτές οι χώρες, ακόµη και αυτές που
είχαν µνηµόνια, δεν εκτόξευσαν το χρέος τους στο 180% του
ΑΕΠ, όπως εκτοξεύτηκε το χρέος της χώρας µας κατά τη διάρ-
κεια της Κυβέρνησης του κ. Σαµαρά και του κ. Βενιζέλου. Από το
120% πήγε στο 180% του ΑΕΠ. Είναι δικό σας κατόρθωµα αυτό.
Δεν φαντάζοµαι να έχετε το θράσος να πείτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ φταίει. 
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Βεβαίως, να σας θυµίσω, µιας και συγκρίνετε την Ελλάδα µε
την Κύπρο, ότι η Κύπρος έκανε κούρεµα καταθέσεων, κύριε Μη-
τσοτάκη. Αυτό ζητάτε να κάνουµε και εµείς; 

Ήρθατε, όµως, να συγκρίνετε και τις προβλέψεις του ΔΝΤ ή
και της Κοµισιόν µε τα πραγµατικά αποτελέσµατα, δηλαδή, µήλα
µε πορτοκάλια. Μήπως θέλετε να σας θυµίσω ότι η Επιτροπή και
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο προέβλεπαν οριακή ανάπτυξη το
2011 και τελικά καταλήξαµε να έχουµε ύφεση 10%; Μήπως θέ-
λετε να σας θυµίσω ότι το 2012 πάλι το ΔΝΤ, αλλά και η Κοµισιόν,
προέβλεπαν ανάπτυξη κοντά στο 1% και καταλήξαµε να έχουµε
ύφεση 6,5%; Σας έχω πει πολλές φορές ότι δεν γίνεται να κάνετε
συγκρίσεις µεταξύ προβλέψεων και αποτελεσµάτων, αλλά εσείς
επιµένετε σε αυτό. 

Μας είπατε, επίσης, διάφορα για τη δήθεν βιωσιµότητα του
χρέους το 2014, αναφερόµενος σε αυτές τις προβλέψεις του
ΔΝΤ. Εν τέλει, συµφωνείτε µε τις απόψεις του κ. Σαµαρά και του
Βενιζέλου τότε, που έλεγαν ότι δεν χρειάζεται αναδιάρθρωση
του χρέους, αλλά πρέπει να πάρουµε απλά ένα πιστοποιητικό
βιωσιµότητας, λέγοντας παντού ότι το χρέος µας είναι βιώσιµο;
Την ίδια στιγµή που τα λέγατε αυτά, αναφερόσασταν διαρκώς
στη δέσµευση για τη ρύθµιση του χρέους που δήθεν είχατε
πάρει από το 2012. Τελικά, αφού ήταν βιώσιµο το χρέος, γιατί
αναζητούσατε δέσµευση για αναδιάρθρωση; 

Επίσης, κύριε Μητσοτάκη, µιας και µπήκατε στον κόπο να φέ-
ρετε πίνακες και θέλετε να κάνουµε συγκρίσεις, να σας δώσω κι
εγώ ορισµένους πίνακες που για εµάς είναι ενδεικτικοί. 

Πρώτο και σηµαντικότερο θέµα η ανεργία. Η ανεργία εκτοξεύ-
θηκε από το 2010 έως το 2014 στο 27%, για να µειωθεί σήµερα
κατά επτά ποσοστιαίες µονάδες. Εδώ είναι ένα χαρακτηριστικό
διάγραµµα, το οποίο δείχνει πώς ανέβηκε η ανεργία τα πρώτα
χρόνια του ΠΑΣΟΚ του κ. Παπανδρέου. Χαρακτηριστικά δείχνει
ένα ανθρωπάκι να ανεβαίνει µια σκάλα αεροπλάνου. Στα χρόνια
του κ. Παπαδήµου εκτοξεύθηκε ως πύραυλος και στα χρόνια του
κ. Σαµαρά έφτασε σε ραδιενεργά επίπεδα. 

Σήµερα βρισκόµαστε στην ευχάριστη θέση να έχουµε µια βου-
τιά -γι’ αυτό κι έχουµε έναν δύτη στο διάγραµµα που σας δείχνω-
, στα χρόνια που εµείς κυβερνάµε κάνουµε βουτιά στην ανεργία
από το 27% στο 20%. 

Αυτός είναι ένας πίνακας που σας τον χαρίζω, κύριε Μητσο-
τάκη. Διότι για εµάς η ανεργία είναι κρίσιµος δείκτης για την κοι-
νωνική ισορροπία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Αλέξης Τσί-
πρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο
οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αντίστοιχους δείκτες µπορώ να σας έχω και για την απόδοση

του δεκαετούς οµολόγου, που δείχνουν πόσο άρχισε να ανεβαί-
νει στα χρόνια που ήταν Πρωθυπουργός ο κ. Παπανδρέου κι
έφτασε σε ραδιενεργά επίπεδα όταν ήταν Πρωθυπουργός ο κ.
Σαµαράς. 

Σήµερα έχουµε πιάσει το χαµηλότερο των τελευταίων δώδεκα
ετών σε ό,τι αφορά την απόδοση των δεκαετών οµολόγων του
ελληνικού δηµοσίου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Αλέξης Τσί-
πρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο
οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μιλήσατε και για επενδύσεις. Θέλετε να µιλήσουµε για επεν-
δύσεις; Θα σας χαρίσω και αυτόν τον πίνακα, ο οποίος αποδει-
κνύει ότι το 2017 αυτή η «καταστροφική» Κυβέρνηση έφτασε σε
άµεσες ξένες επενδύσεις ύψους σχεδόν 3,6 δισεκατοµµυρίων,
που είναι το µεγαλύτερο που έχει συµβεί στη χώρα από το 2008,
πριν από την κρίση, µε Κυβέρνηση Καραµανλή, που ήταν στα 3
δισεκατοµµύρια. 

Το καταθέτω. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Αλέξης Τσί-

πρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο
οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μας είπατε όµως και για το περιβόητο cash buffer. Πάλι ανα-

κρίβειες µάς είπατε. Μας είπατε ότι το περιβόητο «µαξιλαράκι»
θα δηµιουργηθεί από το υπερπλεόνασµα, από τη µη πληρωµή
δηλαδή συντάξεων, από τα ληξιπρόθεσµα του δηµοσίου που, πα-
ρεµπιπτόντως όµως, διαρκώς µειώνονται και έχουµε φτάσει σε
χαµηλό κρίσης. Δεν υπήρξε χαµηλότερο όριο στα ληξιπρόθεσµα
του δηµοσίου από τότε που µπήκαµε στα µνηµόνια. 

Μας είπατε, λοιπόν, πολλά. Αναρωτιέµαι αν αυτά που µας εί-
πατε τα είχατε ψάξει ή απλώς σας εκθέτουν κάποιοι από τους
συνεργάτες σας. 

Να σας ενηµερώσω, λοιπόν, ότι το cash buffer προκύπτει από
τις εκταµιεύσεις του ESM και από τις εξόδους της χώρας στις
αγορές, που έχει ήδη πραγµατοποιήσει δύο το τελευταίο διά-
στηµα. Καµµία σχέση δηλαδή µε αυτό που είπατε. Δεν πειράζει
όµως. 

Επίσης, φτάσατε στο σηµείο να µας πείτε ότι σας παρουσιά-
ζουµε ένα αναπτυξιακό σχέδιο κρυφά, ενώ οι ίδιοι έχουµε διεξά-
γει δεκατέσσερα περιφερειακά συνέδρια, έχουµε κουβεντιάσει
µε όλους τους φορείς στην τοπική αυτοδιοίκηση, τους παραγω-
γικούς φορείς, εκεί όπου εσείς καλούσατε τους δηµάρχους της
Νέας Δηµοκρατίας να µη συµµετέχουν. Έπρεπε να το ξέρετε ότι
έχουµε διεξάγει µεγάλο διάλογο. 

Μας είπατε, όµως, το πιο ωραίο απ’ όλα, γιατί µια φορά σας
ξέφυγε και είπατε ότι σας ενδιαφέρει η επικοινωνία και όχι η
ουσία. Σας ξέφυγε, το ξέρω, αλλά οι οµιλίες σας έχουν πάντα τη
γραφή των επικοινωνιολόγων, να βγάζουν συνθήµατα. Και τι µας
είπατε; Ωραίο σύνθηµα: «Η καθαρή έξοδος είναι το νέο βρώµικο
ψέµα του κ. Τσίπρα». Ωραίο σύνθηµα!

Μόνο πείτε µας, κύριε Μητσοτάκη: είναι βρώµικο ψέµα του κ.
Τσίπρα, αλλά είναι και βρώµικο ψέµα του κ. Γιούνκερ, του Προ-
έδρου της Κοµισιόν, που ήρθε και το είπε από αυτό εδώ το Βήµα;
Λέει βρώµικα ψέµατα η Κοµισιόν; Λέτε τα ίδια όταν πηγαίνετε στο
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα; Κάνετε τις ίδιες δηλώσεις όταν βγαί-
νετε έξω από τη χώρα µε αυτές που κάνετε εδώ; 

Μας είπατε -κι αυτό κι αν είναι θράσος!- ότι ανεβάζουµε τον
κατώτατο µισθό εµείς που δηµιουργήσαµε τη γενιά των 300
ευρώ. Μήπως να σας θυµίσω, κύριε Μητσοτάκη, ότι το 2012 και
µε τη δική σας υπογραφή µειώσατε τον κατώτατο µισθό κατά
22% και για τους νέους κατά 32%; Μήπως να σας θυµίσω ότι η
µερική απασχόληση το 2012 ήταν στο 40% και όταν αναλάβαµε
το 2015 είχε φτάσει στο 60%; Μέσα σε τρία χρόνια καταφέρατε
να καταστρέψετε κάθε προστατευτική δικλίδα για τον εργαζό-
µενο στην αγορά εργασίας και ιδιαίτερα για τους νέους εργαζό-
µενους. Και έχετε το θράσος εσείς να λέτε σε εµάς ότι δηµιουρ-
γήσαµε τη γενιά των 300 ευρώ! 

Και βεβαίως έχετε το ίδιο θράσος, επαναλαµβανόµενο, και για
τις συντάξεις, εσείς που ψηφίσατε τη ρήτρα µηδενικού ελλείµ-
µατος, που εµείς αποτρέψαµε, εσείς που µαζί µε το ΠΑΣΟΚ συ-
νολικά έχετε επιβάλει έντεκα διαδοχικές περικοπές ύψους 45
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Στους πρωταθλητές του κοψίµατος των
συντάξεων δεν χρειάζεται εµείς να κάνουµε τώρα εδώ καµµία ιδι-
αίτερη κριτική!

Δεν θα µακρηγορήσω άλλο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γιατί ήδη έχω µακρηγορήσει. Θα αναφερθώ για δυο λεπτά µο-
νάχα σε όσα ακούστηκαν από πλευράς σας ως προτάσεις. Πραγ-
µατικά έχει ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον, διότι για άλλη µια φορά
ήρθατε σε αυτό εδώ το Βήµα να µας πείτε ότι θα µειώσετε τη
φορολογία, κύριε Μητσοτάκη. Και µάλιστα µας µιλήσατε για την
κλίµακα της φορολογίας εισοδήµατος που πρέπει να είναι στο
9% η µικρή και για τις επιχειρήσεις θα είναι στο 20%. Αν δεν κάνω
λάθος, αυτό άκουσα ότι είπατε. 

Θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Μητσοτάκη. Όλα αυτά τα λέτε
προφανώς έχοντας εκ των προτέρων δηλώσει -ακούω από τα
στελέχη σας- ότι δεν θα αµφισβητήσετε το δηµοσιονοµικό πλαί-
σιο που έχει συµφωνήσει η χώρα, διότι λέτε ότι εσείς δεν θα κά-
νετε αυτά που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, ότι εσείς είστε σοβαρή πολιτική
δύναµη. Δηλαδή λέτε, µε δυο λόγια, ότι σε αυτό το δηµοσιονο-
µικό πλαίσιο εσείς θα έρθετε να µειώσετε τόσο ριζικά τη φορο-
λογία. Εγώ είµαι µαζί σας, παρακάτω να πέσει η φορολογία.
Μπορείτε όµως να µας πείτε, κύριε Μητσοτάκη, από πού θα κα-
λύψετε το κενό; Πόσα σχολεία θα κλείσετε; Πόσα νοσοκοµεία θα
κλείσετε; Πόσους θα απολύσετε; Πόσο πλεονάζον ιατρικό προ-
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σωπικό από τα νοσοκοµεία θα απολύσετε; Γιατί δεν τολµάτε να
δώσετε απαντήσεις; Λέτε ότι έχετε κοστολογηµένο πρόγραµµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και µιας και αναφέροµαι σε πλεονάζον προσωπικό, θα ήθελα

στη δευτερολογία σας, κύριε Μητσοτάκη, να µας εξηγήσετε αν
επιµένετε στην άποψη ότι η χώρα θα πρέπει να γυρίσει στο 1
προς 5 και όχι στο 1 προς 1 που έχουµε συµφωνήσει εµείς για
τις προσλήψεις στο δηµόσιο. 

Και ένα τελευταίο, αυτό για το πλεονάζον ιατρικό προσωπικό.
Επιµένετε για αυτό; Η µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων πηγαίνει
σε δηµόσια νοσοκοµεία. Δεν έχει την οικονοµική δυνατότητα να
πηγαίνει σε ιδιωτικά νοσηλευτήρια. Θέλω µια απάντηση για το
αν επιµένετε σ’ αυτήν τη λογική. 

Και κλείνω, κύριε Μητσοτάκη, λέγοντάς σας το εξής: Σήµερα
δεν ξεφύγατε από τον πειρασµό να ρίξετε λίγο -για άλλη µια
φορά, βέβαια δεν πειράζει- το επίπεδο της συζήτησης, αναµα-
σώντας µια από τις αγαπηµένες ειδήσεις που είδαµε τις τελευ-
ταίες µέρες στα πρωτοσέλιδα εφηµερίδων, µιας λαϊκίστικης
κοπής θα έλεγα, που σας στηρίζουν. Και ποιο ήταν αυτό; Πάµπλο
Ιγκλέσιας των Podemos, ο οποίος πήρε δάνειο, λέει, για να πάρει
σπίτι στη Μαδρίτη, ύψους -δεν ξέρω ακριβώς- 400-500 χιλιάδων
ευρώ. Βέβαια, να µην µιλήσουµε τώρα για το τι γίνεται στη Μα-
δρίτη, για τους εκπροσώπους του κόµµατος της Δεξιάς, που ο
ένας µετά τον άλλο περνάνε από τους εισαγγελείς για όσα κα-
ταχράστηκαν στο παρελθόν. 

Μου κάνει, όµως, εντύπωση. Λένε κάποιοι ότι στο σπίτι του
κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί, αλλά εσείς ήλθατε εδώ να
µας πείτε για τον Ιγκλέσιας που πήρε δάνειο για να πάρει σπίτι.
Κύριε Μητσοτάκη, δεν αγόρασε σπίτι µε offshore, ούτε αγόρασε
το σπίτι του Βολταίρου, ούτε έχει σπίτι δίπλα στο σπίτι του κ. Χρι-
στοφοράκου, µε πισίνα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Να είστε λίγο πιο συνεπής και πιο χαµηλός στους τόνους σας

γι’ αυτά τα ζητήµατα. 
Με τις υγείες σας!
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, εί-
κοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και δεκαοχτώ εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Εργαστήριο Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης και Κατάρτισης Χανίων, καθώς και είκοσι ένας µαθήτριες
και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυ-
µνάσιο Νεάπολης Λασιθίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ πολύ την κ. Φωτεινή (Φώφη) Γεννηµατά, Πρόεδρο
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ να πάρει τον
λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Κύριε Πρωθυπουργέ,
σας διαβεβαιώ ότι δεν αποτελεί απειλή για τη χώρα η διακοπή
της διαπραγµάτευσης, αλλά αντίθετα ευκαιρία. Όλοι γνωρίζουν
σε αυτόν τον τόπο ότι κάθε φορά που διαπραγµατεύεστε µόνο
καινούρια δεινά έρχονται για τις Ελληνίδες και τους Έλληνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Άκουσα µε έκπληξη την ευαισθησία σας, γιατί δήθεν δεν ενη-
µέρωναν οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ τον ελληνικό λαό. Και λέω
µε έκπληξη, γιατί πραγµατικά, κύριε Πρωθυπουργέ, χρειάζεται
πολύ θράσος να σηκωθείτε σε αυτό το  Βήµα εσείς, που προκη-
ρύξατε δηµοψήφισµα και το «όχι» το κάνατε «ναι» µέσα σε ένα
βράδυ και να µιλάτε για τον σεβασµό της άποψης του ελληνικού
λαού!

Σας έπιασε τώρα και ο πόνος για το Σύνταγµα. Δύο χρόνια
έχετε ανακοινώσει ότι θα λάβετε πρωτοβουλίες και µάλιστα εξω-
κοινοβουλευτικές διαδικασίες για την αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος, αλλά δεν τολµάτε να προχωρήσετε. Δεν θέλετε να προ-

χωρήσετε και δεν ανταποκριθήκατε στο αίτηµά µας. Ξέρετε γιατί;
Γίνατε πολύ γρήγορα πιο παλιό από το παλιό. Δεν θέλετε να αλ-
λάξει τίποτα. Εµείς εκφράζουµε σήµερα το νέο στην πολιτική ζωή
αυτού του τόπου και θέλουµε να αλλάξουµε ό,τι κρατά αυτήν τη
χώρα καθηλωµένη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Μας µιλάτε τώρα εσείς για το τι λέει ο κ. Γιούνκερ και το τι λέ-
νε οι εταίροι. Μα, πράγµατι κύριε Τσίπρα, οι µόνοι που από εδώ
και πέρα έχουν καθαρή έξοδο από τις υποχρεώσεις τους απέ-
ναντι στην Ελλάδα είναι οι εταίροι και οι δανειστές. Γιατί να πουν
κάτι διαφορετικό; Ψέµατα θα πουν οι άνθρωποι; Την αλήθεια
λένε. Το ερώτηµα είναι τι υποχρεώσεις και τι δεσµεύσεις έχουµε
εµείς και ποια είναι η προοπτική για τον τόπο και για τον λαό.

Όσο πια γι’ αυτήν την πολιτική πρεσβυωπία, να διακρίνετε
τους ακροδεξιούς όταν είναι µακριά, αλλά όταν είναι πολύ κοντά
σας, δίπλα σας, να µην τους βλέπετε και να µας κάνετε µαθή-
µατα εµάς µε ποιους πρέπει να συνεργαζόµαστε και µε ποιους
να µιλάµε, ακούστε να σας πω, κύριε Τσίπρα. Εµείς έχουµε χα-
ράξει µια αυτόνοµη πορεία, µια αυτοδύναµη στρατηγική και εί-
µαστε οι µόνοι σήµερα εδώ που παρουσιάσαµε πέντε πυλώνες
για το τι σηµαίνει εθνική γραµµή και έξοδος πραγµατικά από την
κρίση και τα µνηµόνια. Κι όταν θα έλθει η ώρα των εκλογών,
αυτήν την πρόταση εµείς θα βάλουµε στο τραπέζι και σας καλώ
τότε όλους να έλθετε να τοποθετηθείτε για το τι πρέπει να γίνει
για τον τόπο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Γιατί, δυστυχώς, ούτε και σήµερα µιλήσατε για την ουσία.
Ακούστηκαν γενικότητες, αφορισµοί, αστεϊσµοί και βέβαια συνε-
χείς αναφορές στο παρελθόν, παρελθοντολογία µε µερικές εξαι-
ρέσεις, γιατί υπάρχουν εποχές που εξαιρούνται από τον λόγο
σας και την κριτική σας.

Βέβαια, σήµερα πήγατε κάτι να πείτε και αναθάρρησα. Λέω:
Να, επιτέλους, άρχισε να µιλάει για τις ευθύνες της Νέας Δηµο-
κρατίας. Γιατί µιλήσατε γι’ αυτούς που χρεοκόπησαν τη χώρα και
µετά την έβαλαν στα µνηµόνια. Μέχρι πρότινος λέγατε ότι τα
µνηµόνια έφεραν την κρίση και τη χρεοκοπία. Και λέω: Να τος,
αναφέρεται επιτέλους στις ευθύνες της κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας από το 2004 ως το 2009. Όµως στη συνέχεια, µόλις
πήγατε κάτι να πείτε για το χρέος, τα ξεχάσατε όλα. Όχι, δεν
υπήρχε χρέος, δεν παρέλαβε τίποτα η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Ως εκ θαύµατος,
αυτά τα έχετε διαγράψει από τη µνήµη σας και εγώ αναρωτιέµαι:
ως πότε θα τους καλύπτετε και τι σας δένει τελικά;

Θέλω όµως να µας απαντήσετε ευθέως, γιατί βρισκόµαστε σε
ένα κρίσιµο σταυροδρόµι, καθώς δεν µας είπατε απολύτως τί-
ποτα, κύριε Πρωθυπουργέ, για το τι θα γίνει τελικά µε το δηµόσιο
χρέος, ποιο είναι το πλάνο µε το οποίο διαπραγµατεύεστε. Είναι
προφανές ότι η µέχρι σήµερα τακτική σας απέτυχε. Ποιες είναι
εποµένως οι συµµαχίες σας; Ποιος είναι ο συγκεκριµένος σχε-
διασµός σας για την εφαρµογή των αποφάσεων του Eurogroup
τόσο το 2012 όσο και τα τελευταία χρόνια; Εκτός αν τελικά κινεί-
στε στη λογική «ό,τι µας δώσουν, ό,τι πάρουµε».

Δεύτερο θέµα. Έχετε δεσµευθεί σε δυσβάσταχτα πρωτογενή
πλεονάσµατα 3,5% του ΑΕΠ για πέντε χρόνια. Τα πετύχατε µε
φοροεξόντωση και ισοπεδωτικές περικοπές στις δηµόσιες δαπά-
νες. Μόνο στο πρώτο τετράµηνο του 2018 προκαλέσατε µει-
ώσεις στις δαπάνες για τα νοσοκοµεία κατά 294 εκατοµµύρια.
Μην ανησυχείτε. Δεν θα αφήσετε δηµόσιο νοσοκοµείο για να το
κλείσει ο κ. Μητσοτάκης, που πολύ αµφιβάλλω αν θα είναι ο επό-
µενος Πρωθυπουργός, όπως νοµίζετε ή όπως προσπαθείτε.
Έχετε γίνει ο καλύτερος χορηγός της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε
Τσίπρα, µε την πολιτική σας. Θα τα έχετε κλείσει εσείς! Τα έχετε
αφήσει να καταρρεύσουν.

Μόνο για τον Απρίλιο στις δαπάνες για τις δηµόσιες επενδύ-
σεις έχουµε µείωση κατά 229 εκατοµµύρια ευρώ. Έχετε καταλά-
βει ότι η µείωση των στόχων για τα πρωτογενή πλεονάσµατα
είναι όρος επιβίωσης της οικονοµίας και της κοινωνίας; Σας προ-
βληµατίζει ότι µε την επίτευξη αυτών των δυσθεώρητων πρωτο-
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γενών πλεονασµάτων φαίνεται να κερδίζει έδαφος όλο και πε-
ρισσότερο µια πολύ επικίνδυνη αντίληψη η οποία µπορεί να µε-
τατρέψει τις θυσίες των Ελλήνων πολιτών σε µπούµερανγκ εις
βάρος τους; 

Ποια είναι η αντίληψη αυτή; Η λογική ότι δεν είναι απαραίτητο
να υλοποιηθούν προς το παρόν µέτρα ελάφρυνσης του χρέους,
λόγω ακριβώς αυτών των υψηλών πλεονασµάτων. Μια χαρά,
λέει, τα καταφέρνετε. Δεν ξέρουν, βέβαια, ότι εδώ έχει γονατίσει
ο ελληνικός λαός.

Έχετε βάλει θηλειά στον λαιµό της χώρας, κύριε Τσίπρα, και
φαίνεται ότι αυτό δεν σας ενδιαφέρει καθόλου.

Τρίτο ζήτηµα. Μιλάτε για καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια.
Πέραν του ότι έχετε προνοµοθετήσει µέτρα για τα επόµενα χρό-
νια, για τις συντάξεις, για το αφορολόγητο, τι είδους επιτροπεία
παζαρεύετε τελικά; Έχουµε ακούσει διάφορες εκδοχές. Από ό,τι
φαίνεται θα είναι υπερενισχυµένη σε σχέση µε τις άλλες χώρες.
Γιατί βέβαια δεν θα έρχονται τα κλιµάκια στο «HILTON» για «τσάι
και συµπάθεια». Θα µπορούν ναι ή όχι οι εταίροι µας να αποφα-
σίζουν στο Eurogroup και νέα µέτρα, εάν δεν είναι ικανοποιηµέ-
νοι, και µάλιστα ερήµην της ελληνικής Κυβέρνησης;

Τέταρτον. Πήρατε την ευθύνη να δηµιουργήσετε αυτό το χρη-
µατοδοτικό «µαξιλάρι», µέσω των υπερπλεονασµάτων, των repos
και του ακριβού δανεισµού. Και βέβαια να µην µας διαφεύγει ότι
µε τον τρόπο αυτό αυξάνετε εσείς σήµερα το χρέος. 

Θεωρείτε ότι αυτό διασφαλίζει τη χώρα, όταν οι ρυθµοί ανά-
πτυξης παραµένουν κάτω του 2% και οι απαραίτητες προοδευ-
τικές µεταρρυθµίσεις αφήνονται στις καλένδες;

Έχετε κατανοήσει τι µήνυµα θα στείλει στις αγορές η χρησι-
µοποίηση αυτού του «µαξιλαριού», τι έκρηξη µπορεί να προκα-
λέσει στα επιτόκια δανεισµού της χώρας; 

Βέβαια, σήµερα ακούσαµε για πρώτη φορά -το σηµείωσα και
έχει ενδιαφέρον αυτό- τον κύριο Πρωθυπουργό να οµολογεί ότι
ως «πάτωµα» βρίσκεται στη λογική της διαπραγµάτευσής του η
«πιστωτική προληπτική γραµµή». Προφανώς, η «καθαρή έξοδος»
θόλωσε και η νέα επιχείρηση πολιτικής εξαπάτησης κατέρρευσε. 

Πέµπτο σηµείο είναι ότι δεν µας είπατε τίποτε απολύτως για
τα κόκκινα δάνεια και την προστασία της πρώτης κατοικίας, που
βεβαίως είναι ανύπαρκτη. Αυτός ο αφελληνισµός των τραπεζών
που κάνετε, δεν βοηθά ούτε για τη διαχείριση των κόκκινων δα-
νείων ούτε για τη χρηµατοδότηση της πραγµατικής οικονοµίας. 

Το έκτο σηµείο αφορά στον νόµο Κατρούγκαλου και τη νέα
µείωση συντάξεων, που έχετε συµφωνήσει και έχετε υπογράψει.
Δεν µας έχετε απαντήσει: Θα συνεχίσετε να στηρίζετε τον νόµο
Κατρούγκαλου ο οποίος υπονοµεύει την κοινωνική ασφάλιση;

Έχει ακουστεί πάρα πολλές φορές και έχει γίνει πολύ συνηθι-
σµένη η κριτική ότι το ΠΑΣΟΚ έχει κόψει τόσες φορές και έχει
µειώσει τις συντάξεις. Όταν γίνονταν πριν από τόσα χρόνια αυτές
οι µειώσεις, υπήρχε έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης 35 δισε-
κατοµµύρια σε ετήσια βάση. Εσείς τις κόβετε τώρα για να πετύ-
χετε το υπερπλεόνασµα που έχετε συµφωνήσει, απλά και µόνο
για να παραµείνετε στην εξουσία. Η διαφορά είναι τεράστια και
δείχνει ακριβώς την αντίληψή σας. Και δεν έχει καµµία σχέση η
αντίληψη αυτή ούτε µε προοδευτική κυβέρνηση ούτε µε τις αξίες
και τις αρχές της Αριστεράς. Αντίθετα, τις κάνει κουρέλια. 

Τα ψέµατα, λοιπόν, τελείωσαν κυριολεκτικά. Ο κ. Τσακαλώτος
πολύ κυνικά παραδέχθηκε ότι έβαλε στόχο αυτό το υπερπλεό-
νασµα, για να µπορεί µετά να το µοιράζει σε όσους θέλει, µε τις
δικές του πελατειακές λογικές. 

Και µετά από αυτό έρχεται στη Βουλή και µας λέει ότι το
ΠΑΣΟΚ και το Κίνηµα Αλλαγής έχουν µείνει πάρα πολύ πίσω.
Πράγµατι, δεν µπορούµε να παρακολουθήσουµε τον κατήφορό
του. 

Όσο για τα πράσινα, κόκκινα και πορτοκαλί φανάρια, που µας
έλεγε προηγουµένως, είναι προφανές ότι είχε πάρα πολύ χρόνο
στην πλατεία Συντάγµατος να παρακολουθήσει τις αλλαγές των
φαναριών, όταν πρωταγωνιστούσε στον αντιµνηµονιακό λαϊκι-
σµό, µαζί µε τον κ. Βαρουφάκη και τη Χρυσή Αυγή! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ναι, µένουµε πίσω! Δεν µπορούµε να ακολουθήσουµε αυτόν
τον κατήφορο, ιδιαίτερα σήµερα που εσείς, όλη η Κυβέρνησή

σας, έχει γίνει το δεξί χέρι των δανειστών. 
Ακούσαµε πολλά «πρέπει» και πολλά «θα», ιδιαίτερα όσον αφο-

ρά τις εργασιακές σχέσεις, τον κατώτερο µισθό και την αδήλωτη
εργασία. Παθαίνω µία αλλεργία όταν ακούω µία κυβέρνηση να
χρησιµοποιεί τα «πρέπει» και τα «θα». Ποιος σας εµπόδισε τόσα
χρόνια να υλοποιήσετε αυτές τις προθέσεις και τις πολιτικές σας;
Και έρχεστε µετά από τόσο καιρό σήµερα µε το ολιστικό σχέδιο
να προσθέσετε και άλλα «θα» και άλλες υποσχέσεις και άλλα
«πρέπει», που δεν θα γίνουν ποτέ, γιατί δεν θα προλάβετε, πέρα
από το ότι δεν επιθυµείτε; 

Και πώς, αλήθεια, µειώνετε την ανεργία και περηφανεύεστε
κιόλας γι’ αυτό; Ξέρετε τι κάνετε; Μοιράζετε µία θέση εργασίας
στα δύο, µε ελαστικές µορφές απασχόλησης και µισθό 390
ευρώ. Εάν γι’ αυτό θριαµβολογείτε, µπράβο σας, συγχαρητήρια!

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα και µοναδικό συµπέρασµα
βγαίνει από αυτήν τη συζήτηση σήµερα και είναι αυτό που επι-
βεβαιώνει τον λόγο για τον οποίο ζήτησα να γίνει η συζήτηση και
να προχωρήσει η χώρα άµεσα σε εκλογές: Για να γίνουν παρελ-
θόν τα µνηµόνια, πρέπει να γίνετε πολιτικά παρελθόν εσείς, κύριε
Τσίπρα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ):

Τον λόγο έχει τώρα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κύριε Τσίπρα, σας άκουσα στο τέλος της οµιλίας σας να
επαναλαµβάνετε αρκετές φορές το σύνθηµα: «Η Ελλάδα δεν γυ-
ρίζει πίσω». Σκέφτηκα ότι κάτι µου θυµίζει αυτό το σύνθηµα και
ανέτρεξα λίγο στη µνήµη µου. Είναι το σύνθηµα που είχε χρησι-
µοποιήσει ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης στις εκλογές του 1993.
Σας το λέω απλώς για να το γνωρίζετε, επειδή µπορεί οι επικοι-
νωνιολόγοι σας να θέλουν να το χρησιµοποιήσουν και στην προ-
εκλογική εκστρατεία: Μην εκτεθείτε, γιατί όπως ξέρετε για εµάς,
δυστυχώς, αυτή ήταν µια εκλογή η οποία δεν πήγε πολύ καλά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάµε, κύριε Τσίπρα, στο ζήτηµα του «Ρουβίκωνα». Καλοδε-

χούµενη η καταδίκη της απειλής, την οποία δέχθηκα επώνυµα
από το επώνυµο ηγετικό στέλεχος του «Ρουβίκωνα». Μπορώ να
σας πω ότι σε ό,τι µε αφορά µάλλον λάθος στόχο διάλεξαν, διότι
απειλές σε εµένα, αλλά και στη Νέα Δηµοκρατία, δεν περνάνε. 

Όµως, το πρόβληµα -ξέρετε- δεν είναι τόσο το γεγονός ότι µία
οργάνωση στοχοποιεί µε αυτόν τον τρόπο ή µε υπονοούµενα
έναν πολιτικό Αρχηγό. Το µεγαλύτερο πρόβληµα, κύριε Τσίπρα,
είναι ότι εσείς σήµερα και τις προηγούµενες µέρες δεν δώσατε
την απαραίτητη σηµασία στις υπόλοιπες αναρτήσεις, τις οποίες
έκανε ο «Ρουβίκωνας», σχετικά µε τις επιθέσεις που έκανε στο
Συµβούλιο της Επικρατείας, µε το τι έκανε στον Δήµο της Τήνου,
µε τον τρόπο που αντιµετωπίζει πρεσβείες, στις οποίες επιτίθεται
ανενόχλητος. 

Διαβάζω την ανάρτηση του κ. Καλαϊτζίδη για την επίθεση στο
Συµβούλιο της Επικρατείας, όπου λέει: «Το ισόγειο του Συµβου-
λίου της Επικρατείας ισοπεδώθηκε, δώσαµε ένα µήνυµα σε όλα
αυτά τα λαµόγια-δικαστές» και τα λοιπά. 

Πώς είναι δυνατόν –και το καταθέτω στα Πρακτικά- σε µια ευ-
νοµούµενη πολιτεία να γίνονται ανεκτές τέτοιες αναρτήσεις,
αλλά και τέτοιες πράξεις, από τη στιγµή που γνωρίζετε ποιοι τα
κάνουν; Δεν κρύβονται, επώνυµα σας τα λένε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι κάνετε ακριβώς για αυτό; Θα τολµούσα να ρωτήσω τι κάνει
η δικαιοσύνη, αλλά τι κάνετε και εσείς; Έχετε ποτέ συλλάβει κά-
ποιον από αυτούς τους κυρίους; Θυµάµαι την τελευταία φορά
που είχαν εισέλθει στη Βουλή ότι περίπου τους δώσαµε και τα
περιπολικά για να τους επιστρέψουµε πίσω από εκεί που ήρθαν. 

Άρα, το ζήτηµα, λοιπόν, µε τον «Ρουβίκωνα», κύριε Τσίπρα, εί-
ναι πολύ ξεκάθαρο και αυτό για το οποίο σας κατηγορώ είναι πο-
λύ συγκεκριµένο: Δείχνετε επιλεκτική ανοχή σε αυτές τις οµάδες.
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Θα πρέπει να καταλάβετε ότι δηµοκρατική οµαλότητα και «Ρου-
βίκωνες» δεν πάνε µαζί και θα πρέπει να διαλέξετε ποιον από
τους δύο τελικά θα προστατεύσετε. 

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του τρόπου µε τον οποίον αντιµε-
τωπίσαµε ως Νέα Δηµοκρατία την επίθεση, την οποία δέχθηκε ο
Δήµαρχος Θεσσαλονίκης κ. Μπουτάρης. 

Θέλω να χρησιµοποιήσω αυτό το παράδειγµα για να κατα-
δείξω στην Εθνική Αντιπροσωπεία την πολύ µεγάλη άνεση που
έχετε να διαστρεβλώνετε γεγονότα και δηλώσεις.

Στη δευτερολογία σας αναφερθήκατε στο γεγονός ότι εµείς
καταδικάσαµε την επίθεση χωρίς να πούµε ποιοι την προκάλε-
σαν, ότι πήραµε ίσες αποστάσεις. 

Σας διαβάζω, λοιπόν, τη δήλωση την οποία κάναµε, πρώτοι
εµείς, πριν τοποθετηθεί ο ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα κόµµατα για
την επίθεση στον κ. Μπουτάρη: «Η Νέα Δηµοκρατία καταδικάζει
µε τον πιο απερίφραστο τρόπο την επίθεση που δέχθηκε ο Δή-
µαρχος Θεσσαλονίκης Γιάννης Μπουτάρης. Οι δράστες της ση-
µερινής» -προσέξτε- «φασιστικής επίθεσης πατριδοκάπηλων
πρέπει να συλληφθούν αµέσως». Αυτό είπαµε, κύριε Τσίπρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ή δεν σας ενηµερώνουν σωστά οι συνεργάτες σας ή ψεύδε-

στε συνειδητά. Ελπίζω πραγµατικά να είναι το πρώτο. Το κατα-
θέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως προς την προσπάθειά σας συστηµατικά να ισχυριστείτε ότι
η Νέα Δηµοκρατία έχει κάποιου είδους ιδεολογική συγγένεια µε
τη Χρυσή Αυγή, κοιτάξτε: Εσείς µαζί µε τη Χρυσή Αυγή ρίξατε
την προηγούµενη κυβέρνηση. Να µην ξεχνιόµαστε!

Εσείς επιχειρήσατε µαζί µε τη Χρυσή Αυγή να αλλάξετε τον
εκλογικό νόµο. Θυµάµαι ακόµα τη δήλωση του κ. Βούτση ότι
είστε στους εκατόν ενενήντα επτά, διότι τότε προσµετρούσατε
τη Χρυσή Αυγή στους υπολογισµούς…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεν έχω κά-
νει τέτοια δήλωση, αλλά συνεχίστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Πώς δεν την έχετε κάνει; Θα τη βρω και θα σας τη φέρω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεν θα τη
βρείτε πουθενά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Δεν πειράζει. Νοµίζω ότι όλοι έχουµε...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Βούτση, µας µπλέκετε! Μια κάθεστε εκεί, µια κάθεστε

κάτω. Αποφασίστε πού θέλετε να είστε.
Εν πάση περιπτώσει, κύριε Τσίπρα, για κοιτάξτε λίγο προς τον

συγκυβερνήτη σας. Σας θυµίζω ότι συγκυβερνάτε µε τον κ. Πάνο
Καµµένο και τους Ανεξάρτητους Έλληνες. Θέλετε να µου πείτε
ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είναι ένα κόµµα του µετριοπαθούς
φιλελεύθερου κέντρου. Έτσι δεν είναι; Επειδή κάθονται στο κέν-
τρο, είναι και µετριοπαθείς! Ας σοβαρευτούµε λίγο! Δεν γνωρι-
ζόµαστε εδώ πέρα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αναρωτιέµαι: Μήπως κάτι δεν πάει καλά τελευταία, κύριε

Τσίπρα, στη συγκυβέρνηση; Ο κ. Καµµένος έχει να εµφανιστεί
στην Ολοµέλεια κανένα δίµηνο. Ο κ. Πάνος Καµµένος δεν φαί-
νεται τελευταία να είναι εξαιρετικά πρόθυµος να υπερασπιστεί
τις κυβερνητικές επιλογές. Το µόνο που σας ενώνει µε τον κ.
Καµµένο είναι ο εθνολαϊκισµός και η καρέκλα. Τίποτε άλλο. Ιδε-
ολογική συγγένεια δεν έχετε και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες τοπο-
θετούνται ξεκάθαρα στα δεξιά της Νέας Δηµοκρατίας. Άρα, αυτά
τα περί εκλεκτικής συγγένειας µεταξύ της Νέας Δηµοκρατίας και
της Χρυσής Αυγής να τα αφήσετε.

Τώρα, ως προς την αναφορά σας για τον κ. Ψωµιάδη, νοµίζω
ότι ρωτάτε τον λάθος άνθρωπο. Μάλλον την κ. Γεννηµατά πρέπει
να ρωτήσετε διότι, εξ όσων γνωρίζω, ψήφισε στις εκλογές του
ΚΙΝΑΛ ο κ. Ψωµιάδης. Άρα, νοµίζω ότι καταλαβαίνετε όλοι ότι µι-
λάµε για περιπτώσεις που σε καµµία περίπτωση δεν µπορούν να
ταυτιστούν… 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Δεν ξέρω ποιον ψήφισε, αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Έχει κάνει και δήλωση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Δεν ανήκει σε εσάς;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Όχι, δεν ανήκει σε εµάς. Καµµία σχέση δεν έχει ο κ. Ψω-
µιάδης µε τη Νέα Δηµοκρατία εδώ και πολύ καιρό. Εξάλλου το
έχει δηλώσει και ο ίδιος. 

Για το σκοπιανό τι κατάλαβα, κύριε Τσίπρα, από αυτά που εί-
πατε; Μας είπατε ότι διαπραγµατεύεστε, µας είπατε ότι είναι µε-
γάλη επιτυχία το γεγονός ότι οι Σκοπιανοί επιτέλους φαίνεται να
υιοθετούν αυτό που εµείς ουσιαστικά επιβάλαµε ως εθνική γραµ-
µή, όχι απλώς το «erga omnes», αλλά και την αλλαγή του Συν-
τάγµατος. Μόνο που φοβάµαι ότι εδώ πέρα είδατε το τυρί, αλλά
δεν είδατε τη φάκα. 

Το πρόβληµα µε το όνοµα «Δηµοκρατία του Ίλιντεν» έχει να
κάνει µε το γεγονός ότι το ίδιο το όνοµα αποτελεί σύµβολο αλυ-
τρωτικών διαθέσεων της γειτονικής χώρας. Επειδή σας ρώτησα
ευθέως αν απορρίψατε ή όχι τη συγκεκριµένη ονοµασία και δεν
απαντήσατε, εικάζω…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Απάντησα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Δεν απαντήσατε. Μπορείτε στην τριτολογία σας να πείτε
ξεκάθαρα: Δεν συζητάµε το όνοµα «Δηµοκρατία του Ίλιντεν».
Πείτε το, για να αποσαφηνίσετε τουλάχιστον τι γίνεται µε αυτό
το θέµα. 

Εικάζω ότι το ζήτηµα αυτό είναι ακόµα στο τραπέζι. Φαντάζο-
µαι ότι ίσως γι’ αυτό επικοινώνησαν µαζί σας και ο κ. Πενς και η
κ. Μέρκελ. Η εντύπωση που δίνετε είναι πως είναι κάτι που είχατε
συµφωνήσει ήδη και τώρα το ξανασκέφτεστε. Απαντήστε, λοι-
πόν, ρητά και ξεκάθαρα ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας,
εάν το όνοµα αυτό εξακολουθεί να είναι στο τραπέζι των συζη-
τήσεων. 

Εν πάση περιπτώσει, όπως σας έχω ξαναπεί, προσέξτε λίγο
όταν διαπραγµατεύεστε. Όταν διαπραγµατεύεστε µόνος σας -
και ειδικά βράδυ- τίποτα καλό δεν προκύπτει για τη χώρα από
τέτοιες διαπραγµατεύσεις. Αρκετή ζηµιά έχετε κάνει στην οικο-
νοµία. Δεν χρειάζεται να προσθέσουµε άλλη βλάβη και στα
εθνικά ζητήµατα. 

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα της οικονοµίας. Να ξεκινήσω µε
αυτό το πολύ ωραίο διάγραµµα µε τον κ. Παπανδρέου σε µια
σκάλα, τον κ. Παπαδήµο σε έναν πύραυλο, αλλά και κάποια ρα-
διενεργά σύµβολα. Μόνο που τα µπλέξατε λίγο, γιατί µάλλον δώ-
σατε το διάγραµµα χωρίς να δείτε τι δείχνει. Το διάγραµµα
δείχνει ξεκάθαρα τη ραγδαία αποκλιµάκωση των spreads από τη
στιγµή που ανέλαβε η κυβέρνηση Σαµαρά. Μα, δεν το βλέπετε,
κύριε Τσίπρα; Δηλαδή εγώ κανονικά εδώ θα έπρεπε να προ-
σθέσω ένα υποβρύχιο µε τη δική σας λογική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι να σας πω δηλαδή; Όταν χειρίζεστε τέτοια πράγµατα, καλό
είναι να κοιτάτε και τι καταθέτετε στα Πρακτικά, διότι µπορεί να
εκτεθείτε. 

Μιας και µιλάµε για διαγράµµατα, έγινε µεγάλος λόγος για το
δηµόσιο χρέος, το οποίο αναµφισβήτητα είναι µια πολύ σοβαρή
υπόθεση. Εγώ σας απέδειξα µε πολύ συγκεκριµένα τεκµήρια ότι
το δηµόσιο χρέος κατά το ΔΝΤ θεωρείτο βιώσιµο κατά το 2014
και έπαψε να θεωρείται βιώσιµο το 2017. Δεν απαντήσατε σε
αυτό, αλλά όσο σηµαντικό και αν είναι το δηµόσιο χρέος, άλλο
τόσο σηµαντικό για τους πολίτες που µας ακούν σήµερα είναι το
ιδιωτικό χρέος, κύριε Τσίπρα.

Θα σας δείξω, λοιπόν, έναν πίνακα ακόµα, ο οποίος είναι χα-
ρακτηριστικό τού αποτελέσµατος της δικής σας πολιτικής για
τον µέσο Έλληνα. Κοιτάξτε, κύριε Τσίπρα, τι δείχνει αυτός ο πί-
νακας. Αυτό είναι το ιδιωτικό χρέος, είναι οι ληξιπρόθεσµες φο-
ρολογικές οφειλές και είναι και οι ληξιπρόθεσµες ασφαλιστικές
οφειλές. 

Το 2014 το ύψος, το άθροισµα των οφειλών των ιδιωτών στο

8030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δηµόσιο, εφορία και ασφαλιστικά ταµεία, ήταν 85 δισεκατοµµύ-
ρια. Το 2017 το νούµερο αυτό εκτινάχθηκε στα 132 δισεκατοµ-
µύρια και µετά αναλογίζεστε γιατί ζητάµε µείωση φόρων και
µείωση εισφορών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερ-
θέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι έχετε οδηγήσει την οικονοµία σε απόλυτη ασφυξία, έχετε

υπονοµεύσει τα δηµόσια έσοδα και έχετε υπονοµεύσει την ευ-
ρωστία των ασφαλιστικών ταµείων. Διότι το άθροισµα φορολο-
γικής και ασφαλιστικής επιβάρυνσης πια είναι µη διαχειρίσιµο για
τη µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων, εξ ου και δύο εκατοµµύρια
Έλληνες χρωστούν στην εφορία, πολλοί εκ των οποίων χρω-
στούν µικρά ποσά, που όµως και αυτά τα µικρά ποσά αδυνατούν
είτε να αποπληρώσουν είτε να ρυθµίσουν. 

Να πω πάλι εν συντοµία ποια είναι τα τρία παραµύθια, τα τρία
νέα ψέµατα που επαναλάβατε και στη δευτερολογία σας. 

«Βγαίνουµε από τα µνηµόνια». Σας ρωτώ λοιπόν, κύριε Τσίπρα,
το εξής: Ο µηχανισµός αυξηµένης εποπτείας, τον οποίον έχετε
συµφωνήσει, είναι ο ίδιος µηχανισµός µε αυτόν που χρησιµοποί-
ησαν η Πορτογαλία, η Ιρλανδία και η Κύπρος; Η απάντηση είναι
«όχι». 

Θα κρατήσω αυτό που είπε η κ. Γεννηµατά και θα ήθελα να το
διευκρινίσετε στην τριτολογία σας. Αναφερθήκατε στην προλη-
πτική γραµµή. Κατ’ αρχάς, είπατε ότι η Νέα Δηµοκρατία ζητάει
προληπτική γραµµή. Ουδέποτε έχω ζητήσει προληπτική γραµµή,
ουδέποτε! Θα σταµατήσετε να ψεύδεστε σε αυτήν την Αίθουσα.
Ουδέποτε εµείς ως Νέα Δηµοκρατία έχουµε ζητήσει προληπτική
γραµµή στη σηµερινή συγκυρία. Αυτό το οποίο είπαµε είναι ότι
πρέπει να εξασφαλίσετε τη δυνατότητα της χώρας να δανείζεται
µε λογικά επιτόκια.

Αισθάνεστε άνετα, κύριε Τσίπρα, σήµερα µε τα επιτόκια δανει-
σµού στο 4,5% να βγείτε στις αγορές και να καλύψετε τις δανει-
ακές ανάγκες της χώρας; Γιατί είναι αυτή η πορεία των επιτο-
κίων; Μα, θα µου πείτε ότι αυξήθηκαν λίγο λόγω Ιταλίας και αυ-
ξήθηκαν παντού. Ναι, αλλά η διαφορά µε τα επιτόκια, τα spreads
της Πορτογαλίας και της Κύπρου παραµένει η ίδια. Γιατί, αν η
πορεία της οικονοµίας ήταν τόσο επιτυχηµένη αυτά τα τρία χρό-
νια, δεν συνέκλιναν τα επιτόκια;

Είπατε: «Τι διαφορετικό επιτέλους είχαν η Ιρλανδία και η Κύ-
προς; Δεν είχαν κάτι διαφορετικό». Δεν είχαν κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.
Αυτό ήταν το διαφορετικό, το οποίο είχαν. Είχαν σοβαρές κυβερ-
νήσεις που έκαναν τη δουλειά τους. Μόνο σε µας προέκυψε αυτό
το ατύχηµα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο δεύτερος λόγος για τον οποίον δεν υπάρχει καµµία καθαρή

έξοδος -θα σας τον επαναλάβω, γιατί αρνείστε συστηµατικά να
τον σχολιάσετε- είναι ότι έχετε προνοµοθετήσει µέτρα για το
2019 και το 2020, περικοπές φόρων και µείωση αφορολόγητου.
Αυτό δεν συνέβη σε καµµία άλλη χώρα. Αυτό συνιστά στην ουσία
το τέταρτο µνηµόνιο, το οποίο έχετε συµφωνήσει και µάλιστα
χωρίς χρηµατοδότηση.

Εάν πραγµατικά πιστεύετε σήµερα ότι υπάρχει καθαρή έξο-
δος, υπάρχει πολύ εύκολη λύση. Ελάτε, λοιπόν, νοµοθετήστε στη
Βουλή, καταργήστε τις µειώσεις των συντάξεων, καταργήστε και
τη µείωση του αφορολόγητου και πράγµατι τότε θα είστε πιστευ-
τός, όταν θα µιλήσετε για καθαρή έξοδο. Μέχρι να το κάνετε
αυτό, προφανώς και δεν έχετε καµµία πειστικότητα όταν ισχυρί-
ζεστε ότι η έξοδος θα είναι καθαρή.

Το δεύτερο θέµα στο οποίο επιµένετε είναι ότι η οικονοµία
υπεραποδίδει. Σας το έχω ξαναπεί: Μη µπλέκετε τη δηµοσιονο-
µική υπεραπόδοση, που είναι αποτέλεσµα µιας βάναυσης φορο-
λογικής επιδροµής, µε την απόδοση της οικονοµίας. Η απόδοση
της οικονοµίας είναι ο ρυθµός ανάπτυξης. Ο ρυθµός ανάπτυξης
είναι θλιβερός. Σας παρουσίασα τα στοιχεία για το 2015, για το
2016 και για το 2017.

Δεν υπήρχε κανένας λόγος, κύριε Τσίπρα, η Ελλάδα να µην
έχει την ίδια πορεία µε την πορεία της Πορτογαλίας και της Κύ-

πρου. Ο µόνος λόγος ήσασταν εσείς και το τι κάνατε το πρώτο
εξάµηνο του 2015. Γι’ αυτό δεν είχαµε αυτήν την πορεία.

Αν πιστεύετε εσείς οι ίδιοι στη θεωρία του ελατηρίου -κύριε
Δραγασάκη, που είστε και οικονοµολόγος- θα πρέπει να δεχθείτε
ότι όσο πιο βαθιά η ύφεση, τόσο µεγαλύτερη η δυνατότητα εκτί-
ναξης του ελατηρίου. Το γεγονός…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Το αντίθετο λέτε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Α, το αντίθετο τώρα. Μάλιστα. Τότε ακυρώνατε τη θεωρία
του ελατηρίου, την οποία τόσο καιρό υπερασπιζόσασταν.

Αυτό το οποίο διαφοροποιεί την Ελλάδα από την Κύπρο και
την Πορτογαλία ήταν το καταστροφικό πρώτο εξάµηνο του 2015,
για το οποίο θα λογοδοτήσετε στις επόµενες εκλογές, για τον
απλούστατο λόγο ότι δεν εξιλεωθήκατε µαγικά µε το γεγονός ότι
κάνατε εκλογές τον Σεπτέµβριο του 2015. Δεν ξεχάστηκαν όλα
αυτά.

Οι περικοπές των συντάξεων και η µείωση του αφορολόγητου
είναι η ουρά, είναι τα απόνερα αυτής της καταστροφικής πολιτι-
κής. Το γεγονός ότι οι τράπεζες δεν ανήκουν πια στο ελληνικό
δηµόσιο είναι το αποτέλεσµα αυτής της καταστροφικής πολιτι-
κής. Έχουµε ακόµα capital controls. Μιλάτε για επιχειρηµατικό-
τητα, µιλάτε για εξαγωγές, τη στιγµή που έχετε ακόµα capital
controls. Όλα αυτά είναι τα απόνερα αυτής της καταστροφικής
πολιτικής.

Το τρίτο, βέβαια, µεγάλο ψέµα σας είναι ότι η πολιτική σας έχει
κοινωνικό πρόσηµο, ότι εσείς, ως καλοί και συνεπείς αριστεροί,
είστε εδώ πέρα πάνω από όλα για τους πιο αδύναµους. 

Πετσοκόψατε το ΕΚΑΣ, µειώσατε το κοινωνικό επίδοµα αλλη-
λεγγύης, αυξήσατε τον ΦΠΑ, που χτυπάει πιο πολύ τους πιο αδύ-
ναµους, τον ειδικό φόρο ενεργειακών προϊόντων, κόψατε το
επίδοµα θέρµανσης. 

Πείτε µου: Όλα αυτά τους πλούσιους χτυπούν ή τους φτω-
χούς; Η πραγµατικότητα είναι ότι οι φτωχοί έγιναν φτωχότεροι
επί των ηµερών σας.

Μιλάτε -και εγώ είµαι διατεθειµένος να κάνουµε αυτήν τη συ-
ζήτηση σε άλλη ευκαιρία- για το πλαίσιο µε το οποίο πρέπει να
διαµορφώνεται ο κατώτατος µισθός. Και εγώ πιστεύω στις ελεύ-
θερες συλλογικές διαπραγµατεύσεις -το έχω πει πολλές φορές-
αλλά αυτό δεν κρίνετε σκόπιµο να το επαναλάβετε σε αυτή την
Αίθουσα.

Όµως, αναρωτιέµαι: Τη στιγµή που θα επιβάλετε για πρώτη
φορά µείωση του αφορολόγητου και θα φορολογήσετε αυτούς
οι οποίοι παίρνουν 580 ευρώ ή 600 ευρώ ή 620 ευρώ ή όσο µπο-
ρεί να πάει ο κατώτατος µισθός, αυτοί θα είναι ωφεληµένοι τε-
λικά στο διαθέσιµο εισόδηµά τους; Μπορεί να κερδίσουν 20
ευρώ από την αύξηση του κατώτατου µισθού και θα τους πάρετε
παραπάνω από έναν µισθό πίσω από την αύξηση της φορολο-
γίας.

Άρα η πραγµατικότητα, κύριε Τσίπρα, είναι ότι δεν είστε εδώ
πέρα για τους πιο αδύναµους, καθώς οι πιο αδύναµοι είναι αυτοί
οι οποίοι επλήγησαν από την πολιτική σας. Όταν επικαλείστε τα
στοιχεία για την ανεργία, προσέξτε λίγο και κοιτάξτε τα σε µε-
γαλύτερο βάθος, γιατί ένα µεγάλο κοµµάτι είναι επιδοτούµενα
προγράµµατα, πολλά εκ των οποίων δεν πληρώνονται καν, ενώ
ένα άλλο µεγάλο κοµµάτι είναι δουλειές µερικής απασχόλησης
που δεν πληρώνουν καλά και το γνωρίζετε αυτό εσείς πρώτος
και καλύτερος. 

Κοιτάξτε: Έχω µία διαφορετική φιλοσοφία. Ναι, εµείς θέλουµε
να συµµαζέψουµε το κράτος και να µειώσουµε τη φορολογία.
Εσείς θέλετε ένα πλαδαρό κράτος και µεγάλους φόρους. Αυτή
είναι η µεγάλη µας διαφορά. Αν θέλουµε να το προσδιορίσουµε
ιδεολογικά, αυτή είναι η µεγάλη µας διαφορά. 

Μας εγκαλέσατε γιατί θέλουµε να συγκρατήσουµε τους αριθ-
µούς των προσλήψεων. Μα, γιατί; Εγώ δεν τάζω λαγούς µε πε-
τραχήλια. Εγώ ξέρω ότι αν δεν κάνουµε ένα πρόσθετο συµµά-
ζεµα στο κράτος, δεν µπορούµε τόσο εύκολα να µειώσουµε τους
φόρους. 

Άρα τι προέχει για µας; Για µας προέχει η ανάπτυξη και η δη-
µιουργία πλούτου. Άρα ναι, είµαστε από δύο διαφορετικούς κό-
σµους σ’ αυτό. Μείνετε εσείς, λοιπόν, µε αυτήν τη φορολογία,
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µείνετε µε το µεγάλο κράτος, µείνετε µε τα πελατειακά σας ρου-
σφέτια, µείνετε µε τους ειδικούς γραµµατείς που διορίζετε δήθεν
αξιοκρατικά, αλλά στην πραγµατικότητα τους υποδεικνύετε µε
«φωτογραφικές» προκηρύξεις. Αυτοί είστε! Είστε, δηλαδή, η µε-
τενσάρκωση όλων των δεινών που στην ουσία έφεραν τη χώρα
στη χρεοκοπία το 2009 και το 2010.

Τελειώνω µε κάτι το οποίο βρήκα ενδιαφέρον. Είπατε άλλο ένα
ψέµα, κύριε Τσίπρα. Είπατε ότι εγώ ζητώ από τους επενδυτές να
µην επενδύσουν στη χώρα µας. 

Κύριε Τσίπρα, αυτό είναι ψέµα. Είτε εντός, είτε εκτός Ελλάδας,
πάντα ζητώ από τους επενδυτές να επενδύσουν στη χώρα µας,
για τον απλούστατο λόγο ότι ξέρω τι θα γίνει πολιτικά και µπορώ
να τους εξασφαλίσω πολιτική ορατότητα και ένα επιχειρηµατικό
και φορολογικό περιβάλλον καλό για τις επενδύσεις. Τους λέω
«αν θέλετε, να έρθετε να επενδύσετε τώρα», προσβλέποντας,
ναι, σε µία πολιτική αλλαγή. Αυτό λέω εγώ.

Όµως, ας θυµηθούµε λίγο, εσείς που λέτε ότι εγώ τροµάζω
τους επενδυτές, κύριε Τσίπρα, τι λέγατε εσείς ακριβώς το 2014.

«Αλέξης Τσίπρας. Δέσµευση του ΣΥΡΙΖΑ για ακύρωση της
ιδιωτικοποίησης του ΑΔΜΗΕ».

Αφήνω στην άκρη το γεγονός τού τι κάνατε στη συνέχεια, γιατί
δεν έχει καµµία σηµασία, διότι ήταν άλλη µία µνηµειώδης κωλο-
τούµπα. 

Τι λέγατε, όµως, τότε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τι κάναµε να πείτε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Όχι, θα σας πω τι λέγατε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τι κάναµε, όµως, να µας πείτε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): «Γι’ αυτό εµείς λέµε ότι αυτήν την προοπτική θα την απο-
τρέψουµε», έλεγε τότε ο Αλέξης Τσίπρας τον Σεπτέµβριο. «Και
δεν είναι απειλή, αλλά κατάθεση πρόθεσης. Όσοι έρθουν να κερ-
δοσκοπήσουν θέτοντας σε κίνδυνο την ενεργειακή ασφάλεια της
χώρας, να το υπολογίσουν και δεύτερη φορά. Θα χάσουν τα
λεφτά τους, αλλά θα τεθούν και υπόλογοι απέναντι στον νόµο».

Κύριε Τσίπρα, ποιον κοροϊδεύετε;
Πάρτε το εδώ πέρα και δώστε το στον κ. Τσίπρα για να θυµά-

ται τι είναι αυτά τα οποία έλεγε! Έτσι, για να του φρεσκάρουµε
λίγο τη µνήµη!

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κατηγορείτε εµάς ότι εµείς τροµάζουµε επενδυτές;
Καλοδεχούµενοι, κύριε Τσίπρα, είναι όλοι οι επενδυτές, οι

οποίοι θέλουν να επενδύσουν στη χώρα µας και είναι καλοδεχού-
µενοι για τον απλούστατο λόγο ότι εµείς πιστεύουµε στις προ-
οπτικές του τόπου. Επειδή πιστεύουµε και στη δυνατότητά µας
την επόµενη µέρα να κάνουµε τη ζωή των επενδυτών πιο εύκολη,
µε κανόνες, µε µία νέα και γενναία συµφωνία αλήθειας µεταξύ
του επιχειρηµατικού κεφαλαίου και της πολιτικής ηγεσίας, εµείς
θα διασφαλίσουµε χαµηλότερη φορολογία, καλύτερη ρευστό-
τητα, ευκολότερες αδειοδοτήσεις. Οι εργοδότες θα φροντίζουν
τους εργαζοµένους τους, θα τους δίνουν κίνητρα, θα προσέχουν
το περιβάλλον και θα επιδεικνύουν εταιρική κοινωνική ευθύνη. 

Αυτή είναι η συµφωνία αλήθειας που προτείνουµε στην επιχει-
ρηµατική κοινότητα για την επόµενη ηµέρα. 

Ναι, θα έρθουν να επενδύσουν την επόµενη ηµέρα, κύριε Τσί-
πρα, και η Ελλάδα θα µπορέσει επιτέλους να δει τους ρυθµούς
ανάπτυξης που εσείς αποδεδειγµένα αδυνατίσατε να πετύχετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστώ. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρία Πρό-

εδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Τσίπρα, θέλετε να τριτολογήσετε;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Όχι, κυρία

Πρόεδρε. Δεν θα τριτολογήσω. Απλώς θα ήθελα τον λόγο για
ένα λεπτό για να πω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
έχετε τον λόγο. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρία Πρό-
εδρε, η παρέµβασή µου δεν θα είναι πάνω από δύο λεπτά και δεν
θα τριτολογήσω. Θα µιλήσει ο Αντιπρόεδρος.

Κύριε Μητσοτάκη, δεν έχω καταλάβει ποια είναι ακριβώς η
πρότασή σας. Γι’ αυτό παίρνω τον λόγο. Σας άκουσα στην πρώτη
οµιλία σας να λέτε ποια είναι η πρότασή σας για το πώς η Ελ-
λάδα θα προχωρήσει µετά τη µνηµονιακή εποχή, διότι αυτό συ-
ζητάµε σήµερα. Δεν λέω εγώ τώρα να πιάσουµε τις λεπτοµέ-
ρειες, να δούµε τις απόψεις µας για το παραγωγικό µοντέλο. Λέω
για το βασικό πλαίσιο. 

Σας άκουσα στην πρωτοµιλία σας να λέτε ότι η έξοδος στις
αγορές είναι ναρκοπέδιο. Σας ακούω στη δευτεροµιλία σας να
λέτε ότι δεν ζητήσατε και δεν ζητάτε πιστοληπτική γραµµή. Τι ζη-
τάτε λοιπόν; Δεν υπάρχει άλλη εκδοχή. Τι; µνηµόνιο; Παράταση
του µνηµονίου; Συνέχεια του µνηµονίου; Νέο µνηµόνιο; Αυτό
ίσως είναι µία τρίτη εκδοχή από τις δύο υπαρκτές εναλλακτικές
εκδοχές. Μένω µε αυτή την απορία από την τοποθέτησή σας. Γι’
αυτό παίρνω τον λόγο.

Δεύτερον, αναφερθήκατε στις τιµές, στα spreads και στη δια-
κύµανση των δεκαετών οµολόγων. Μάλιστα, κάνατε και τον
αστεϊσµό σε σχέση µε τον πίνακα τον οποίο κατέθεσα στα Πρα-
κτικά. Πράγµατι τι φαίνεται εκεί; Φαίνεται η αποτυχία του δεύτε-
ρου µνηµονίου. Γιατί πράγµατι υπήρχε µία αποκλιµάκωση κατά
τη διάρκεια της υλοποίησης της πρώτης, της δεύτερης, της τρί-
της και της τέταρτης αξιολόγησης του δευτέρου προγράµµατος
και η περιβόητη πέµπτη αξιολόγηση δεν έκλεισε ποτέ. Και πριν
κλείσει ο κ. Σαµαράς βγήκε στις αγορές.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Καθίστε να ακούσετε. Πολύ πριν. Ακούστε. Αυτά έγιναν µετά.
Εγώ µιλάω για το καλοκαίρι του 2014. Εσείς αναφέρεστε στον
Δεκέµβρη του 2014. 

Το καλοκαίρι του 2014, όταν είχαν αρχίσει να αποκλιµακώνον-
ται τα οµόλογα, έγινε µία προσπάθεια εξόδου στις αγορές. Και
µε το που έγινε αυτή η προσπάθεια η αποτυχηµένη, δοκιµαστική,
τότε βλέπετε –θα το δείτε στον πίνακα τον οποία σας έχω θέσει
υπ’ όψιν σας- την κατακόρυφη άνοδο. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο σας έδωσα και το οποίο σχολιάσατε
είναι η παταγώδης αποτυχία του δεύτερου µνηµονίου και της
προσπάθειας της τότε Κυβέρνησης να πείσει ψευδεπίγραφα ότι
υπάρχει success story. Ενώ σήµερα έχουµε ήδη δύο πετυχηµέ-
νες εξόδους στις αγορές, έχουµε µία ουσιαστικότατη αποκλιµά-
κωση των οµολόγων, όλων των οµολόγων, δεκαετών, επταετών,
πενταετών. Και βεβαίως διαπιστώσατε, όλοι διαπιστώνουµε, ότι
τις τελευταίες ηµέρες υπάρχει µία αναταραχή σε σχέση µε τις
διεθνείς αγορές που εν πολλοίς οφείλεται στην πολιτική αβεβαι-
ότητα στην Ιταλία. Όµως, αυτό δεν αφορά µόνο την Ελλάδα. 

Όµως, τούτων δοθέντων αναρωτιέµαι το εξής: Σας άκουσα µε
προσοχή -και χαίροµαι που το είπατε- ότι δεν ζητάτε πιστολη-
πτική γραµµή. Καλοδεχούµενο. Όµως, πιστοληπτική γραµµή δεν
ζητάτε. Ναρκοπέδιο, λέτε, οι αγορές. Τότε τι λέτε; Τι προτείνετε;
Το µόνο που κατάλαβα καλά ότι προτείνετε είναι να µην προχω-
ρήσουµε σε προσλήψεις και ενδεχοµένως το, κατά τη γνώµη
σας, πλεονάζον προσωπικό να φεύγει, µπας και µειώσουµε λίγο
τους φορολογικούς συντελεστές. Διαφωνούµε µε αυτή την
άποψη. Πιστεύουµε ότι η µείωση των φορολογικών συντελεστών
πρέπει να έρθει και θα έρθει από το 2019 και µετά σταδιακά µέσα
από τον δηµοσιονοµικό χώρο που κατακτιέται από τη συνετή πο-
λιτική δηµοσιονοµική διαχείριση. 

Τέλος, καλοδεχούµενη η τοποθέτησή σας σε σχέση µε το ότι
λέτε στους επενδυτές να έρθουν. Εγώ αναφέρθηκα σε µία συγ-
κεκριµένη παρέµβασή σας σε εκδήλωση του Συνδέσµου Ελλή-
νων Βιοµηχάνων, στην οποία παρέµβασή σας -και µάλιστα ανα-
φέρθηκε και ο Αντιπρόεδρος σε άλλη συζήτηση εδώ στη Βουλή-
είπατε να φέρουν τα χρήµατά τους επενδυτές στην Ελλάδα, όταν
αποκατασταθεί η πολιτική σταθερότητα. 

Εάν αυτή τη δήλωση σήµερα έχετε την παρρησία να την αφή-
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σετε στην άκρη ως ένα κακό συµβάν και να τοποθετηθείτε εκ
νέου για την ανάγκη να επιστρέψουν τα χρήµατά τους στις τρά-
πεζες οι επενδυτές και να έρθουν εδώ να συνεχίσουν αυτή την
ανοδική πορεία επενδύσεων που είχαµε το 2017 και το 2018 και
να πάµε να πιάσουµε νέο ρεκόρ του 2018, είναι καλοδεχούµενη
η τοποθέτηση.

Ένα τελευταίο. Κύριε Μητσοτάκη, θέλω να καταγγείλω την
αδόκιµη επίθεση που κάνατε στην κ. Γεννηµατά σε σχέση µε τον
πρώην Περιφερειάρχη Κεντρικής Μακεδονίας κ. Ψωµιάδη. Διότι
ορθώς λέτε ότι εψήφισε στις εκλογές ανάδειξης Αρχηγού στο
Κίνηµα Αλλαγής, αλλά πριν από δέκα ηµέρες ψήφισε και στις
δικές σας εσωκοµµατικές εκλογές στη Θεσσαλονίκη. Έκανε και
δηλώσεις, µάλιστα, έξω από το εκλογικό κέντρο. Να είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

θα δώσω τον λόγο στον κ. Λεβέντη για τη δευτερολογία του. Θα
κλείσει µετά ο κ. Δραγασάκης.

Κύριε Λεβέντη, έχετε τον λόγο.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Πρόεδρο, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, είδα εδώ στην Αίθουσα ότι γίνεται µάχη επί ποίου θα έρθουν
τα λεφτά πίσω. Τα λεφτά δεν καλούνται να έρθουν πίσω. Όταν
υπάρξει εµπιστοσύνη στην οικονοµία, τότε, κύριε Τσίπρα, έρχον-
ται τα λεφτά πίσω. Είτε τα προσκαλεί ο κ. Μητσοτάκης είτε δεν
τα προσκαλεί, ελάχιστα τον λαµβάνουν υπ’ όψιν. Μην ανησυχείτε
επ’ αυτού, ότι θα επηρεάσει τα χρήµατα ο κ. Μητσοτάκης, δη-
λαδή. Το κατά πόσο θα επιστρέψουν τα χρήµατα, το εξαρτούν
από το κλίµα το οποίο υπάρχει στη χώρα.

Θέλω να πω δύο λόγια για τους µικροοµολογιούχους. Έχουµε
στον τόπο αυτόν αδικήσει κάποιους ανθρώπους. Μέχρι τώρα δεν
έχουν χαθεί λεφτά. Στην Κύπρο χάθηκαν λεφτά. Στην Ελλάδα,
όµως, υπήρξαν άνθρωποι που επένδυσαν σε οµόλογα ελληνικού
δηµοσίου. Όσοι επένδυσαν σε Eurobank και σε Alpha δεν έχασαν
τα λεφτά τους. Όσοι επένδυσαν σε οµόλογα ελληνικού δηµοσίου
όµως, µε µία κακοήθη απόφαση τότε του κ. Βενιζέλου για το PSI
-που είχε, βέβαια, και την καλή της πλευρά, γιατί µείωσε το
χρέος- οι άνθρωποι έχασαν τα λεφτά τους. 

Δεν είναι αυτό το πράγµα ενέργεια κράτους δικαίου και οφεί-
λουµε να το διορθώσουµε µε κάποιον τρόπο. Αν δεν έχει χρή-
µατα το κράτος αµέσως, να δώσουµε λύσεις όπως µείωση της
φορολογίας τους, σταδιακή αποπληρωµή των δόσεων των φό-
ρων που έχουν, κάποια κίνητρα άλλα κ.ο.κ.. Πάντως δεν µπο-
ρούµε να αφήσουµε κάποιους ανθρώπους να πεθάνουν εγκατα-
λελειµµένοι της πείνας. Από όλες τις πτέρυγες της Βουλής είναι
εγκαταλελειµµένοι οι άνθρωποι αυτοί.

Μετά µιλάµε για απλή αναλογική και βλέπω ότι εγκατέλειψε ο
κ. Τσίπρας την παλαιά του άποψη για µηδέν µπόνους και τώρα
συναλλάσσεται µε την κ. Γεννηµατά για τριάντα έδρες µπόνους.
Αυτό δεν είναι απλή αναλογική. Αυτό είναι παζάρι. Όταν λέµε
«απλή αναλογική», λέµε να γυρίσει η σελίδα των αυτοδύναµων
κυβερνήσεων που µας έφεραν στη χρεοκοπία, την ηθική και την
οικονοµική -γιατί υπήρξε στον τόπο αυτό, νωρίτερα από την οι-
κονοµική, και η ηθική χρεοκοπία πολιτικού συστήµατος- και να
πάµε σε κυβερνήσεις συµµαχίας. Μπορεί να γίνονται συµµαχικές
κυβερνήσεις όχι µόνο µεταξύ δύο κοµµάτων, αλλά και τριών και
τεσσάρων κοµµάτων, αρκεί να σταµατήσει η ελπίδα ότι κάποιος
θα βγει αυτοδύναµος.

Κι αν µέµφοµαι την κ. Γεννηµατά, είναι γιατί µε την ψήφο που
έδωσε πέρυσι, διατηρεί τις ελπίδες του κ. Μητσοτάκη για πρω-
θυπουργία. Αυτό όντως µέµφοµαι, διότι είναι καταστροφή. Θα
είχαµε προχωρήσει στον τόπο αυτόν στο γύρισµα σελίδας και
θα είχαν αξία αυτές οι εκλογές τώρα. Ενώ τώρα λέµε να γίνουν
µε το παλιό σύστηµα και οι µεθεπόµενες να γίνουν µε την απλή
αναλογική. Έχεις και τον κ. Μητσοτάκη να σου λέει ότι άµα βγει,
θα επαναφέρει την ενισχυµένη και όλα αυτά ακούγονται σαν ατι-
µίες από τον κόσµο. Θα κάνουµε άλλη µία φορά εκλογές µε µπό-
νους, για να έρθει η παράλλη φορά να κάνουµε χωρίς µπόνους
και µε έναν απειλούντα υποψήφιο πρωθυπουργό ότι το πρώτο
νοµοσχέδιο που θα φέρει είναι η ενισχυµένη.

Γνωρίζετε ότι τρεις εκ των Βουλευτών µας έχουν φύγει από
την Ένωση Κεντρώων. Εγώ δεν έχω καταλάβει ακόµα τους λό-
γους που επικαλέστηκαν. Θα δούµε στην ψηφοφορία για το σκο-
πιανό τι ψήφο θα δώσουν. Περιµένει όλη η Ελλάδα να το δει
αυτό, να ξέρετε. 

Εκείνο το οποίο θέτω, όµως, είναι ένα θέµα: Τα κόµµατα που
παίρνουν Βουλευτές που είναι εκλεγµένοι µε λίστα, πράττουν
ηθικά; Τα κόµµατα που παίρνουν, δηλαδή, µία έδρα που είναι
βγαλµένη για την Ένωση Κεντρώων σε µία περιφέρεια και τη βλέ-
πουν τώρα την έδρα αυτή –ξέρω ’γώ- στο ΠΑΣΟΚ ή τη βλέπουν
αλλού, πράττουν ηθικά τα κόµµατα αυτά; Συµβάλλουν στην ανα-
βάθµιση της ηθικής υπόστασης του πολιτικού συστήµατος; Δη-
λαδή όποιος περνάει απ’ έξω τον βάζετε µέσα; Αυτή είναι η
ηθική; Θέλετε να το κάνουν κι άλλοι στο µέλλον αυτό; 

Γιατί για σας, κύριε Τσίπρα, υπήρξε η κ. Κατριβάνου και ο κ.
Σακελλαρίδης οι οποίοι, αν δεν παρέδιδαν την έδρα, θα είχατε
χάσει τη δεδηλωµένη. Άρα υπήρξε ένα δείγµα ηθικής. Αυτό το
δείγµα ηθικής είναι καλό για σας. Όταν είναι όµως για άλλους
δεν το τηρείτε; 

Μου είχατε υποσχεθεί παλαιότερα ότι στις δηµοσκοπήσεις θα
κάνουµε µία ανεξάρτητη αρχή, όχι για να µην γίνονται δηµοσκο-
πήσεις, αλλά για να ελέγχονται τα αποτελέσµατα. Εδώ έχω µία
δηµοσκόπηση, χθες βγήκε, να µην πω από πού, και δείχνει 4%
µόνο διαφορά η Νέα Δηµοκρατία, προχθές σε µία άλλη δεκαεν-
νέα µονάδες η Νέα Δηµοκρατία από το ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς αλλού
3,5%, αλλού 2%, αλλού γίνονται αναγωγές, αλλού δεν γίνονται. 

Γιατί θέλετε να διατηρείτε αυτήν τη βαρβαρότητα των δηµο-
σκοπήσεων; Εξυπηρετεί τίποτα, κύριε Τσίπρα; Να γίνει µία ανε-
ξάρτητη αρχή. Πρώτα να ελέγχονται από την αρχή τα ευρήµατα
και αµέσως να δίνονται στη δηµοσιότητα και τότε δεν θα µπορεί
να τα αµφισβητήσει ούτε ο Μητσοτάκης, ούτε εγώ, ούτε εσείς,
ούτε κανείς. Μου είχατε πει ότι θα το τηρήσετε αυτό. Τι σας εµ-
ποδίζει; Θέλετε πρώτα να φύγετε και να µου πείτε «δεν πρό-
λαβα»; Μπορεί. 

Μετά ζητά ο εισαγγελέας στις προµήθειες µεγάλου ύψους,
πάνω από ένα ποσό 2 εκατοµµυρίων ευρώ, να βάλουµε εισαγγε-
λέα διά κληρώσεως από το Σώµα Εισαγγελέων - Εφετών. Δεν θα
υπήρχαν ούτε Τσοχατζόπουλοι, ούτε Παπαγεωργόπουλοι, ούτε
θα είχε το άγχος η κάθε κυβέρνηση µήπως την παραπέµψει µε
τον νόµο περί ευθύνης υπουργών η επόµενη κυβέρνηση. 

Γιατί δεν θέλετε διακοµµατικά να παραγγέλλονται τα όπλα,
διακοµµατικά να ανατίθενται τα δηµόσια έργα; Γιατί δεν θέλετε
να µπει µία τάξη; Φοβάστε µη χάσετε την εξουσία; Θα χάσετε
την εξουσία, αλλά θα βρείτε την ησυχία εις τον ύπνο σας.

Λέω την αλήθεια. Αυτήν τη στιγµή µε τέτοιες αντιπολιτεύσεις,
που, επειδή τους παραπέµπετε εσείς, υπόσχονται να σας παρα-
πέµψουν κι εκείνοι, η υπογραφή του Υπουργού είναι πολύ επικίν-
δυνη. Μπορεί να πάει αύριο σε ένα δικαστήριο, ενώ αν υπήρχε
ένας εισαγγελέας και µία διακοµµατική επιτροπή στην ανάθεση
δηµοσίων έργων και στην ανάθεση προµηθειών, το θέµα θα
ελύετο. Γιατί κάνετε τους κωφάλαλους στην Αίθουσα αυτή; Βο-
λεύει να διατηρείται αυτό το χάλι και να λέει ο ένας τον άλλον
κλέφτη; 

Ο κ. Σακελλαρίου προ µιας εβδοµάδος παραιτήθηκε και είπε
ότι υπερασπίζεται τις συντάξεις του κόσµου, υπερασπίζεται το
γεγονός ότι έχασαν το εισόδηµά τους πολλοί. Μπορεί να έχει και
κάποιο δίκιο σε µερικά. Στα δικά τους αναδροµικά οι δικαστικοί
γιατί πετύχανε να τα πάρουν ολάκερα; Δηλαδή για σταθείτε.
Ακούτε τώρα; Μία τάξη η οποία έβγαλε απόφαση για τον εαυτό
της να τα πάρει τα αναδροµικά, ενώ όλοι οι άλλοι δεν τα παίρ-
νουν, αυτή η τάξη, όµως, καίγεται για τις υπόλοιπες κοινωνικές
τάξεις. Αυτό µε βάζει σε σκέψεις. 

Εγώ θα περίµενα ο κάθε κ. Σακελλαρίου –το όνοµά του τυχαία
το ανέφερα- τότε που επί χρόνια η χώρα ζούσε στον αστερισµό
του ρουσφετιού και της συναλλαγής, στις κλεψιές, στις απάτες,
τότε να έγειρε ανάστηµα. Θα µου πεις ο δικαστής; Ναι, ο δικα-
στής µπορεί να κάνει πολλά. Ακόµη και κατώτερος δικαστής µπο-
ρεί να κάνει πολλά, όταν αισθάνεται ότι µε τα δανεικά και µε την
επιλεκτική µεταχείριση κάποιων τάξεων η χώρα οδεύει στην πτώ-
χευση.

Κάποτε είχε ακουστεί ότι ο καθηγητής Μπέης επισκέφτηκε τον
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Ανδρέα Παπανδρέου και τον ρώτησε: «Με όλα αυτά τα δανεικά
πού οδεύοµεν;». Και του απάντησε: «Μη στεναχωριέσαι. Όλες οι
χώρες δανείζονται». Και αυτός ο άνθρωπος, ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου θεωρείται χαρισµατικός και από τους πιο σοβαρούς πολι-
τικούς που περάσαν από την Ελλάδα και έδωσε αυτήν την
ελαφροτάτη απάντηση στον καθηγητή κ. Μπέη και το είπε στην
τηλεόραση. Το είχα ακούσει µε τα αυτάκια µου και είπα: «Τι γίνε-
ται εδώ;»

Από το Νεώριο Σύρου µου στέλνουν συνεχώς µηνύµατα ότι
ενώ κάποιος επενδυτής εκεί έχει ασχοληθεί και θέλει να ξεκινή-
σει, δεν ξεκινάει τίποτα. Η Κυβέρνηση δεν θέλει επενδύσεις ή οι
επενδύσεις αφήνονται στη µοίρα τους; Στείλτε έναν Υπουργό,
κύριε Πρωθυπουργέ, να δει τι γίνεται εκεί. Εάν είναι αξιόπιστος
ο υποψήφιος αυτός επενδυτής, δώστε του τη δουλειά να συνε-
χίσει το ναυπηγείο να κινείται και να δουλεύει. Εάν δεν είναι αξιό-
πιστος, βρείτε άλλον. Πάντως µην αφήνετε την οικονοµική ζωή
µιας περιοχής ολόκληρης να παραλύει. Δεν είναι λύση αυτή. Δεν
είναι λύση, γιατί, εάν έπαιρναν κάποια λεφτά οι άνθρωποι από τα
χρωστούµενα, είναι πολλοί οι εργαζόµενοι, θα εκινείτο η ζωή του
νησιού. Θα εκινείτο η ζωή του νησιού από αυτό το πράγµα. Γιατί
το αφήνουµε;

Μετά τον «Ρουβίκωνα» γιατί τον αφήνετε να εξευτελίζει την Κυ-
βέρνηση; Ως πού θα πάει αυτό; Κάνουν µία επίθεση κάθε µέρα.
Εγώ δεν λέω ότι ο κ. Τόσκας είναι άχρηστος ή ότι είναι ανίκανος.
Δεν καταλαβαίνω, όµως, τι είναι αυτό. Είναι ακτιβισµός; Είναι βία;
Γίνονται κάτι συζητήσεις φιλολογικού τύπου για το τι είναι.
«Πάρτε τον τράγο από τα κέρατα», κύριε Τσίπρα, πριν σας µπήξει
τα κέρατά του στην κοιλιά εκείνος.

Μετά ζητάει εκλογές η κ. Γεννηµατά. Είναι σίγουρη ότι θα
πάρει δύναµη; Γιατί µέχρι τώρα στην κ. Γεννηµατά βλέπω όλους
τους παλιούς, όλα τα συντρίµµια του παλαιού ΠΑΣΟΚ. Δεν
βλέπω κανένα νέο πρόσωπο. Και βλέπω ότι είστε ερωτευµένοι
µαζί τους. Και οι δεξιοί τους θέλετε για συνεταίρους και εσείς
τους καλείτε να γίνουν συνεταίροι σας. Δηλαδή, το κόµµα που
ευθύνεται σε µεγάλο ποσοστό για την πτώχευση της χώρας το
καλείτε να γίνει συνέταιρός σας. Και έτσι χάνετε και εσείς τη σο-
βαρότητα.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν ξέρει τι έκανε το ΠΑΣΟΚ τόσα χρόνια;
Ένα εκατοµµύριο διορισµούς είχε κάνει. Όποιος σας δώσει
ψήφο για να γίνει ο κ. Μητσοτάκης Πρωθυπουργός τα δίνετε
όλα. Δεν είναι ωραία πράγµατα αυτά. Ανθρώπους που τους έχετε
χαρακτηρίσει µε σκληρά λόγια τους καλείτε τώρα εν δυνάµει αυ-
ριανούς συνεταίρους σας. Εσείς χάνετε ηθική υπόσταση. Δεν χά-
νουν αυτοί. Αυτούς έτσι και αλλιώς εγώ τους θεωρώ χαµένους.
Γιατί το όνειρο ένα κόµµα που µίκρυνε να ξαναµεγαλώσει στην
πολιτική πολλών χωρών που γνωρίζω δεν έχει συναντηθεί. Δεν
έχει συναντηθεί τέτοιο όνειρο, να ξαναµεγαλώνει ένα κόµµα.

Θα ήθελα να πω και κάτι τελευταίο πριν αποχωρήσω, κύριε
Τσίπρα. Ο κ. Καµµένος είναι αντίθετος µε το να δοθεί το όνοµα
«Μακεδονία». Έτσι λέει τουλάχιστον. Εσείς, δηλαδή, άγεστε σε
ψηφοφορία να ψηφίσουν από άλλα κόµµατα και όχι ο συνεταίρος
σας; Αυτό είναι κάτι που σας τιµά; Δηλαδή µπορεί τόσο σοβαρή
ψηφοφορία να γίνει µε διασπασµένη την Πλειοψηφία; 

Αφήστε που πιστεύω ότι πρέπει να το ξανασκεφτούµε στην Αί-
θουσα αυτή αν έχουµε δικαίωµα να δώσουµε το κεφάλαιο που
λέγεται «Μακεδονία». Είναι ένα κεφάλαιο εθνικό, δεν είναι κάτι
που µπορούµε να το ξεχάσουµε αύριο. 

Η υπόθεση της Μακεδονίας δεν είναι απλό θέµα. Προκαλούµε
τον λαό, όταν µε ελαφρότητα λέµε σύνθετη ονοµασία, λες και δί-
νουµε, ας πούµε, ένα πουκάµισο δώρο. Είναι κάτι πολύ σοβαρό
το όνοµα «Μακεδονία». Διερωτώµαι αν αυτή η Αίθουσα έχει αι-
σθανθεί τη σοβαρότητα του να δίνουµε.

Και επαναλαµβάνω -το είπα και στην πρωτολογία- εάν από τον
Ερντογάν ζητούσαν οι Αµερικανοί -γιατί αυτοί κινούν τα νήµατα,
κακά τα ψέµατα- µια ανάλογη παραχώρηση, ξέρετε τι απάντηση
θα έπαιρναν από τους Τούρκους;

Δηλαδή στην Ελλάδα δεν έχουµε τον πατριωτισµό, έστω κι
αυτόν που δείχνουν οι γείτονές µας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Πρόεδρε το εί-
πατε και στην πρωτολογία και µε αυτό να τελειώσετε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Έλειπε ο κύριος Πρωθυπουργός. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το άκουσα.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Αυτή είναι η διαφορά µεταξύ της πρώτης και της δεύτερης οµι-
λίας. Γι’ αυτό για εσάς είναι κουραστικό. Ολοκλήρωσα δεν έχω
κάτι άλλο να πω. Η µάχη εδώ ήταν ποιος έσωσε περισσότερο τη
χώρα, η Νέα Δηµοκρατία ή ο ΣΥΡΙΖΑ. Φοβάµαι ότι και οι δύο την
καταστρέψατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Ιωάννης Δραγασάκης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Η σηµερινή συζή-
τηση έγινε στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου κατά κά-
ποιο τρόπο, µε αφορµή την επιστολή της κ. Γεννηµατά. Ως συ-
ζήτηση στο πλαίσιο λοιπόν του ελέγχου της Κυβέρνησης, νοµίζω
ότι είχε ένα ικανοποιητικό περιεχόµενο. Διαφάνηκαν οι διαχωρι-
στικές γραµµές, ακούστηκαν πάρα πολλά θέµατα και ετέθησαν
ερωτήµατα. 

Εάν, όµως, το δούµε ως µία συζήτηση για το αναπτυξιακό µέλ-
λον της χώρας, µιας χώρας που βίωσε µία καταστροφική κρίση
και µία κρατική χρεοκοπία, νοµίζω ότι τη συζήτηση αυτή πρέπει
να τη θεωρήσουµε απλώς ένα προεισαγωγικό στάδιο. Θέλω να
πω, δηλαδή, ότι χρειάζονται κι άλλες συζητήσεις, πιο ουσιαστι-
κές. 

Επίσης, φάνηκε, νοµίζω, ότι η συζήτηση γι’ αυτά τα θέµατα
απαιτεί κι ένα άλλο κλίµα. Βεβαίως, υπάρχουν αντιπαραθέσεις,
αλλά χρειάζεται να έχουµε και κοινά δεδοµένα, κοινούς αριθ-
µούς, ούτως ώστε η αντιπαράθεση να είναι επί της πολιτικής κι
όχι επί των δεδοµένων. 

Με αυτή λοιπόν, τη διαπίστωση θα ήθελα να σχολιάσω ορι-
σµένα επιχειρήµατα που ακούστηκαν στην τελευταία φάση της
συζήτησης. Το πιο ενδιαφέρον επιχείρηµα είναι αυτό που διατύ-
πωσε ο κ. Μητσοτάκης, ότι όταν µια οικονοµία είναι σε ύφεση,
όσο πιο µεγάλη είναι η ύφεση τόσο πιο απότοµη µετά είναι η ανά-
καµψη. Η θεωρία του ελατηρίου. Είναι όντως µία γνωστή άποψη
που διατυπώνεται από οικονοµολόγους. 

Όµως, εδώ πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι όταν µία οικο-
νοµία έχει ισχυρό, µεγάλο ιδιωτικό χρέος, όταν δηλαδή η οικο-
νοµική κρίση συνοδεύεται µε τραπεζική κρίση, όπως συνέβη σε
εµάς, τότε το µεγάλο ιδιωτικό χρέος λειτουργεί ως βαρίδι στην
ανάκαµψη. Και ακριβώς υπήρξαν µεγάλες ευθύνες που για αρ-
κετά χρόνια τα κόκκινα δάνεια αυξάνονταν χωρίς να υπάρχει ένα
σύστηµα µέτρων και ένας σχεδιασµός για τη µείωσή τους, κάτι
το οποίο συµβαίνει σήµερα. Άρα τα πολλά κόκκινα δάνεια αχρη-
στεύουν το τραπεζικό σύστηµα και στην πραγµατικότητα έχουν
µια ανάκαµψη χωρίς πιστώσεις ή τουλάχιστον είχαν. Τώρα περ-
νάµε ακριβώς στο στάδιο που, επειδή µειώνονται τα κόκκινα δά-
νεια, επειδή αρχίζει η ανάκαµψη της οικονοµίας, επειδή βγαίνου-
µε από τα µνηµόνια, αυτό µπορεί να αντιµετωπιστεί. 

Το δεύτερο πρόβληµα που πρέπει κανείς να πάρει, αν θέλει να
χρησιµοποιήσει αυτή τη θεωρία του ελατηρίου, είναι ότι αν η
ύφεση είναι τόσο βαθιά αλλά και παρατεταµένη, τότε επέρχεται
απαξίωση µεγάλου µέρους του παραγωγικού δυναµικού. Ένα
εργοστάσιο «άλφα» µπορεί να είναι στη θέση του και σήµερα, τα
µηχανήµατα µπορεί να είναι ι εκεί, αλλά η τεχνολογική αλλαγή
που έχει επέλθει δεν σηµαίνει ότι αυτό το εργοστάσιο σήµερα
είναι σε θέση απλώς να τα βάλει µπροστά και να παραγάγει προ-
ϊόντα. Άρα έχουµε καταστροφή και απαξίωση ενός µέρους του
παραγωγικού δυναµικού, γι’ αυτό η ανάκαµψη θα δυναµώνει
στον βαθµό που δυναµώνουν οι επενδύσεις. Κι αν υπάρχει κάτι
ελπιδοφόρο σε αυτόν τον πρώτο χρόνο της ανάκαµψης που άρ-
χισε το 2017, αυτό νοµίζω είναι ότι έχουµε µία τάση προς ανά-
καµψη των επενδύσεων. 

Αν κάποιος θέλει να εντρυφήσει περισσότερο σε αυτά, τον πα-
ραπέµπω και σε ένα άρθρο που δηµοσίευσε ένας Έλληνας γνω-
στός οικονοµέτρης, ο κ. Ζόνζηλος, στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ της
Κυριακής» ο οποίος επικαλούµενος και διεθνείς µελέτες λέει ότι
όταν µια χώρα έχει µια παρατεταµένη κρίση -κι εµάς η κρίση ήταν
δεκαετίες-και ύφεση συν τραπεζική κρίση συν πολλά άλλα που
είχαµε κι εµείς, τότε η ανάκαµψη έχει δυσκολίες και αυτό ακρι-
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βώς πρέπει να το λάβουµε υπ’ όψιν µας. Διότι εύκολα λέει κανείς
η ανάκαµψη να γίνει 4% ή 5%, αλλά αυτό µένει λόγια του αέρα,
αν δεν συνοδεύεται από συγκεκριµένες πολιτικές σαν αυτές που
περιέχει το Σχέδιο Αναπτυξιακής Στρατηγικής το οποίο σας
έχουµε µοιράσει. 

Το δεύτερο που ακούστηκε είναι µία αντιπολιτευτική, θα έλεγα,
παρερµηνεία γνωστών δεδοµένων, όπως είναι η διευρυµένη επο-
πτεία, που είπαν η κ. Γεννηµατά και ο κ. Μητσοτάκης, όπως είναι
ο χαρακτήρας της εποπτείας. 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διέπονται από τον
Κανονισµό 472, ο οποίος υπάρχει από το 2013 και λέει τι συµβαί-
νει σε µία χώρα όταν µπει σε πρόγραµµα και τι συµβαίνει αφού
βγει από το πρόγραµµα. 

Ό,τι, λοιπόν, έγινε στην Πορτογαλία, το ίδιο γίνεται και σε
εµάς. Βεβαίως, η Πορτογαλία δεν ζήτησε αναδιάρθρωση του
χρέους της. Εµείς ζητούµε αναδιάρθρωση του χρέους. Οπωσ-
δήποτε, λοιπόν, εκεί θα υπάρχει κάποια διαφορά, αλλά όχι ποι-
οτική. Μπορεί αντί να είναι δύο οι εκθέσεις οι οποίες θα γίνονται
για τη χώρα κάθε χρόνο, να είναι τρεις. Έχει, όµως, φύγει από
τη µέση ο µηχανισµός πίεσης, που πολλές φορές λειτούργησε
και ως µηχανισµός εκβιασµού. Μέχρι τώρα σου έλεγαν: «Κάνε
αυτά, διαφορετικά δεν έχει δόση». Από εδώ και πέρα θα σου
λένε: «Νοµίζουµε ότι πρέπει να κάνεις αυτά». Και εµείς, όπως και
άλλες κυβερνήσεις, θα έχουµε την ευχέρεια να πούµε: «Ωραία,
ακούσαµε την πρότασή σας, αλλά εµείς, γι’ αυτούς και γι’ αυτούς
τους λόγους, ακολουθούµε αυτή την πολιτική που θεωρούµε
σωστή για τη χώρα µας». 

Άρα εδώ χρειάζεται µία συνεννόηση, απ’ όσους θέλουν να συ-
νεννοηθούν. Όσοι θέλουν να κάνουν αντιπολίτευση σε αυτό το
έδαφος, δεν θα είναι πειστικοί, διότι η πραγµατικότητα είναι αυτή
που περιγράφουµε. 

Το τρίτο ερώτηµα είναι γιατί έχουµε εµείς υψηλότερο επιτόκιο
από την Πορτογαλία. Μα, είναι σοβαρό αυτό το ερώτηµα για να
το θέτουµε; Εµείς έχουµε χρέος 178%, µη βιώσιµο, η Πορτογα-
λία έχει χαµηλότερο χρέος, είναι εκτός µνηµονίων και εποµένως,
έχει χαµηλότερο ρίσκο χώρας. 

Από εκεί και πέρα, οι διαφορές υπάρχουν όχι µόνο µεταξύ
Πορτογαλίας και Ελλάδας. Αν δείτε τα επιτόκια στην Ιταλία σή-
µερα είναι υψηλότερα απ’ ό,τι είναι τα επιτόκια και στην Πορτο-
γαλία και στην Ισπανία. Γιατί; Διότι και η Ιταλία έχει υψηλό χρέος
σε σχέση µε τις άλλες χώρες και διότι αυτή τη στιγµή έχει µία
πολιτική αβεβαιότητα ως προς το µέλλον της.

Άρα εµείς -όντας ακόµα στα µνηµόνια- βγαίνοντας από τα µνη-
µόνια, -εάν θέλει κανείς να το µελετήσει- είµαστε σε καλύτερη
θέση απ’ ό,τι ήταν άλλες χώρες όταν έβγαιναν από τα µνηµόνια.

Από εκεί πέρα, βεβαίως, υπάρχει το θέµα των διεθνών ανατα-
ράξεων και το ενδεχόµενο νέων κρίσεων, που δεν µπούµε να το
αποκλείσουµε. Υπάρχουν, λοιπόν, οι κίνδυνοι που υπάρχουν κάθε
φορά που µία χώρα, µετά από έναν µακρύ αποκλεισµό από τις
αγορές, για πρώτη φορά επιχειρεί να βγει στις αγορές.

Αυτούς τους κινδύνους συζητάµε εδώ κι έναν χρόνο στην Κυ-
βέρνηση και µεταξύ µας, αλλά και µε τους ευρωπαϊκούς θε-
σµούς. Οι λύσεις είναι συγκεκριµένες, όπως είπε ο Πρωθυ-
πουργός πριν. Δηλαδή, ή ζητάς νέο µνηµόνιο ή ζητάς προληπτική
γραµµή ή κάνεις το δικό σου εθνικό ταµείο ως λύση δανεισµού
ύστατης ανάγκης κα εάν δεν µπορείς να δανειστείς από τις αγο-
ρές, να έχεις το δικό σου ταµείο. Τρεις είναι οι δυνατότητες.
Καλό είναι και η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και οι άλλες πολιτικές δυ-
νάµεις να αποσαφηνίσουν τη θέση τους.  

Εµείς λέµε ότι η καλύτερη άµυνα έναντι αυτών των ενδεχόµε-
νων κινδύνων είναι: 

Πρώτον, να έχουµε δικό µας ταµείο, όσο γίνεται πιο ισχυρό. 
Δεύτερον, να διασφαλίσουµε µία µείωση του χρέους, µία δι-

ευκόλυνση του χρέους, ούτως ώστε το χρέος να καταστεί βιώ-

σιµο και ει δυνατόν, να έχει κι αυτόν τον µηχανισµό που συζη-
τείται, ούτως ώστε ακόµα κι αν στο µέλλον έχουµε µία καθίζηση
ή έναν κλονισµό βραχύβιο, να µπορούµε να µειώνουµε τις δόσεις
και αν εξυπηρετούµε κανονικά το χρέος.

Και ο τρίτος και πιο ισχυρός µηχανισµός άµυνας είναι να
έχουµε µία ισχυρή δηµοσιονοµική θέση ως χώρα και ένα νέο
υπόδειγµα ανάπτυξης, που δοµικά πια θα είναι ανθεκτικό απέ-
ναντι στις κρίσεις. Κι αυτό ακριβώς προσπαθούµε να κάνουµε.

Εποµένως, νοµίζω ότι τα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευσης -
αυτά τουλάχιστον- είναι ισχνά. Θεωρώ ότι απηχούν ακόµα τη µη
σοβαρή αντιµετώπιση του κειµένου το οποίο, όντως µε καθυστέ-
ρηση, πήρατε στα χέρια σας. Ευελπιστώ ότι σε µία επόµενη
φάση, µπορεί να µη µειωθούν οι αντιπαραθέσεις -µπορεί και να
ενταθούν οι αντιπαραθέσεις- αλλά τουλάχιστον θα έχουν φύγει
από τη µέση αυτά τα οποία, κατά την άποψή µου, αποτελούν δε-
δοµένα µιας συζήτησης κι όχι η ίδια η συζήτηση.

Τελειώνοντας, το σχέδιο αυτό έχει κι έναν µηχανισµό υλοποί-
ησης, τον οποίο θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν σας. Δεν θα είναι,
δηλαδή, ένα κείµενο για να µπει στο συρτάρι.

Πρώτα-πρώτα, αν το δείτε, βεβαίως έχει γενικούς στόχους, οι
απαιτούν εξειδίκευση. Παραδείγµατος χάριν, το να θέλουµε να
πάµε τη βιοµηχανική παραγωγή στο 12% άµεσα και µετά στο
15% και στο 20%, αυτό θέλει ειδικό σχέδιο. Δεν θα γίνει έτσι. Το
ίδιο το σχέδιο, όµως, συνοδεύεται από έναν πολύ µεγάλο αριθµό
συγκεκριµένων σχεδίων και δράσεων. 

Δεύτερον, θα υπάρχει µία δοµή υπό τον Πρωθυπουργό που
θα έχει την πολιτική ευθύνη για την υλοποίηση του σχεδίου. 

Τρίτον, θα υπάρχει µία δοµή στο Υπουργείο Ανάπτυξης µε ένα
επιστηµονικό συµβούλιο και µε ένα φόρουµ µόνιµου διαλόγου
µε τους κοινωνικούς φορείς και µε τις τράπεζες. Θα έχουµε την
ευκαιρία, λοιπόν, να συζητάµε, να αξιολογούµε και να αντιµετω-
πίζουµε τα όποια θέµατα.

Μέχρι να γίνουν αυτά πάντως, το Υπουργείο Οικονοµίας και
Ανάπτυξης -και όλα τα Υπουργεία, βέβαια- είναι ανοιχτό. Με µε-
γάλη χαρά και εγώ και οι άλλοι Υπουργοί θα µπορούµε να σας
δώσουµε ενηµέρωση και για το τι έγινε, αλλά και για το τι σχε-
διάζουµε να γίνει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεον-
τολογίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής
αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά
Βουλευτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η προ ηµερη-
σίας διατάξεως συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 143 του Κανο-
νισµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία της Προέδρου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ
- ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά, σε επίπεδο Αρχηγών
κοµµάτων, σχετικά µε την ενηµέρωση της εθνικής αντιπροσω-
πείας και µέσω αυτής και του ελληνικού λαού, για το περιεχό-
µενο των κρίσιµων συζητήσεων που η Κυβέρνηση ερήµην τους
διεξάγει µε τους εταίρους και δανειστές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.05’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 24 Μαΐου 2018 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 23 MΑΪΟΥ 2018 8035

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                    ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


